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WSTĘP

MSKN to Konferencja, która każdego roku prezentuje wyniki badań kilkuset studentów i dok-
torantów z całej Polski. Przedstawiamy Państwu księgę będącą zbiorem streszczeń artykułów 
przygotowanych przez Uczestników 50 Międzynarodowego Seminarium Kół Naukowych w Ol-
sztynie „Seminarium Obrazowania Studenckiej Myśli Naukowej”. Seminarium to odbyło się na 
Uniwersytecie Warmińsko-Mazurskim w Olsztynie w dniach 15–16 września 2021 roku. Jego 
uczestnicy mają możliwość wymiany argumentów i opinii nie tylko z naukowcami z UWM, ale 
przede wszystkim z młodymi badaczami z wielu innych ośrodków akademickich.

Warto zauważyć, że 50 edycja MSKN powstawała w trudnym czasie pandemii SARS- CoV2, 
która od marca 2020 roku uniemożliwiała lub bardzo utrudniała pracę naukową i badawczą 
w placówkach naukowych. Jako organizatorzy musieliśmy zmierzyć się już po raz drugi z prze-
prowadzeniem tego projektu w formie zdalnej, co było dla wszystkich uczestników konferencji 
dużym wyzwaniem. W tegorocznej edycji projektu wzięło udział 260 studentów i doktorantów 
z 15 uczelni wyższych i ośrodków badawczych w Polsce i za granicą. Zdalne obrady odbywały 
się w 15 sekcjach tematycznych, obejmujących swoim zakresem niemal wszystkie dyscypliny 
naukowe UWM w Olsztynie. 

Organizatorem 50 Międzynarodowego Seminarium Kół Naukowych było Naukowe Koło 
Technik Obrazowania w Diagnostyce Chorób Małych Zwierząt z Wydziału Medycyny Wete-
rynaryjnej UWM w Olsztynie pod opieką prof. dr. hab. Andrzeja Rychlika, zaś organizatorem 
wspomagającym było Studenckie Koło Naukowe Ustrojów Politycznych „Casus” z Wydziału 
Prawa i Administracji pod opieką dr Moniki Giżyńskiej. 

Jako organizatorzy jesteśmy zaszczyceni i dumni, że wydarzenie zostało objęte patronatem 
honorowym J. M. Rektora Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie dr. hab. Jerzego 
Przyborowskiego, prof. UWM, Marszałka Województwa Warmińsko-Mazurskiego mgr. inż. Gu-
stawa Marka Brzezina oraz Prezydenta Miasta Olsztyna dr. in. Piotra Grzymowicza. Serdecznie 
dziękujemy Patronom Honorowym za wsparcie i ufundowanie nagród. 

Dziękujemy Pełnomocnikowi Rektora ds. Kół Naukowych dr. hab. Adamowi Okorskiemu, 
prof. UWM za zaangażowanie w organizację tego projektu. Serdeczne podziękowania składa-
my Nauczycielom Akademickim UWM w Olsztynie, którzy pomagali w realizacji Konferencji; 
Wszystkim Koordynatorom Sekcji, Członkom Komisji Konkursowych, Recenzentom nadesła-
nych prac oraz Pełnomocnikom Dziekanów ds. Kół Naukowych.

Dziękujemy Wszystkim Uczestnikom 50 MSKN, którzy w trudnych warunkach pandemii 
wytrwale pracowali naukowo. W imieniu Organizatorów pragnę wyrazić przekonanie, że mimo 
braku spotkań osobistych, wykorzystaliśmy narzędzia do pracy zdalnej, by nawiązać kontakty 
naukowe, wymienić doświadczenia i zawiązać nowe przyjaźnie.

prof. dr hab. Andrzej Rychlik
Przewodniczący Komitetu Organizacyjnego

50 Międzynarodowego Seminarium Kół Naukowych



4

<autor>



NAUKI BIOMEDYCZNE 
I TECHNICZNE





Sekcja nauk biologicznych



Martyna Buta
Naukowe Koło Mikrobiologów Molekularnych „Coccus” 
Opiekun koła: dr hab. inż. Monika Harnisz, prof. UWM 
Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie 
Wydział Geoinżynierii

Wpływ nawożenia obornikiem zwierzęcym na występowanie genów 
antybiotykooporności w glebie

Współcześnie, pomimo restrykcji obejmujących stosowanie leków przeciwdrobnoustrojowych 
w hodowli zwierząt, rolnictwo wciąż boryka się z ich obecnością w glebach wykorzystywanych 
pod uprawę. Obecność związków przeciwdrobnoustrojowych w glebie może mieć bezpośredni 
wpływ na wzrost lekooporności wśród mikrobioty środowiska glebowego.

Celem pracy było zbadanie wpływu nawożenia obornikiem zwierzęcym na występowanie 
genów antybiotykooporności w glebie.

Przeprowadzona analiza miała za zadanie ustalenie wpływu nawożenia obornikiem drobio-
wym i bydlęcym na skład ilościowy i jakościowy genów integrazy oraz wybranych genów opor-
ności na antybiotyki (ARGs) w glebie. W celu kwantyfikacji genów integrazy oraz wybranych 
ARGs wykonano szereg reakcji Real-Time PCR (qPCR).

Geny integrazy występowały w wysokiej liczebności w próbkach obornika (109-1010 copies 
gdm

-1) oraz gleby (107-108 copies gdm
-1). Spośród wszystkich badanych genów, najbardziej popu-

larnymi były geny oporności na sulfonamidy (sul1, sul2), gen warunkujący oporność na antybio-
tyki β-laktamowe (blaTEM) oraz geny integrazy (intI1, intI2). Ponadto wysoka liczebność genów 
integrazy i ARGs oraz ich wzajemne korelacje niosą poważne ryzyko szybkiego rozprzestrze-
niania się antybiotykooporności w środowisku.
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Klaudyna Spychała
Aleksandra Przetacznik
Weronika Salwińska
Międzywydziałowe Studenckie Koło Naukowe Mikrobiologów
Opiekun: dr Katarzyna Guz – Regner
Uniwersytet Wrocławski
Wydział Nauk Biologicznych

Torf jako źródło bakterii produkujących metabolity wtórne 
o charakterze antybiotycznym

Problem antybiotykooporności wśród mikroorganizmów narasta, znane dotychczas antybiotyki 
stają się nieskuteczne w walce z infekcjami. Z tego powodu niezbędne jest poszukiwanie alter-
natywnych odmian leków. Miejsca dotychczas słabo przebadane, jak torfowiska, mają ogromny 
potencjał bioróżnorodności i dają szansę na znalezienie nowych antybiotyków.

Przetestowaliśmy trzy próbki torfu z rezerwatu przyrody Żurawie Bagno na obecność bak-
terii o potencjalnej aktywności przeciwbakteryjnej. Spośród 25 izolatów wybrano 14 szczepów 
bakteryjnych do testów antybiozy in vitro. Zastosowano metodę nakropień prehodowli izola-
tów torfowych na posiane podłoża AO szczepami bakteryjnymi o gęstości 0,5 w skali McFar-
landa. Dwa szczepy spośród 14 izolatów (IL1 i IL14) posiadały szerokie spektrum aktywności 
wobec bakterii, w szczególności gramdodatnich. Szczep IL1 wykazywał działanie inhibicyjne 
wobec 13 izolatów (98%) i S. aureus, a sam był oporny na wtórne metabolity pozostałych te-
stowanych izolatów. Antybakteryjna aktywność izolatu IL14 była znacznie węższa i hamował 
wzrost 5 szczepów bakteryjnych IL 2, 3, 5, 7 i 9 (ok. 36%). Najbardziej wrażliwym izolatem tor-
fowym okazał się IL2, którego wzrost był ograniczany aż przez 5 izolatów torfowych. IL2 z ko-
lei nie wykazywał aktywności przeciwbakteryjnej wobec innych testowanych szczepów, w tym 
E. coli i S. aureus. Przeprowadzone badania dały obiecujące wyniki, które skłaniają do dalszych 
badań mikrobiologicznych.

Istnieje duże prawdopodobieństwo, że w  unikalnych środowiskach, jakimi są torfowiska 
mogą występować mikroorganizmy o szczególnych właściwościach biologicznych i strategiach 
metabolizmu wtórnego m.in. zdolnych do produkcji związków biologicznie czynnych, w tym 
substancji antybiotykopodobnych. Z pewnością szersze badania w tym zakresie pozwolą na od-
krycie nowych metabolitów wtórnych o charakterze bójczym wobec drobnoustrojów, które pod-
czas narastającego problemu antybiotykooporności mogą być szczególnie istotne.
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Weronika Salwińska
Klaudyna Spychała
Międzywydziałowe Studenckie Koło Naukowe Mikrobiologów
Opiekun: dr Katarzyna Guz – Regner
Uniwersytet Wrocławski
Wydział Nauk Biologicznych

Bakteriobójcze działanie roślin zielnych na przykładzie wrotyczu 
pospolitego (Tanacetum vulgare)

Wrotycz pospolity (Tanacetum vulgare L.) to powszechna w Europie i Azji Środkowej (klimat 
umiarkowany) bylina o charakterystycznych złocistożółtych kwiatach zebranych w koszyczki. 
W Polsce występuje często na nizinach, brzegach rzek, wzdłuż poboczy dróg, na skrajach lasów 
i zarośli oraz na otwartych terenach. Roślina ta jest bogata w olejek eteryczny, którego główny-
mi składnikami są: β-tujon (około 70%), kamfora, borneol, α-pinen, 1,8-cyneol, umbelloni, sa-
binen. Do pozyskiwania olejku wrotyczowego wykorzystuje się ziele wrotyczu (zawiera do 0,6% 
olejku lotnego) i kwiaty (zawierają od 1 do 1,5% olejku). W medycynie ludowej stosowany był 
jako środek przeciwpasożytniczy, wiatropędny i przeciwskurczowy, a zewnętrznie zaś pomagał 
w bólach reumatycznych. W licznych badaniach udowodniono, że wrotycz dzięki bogatemu 
składowi olejku ma działanie przeciwzapalne, antyoksydacyjne, cytotoksyczne, przeciwbakte-
ryjne oraz przeciwgrzybicze.

Celem naszego projektu było określenie aktywności przeciwbakteryjnej wrotyczu pospo-
litego względem bakterii gram ujemnych (Escherichia coli ATCC 11229, Pseudomonas aerugi-
nosa PAO1) oraz bakterii gram-dodatnich (Staphylococcus aureus ATCC 6538, Staphylococcus 
epidermidis ATCC 35984) w testach in vitro. W metodologii badawczej zastosowano techniki 
nakropień maceratów oraz naparu wrotyczu na posiane szczepami bakteryjnymi podłoża aga-
rowe, testy wrażliwości bakterii na wrotycz metodą mikrohodowli w płytkach titracyjnych oraz 
testy przeżywalności bakterii w bezpośrednim kontakcie z maceratem wrotyczu w systemie mi-
kroprobówkowym.

W badaniach własnych wykazaliśmy czasowe działanie wodnych maceratów wrotyczu po-
spolitego na badane szczepy bakteryjne. W teście przeżywalności bakterii S. aureus ATCC 6538 
oraz E. coli ATCC 11229 w wodnych maceratach wrotyczu o koncentracji 50% zaobserwowano 
spadek liczebności bakterii z miana 108 CFU/ml do miana 107 CFU/ml już w 15 minucie eks-
pozycji w badanym maceracie. Odnotowano zmniejszenie liczby bakterii gram-ujemnych oraz 
gram-dodatnich o rząd wielkości, które utrzymywało się w czasie T15-T120.
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Olga Katarzyna Sierawska
Monika Agnieszka Wysokińska
Neutrofil – Studenckie Koło Naukowe Immunobiologii Chorób Zakaźnych i Nowotworowych
Opiekun: dr hab. Paulina Niedźwiedzka-Rystwej, prof. US
Uniwersytet Szczeciński
Instytut Biologii
Wydział Nauk Ścisłych i Przyrodniczych

Występowanie wybranych peptydów antydrobnoustrojowych 
u królika z gatunku Oryctolagus cuniculus

Defensyny, dawniej zwane lizosomalnymi białkami kationowymi, należą do jednych z najbardziej 
konserwatywnych i efektywnych mechanizmów obronnych organizmów i są ważnym elementem 
odporności naturalnej, a dokładnie nieswoistej odporności humoralnej. Białka te są syntetyzowa-
ne lub indukowane przez składniki drobnoustrojów lub sam stan zapalny. Rola defensyn w od-
powiedzi odpornościowej na wirusy, bakterie i grzyby została dobrze opisana u ssaków, głównie 
u ludzi. Defensyny występujące u królików należą do grupy α-defensyn, i są to defensyny NP-1, 
NP-2, NP-3α, NP-3β, NP-4 i NP-5 oraz kryptydyna -3 i -4. Dotychczas istnieje niewiele badań 
dotyczących udziału króliczych defensyn w przebiegu infekcji wirusowych, przy czym więk-
szość z nich miało miejsce głównie w latach 90 XX wieku. Biorąc powyższe pod uwagę, głów-
nym celem badania było sprawdzenie obecności defensyny NP-5 w wątrobie królików zdrowych.

Defensyna NP-5 jest białkiem zbudowanym z 33 reszt aminokwasowych, wzmacnia właś-
ciwości bakteriobójcze defensyny NP-1 oraz działa na drobnoustroje takie jak m.in. Staphylo-
cocccus aureus, Escherichia coli czy Pseudomonas aeruginosa. Dotychczas jej obecność została 
potwierdzona u królików m.in. w szpiku kostnym, śledzionie i grasicy. W badaniach wykorzy-
stano wątroby pobrane od trzech zdrowych królików, mieszańców polskich z gatunku Oryctola-
gus cuniculus. Z wątroby za pomocą gotowego zestawu (Extractme Dna Tissue Kit, Blirt, Polska) 
wyizolowano materiał genetyczny w postaci DNA. Następnie otrzymany materiał poddano ba-
daniom jakościowym z zastosowaniem techniki Real-Time PCR. Reakcja PCR została przepro-
wadzona przy użyciu specyficznych starterów (NP-5F 5’-AGGCAGGCGTGTTCTGTACT-3’; 
NP-5R 3’-GGTCTCCACGCAAATAAGGA-5’).

Obecność defensyny NP-5 została z dużą dokładnością potwierdzona we wszystkich prze-
badanych wątrobach. Wyniki przeprowadzonych badań potwierdzają obecność defensyn NP-5 
w wątrobie królików z gatunku Oryctolagus cuniculus. Jest to pierwsze badanie dotyczące obec-
ności defensyny NP-5 w wątrobach królików.
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Modlińska Olga
Koło Naukowe Hydrobiologów
Opiekun: dr Łukasz Sługocki
Uniwersytet Szczeciński
Wydział Nauk Ścisłych i Przyrodniczych
Instytut Biologii

Wstępne badania zbiorowisk zooplanktonowych jeziora 
Głębokiego w Szczecinie

Zooplankton stanowią małe zwierzęta unoszące się w toni wodnej. Zbiorowiska zooplanktono-
we w jeziorach klimatu umiarkowanego składają się przede wszystkim z przedstawicieli wrot-
ków i skorupiaków (wioślarki i widłonogi). Z uwagi na usytuowanie w piramidzie troficznej 
zooplankton jest ważny zarówno w redukcji zakwitów fitoplanktonowych jak i służy jako baza 
pokarmowa dla ryb i większych bezkręgowców. Zooplankton jest też z powodzeniem wykorzy-
stywany w bioindykacji. Miejskie jeziora pomimo tego, że dostarczają wielu świadczeń ekosy-
stemowych, często są niedostatecznie zbadane pod kątem zbiorowisk planktonowych. Jednym 
z takich zbiorników jest jezioro Głębokie, które jest położone w północno-zachodniej Polsce na 
terenie Puszczy Wkrzańskiej w Szczecinie. Na podstawie badań Głównego Inspektoratu Ochro-
ny Środowiska stan wód jeziora Głębokiego został oceniony na umiarkowany (stan z lat 2010-
2015). Celem badań jest monitoring zooplanktonu jeziora Głębokiego w Szczecinie.

Próby pobierano w interwale dwutygodniowym począwszy od kwietnia 2021 roku. Pobór 
materiału biologicznego prowadzono siatką planktonową o wielkości oczka 20 µm (próba iloś-
ciowa – 20L) i 150 µm (próba jakościowa – zaczerpnięcie siatką od dna do powierzchni). Ma-
teriał biologiczny pobierany był z  jednego stanowiska badawczego. W miejscu poboru prób 
prowadzono pomiar podstawowych parametrów fizyczno-chemicznych wody takich jak: tem-
peratura, zawartość tlenu rozpuszczonego, pH, przewodnictwo i widzialność krążka Secchiego. 
Zooplankton oznaczany jest przy użyciu mikroskopu optycznego i kluczy taksonomicznych.

Wstępne badania zbiorowisk zooplanktonowych wykazały występowanie wrotków, wiośla-
rek i widłonogów. Pod względem liczebności oraz liczby gatunków w badanym materiale domi-
nowały wrotki. W próbach najczęściej odnotowywano występowanie taksonów typowych dla 
jezior środkowej Europy tj. Keratella cochlearis, Kellicottia longispina, Polyarthra sp., Bosmina 
coregoni, Bosmina longirostris, Daphnia cucullata, Cyclops vicinus, Mesocyclops leuckarti, Ther-
mocyclops oithonoides. Skład gatunkowy zooplanktonu jeziora Głębokiego świadczy o tym, że 
zbiornik ten charakteryzuje się wodami od mezo-eutroficznych do eutroficznych. Rozpoczęty 
monitoring jeziora pozwoli śledzić w czasie zmiany zbiorowisk zooplanktonowych zachodzą-
cych w badanym jeziorze.
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Kacper Nowakowski
Koło Naukowe Hydrobiologów
Opiekun: dr Łukasz Sługocki
Uniwersytet Szczeciński
Wydział Nauk Ścisłych i Przyrodniczych
Instytut Biologii

Wpływ krótkotrwałego szoku termicznego na skorupiaki 
planktonowe

Skorupiaki planktonowe (Cladocera, Copepoda) należą do jednych z najbardziej rozpowszech-
nionych bezkręgowców wodnych. Termiczne zmiany środowiska wodnego wskutek działalności 
człowieka powodują powstawanie zanieczyszczenia termicznego. Przykładem takiego zanieczysz-
czenia są zrzuty podgrzanej wody do rzeki (np. instalacje chłodzące elektrownie węglowe), po-
wodujący wzrost temperatury wody w punkcje zrzutu, przyczyniając się do powstawania wyspy 
cieplnej. Podwyższona temperatura wody powoduje krótkotrwały szok termiczny u skorupiaków 
planktonowych przepływających przez obszar, w którym występuje zanieczyszczenie termiczne. 
Taki szok termiczny może mieć znaczący wpływ na poprawne funkcjonowanie, przeżywalności 
i oraz aktywność skorupiaków planktonowych.

Celem doświadczenia była ocena wpływu krótkotrwałego szoku termicznego na skorupiaki 
planktonowe (Daphnia magna i Eurytemora carolleeae). Skorupiaki poddano różnym warian-
tom szoku termicznego, które różniły się względem kontroli (20°C) o kolejno 5°C, 10°C, 15°C 
i 20°C. Osobniki poddano różnym długościom trwania ekspozycji na podwyższoną tempera-
turę (10, 30 i 60 min). Przeżywalność po ekspozycji na krótkotrwały szok termiczny monitoro-
wano bezpośrednio po ekspozycji na podwyższoną temperaturę, następnie po 12 h, 24 h, 48 h 
i 72 h od rozpoczęcia doświadczenia. Badany gatunek wioślarek (Daphnia magna) był bardziej 
odporny na szok termiczny niż widłonóg (Eurytemora carolleeae).

Długość czasu ekspozycji na szok termiczny miał znaczny wpływ na śmiertelność badanych 
skorupiaków. Otrzymane wyniki pozwalają lepiej zrozumieć wpływ krótkotrwałego szoku ter-
micznego na zbiorowiska planktonowe. Niniejsze badania mogą pomóc w wyjaśnieniu pro-
cesów biologicznych i ekologicznych zachodzących w wyniku zanieczyszczenia termicznego.
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Enzymatycznie degradowane oligo- i polisacharydy jako źródła 
węgla w procesie syntezy celulozy bakteryjnej przez bakterie 
Komagataeibacter xylinus

Celuloza bakteryjna (CB) jest cenionym biopolimerem znajdującym zastosowanie w wielu dzie-
dzinach i gałęziach przemysłu, oraz w medycynie. Przez wzgląd na identyczną strukturę che-
miczną, CB jest doskonałą alternatywą dla celulozy pochodzenia roślinnego. Jej dodatkowymi 
atutami są takie unikalne cechy jak biokompatybilność, wysoka czystość chemiczna, wytrzyma-
łość mechaniczna oraz ponadprzeciętna zdolność do utrzymywania wody. Możliwości wykorzy-
stania tego biopolimeru są nieograniczone, niemniej jednak jak dotąd wciąż nierozwiązanym 
problemem, są wysokie koszty procesu fermentacyjnego, podczas którego jest on wytwarzany 
jako metabolit wtórny. Jednym z “producentów” tego biopolimeru są bakterie Komagateibacter 
xylinus, które potrzebują do jego syntezy źródła węgla, w postaci cukru prostego jak np. gluko-
za czy fruktoza, lub ich prekursorów. Powszechnie dostępne i tanie oligo- i polisacharydy (sa-
charoza, skrobia, laktoza), dzięki wykorzystaniu specyficznych enzymów, mogą w łatwy sposób 
zostać rozłożone do cukrów prostych (glukoza, fruktoza, galaktoza) i zostać dalej, potencjal-
nie, wykorzystanymi przez komórki K. xylinus jako substraty do syntezy celulozy bakteryjnej.

Celem przeprowadzonych badań była analiza wpływu różnych źródeł węgla, jak sacharo-
za, skroba i laktoza, w medium hodowlanym kultur Komagateibacter xylinus, poddanych dzia-
łaniu specyficznych hydrolaz glikozylo- wych jak beta-D-fruktofuranozydaza, glukoamylaza 
i β-galaktozydaza, na wydajność procesu syntezy i wybrane właściwości celulozy bakteryjnej.

W wyniku przeprowadzonych badań wykazano możliwość zastosowania analizowanych 
poli- i oligosacharydów sacharydów wraz z hydrolizującymi je specyficznymi enzymami jako 
alternatywne składniki medium fermentacyjnego do produkcji CB. Wydajność syntezy CB 
w zmodyfikowanym medium hodowlanym była porównywalna do procesu prowadzonego z wy-
korzystaniem standardowego medium zawierającego glukozę jako źródło węgla. Nie stwierdzo-
no negatywnego wpływu dodatków enzymatycznych na właściwości materiałowe otrzymanej 
celulozy bakteryjnej.
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Występowanie genów oporności na antybiotyki ostatniej szansy 
w oczyszczalni ścieków

Wysoka konsumpcja antybiotyków jest notowana na całym świecie. Dostarczane do organizmu 
antybiotyki zostają metabolizowane i wydalone do ścieków. Ścieki stanowią drogę rozprzestrze-
niania się zarówno antybiotyków, jak i bakterii antybiotykoopornych; stają się także inkubatorem, 
w którym dochodzi do wymiany genetycznej genów antybiotykooporności, w tym odpowie-
dzialnych za oporność na antybiotyki ostatniej szansy. Leki te to grupa antybiotyków wykorzy-
stywana tylko w specjalnych przypadkach, gdy wszelkie alternatywne drogi antybiotykoterapii 
zawodzą. Według Światowej Organizacji Zdrowia do grupy tej zalicza się 22 antybiotyki, w tym 
kolistynę, fosfomycynę (IV) czy aztreonam.

Celem pracy było określenie występowania genów oporności na antybiotyki ostatniej szansy 
w ściekach komunalnych z oczyszczalni ścieków w województwie warmińsko-mazurskim oraz 
wodzie rzecznej stanowiącej odbiornik ścieków oczyszczonych. W badaniach wykorzystano głę-
bokie sekwencjonowanie Illumina w celu zidentyfikowania genów mcr-1, mcr-3, mcr-5, fosA2 
i fosA5 w próbkach ścieków, osadu ściekowego oraz wody rzecznej.

Badane geny występowały w najwyższych ilościach tylko na wstępnych etapach oczyszczania 
(metody mechaniczne). Geny fosA2 oraz fosA5 występowały tylko w pierwszych dwóch etapach 
oczyszczania mechanicznego. Analiza metagenomiczna wykazała niską częstość występowania 
genu mcr-1, w przeciwieństwie do innych wariantów genu mcr, takich jak mcr-3 i mcr-5. Warto 
zauważyć, że badania odnotowały pojawienie się genów mcr-3 i mcr-5 w wodzie rzecznej po od-
prowadzeniu ścieków oczyszczonych. Uzyskane rezultaty potwierdzają jak istotne jest znaczenie 
systemów oczyszczania w rozprzestrzenianiu się genów antybiotykooporności w środowisku, 
a zwłaszcza genów warunkujących oporność na leki ostatniej szansy.
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Endometrioza pęcherza moczowego - dwa przypadki kliniczne oraz 
różne metody małoinwazyjnego leczenia operacyjnego.

Endometrioza, czyli gruczolistość błony śluzowej macicy to występowanie czynnej błony śluzowej 
macicy lub tkanki endometrioidalnej poza prawidłową warstwą błony śluzowej jamy macicy. 
Etiologia choroby wciąż pozostaje nie w pełni wyjaśniona. Rzeczywista częstość tego schorze-
nia nie jest do końca znana, co wynika z objęcia badaniami epidemiologicznymi różnych pop-
ulacji pacjentek oraz wykrywania obecnie bezobjawowych form endometriozy przy pomocy 
nowoczesnych technologii. Leczenie tego schorzenia obejmuje leczenie farmakologiczne oraz 
leczenie operacyjne. Endometriozę możemy sklasyfikować anatomicznie na endometriozę 
narządów płciowych wewnętrzną, zewnętrzną oraz endometriozę pozapłciową, do której zalic-
zamy endometriozę pęcherza moczowego. Jest to rzadkie schorzenie występujące u 1-2% chorych 
na endometriozę. Celem pracy było przedstawienie dwóch przypadków pacjentek z endometriozą 
pęcherza moczowego z zastosowaniem minimalnie inwazyjnych metod leczenia operacyjnego.

Dwie pacjentki lat 36 lat, z objawową endometriozą pęcherza moczowego, rozpoznaną up-
rzednio w badaniach cystoskopowych. Obie pacjentki zakwalifikowano do minimalnie inwazyj-
nego leczenia: pacjentkę nr 1 do przezcewkowej resekcji guza pęcherza moczowego (TURBT), 
pacjentkę nr 2 do laparoskopowej częściowej cystektomii. U obu pacjentek usunięto zmiany 
doszczętnie. Zabiegi wykonano bez powikłań. Pacjentki zostały wypisane odpowiednio w pier-
wszej i  w  drugiej dobie pooperacyjnej. W obserwacji trwającej 16 tygodni zaobserwowano 
ustąpienie dolegliwości z  dolnych dróg moczowych oraz brak cech wznowy endometriozy 
w badaniu ultrasonograficznym.

Gruczolistość błony śluzowej macicy jest chorobą, która wpływa znacząco na jakość życia 
kobiet. Może prowadzić do niepłodności, a w przypadku endometriozy pęcherza moczowego do 
nasilonych dolegliwości z dolnych dróg moczowych oraz krwiomoczu. Minimalnie inwazyjne 
metody leczenia operacyjnego są skuteczne w  leczeniu endometriozy pęcherza moczowego, 
skracają czas hospitalizacji chorych i zapewniają satysfakcjonujący efekt kosmetyczny.
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Analiza przypadków klinicznych z punktu widzenia radiologii 
pacjentów z COVID-19 poddanych respiratoroterapii

Pandemia COVID-19 stanowi ogromne wyzwanie dla współczesnej medycyny, zwłaszcza dla 
radiologów i  lekarzy intensywnej terapii. Tomografia komputerowa (TK) klatki piersiowej 
(a czasami angio-TK) jest często wykonywana w przypadkach pacjentów wymagających respi-
ratoroterapii.

W pracy przedstawiono obrazy tomografii komputerowej oraz historii leczenia trzech pa-
cjentów hospitalizowanych na Oddziale Anestezjologii i  Intensywnej Terapii Szpitala Woje-
wódzkiego w Bielsku-Białej, przed i w trakcie stosowania wspomaganej inwazyjnej wentylacji 
mechanicznej w celu oceny powstałych zmian w płucach i innych narządach śródpiersia wy-
wołanych zakażeniem SARS-CoV-2. TK klatki piersiowej jest uznawana za złoty standard oce-
ny zmian w płucach u pacjentów z COVID-19, w tym pacjentów z ARDS (z ang. zespół ostrej 
niewydolności oddechowej).

Wynik tego badania jest bardzo ważny w kontekście podejmowania decyzji terapeutycz-
nych. Nie można jednoznacznie wykazać zależności pomiędzy poddaniem pacjenta respirato-
roterapii, a radiologicznym obrazem miąższu płuc, jednakże z dokładnością sięgającą do 75% 
udaje się przewidzieć prawdopodobieństwo konieczności stosowania wentylacji mechanicznej. 
Z pewnością można stwierdzić, że badane zagadnienie potrzebuje przeprowadzenia większych 
analiz, jednakże bardzo wysoka śmiertelność wynosząca 80% wśród pacjentów poddanych me-
chanicznej wentylacji inwazyjnej utrudnia to zadanie.
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Sensoryczna ocena jakości kremów rozgrzewających 
przeznaczonych do pielęgnacji rąk

Imbir to roślina przyprawowa niewydająca owoców, która posiada charakterystyczny orzeźwiający 
i ostry aromat. Jego kłącza są bogatym źródłem wielu substancji biologicznie czynnych, determi-
nujących jego właściwości przeciwutleniające. Dzięki temu znajduje on zastosowanie, jako cenny 
surowiec używany w medycynie konwencjonalnej, ziołolecznictwie, gastronomii oraz w kosme-
tyce. Celem niniejszej pracy była ocena zainteresowania konsumentów kremami rozgrzewający-
mi oraz ocena sensoryczna przygotowanych próbek kremów.

Poniższe badania wykonane zostały w dwóch etapach. Pierwszym z nich było przeprowadze-
nie ankiety konsumenckiej przy pomocy elektronicznego kwestionariusza na temat oceny zain-
teresowania konsumentów kremami rozgrzewającymi oraz konkretnym produktem, jakim jest 
krem z dodatkiem imbiru. W drugim etapie badań zostały przygotowane 3 próby kremu. Każda 
z nich opierała się na tej samej recepturze, jednakże wyróżniały się one zawartymi w nich dodat-
kami. W rezultacie powstał krem z dodatkiem ekstraktu ze skórki imbiru, ekstraktu z miąższu 
imbiru oraz krem bez żadnych dodatków. Zestawiono je w porównaniu z komercyjnym kremem 
z dodatkiem imbiru zakupionym w drogerii. Tak przygotowane 4 próbki zostały poddane oce-
nie sensorycznej przez ekspertów z różnych dziedzin naukowych. Do powyższego badania wy-
korzystany został kwestionariusz z pięciopunktową oceną czynników sensorycznych takich jak: 
zapach kremu, konsystencja, jednolitość, efekt poduszki, rozprowadzanie, tłustość, wchłanianie, 
nadanie zapachu skórze, nawilżenie oraz efekt rozgrzewający. W ankiecie elektronicznej wzięło 
udział 45 respondentów. 45,5% osób deklarowało, że ma problemy z chłodnymi dłońmi, jednakże 
wśród nich tylko połowa słyszała o pielęgnacyjnych kremach rozgrzewających, np. do rąk. Bada-
nie ankietowe wykazało również, że aż 84,4% ankietowanych nigdy nie używała pielęgnacyjnych 
kremów rozgrzewających, natomiast tylko 2 respondentów kiedykolwiek posiadało krem z do-
datkiem imbiru. Ponad połowa respondentów przyznała, że byliby zainteresowani kupnem kre-
mu rozgrzewającego z dodatkiem imbiru. Drugi etap badań przeprowadzony został z pomocą 6 
ekspertów, których zadaniem była ocena cech sensorycznych wszystkich 4 kremów. Do każdego 
wyróżnika sensorycznego produktów przypisany został współczynnik ważności, dzięki któremu 
możliwe było obliczenie cząstkowej oceny każdej z czterech próbek.

Najwyższy wynik cząstkowy wynoszący 3,77 uzyskała próbka komercyjnego kremu z dodat-
kiem imbiru zakupionego w drogerii. Najniżej oceniony został natomiast krem bez dodatków, 
który otrzymał wynik 2,90. Przygotowane w warunkach laboratoryjnych kremy z dodatkiem 
ekstraktów z różnych części imbiru cechują się średnim zainteresowaniem wśród ekspertów 
oceniających próbki. Większość z nich raczej nie dokonałaby zakupu tego typu kremu. Bardzo 
mała grupa respondentów biorących udział w ankiecie miała w swoim posiadaniu krem z do-
datkiem imbiru, jednakże inni deklarowali chęć nabycia tego typu produktu. Brak wcześniej-
szego posiadania przez respondentów kremu z dodatkiem imbiru może być spowodowany małą 
dostępnością na rynku produktów z tej kategorii.
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Nietypowe ciało obce pęcherza moczowego. Opis przypadku 
i przedstawienie mało inwazyjnej metody leczenia

Ciała obce w pęcherzu moczowym są rzadkim schorzeniem. Najczęstsza przyczyną są przetrwa-
łe cewniki moczowe, ale mogą być to nietypowe ciała samodzielnie wprowadzane przez cew-
kę moczową na celu okaleczania lub na tle seksualnym. Celem usunięcia ciał obcych używa się 
techniki otwartej, endoskopowych zabiegów przezcewkowych, zabiegów laparaskopowych oraz 
jednoportowych. Celem pracy jest przedstawienie przypadku nietypowego ciała obcego w pę-
cherzu moczowym i zastosowania przezpęcherzowej laparoendoskopowej techniki jednopor-
towej (T-LESS) do jego usunięcia z pęcherza moczowego.

45-letni mężczyzna został przyjęty do Kliniki Urologii z powodu wprowadzenia do pęche-
rza moczowego nietypowego ciała obcego, zakończonego długim kablem metalowym, który 
został wprowadzony podczas stosunku seksualnego. Z powodu braku możliwości usunięcia 
ciała obcego z dostępu przezcewkowego zakwalifikowano pacjenta do małoinwazyjnej techniki 
T-LESS. Przezskórnie, a następnie przezpęcherzowo, pod kontrolą cystoskopu, wprowadzono 
zestaw jednoportowy (Tri-Port+, Olympus, Germany) do pęcherza moczowego. Skrócono frag-
ment kabla znajdujący się poza ujściem zewnętrznym cewki moczowej, a następnie za pomocą 
standardowych narzędzi laparoskopowych usunięto nietypowe ciało obce z pęcherza moczo-
wego przez pojedynczy port. Operację wykonano bez powikłań. Czas operacji wyniósł 25 mi-
nut. Pacjent został wypisany 8 godzin po zabiegu z zaleceniem utrzymania cewnika Foley’a na 
4 dni. Badania kontrolne w ciągu 4 tygodni po operacji były bez odchyleń. Pacjent nie zgłaszał 
żadnych dolegliwości i odmówił zaleconej konsultacji psychiatrycznej.

Nie ma złotego standardu leczenia ciał obcych pęcherza moczowego, głównie ze względu na 
typ i rozmiar tych ciał. Wybierając metodę leczenia należy brać pod uwagę skuteczność, bezpie-
czeństwo oraz jej małoiwazyjność. Zastosowanie metody T-LESS w opisanym przypadku było 
nie tylko skuteczne, małoinwazyjne, ale znacznie skróciło czas trwania hospitalizacji i dało sa-
tysfakcjonujący efekt kosmetyczny.
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Wpływ stosowania używek na wrażliwość smakową Studentów 
Medycyny Weterynaryjnej

Wrażliwość smakowa, będąc cechą indywidualną, zależna jest zarówno od czynników zewnętrz-
nych jak i metabolicznych. Odchylenia od normalnej percepcji smakowej mogą być konsekwen-
cją schorzeń lub innych czynników. Mając powyższe na względzie, podjęto badania mające na 
celu sprawdzenie, na ile stosowanie używek wpływało na zdolność rozpoznawania podstawo-
wych smaków przez studentów medycyny weterynaryjnej.

W badaniach wzięły udział 1434 osoby (812 kobiet i 622 mężczyzn) w wieku 21 - 27 lat. Szcze-
gółowe informacje o ich stanie zdrowia i stosowaniu używek uzyskano z anonimowych ankiet 
wypełnianych przed rozpoczęciem badań. Osoby niepalące stanowiły 57,11% badanych, a palące 
42,89%. Badania wykonano w pracowni sensorycznej, spełniającej wymagania PN ISO 8589 (Anali-
za sensoryczna. Ogólne wytyczne projektowania pracowni analizy sensorycznej.). Zastosowano test 
do badania zdolności rozpoznawania rodzajów smaków i ich rozróżniania między sobą - PN ISO 
3972 (Analiza sensoryczna. Metodologia. Metoda sprawdzania wrażliwości smakowej.). Oceniano 
10 zakodowanych próbek, w postaci wodnych roztworów substancji wzorcowych reprezentujących 
smaki: słodki, słony, kwaśny, gorzki, umami, metaliczny i wody, o stężeniach: sacharoza (5,76 g/l), 
chlorek sodu (1,19 g/l), kwas cytrynowy (0,43 g/l), kofeina (0,195 g/l), glutaminian jednosodowy 
(0,595 g/l), siarczan żelaza (II) siedmiowodny (0,00475 g/l). Każdy smak występował w zestawie 
co najmniej raz. Jamę ustną przepłukiwano wodą o neutralnym smaku, próbki badano bez pośpie-
chu metodą sip-and-spit. Wyniki badań analizowano, uwzględniając płeć badanych i stosowanie 
przez nich używek: palenie tytoniu, spożywanie alkoholu i przyjmowanie substancji narkotycznych.

Wyniki badań wskazują, że 49,51% kobiet i 32,25% mężczyzn rozpoznało prawidłowo smak 
ponad połowy badanych próbek oraz, że 10,59% kobiet rozpoznało ich ≥ 90 %, podczas gdy 
0,74% kobiet nie rozpoznało ich wcale; u mężczyzn wartości te wynosiły odpowiednio: 3,38 % 
i 2,41%. Odsetek próbek rozpoznanych prawidłowo przez osoby niepalące był o 19,4% wyższy 
niż przez palące. Średnia liczba prawidłowych rozpoznań u kobiet niepalących wynosiła 6,23 
a u palących 4,1. U mężczyzn wartości te wynosiły odpowiednio 5,19 oraz 3,52. Osoby pijące 
często alkohol (3 razy w tygodniu lub częściej) stanowiły 19,8% badanych (92 kobiety i 192 męż-
czyzn), a stosujące substancje narkotyczne w czasie sześciu miesięcy poprzedzających badanie: 
8,58 % (23 kobiety i 100 mężczyzn). Zarówno w przypadku alkoholu jak i substancji narko-
tycznych odnotowano korelację ujemną między ilością i/lub częstotliwością ich przyjmowania, 
a średnią liczbą prawidłowych rozpoznań próbek smakowych. W obu przypadkach zależność ta 
była silniej wyrażona u kobiet. Średnia liczba prawidłowych rozpoznań w grupie kobiet pijących 
często alkohol była o blisko 22% niższa niż u kobiet niepijących lub pijących sporadycznie. W 
przypadku stosowania narkotyków różnica ta wynosiła ok. 27%. Najsłabiej rozpoznawały sma-
ki kobiety pijące, palące i przyjmujące jednocześnie substancje narkotyczne. Smakami rozpo-
znawanymi najlepiej były: słodki, kwaśny i słony; kobiety rozpoznawały je lepiej od mężczyzn, 
osoby niepalące od palących. Najgorzej rozpoznawano smak metaliczny.
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Trudności diagnostyczne w rozpoznawaniu pierwotnej 
nadczynności przytarczyc w populacji geriatrycznej

Pierwotna nadczynność przytarczyc to jedna z najczęściej występujących chorób endokryno-
logicznych i dotyczy 0,1-0,35% populacji ogólnej. Dodatkowo, według analizy retrospektyw-
nej przeprowadzonej w Hiszpanii w latach 2003-2017, częstość rozpoznawania nadczynności 
przytarczyc stale rośnie. Do zachorowania może dojść w każdym wieku, lecz najczęściej dotyczy 
kobiet po 55. roku życia. Z chorobą wiąże się wzrost stężenia parathormonu w surowicy krwi 
wraz z hiperkalcemią, co wywołuje objawy, z których najczęstsze to zmiany kostne, zaburze-
nia psychiczne, kamica nerkowa. Jednak coraz częściej występuje w postaci asymptomatycznej, 
zwłaszcza w krajach rozwiniętych, i może manifestować się jako różne „maski” – nefrologicz-
na, reumatologiczna, gastroenterologiczna, kardiologiczna, hematologiczna i psychiatryczna.

Celem pracy było przedstawienie różnorodności objawów klinicznych występujących u pa-
cjentów geriatrycznych z pierwotną nadczynnością przytarczyc.

Dokonano analizy retrospektywnej historii chorób dwóch pacjentek Zespołu Zakładów Opie-
ki Zdrowotnej w Dobrym Mieście oraz dwóch pacjentek Poradni Nefrologicznej Wojewódzkie-
go Szpitala Specjalistycznego w Olsztynie z rozpoznaną pierwotną nadczynnością przytarczyc.

 U wszystkich stwierdzono podwyższone wartości stężenia wapnia i parathormonu. W dwóch 
przypadkach występowały drżenia mięśniowe, z czego w jednym bardzo nasilone. U trzech pa-
cjentek obserwowano zaburzenia mineralizacji kości. Kamica moczowodowa dotyczyła dwóch 
chorych, podobnie jak kamica pęcherzyka żółciowego. U dwóch chorych pojawiły się zaburze-
nia psychiczne, a jedna z pacjentek skarżyła się na zaburzenia snu. Z objawów rzadziej wystę-
pujących u jednej pacjentki stwierdzono znacznie wzmożoną potliwość, a w jednym przypadku 
objawy przedstawiane przez chorą przypominały polineuropatię – celem diagnostyki polineuro-
patii wykonano badania w kierunku boreliozy, dolegliwości wiązano również z częstym przyjmo-
waniem furazydyny z powodu nawracających zakażeń układu moczowego w przebiegu kamicy 
nerkowej. U jednej z chorych obserwowano także powikłania jatrogenne w postaci znacznej 
hiperkalcemii po zastosowaniu hydrochlorotiazydu.

Pierwotna nadczynność przytarczyc jest częstą, jednak czasami trudną do rozpoznania, 
chorobą endokrynologiczną. W populacji geriatrycznej nierzadko występuje problem polifar-
makoterapii i wśród leków mogą znaleźć się również te wpływające na gospodarkę wapniowo-
-fosforanową. Dlatego ważne jest monitorowanie stężenia wapnia, a także poszukiwanie przyczyn 
jego nieprawidłowych wartości. W diagnostyce różnicowej należy pamiętać o asymptomatycz-
nym przebiegu nadczynności przytarczyc oraz o „maskach”, które może przyjmować. Ułatwi to 
i przyspieszy postawienie trafnej diagnozy, a wraz z nią wprowadzenie właściwego leczenia oraz 
ewentualnych zmian w polifarmakoterapii chorego.



24

<autor>

Oliwia Czyżniewska
Studenckie Koło Naukowe Genetyki Klinicznej
Opiekun: dr. n. med. Małgorzata Pawłowicz
Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie
Wydział Lekarski, Collegium Medicum

Nieznane oblicze mutacji w genie CACNA1A – przypadek pacjentki 
z nieopisanym dotąd wariantem patogennym w genie CACNA1A

Napięciozależne kanały wapniowe pośredniczą w wielu zależnych od obecności wapnia procesach 
cytofizjologicznych. Prawidłowy kanał wapniowy jest strukturą zbudowaną z czterech podjed-
nostek: α1, α2-δ, β oraz γ. Powstawanie jednej z izoform podjednostki α1 warunkuje znajdujący 
się na chromosomie 19p13 gen CACNA1A, którego mutacja jest powiązana z występowaniem 
trzech chorób neurologicznych - ataksji rdzeniowo-móżdżkowej typu 6, rodzinnej migreny z po-
rażeniem połowiczym oraz napadowej ataksji typu 2. Zgodnie z koncepcją neurometabolizmu 
komórkowego zaburzenia uwarunkowane wariantami patogennymi genu CACNA1A należą do 
zaburzeń presynaptycznych.

Celem pracy było przedstawienie przypadku pacjentki z nieopisanym dotąd wariantem pato-
gennym w genie CACNA1A. Pacjentka w wieku 3 lat i 10 miesięcy z nawracającymi epizodami 
napadowymi z hemiplegią przemijającą jako objawem wiodącym, u której rozpoznano zaburze-
nia neurorozwojowe powiązane z patogennym wariantem w genie CACNA1A, przebywała na 
pododdziale neurogenetyki Wojewódzkiego Specjalistycznego Szpitala Dziecięcego w Olsztynie. 
Pacjentka urodzona o czasie, z ciąży niepowikłanej. Wywiad okołoporodowy nieobciążony. Od 
wczesnego okresu niemowlęcego obserwowano opóźniony rozwój psychomotoryczny. Pierw-
szy epizod o charakterze klonii wystąpił w 17 m.ż., a czynnikiem wyzwalającym była gorączka. 
Kolejne epizody pojawiały się co kilka miesięcy i były wywoływane czynnikami takimi jak uraz 
głowy, zakażenie układu moczowego (ZUM), deprywacja snu czy gorączka. Przebieg incydentów 
jest powtarzalny, co wysuwało podejrzenie epizodów padaczkowych. Towarzyszą im zaburzenia 
świadomości, zwroty gałek ocznych oraz klonie tożstronne kończyn z przemijającą hemiplegią 
połowiczą. Epizody poprzedzone są niepokojem pacjentki i zachowaniem wskazującym na do-
legliwości bólowe głowy, co z kolei może sugerować podłoże migrenowe. Ze względu na niewy-
jaśnione tło zaburzeń wykonano badanie Whole Exome Sequencing (WES). Zidentyfikowano 
heterozygotyczny wariant (CACNA1A c.4515T>G (p.Phe1505Leu) de novo). Wariant ten nie 
został dotychczas opublikowany, w związku z czym nie został mu przypisany konkretny fenotyp.

Ze względu na złożony obraz kliniczny zaburzeń napadowych u dzieci, postawienie pra-
widłowej diagnozy może być niezwykle trudne i wymagać zastosowania nowoczesnych technik 
diagnostycznych, takich jak badanie WES. W przedstawionym przypadku trudno jest przypisać 
zidentyfikowanemu wariantowi w genie CACNA1A jednoznaczny fenotyp. Prawdopodobnie 
u pacjentki obserwujemy zespół nakładania różnych fenotypów z dominująca prezentacją pod 
postacią encefalopatii padaczkowej oraz epizodów migrenowych z hemiplegią.



25

Adrian Borkowski
Studenckie Koło Naukowe Genetyki Klinicznej
Opiekun: dr. n. med. Małgorzata Pawłowicz
Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie
Wydział Lekarski, Collegium Medicum

Obraz kliniczny zespołu niedoboru GLUT 1 wywołanego mutacją 
de novo w genie SLC2A1

Deficyt transportera glukozowego typu 1 (deficyt GLUT 1) jest rzadką chorobą metaboliczną 
związaną z upośledzeniem transportu glukozy przez barierę krew-mózg, u podłoża której leży 
wariant patogenny w genie SLC2A1. Wariant patogenny może powstać de novo lub dziedziczyć 
się autosomalnie dominująco. Niedobór GLUT 1 prowadzi do zmniejszonego dostarczania glu-
kozy do mózgu. Stan ten w znaczny sposób upośledza prawidłowy rozwój ośrodkowego układu 
nerwowego, ze względu na fakt, iż glukoza jest głównym źródłem energii dla mózgu. Bariera 
krew-mózg nie jest przepuszczalna dla większości substancji znajdujących się we krwi, w tym 
dla glukozy, dlatego brak białek transportowych dla glukozy skutkuje znacznym obniżeniem jej 
stężenia w płynie mózgowo-rdzeniowym. Do głównych objawów zespołu można zaliczyć: le-
kooporne napady padaczkowe, małogłowie, opóźnienie rozwoju psychomotorycznego i zabu-
rzenia ruchowe: ataksja, dystonia i mioklonie.

Przedstawiamy przypadek 6-letniego pacjenta z  niedoborem GLUT 1 spowodowanym 
wariantem patogennym o  charakterze delecji-insercji de novo w  genie SLC2A1 w  układzie 
heterozygotycznym (c.1003_1007delACCCTinsGTGCAG/-; p.Thr335Valfs*46). Wywiad cią-
żowo-okołoporodowy niepowikłany. Noworodkowe badania przesiewowe w kierunku chorób 
metabolicznych i niedosłuchu prawidłowe. Rozwój psychomotoryczny opóźniony: pacjent za-
czął siadać w 12 m.ż., stawać przy meblach ok. 2,5 r.ż., regres rozwoju mowy w 13 m.ż.. Chód 
z podparciem został osiągnięty po intensywnej fizjoterapii wieku 4 lat i 9 miesięcy. U pacjenta 
obserwowano zaburzenia napadowe o charakterze epizodów „pływających gałek ocznych” oraz 
nagłego zwiotczenia ciała, po którym następowała krótkotrwała utrata przytomności. W bada-
niu neurologicznym stwierdzono cechy hipotonii osiowej, okresowy stopotrząs po stronie le-
wej, nieprawidłowy chód na szerokiej podstawie. Pacjent głównie przemieszcza się czworakując. 
Mowa skąpa, złożona tylko z nielicznych, prostych słów. W badaniu elektroencefalograficznym 
(EEG) we śnie obecne zmiany padaczkokształtne w okolicach czołowych i centralno-ciemienio-
wych. W badaniu EEG wykonanym na czczo i po spożyciu wysokowęglowodanowego posiłku 
zaobserwowano ustąpienie fal ostrych w odprowadzeniach czołowych i normalizację zapisu 
EEG w okresie postpiramidalnym, co jest objawem patognomonicznym dla deficytu GLUT 1.

W przypadku zaburzeń metabolicznych ważne jest wczesne postawienie rozpoznania, co 
umożliwia dalszą modyfikację przebiegu choroby poprzez zastosowanie dedykowanego lecze-
nia dietetycznego i farmakologicznego. W przypadku rozpoznanego deficytu GLUT 1 dzięki 
prawidłowo stosowanej diecie ketogennej można osiągnąć zmniejszenie występowania epizo-
dów napadowych oraz poprawę zdolności poznawczych pacjenta. U pacjentów z lekoopornymi 
napadami padaczkowymi, szczególnie o charakterze atypowych napadów nieświadomości oraz 
zaburzeniami rozwojowymi należy zawsze uwzględnić screening metaboliczny w kierunku nie-
doboru transportera glukozowego typu I.
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Anomalie tętnicy podstawnej (klasyfikacja)

Tętnica podstawna mózgu to naczynie, które powstaje w wyniku połączenia tętnicy kręgowej pra-
wej i lewej na brzusznej części mostu. Przebiega w bruździe pośrodkowej i kończy się podziałem 
na tętnicę tylną mózgu prawą i lewą. Tętnica podstawna stanowi istotną część tylnego krążenia 
mózgu i zaopatruje wiele ważnych struktur takich jak półkule móżdżku, splot naczyniówko-
wy trzeciej komory, czy odnogi mózg. Anomalie tętnicy podstawnej predysponują do zaburzeń 
krążenia między innymi (przemijający atak niedokrwienny - TIA) , malformacji naczyniowych, 
napadów epileptycznych. Istotne klinicznie okazują się również zwężenia tętnicy podstawnej, 
które mogą skutkować niedokrwieniem struktur mostu, śródmózgowia i wzgórza. Dlatego tak 
ważne jest poznanie morfologii tętnicy podstawnej mózgu. Celem pracy była morfometria tęt-
nicy podstawnej oraz końcowego odcinka tętnic kręgowych w populacji warmińsko-mazurskiej.

W badaniu wzięło udział 50 pacjentów (34 kobiety i 16 mężczyzn) w przedziale wiekowym 
od 23 do 88 lat, u których wykonano badanie rezonansu magnetycznego (MRI), a następnie za 
pomocą programu INFINITT PACS zmierzono poniższe parametry. Mierzone wartości: dłu-
gość tętnicy podstawnej mózgu, kąt tworzenia tętnicy podstawnej, położenie tętnicy podstawnej, 
szerokość tętnicy podstawnej w miejscu połączenia tętnic kręgowych, szerokość tętnicy kręgo-
wej prawej i lewej. Z powyższych wartości uzyskano średnią, wartość maksymalną i minimalną. 
Badane tętnice podstawne mózgu charakteryzowały się zmiennościami w zakresie mierzonych 
parametrów. Opisane w literaturze długości tętnicy podstawnej mieszczą się w zakresie 25-38 
mm, w naszym badaniu długość BA wynosiła 21.59-51.85 mm, a wartość średnia wynosiła 30.49 
mm. Średni kąt tworzenia tętnicy podstawnej to 74.84, najmniejszy wynosił 14.72° a największy 
120.53° . Dopływem dominującym w większości badanych przypadków - 58% - jest lewa tętni-
ca kręgowa. Według źródeł lewostronny dopływ występuje u 50-80% pacjentów. W literaturze 
opisywane jest położenie BA w 98% w linii pośrodkowej lub w pozycji przyśrodkowej, a w na-
szym przypadku w 40% położona jest ona prawostronnie.

Morfologia tętnicy podstawnej i jej odgałęzień jest istotnym czynnikiem hemodynamicznym 
krążenia mózgowego. Kąt tworzenia tętnicy podstawnej, położenie tętnicy podstawnej oraz jej 
długość odgrywają znaczącą rolę w patogenezie zwężeń, tworzenia tętniaków. Znajomość mor-
fologii tętnicy podstawnej umożliwia stworzenie bezpiecznego planu diagnostyki i leczenia.
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Seria przypadków: zmiany skórne w przebiegu COVID-19

COVID-19 jest chorobą wywoływaną przez zakażenie wirusem SARS-CoV-2, podczas której 
u pacjentów występują objawy ze strony układu oddechowego, gorączka, kaszel, a także zabu-
rzenia hematologiczne, gastroenterologiczne, nefrologiczne, neurologiczne, psychiatryczne oraz 
dermatologiczne.

W związku z zakażeniem wirusem SARS-CoV-2 u pacjentów mogą występować zmiany 
skórne o  charakterze plamisto-grudkowym (47%), pokrzywkowym (19%), odmrożeniowym 
(19%), pęcherzykowym (ospopodobnym) (9%) oraz zmiany sinicze i wybroczyny (6%). Za-
równo zmiany o charakterze pęcherzykowym, jak i plamisto-grudkowym najczęściej pojawiają 
się w tym samym czasie co inne objawy COVID-19, rzadziej z opóźnieniem, a niekiedy przed 
innymi objawami. Wysypkom pęcherzykowym i plamisto-grudkowym najczęściej towarzyszy 
świąd, może również występować uczucie pieczenia i ból.

Prezentujemy przypadki trzech pacjentów, u których średnio po 24 dniach od otrzymania 
pozytywnego wyniku RT-PCR SARS-CoV-2 wystąpiły zmiany skórne o charakterze pęcherzy-
kowym, a następnie u dwóch z nich o charakterze plamisto-grudkowym. Średni wiek pacjen-
tów wynosił 83,67 lat. Zmianom skórnym u pierwszej pacjentki towarzyszył z początku ból 
o charakterze neuropatycznym, a następnie ból, świąd i uczucie pieczenia. U drugiej pacjentki 
wysypka przebiegała ze świądem. U trzeciego pacjenta zmianom pęcherzykowym nie towarzy-
szyły objawy podmiotowe, a zmianom o charakterze plamisto-grudkowym towarzyszył świąd. 
U wszystkich pacjentów przebieg COVID-19 był łagodny lub umiarkowany, w leczeniu stoso-
wano profilaktykę przeciwzakrzepową, leczenie objawowe oraz u dwóch pacjentów antybioty-
koterapię, z powodu podejrzenia nadkażenia bakteryjnego.

Pragniemy przybliżyć problematykę skórnych manifestacji COVID-19, która jak dotąd nie 
jest często poruszana w  literaturze naukowej, z  czego prawdopodobnie wynika małe rozpo-
wszechnienie wiedzy na ten temat.
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Extranodal manifestation of ALK+ Anaplastic Large Cell 
Lymphoma in children

Lymphomas represent a heterogenous group of haematological malignancies originating from 
clonal proliferation of lymphocytes. Tumors of the hematopoietic and lymphoid tissues stand 
together for a half of all paediatric malignancies. Anaplastic large cell lymphoma (ALCL) is 
a pleomorphic T-cell lymphoma characterised by CD30 expression. Expression of Anaplastic 
Lymphoma Kinase (ALK) divides ALCL into two subtypes: ALK-positive (with predominan-
ce in children), and ALK-negative, mostly to be found in adults. ALCL accounts for 30% of all 
childhood lymphomas. Clinical features among ALCL patients consist of nodal and extranodal 
manifestation. Whereas peripheral or abdominal lymphadenopathy is found in 70% of advan-
ced stage patients, extranodal presentations such as bone or skin involvement are much rarer in 
children and may be the reason for misdiagnosis.

We present a clinical case of a 9-year-old boy admitted to a surgical department with inflamed 
abscess-like single skin lesion. Ulcer was not responding to prolonged conventional antibiotic 
treatment. Then, a biopsy was performed. Histopathological examination stated the diagno-
sis of ALK+ anaplastic large cell lymphoma. Magnetic Resonance Imaging (MRI) has shown 
two lesions: first 49x15mm (LL) infiltrating upper eyelid and lacrimal region, second 9x8mm 
(LL) located laterally in the frontal part of epicranial aponeurosis. Lesions were accompanied 
by extensive inflammation descending to temporal and buccal regions. Positron emission to-
mography (PET) was performed and excluded nodal localisations of ALCL. Patient was treated 
successfully with chemotherapy.

We aim to highlight the significance of differential diagnosis in pediatric diseases not respon-
ding to treatment, especially intensive antibiotic therapy. In such cases, a systemic disease and 
neoplastic process should be taken into consideration. Moreover, in diagnostics of skin lesions the 
clinician should not hesitate to perform a biopsy, which may shorten the time of mistreatment.
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Wpływ niepełnego unaczynienia mózgu na występowanie napadów 
padaczkowych

Anomalie koła tętniczego mózgu (CoW) są bardzo powszechne. Około 40% populacji posiada 
kompletne CoW. Najbardziej popularne warianty dotyczące tętnicy łączącej przedniej dotyczą 
jej braku, powielenia, hipoplazji czy nawet tryplikacji. Brak tętnicy łączącej przedniej występu-
je u mniej niż 3% pacjentów. Procent anomalii jest wyższy u pacjentów cierpiących z powodu 
zaburzeń psychicznych lub chorób istoty białej. Wady naczyń mózgowych mogą być przyczyną 
uszkodzenia tkanki mózgowej prowadzącej do napadów padaczkowych (ES). Jedną z rekomen-
dowanych metod diagnostyki epilepsji jest badanie angio-MRI głowy. Największe znaczenie ma 
obrazowanie w sekwencji T2 z modyfikacją FLAIR, co zwiększa czułość metody. Badania wska-
zują, że u większości pacjentów z epilepsją występuje stwardnienie hipokampu, które w obrazach 
angio-MRI w sekwencji T2 objawiają się podwyższonym sygnałem.

 Celem pracy była prezentacja anomalii CoW jako czynnika ryzyka ES na przykładzie przy-
padku klinicznego: 65-letnia pacjentka z udarem niedokrwiennym, trwałą hemiparezą, przewle-
kłą niewydolnością serca, nadciśnieniem obwodowym i chorobą wrzodową żołądka w wywiadzie, 
prezentująca uogólnione ES trwające przez tydzień. Wyniki badania MRI wskazały na defekty 
w strukturze CoW: hipoplazja tętnicy kręgowej prawej, brak tętnicy łączącej przedniej, tętnicy 
łączącej tylnej i tętnicy tylnej mózgu lewej. Obecne było również pojedyncze, niespecyficzne 
ognisko demielinizacji istoty białej - mikroangiopatia. Sygnały w T2 I T2-FLAIR były obustron-
nie podwyższone.

Defekty CoW mogą powodować napady padaczkowe. Warto wykonywać przesiewowe 
badania angio-MRI w celu wczesnego wykrycia nieprawidłowości budowy CoW i szybkiego 
wdrożenia leczenia minimalizującego negatywne skutki prawdopodobnych przyszłych napa-
dów padaczkowych.
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Ocena poziomu lęku, gniewu i depresji u pracowników ochrony 
zdrowia w związku z pandemią Covid-19

Koronawirusy są wirusami RNA zaliczanymi do rodziny Coronaviridae. Czynnikiem sprawczym 
epidemii oraz późniejszej pandemii jest wirus SARS-CoV-2 należący do tej rodziny. Stosunkowo 
łatwy sposób transmisji, jej szybkie tempo, brak skutecznego leczenia, nadwyrężenie systemu 
opieki zdrowotnej, a także środki zaradcze w postaci kwarantanny oraz izolacji skutkują szero-
kim spektrum reakcji emocjonalnych takich jak lęk, gniew, emocje związane z depresją wśród 
społeczeństwa. Uważa się, iż tłumienie emocji jest niekorzystne i niesie ze sobą skutki w posta-
ci m.in. napięcia emocjonalnego. Celem niniejszej pracy jest określenie poziomu lęku, gniewu 
i depresji u pracowników ochrony zdrowia w związku z pandemią COVID-19.

Badanie ankietowe przeprowadzono w pierwszym kwartale 2021 roku wśród pracowników 
Uniwersyteckiego Szpitala Klinicznego w Olsztynie oraz Miejskiego Szpitala Zespolonego w Ol-
sztynie. Badanie było dobrowolne i anonimowe. Do zebrania danych wykorzystano kwestiona-
riusz ankiety własnej konstrukcji, zawierający pytania dotyczące danych socjodemograficznych. 
Do pomiaru kontroli emocji wykorzystano Skalę CECS.

U połowy respondentów średni poziom skali gniewu wynosił 16,1±4,2 z medianą 16, średni 
poziom skali depresji 16,8±4,2 z medianą 17 natomiast średni poziom skali lęku 17,4±3,9 z me-
dianą 18. Wśród osób biorących udział w badaniu, ogólny wskaźnik kontroli emocji osiągał po-
ziom od 24 do 75 Ogólny wskaźnik kontroli emocji połowy respondentów utrzymywał się na 
poziomie od 44 do 56. Osoby pracujące w Miejskim Szpitalu Zespolonym w Olsztynie wyka-
zywały większy poziom tłumienia emocji związanych z gniewem względem respondentów za-
trudnionych w Uniwersyteckim Szpitalu Klinicznym w Olsztynie. Stwierdzono, że pracownicy 
w zależności od rodzaju poziomu wykształcenia mają istotny inny poziom gniewu.

Występuje związek pomiędzy poziomem gniewu, lęku i depresji w badanej grupie Wykazano 
zależność pomiędzy stopniem wykształcenia i miejscem pracy a poziomem tłumienia emocji.
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Co nam daje kawa?

Kawa jest bardzo popularnym napojem, spożywanym nie tylko ze względu na swoje właściwości 
smakowo-zapachowe, ale również stymulujące działanie na organizm. Wraz ze wzrostem kon-
sumpcji kawy, narosło wokół jej spożycia wiele mitów dotyczących zarówno wartości odżywczej 
jak i oddziaływań na organizm człowieka.

W opracowaniu dokonano przeglądu rozproszonych danych literaturowych w zakresie właś-
ciwości prozdrowotnych kawy i jej oddziaływania na organizm człowieka.

Przez wiele lat kawa była produktem stygmatyzowanym m.in. ze względu na swoje rzekome 
właściwości rakotwórcze, jednak rozwój badań naukowych pozwolił na weryfikację tych tez oraz 
poznanie dobroczynnych właściwości kawy. Badania pokazują, że regularne spożycie naparu 
może zmniejszyć prawdopodobieństwo wystąpienia wielu niezakaźnych chorób przewlekłych, 
takich jak cukrzyca typu 2, otyłość, nowotwory czy schorzenia układu krążenia. Zawartość skład-
ników odżywczych w kawie jest porównywalna do ich zawartości w innych produktach spożyw-
czych, potwierdzają to m.in. badania na ludności Stanów Zjednoczonych Ameryki Północnej, 
z których wynika, że np. spożycie potasu z kawą jest porównywalne z podażą tego składnika 
mineralnego z innymi, dobrymi źródłami potasu w żywieniu. Kawa jest znana ze swojego dzia-
łania moczopędnego, ma duże znaczenie dla funkcjonowania gospodarki wodno-elektrolitowej 
organizmu i wykazano, że jej regularne spożywanie, nieprzekraczające 300 mg kofeiny na dzień, 
nie działa niekorzystne. Dowiedziono, że napój ten wpływa pozytywnie na zdolność koncen-
tracji i zapamiętywania, należy jednak pamiętać, że kawa spożywana w zbyt dużych ilościach, 
negatywnie oddziałuje na zdolność regeneracyjną organizmu i jakość snu. Sposób sporządzania 
kawy również nie jest bez znaczenia, ponieważ może wpłynąć na zawartość składników odżyw-
czych w naparze oraz jego cechy organoleptyczne.
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Przetoka pęcherzowo-maciczna jako późne powikłanie cięcia 
cesarskiego - opis przypadku

Przetoka pęcherzowo-maciczna (vesicouterine fistula – VUF) jest patologicznym połączeniem 
pomiędzy macicą a pęcherzem moczowym. VUF jest najrzadszym typem spośród wszystkich 
przetok moczowych. Najczęściej jest ona powikłaniem cięcia cesarskiego. Do objawów przetoki 
pęcherzowo-macicznej zaliczamy wyciek moczu z pochwy oraz menourię - krwiomocz poja-
wiający się tylko w okresie menstruacji. VUF może także przebiegać bezobjawowo. Do metod 
leczenia zaliczamy operacje otwarte oraz laparoskopowe - w tym jednoportowe przezpęcherzo-
we operacje laparoendoskopowe (transvesical laparoendoscopic single-site surgery T-LESS).

Prezentujemy przypadek 42-letniej pacjentki z przetoką pęcherzowo-maciczną, powstałą 
wtórnie do dwóch cięć cesarskich (w 2010 i 2013 roku). Pacjentka zgłaszała okresowy wyciek 
moczu z pochwy, nawracające zakażenia układu moczowego o etiologii Escherichia coli, me-
nourię, brak miesiączki oraz stany podgorączkowe. Wykonano USG dopochwowe oraz cysto-
skopię, w której potwierdzono przetokę pęcherzowo-maciczną o średnicy 3 mm. W 2017 roku 
zakwalifikowano pacjentkę do naprawy przetoki metodą T-LESS. Użyto zestawu TriPort+ wpro-
wadzając go do pęcherza pod kontrolą cystoskopii przez nacięcie o średnicy 1,5 cm wykonane 3 
cm nad spojeniem łonowym. Po wypreparowaniu kanału przetoki zaszyto go dwuwarstwowym 
szwem ciągłym. Czas zabiegu wyniósł 90 minut. Utrata krwi była minimalna i nie zaobserwo-
wano żadnych powikłań pooperacyjnych. Pacjentka została wypisana po 40 godzinach. Podczas 
3-letniej obserwacji pacjentka nie zgłaszała żadnych objawów nawrotu przetoki.

VUF występują bardzo rzadko i wiążą się z wieloma uciążliwymi objawami, które znacznie 
obniżają komfort życia pacjentek. Naprawa przetoki metodą T-LESS jest korzystną i efektywną 
metodą leczenia z uwagi na jej małą inwazyjność, świetny efekt kosmetyczny, krótszy czas ho-
spitalizacji pooperacyjnej oraz szybszy czas rekonwalescencji.
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Przerzut gruczolakoraka stercza do pęcherza moczowego jako 
symptom progresji raka stercza opornego na kastrację

Rak stercza jest drugim najczęściej rozpoznawanym nowotworem złośliwym wśród mężczyzn 
o dość dużej śmiertelności. Obserwowany jest stały wzrost zachorowalności na raka stercza. 
Ryzyko wystąpienia zwiększa się wraz z wiekiem oraz mutacją genu BRCA2. W przebiegu raka 
wysokiego ryzyka obserwuje się często zmiany przerzutowe, które najczęściej lokalizują się w wę-
złach chłonnych, układzie kostnym, wątrobie i narządach klatki piersiowej. Przerzuty w drogach 
moczowych należą do rzadkości. Celem pracy było omówienie przypadku pacjenta z nietypo-
wym przerzutem raka stercza do pęcherza moczowego.

Opisywanym pacjentem jest 67-letni mężczyzna z opornym na kastrację przerzutowym ra-
kiem prostaty (mCRPC). U pacjenta zaobserwowano progresję choroby po radykalnej prosta-
tektomii wykonanej pięć lat wcześniej, wymagającej hormonoterapii i chemioterapii z użyciem 
docetakselu. W trakcie terapii zaobserwowano rozwijającą się oporność na kastrację, potwier-
dzoną rosnącym poziomem PSA i pojawieniem się zmian przerzutowych w płucach. Zakwa-
lifikowano pacjenta do terapii antyandrogenowej enzalutamidem. W kontrolnej tomografii 
komputerowej stwierdzono guz pęcherza moczowego o wymiarach 22x17 mm. Zakwalifikowano 
pacjenta do przezcewkowej elektroresekcji guza pęcherza moczowego (TURBT) z użyciem tech-
niki en bloc. Zresekowano w całości nietypową zmianę brodawkowatą okolicy trójkąta pęcherza 
moczowego, bez powikłań. Badanie histopatologiczne potwierdziło przerzut gruczolakoraka 
stercza o typie Gleason score 4+4. W kontrolnej tomografii komputerowej oraz cystoskopii nie 
stwierdzono wznowy guza. Poziom PSA miesiąc po zabiegu obniżył się z 21,1 ng/ml do 1,8 ng/ml.

Przerzut raka stercza do pęcherza moczowego jest bardzo rzadkim objawem progresji raka 
stercza opornego na kastrację. Przedstawiony przypadek potwierdza, że optymalną techniką re-
sekcji pierwotnego jak i przerzutowego guza jest TURBT en bloc ze względu na dokładną ocenę 
histopatologiczną oraz mniejsze ryzyko wznowy miejscowej.



34

<autor>

Karolina Lisińska
Wiktoria Stepnowska
Koło Naukowe Żywienia i Profilaktyki Żywieniowej
Opiekun: dr inż. Joanna Ciborska
Uniwersytet Warmińsko - Mazurski w Olsztynie
Wydział Nauki o Żywności

Orzechy jako źródło nienasyconych kwasów tłuszczowych - wpływ 
na funkcje poznawcze organizmu

Obecnie utarte jest przekonanie, że orzechy mają pozytywny wpływ na pamięć, koncentrację 
i inne funkcje poznawcze. Są także jednym z ważnych produktów występującym w diecie śród-
ziemnomorskiej, która aktualnie przoduje w ocenie krótko- i długoterminowych korzyści zdro-
wotnych oraz zahamowaniu rozwoju chorób dietozależnych.

W pracy dokonano przeglądu literaturowego w zakresie właściwości różnego rodzaju orze-
chów z wyszczególnieniem ich działania na procesy poznawcze człowieka.

Różne gatunki orzechów są przede wszystkim źródłem niezbędnych nienasyconych kwasów 
tłuszczowych, korzystnie wpływających na hamowanie stresu oksydacyjnego, redukcję stanów 
zapalnych, opóźnianie procesów starzenia, regulację ciśnienia krwi oraz poprawę wrażliwości 
tkanek na insulinę. Ponadto mogą wpłynąć na długość telomerów, które są wskaźnikiem sta-
rzenia się komórek. W sposób niebagatelny poprzez obecność nienasyconych kwasów tłusz-
czowych działają również na zwiększenie funkcji kognitywnych, prawidłowy sen, zdolność do 
nauki, pamięć, poprzez wnikanie zawartych w nich flawonoidów w regiony hipokampu mózgu. 
Omawiana grupa produktów wspiera proces neurogenezy, czyli powstawanie nowych neuronów. 
W zależności od spożywanego rodzaju orzechów - aktywują one poszczególne fale mózgowe, 
a niektóre skutecznie chronią układ nerwowy przed rozwojem chorób neurodegeneracyjnych.



35

Paulina Cwalińska-Gwiazda
Koło Naukowe Psychiatrii Klinicznej „Psychotropiciele”
Opiekun: lek. Aneta Jaroszewska
Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie
Wydział Lekarski

Pandemia COVID-19 a depresja

Pandemia COVID-19 wywarła ogromny wpływ na zdrowie psychiczne ludzi. Celem tej pra-
cy była analiza wpływu COVID-19 na występowanie depresji i jej objawów na świecie wśród 
ogólnej populacji, pracowników ochrony zdrowia, młodzieży, osób starszych, kobiet w ciąży, 
chorych psychiatrycznych, ozdrowieńców, korzystając z opisów badań przeprowadzonych na 
całym świecie. W pracy zostały wykorzystane materiały wtórne, do których należy literatura na-
ukowa dotycząca tematu pracy. Badania literatury przeprowadzono przy pomocy bazy danych 
PubMed i Google Scholar.

Łączna średnia częstość występowania depresji w badanych grupach w czasach pandemii 
COVID-19 wyniosła 28%- według WHO przed pandemią na depresję chorowało 5-6% popu-
lacji ogólnoświatowej. W przeglądzie literatury udało się zidentyfikować populację wysokiego 
ryzyka - częstość występowania depresji wśród opisywanych grup była najwyższa u pacjentów 
z wcześniej istniejącymi schorzeniami psychiatrycznymi i zakażeniem COVID-19 (55%), więc 
są to grupy wysokiego ryzyka zachorowania na depresję. Określono także typowe czynniki ry-
zyka zwiększające wystąpienie lub zaostrzenie depresji: płeć żeńska, niższy status ekonomiczny, 
wysokie ryzyko zarażenia się COVID-19 i  izolacja społeczna oraz czynniki ochronne: dobre 
zaplecze medyczne, aktualne i dokładne informacje, podejmowanie środków ostrożności oraz 
wsparcie bliskich.

Zauważenie osób zagrożonych depresją oraz czynników, które mogą inicjować lub nasilać 
objawy depresji można wykorzystać do oceny ryzyka oraz projektowanie skutecznych interwen-
cji psychologicznych i psychiatrycznych, co zmniejszy częstość zachorowań na depresję, a tym 
samym jej negatywne skutki dla jednostek i społeczeństwa.
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Rzadki przypadek mnogiej kamicy cewki moczowej

Kamica moczowa jest coraz częściej spotykaną chorobą urologiczną. Polega na powstawaniu 
złogów w świetle układu moczowego z najczęstszą lokalizacją w układzie kielichowo-miednicz-
kowym oraz moczowodzie. Z kolei kamica cewki moczowej jest bardzo rzadko opisywanym 
schorzeniem urologicznym, liczącym nie więcej niż 0,3% wśród kamicy moczowej. Kamica cew-
ki moczowej może być skutkiem migracji kamieni z wyższych pięter układu moczowego oraz 
może powstawać bezpośrednio w niej. Z objawów prezentujących najczęściej jest to zatrzymanie 
moczu, bóle krocza i odbytu i/lub bóle cewki moczowej przy oddawaniu moczu.

Celem pracy było przedstawienie rzadkiego przypadku mnogiej kamicy cewki moczowej 
oraz małoinwazyjnych metod leczenia.

Pacjent lat 65, przekazany z Szpitalnego Oddziału Ratunkowego do Kliniki Urologii z powo-
du zatrzymania moczu i braku możliwości zacewnikowania, z powodu znacznego oporu oraz 
widocznego złogu w ujściu zewnętrznym cewki moczowej. Pacjent był konsultowany urologicz-
nie 10 dni wcześniej z powodu nasilonych dolegliwości z dolnych dróg moczowych (LUTS). 
Wykonano USG układu moczowego, w którym stwierdzono powiększenie gruczołu krokowego 
o objętości 60ml, mnogą kamicę w pęcherzu moczowym oraz zaleganie moczu (PVR) 150ml. 
Włączono pacjentowi skojarzoną terapię tamsulosyną i  dutasterydem oraz zakwalifikowano 
do planowej cystolitotrypsji przezcewkowej (TUCCL). Przy przyjęciu do szpitala, w badaniu 
przedmiotowym stwierdzono wyczuwalny pęcherz moczowy oraz widoczny złóg w ujściu ze-
wnętrznym cewki moczowej. Usunięto kolejno trzy kamienie narzędziem chirurgicznym typu 
Pean. Założono cewnik Tiemann’a 12Ch z oporem do pęcherza moczowego uzyskując odpływ 
zagęszczonego moczu. Wykonano zdjęcie przeglądowe (RTG) miednicy, w którym uwidocznio-
no drogę kamiczą (Stein Strasse) - ułożonych kolejno siedem złogów w rzucie cewki gąbczastej. 
Zakwalifikowano pacjenta do dwuetapowego leczenia składającego się z laserowej litotrypsji zło-
gów w cewce moczowej oraz do laparoendoskopowej przezpęcherzowej cystolitotomii (T-LESS).

Przy użyciu ureterorenoskopu i  lasera holmowego przeprowadzono litotrypsję 9 kamieni 
mierzących od 7 do 9 mm. Po dotarciu do pęcherza moczowego uwidoczniono kolejne mno-
gie złogi pęcherzowe podobnych rozmiarów. W drugim etapie leczenia usunięto mnogie złogi 
w całości bez potrzeby litotrypsji z użyciem metody T-LESS. Oba zabiegi odbyły się bez powi-
kłań. W trakcie 12-tygodniowej obserwacji nie stwierdzono cech nawrotu kamicy dolnych dróg 
moczowych oraz zaobserwowano znaczne ustąpienie LUTS.

Kamica cewki moczowej, a tym bardziej mnoga to rzadka jednostka choroba i nie ma złote-
go standardu leczenia. Wraz z rozwojem technologii i minimalizacji sprzętu zastosowanie lase-
ra holmowego oraz pojedynczego portu wprowadzonego bezpośrednio do pęcherza pozwalają 
na małoinwazyjne i skuteczne leczenie kamicy moczowej.
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Paliatywna opieka nad chorymi z rozsianym nowotworem 
przełyku, stent samorozprężalny

Rak przełyku przez długi okres czasu przebiega bezobjawowo, dlatego pacjenci zgłaszają się do 
lekarza, gdy pojawiają się charakterystyczne dolegliwości - dysfagia, duszności, kaszel, ból w klatce 
piersiowej. Morfologicznie wyróżniamy raka płaskonabłonkowego i raka gruczołowego przełyku. 
Na świecie rak płaskonabłonkowy stanowi 90% przypadków. Etiologia raka płaskonabłonkowego 
jest związana z ekspozycją na kancerogeny: nadużywanie tytoniu czy picie alkoholu, natomiast 
rak gruczołowy jest powiązany z refluksem żołądkowo-przełykowym. Obecnie wyróżnia się le-
czenie: radykalne, możliwe u chorych bez przerzutów odległych, stosuje się operacyjną metodę 
endoskopową lub tradycyjną często z radiochemioterapią neoadiuwantową poprzedzającą za-
bieg, lub samą radiochemioterapię. W przypadku raka odcinka szyjnego metodą z wyboru jest 
sama radiochemioterapia. Leczenie Paliatywne: Stosuje się niekiedy paliatywną chemio- i/lub 
radioterapię, leczenie ukierunkowane molekularnie, a także postępowanie umożliwiające m.in. 
odżywianie chorych - wprowadzenie stentu samorozprężalnego.

Pacjent hospitalizowany z powodu dysfagii w MZS w Olsztynie. W celu ustalenia dokład-
nej przyczyny wykonano dwufazową tomografię komputerową klatki piersiowej i jamy brzusz-
nej. Badanie wykazało, że przełyk od ostrogi tchawicy do przepony ma okrężnie, guzowato 
pogrubiałe ściany oraz zwężone światło z zalegającą płynną treścią powyżej zmiany. Dodatko-
wo w śródpiersiu i wnękach obecne rozległe masy guzowo-węzłowe, podostrogowo tworzące 
konglomerat. Wpust żołądka pozostawał niezmieniony. U pacjenta stwierdzono również frak-
cje zatorowe obecne w obu tętnicach płatowych, powodujące zatorowość płucną. Ogólnie wy-
stępujące patologiczne węzły chłonne, ze skłonnością do układania się w pakiety. W wywiadzie 
potwierdzono: stan po krwawieniu z górnego odcinka przewodu pokarmowego, guz śródpiersia 
w trakcie diagnostyki, stan po przebytym udarze niedokrwiennym mózgu z niedowładem po-
łowiczym lewostronnym, nadciśnienie tętnicze i stan po COVID-19. Wykonano gastroskopię, 
która wykazała: trzy guzki satelitarne 29 cm od linii zębów, naciek zwężający światło przełyku 
oraz nacieczone krwią tkanki. Klinicznie stwierdzono raka przełyku i zakwalifikowano pacjen-
ta do protezowania przełyku (stent samorozprężalny, częściowo powlekany 24x140 mm). Pro-
cedurę wykonano, pacjent wypisany w stanie dobrym

Ze względu na to, że rak przełyku zostaje zazwyczaj rozpoznany dopiero w zaawansowa-
nym stadium, większość pacjentów przeżywa tylko kilka miesięcy. Pomimo znaczącego postępu 
w diagnostyce i metodach leczenia onkologicznego, rozpoznanie nowotworu przełyku wiąże się 
ze złym rokowaniem. Możliwość wykonania operacji jest szacowana na około 30–50%, jednak 
wyniki oceniane jako odsetek pacjentów przeżywających 5 lat po leczeniu są niezadowalające 
i oscylują pomiędzy 10% a 25%. Dlatego leczenie paliatywne jak u opisanego pacjenta opiera 
się głównie na endoskopowym protezowaniu miejsca zwężenia za pomocą samorozprężalnych 
stentów - pozwala to na polepszenie komfortu życia pacjenta i jego prawidłowe odżywianie.
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Rak moczownika - opis przypadku i przedstawienie mało 
inwazyjnego leczenia operacyjnego

Moczownik jest strukturą anatomiczną definiowaną jako pasmo tkanki łącznej powstałe na 
skutek degeneracji omoczni, łączące szczyt pęcherza moczowego z pępkiem. Rak moczownika 
stanowi 0,2% wszystkich raków i około 20% wszystkich raków gruczołowych pęcherza moczo-
wego. Najczęstszym nowotworem moczownika jest rak gruczołowy. Raki moczownika dzieli się 
na: raka gruczołowego nie określonego inaczej (32,9%), raka gruczołowego produkującego śluz 
(48,0%), raka gruczołowego złożonego z komórek sygnetowych (13,2%), raka z komórek przej-
ściowych (4,6%) oraz raka niezróżnicowanego (1,3%). Stosunek częstości występowania tego 
nowotworu dla mężczyzn i kobiet wynosi 1,4:1. Średni wiek pacjentów z rozpoznanym rakiem 
moczownika to ok. 58 lat. Celem pracy jest przedstawienie rzadkiego przypadku raka moczow-
nika oraz małoinwazyjnej metody leczenia.

Opisywanym pacjentem jest 45-letni mężczyzna, który został skierowany do Kliniki Urologii 
z powodu podejrzenia raka moczownika stwierdzonego w badaniu USG w trakcie diagnostyki 
nawrotowych zakażeń układu moczowego. W trakcie cystoskopii, w okolicy szczytu pęcherza 
moczowego, stwierdzono nietypową zmianę guzowatą o średnicy ok. 3cm, z której pobrano bio-
ptaty. Badanie histopatologiczne potwierdziło raka gruczołowego moczownika (urachal muci-
nous adenocarcinoma). Diagnostykę rozszerzono o wykonanie tomografii komputerowej jamy 
brzusznej i miednicy z kontrastem, w której stwierdzono charakterystyczny obraz guza moczow-
nika. Pacjent został zakwalifikowany do laparoskopowej częściowej cystektomii. Guz usunięto 
radykalnie. Czas operacji to 140 min. Przebieg leczenia niepowikłany. Cewnik Foley’a utrzymano 
na okres 10 dni. Po 9 miesiącach wykonano kontrolną cystoskopię oraz tomografię komputero-
wą jamy brzusznej i miednicy, w których nie stwierdzono cech nawrotu guza.

Rak moczownika jest rzadkim nowotworem i może przebiegać skąpoobjawowo. U pacjen-
tów zakwalifikowanych do leczenia operacyjnego należy rozważyć leczenie małoinwazyjne. 
Zastosowanie laparoskopowej częściowej cystektomii umożliwia leczenie radykalne, a zarazem 
oszczędzające pęcherz moczowy. Metoda ta pozwala osiągnąć dobre wyniki onkologiczne nie 
pogarszając jakości życia pacjentów.



Sekcja nauk o żywności
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Porównanie wrażliwości sensorycznej młodzieży z wybranych szkół 
średnich

Analiza sensoryczna żywności zajmuje się badaniem reakcji osób oceniających na podawane 
im do oceny produkty, których cechy organoleptyczne są obiektem zainteresowania badaczy. 
Reakcja ta odzwierciedla bodźce działające na narządy zmysłów osób wykonujących ocenę. 
Warunkiem uczestniczenia w ocenie sensorycznej jest odpowiednia wrażliwość sensoryczna, 
tj. zdolność identyfikowania/rozróżniania jakościowego/ilościowego bodźców o małej wartości 
stymulującej za pośrednictwem organów zmysłów. Celem pracy było porównanie wrażliwości 
sensorycznej młodzieży uczącej się w dwóch szkołach średnich, w klasach o profilu technik ży-
wienia i usług gastronomicznych.

Badania przeprowadzono w Katedrze Żywienia Człowieka UWM w Olsztynie na przełomie 
2019/2020 r. W eksperymencie uczestniczyło 14 osób ze szkoły I oraz 26 osób ze szkoły II. Do 
sprawdzenia wrażliwości sensorycznej wykorzystano testy rozpoznawania smaku i zapachu oraz 
rozróżniania intensywności zapachu i barwy. Wyniki poddano analizie statystycznej, korzysta-
jąc z programu Statistica Do stwierdzenia czy różnica w rozkładzie prawidłowych odpowiedzi 
pomiędzy szkołami jest istotna statystycznie wykorzystano test Chi2 i przyjęto ją za istotną gdy 
wartość P < 0,05.

Badania wykazały, że największe odsetki uczniów w obu szkołach rozpoznały prawidłowo 
próbki o smaku kwaśnym (szkoła I – 92,9%, szkoła II – 96,2%) oraz słonym (szkoła I – 78,6%; 
szkoła II – 61,5%). Najmniej prawidłowych wskazań uzyskano wśród uczniów szkoły I dla pró-
bek o smaku umami (28,6%), a wśród uczniów szkoły II dla próbek o smaku słodkim i meta-
licznym (po 19,2%). Odnotowano istotną różnicę w wykrywaniu smaków: słonego, słodkiego 
i metalicznego. W teście rozpoznawania zapachów najwięcej prawidłowych odpowiedzi w obu 
szkołach uzyskał zapach octu (szkoła I – 100%, szkoła II – 96,2%), zaś najmniej zapach bazylii 
(szkoła I – 35,7%, szkoła II – 11,5%). Istotne różnice w rozpoznawaniu zapachów odnotowano 
w odniesieniu do zapachu tranu i pomarańczy. W testach rozróżniania intensywności zapachu 
i barwy, wyniki między szkołami nie różniły się istotnie statystycznie. Największe odsetki ucz-
niów ustawiły w prawidłowej kolejności 3 spośród 5 ocenianych próbek zapachowych (szkoła 
I - 42,9%, szkoła II - 30,8%). W teście rozróżniania intensywności barwy największe odsetki 
uczniów ustawiły wszystkie próbki w prawidłowej kolejności, i było to 57,1% w szkole I oraz 
50,0% w szkole II. Stwierdzono że nieznacznie wyższą wrażliwością sensoryczną cechowała się 
młodzież ze szkoły I.
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Miód – najsilniejszy znany antybiotyk czy zwykły cukier?

Z definicji miodu wynika, że jest on słodką substancją wytwarzaną przez pszczoły z nektaru 
kwiatów lub soków, który pszczoły pozyskują przy współudziale innych owadów, wysysających 
soki z żywych części roślin. Jest to definicja zawarta w Dyrektywie Rady Unijnej. Z innych źró-
deł o tematyce przyrodniczej możemy się dowiedzieć, że miód jest to pokarm rodziny pszczelej 
gromadzony w okresie letnim, aby pszczoły były w stanie przetrwać okres niedoborów.

Żadna z oficjalnych definicji miodu nie mówi, że miód jest substancją zdrowotną mającą 
realny wpływ na podtrzymanie lub polepszenie stanu zdrowia organizmu człowieka. Natomiast 
to właśnie te zdrowotne właściwości i ta niepisana nigdzie definicja przychodzi na myśl więk-
szości osobom jako pierwsza.

W nawiązaniu do tego zjawiska praca podnosi dyskusję na temat społecznego i naukowego 
postrzegania miodu pszczelego oraz jego zamienników. W artykule zostało przedstawione ze-
stawienie jakości odżywczej i wpływu na organizm ludzki miodu wielokwiatowego, lipowego, 
rzepakowego, gryczanego i  spadziowego oraz syropów ziołowych przyjętych jako wegańskie 
zamienniki miodów. Szczególną uwagę poświęcono substancjom antybiotycznym takim jak: 
lizozym, inhibina i apidycyna.

Praca badawcza opierała się na przeglądzie literaturowym oraz ankiecie konsumenckiej.
Celem pracy było usystematyzowanie rzeczywistej świadomości społecznej oraz nauko-

wej w odniesieniu do różnego rodzaju miodów pszczelich oraz poruszenie tematu dobrostanu 
pszczół miodnych.
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Zafałszowania miodów dostępnych na rynku

Naturalny miód zgodnie z definicją zawartą w Dyrektywie Rady 2001/110/E to „słodka sub-
stancja wytworzona przez pszczoły (Apis mellifera) z nektaru kwiatów lub soku, który pszczoły 
pozyskują przy współudziale innych owadów, wysysających soki z żywych części roślin. Pszczo-
ły je zbierają, przebierają przez łączenie ze specyficznymi substancjami własnymi, składają, od-
wadniają, gromadzą i pozostawiają do dojrzewania w plastrach”. W skład miodu wchodzą cukry 
o różnej budowie chemicznej: cukry proste, dwucukry, trójcukry i wielocukry, a ich zawartość 
oscyluje w okolicach 80%. Dodatkowo miód zawiera inne substancje nadające walory smako-
we, odżywcze i lecznicze, a ich stężenie jest zależne od odmiany miodu, warunków jego pozy-
skania czy przechowywania.

Celem pracy było przybliżenie problemu zafałszowań miodu, ocena skali problemu na rynku 
polskim oraz przegląd metod wykrywania zafałszowań z użyciem nowoczesnych metod anali-
zy instrumentalnej. Obecnie miód jest jednym z najczęściej badanych produktów spożywczych 
pod względem autentyczności. W odpowiedzi na rosnący problem zafałszowania powstają co-
raz bardziej innowacyjne metody pozwalające na wykrywanie substancji imitujących naturalny 
skład produktu. Przykładem jest metoda wykrywania zafałszowań miodów syropami cukrowymi 
metodą spektrometrii masowej (SCI-RA/MS), dzięki której można określić stosunek izotopów 
węgla 13C do 12C. Skuteczność tej metody wynika z różnicy między zawartością wymienionych 
izotopów węgla w cukrach nektaru roślin miododajnych a w cukrach obecnych w syropach 
powstałych z trzciny cukrowej, skrobi zbożowej czy kukurydzianej. Innym rozwiązaniem jest 
połączenie powyższej metody z badaniem na aktywność enzymów β-fruktofuranozydazy oraz 
β- i γ-amylazy, których wysokie stężenie wskazuje na zastosowanie syropów ze skrobi, do któ-
rych produkcji się je wykorzystuje.

Znajomość składu i budowy miodu ułatwia wykrywanie jego zafałszowania. Problem zafałszo-
wania miodu jest powszechny, obserwujemy coraz to bardziej wyrafinowane metody ingerencji 
w naturalny skład miodu np.: dokarmianie pszczół syropami w celu zwiększenia zbiorów przy 
niesprzyjającej pogodzie, mieszanie miodów naturalnych z syropami cukrowymi, dodatek me-
lecytozy do miodów spadziowych, zafałszowania etykiet odnośnie kraju pochodzenia produktu.
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Wpływ ogrzewania metodą sous vide na wybrane cechy jakości 
mięśnia piersiowego kaczki

Mięso kaczki uważane jest za niezdrowe i tłuste, ale z roku na rok jego popularność w Polsce 
wzrasta, a konsumenci zaczynają doceniać jego walory smakowe i odżywcze. Obecność mięsa 
kaczego w diecie pozwala dostarczyć do organizmu człowieka takie składniki jak potas, żelazo, 
cynk oraz witaminy z grupy B, a pozyskiwany z tuszek tłuszcz posiada korzystny profil kwa-
sów tłuszczowych.

Celem przeprowadzonych badań była ocena wpływu obróbki cieplnej metodą sous vide 
na wybrane cechy jakości mięśnia piersiowego kaczki.

Materiał badawczy stanowiły mięśnie piersiowe kaczki ze skórą. Mięso oczyszczono, podda-
no działaniu dziesięcioprocentowej solanki z dodatkiem przypraw (40 min), po czym opłuka-
no, osuszono i zapakowano w torebki foliowe (PA/PE; Hendi, Austria) przy użyciu pakowarki 
próżniowej VAC-20 DT (Edesa, Hiszpania). Zapakowane mięso ogrzewano w wodzie (60°C/120 
minut), wykorzystując cyrkulator Diamond Z (Fusionchef Julabo, Niemcy). Wyroby po wyję-
ciu z torebek obsmażono na patelni w celu nadania atrakcyjnych cech organoleptycznych. Wy-
roby poddano badaniom fizykochemicznym: określono wydajność obróbki cieplnej metodą 
wagową, oznaczono zawartość wody poprzez suszenie do stałej masy w temperaturze 105°C, 
przeprowadzono instrumentalny pomiar barwy w przestrzeni CIE L*a*b* (kolorymetr CR-400, 
Konica-Minolta, Japonia) oraz dokonano analizy sensorycznej metodą skali graficznej. Wyni-
ki poddano analizie statystycznej wykorzystując jednoczynnikową analizę wariancji (Statistica 
13, TIBCO Software Inc., USA).

Wydajność procesu ogrzewania metodą sous vide wyniosła 93,45%, a obsmażenie wyrobów 
skutkowało jej obniżeniem do 83,55%. Zawartość wody w surowym mięśniu piersiowym wy-
nosiła 77,15%, natomiast po procesie cieplnym zmalała o 10 punktów procentowych. Analiza 
barwy wykazała, że wartość parametru jasności (L*) próbki po obróbce termicznej (59,42) była 
wyższa od próbki mięsa surowego (40,53). Wartość parametru czerwoności (a*) próbki surowej 
wynosiła 20,24 i nie różniła się istotnie statystycznie od próbki sous vide (19,38), zaś wartość pa-
rametru żółtości (b*) różniła się istotnie statystycznie pomiędzy badanymi próbkami. W ocenie 
sensorycznej wyrobów najwyższe wartości odnotowano dla wyróżników takich jak soczystość 
(9,20), intensywność smaku typowego dla mięsa (9,20) oraz kruchość (9,10), zaś najniższe wy-
niki uzyskano w przypadku intensywności zapachu (5,50) i smaku przypraw (5,80). Oceny po-
zostałych wyróżników jakości odnotowano w przedziale od 8,00 do 8,70.

Analiza otrzymanych wyników pozwoliła stwierdzić, że metoda sous vide była korzystna 
pod względem wydajności, a przygotowane wyroby cechowały się wysoką jakością sensoryczną.
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Wykorzystanie pradawnych zbóż w piekarstwie

Pradawne zboża są ponownie odkrywane, wysiewane i badane. Ze względu na szereg swoich 
właściwości prozdrowotnych jak i fakt, że przez lata nie zostały skrzyżowane, są coraz chętniej 
wprowadzane do produktów spożywczych. Do pradawnych zbóż zaliczane są m.in. pszenica sa-
mopsza, pszenica orkisz, pszenica płaskurka, pszenica kamut, owies, miłka abisyńska, jak również 
żyto krzyca. Z roku na rok odnotowuje się zmniejszone spożycie pieczywa, dlatego wykorzysta-
nie do jego produkcji zapomnianych surowców może być szansą na zwiększenie zainteresowa-
nia coraz bardziej świadomych konsumentów produktami piekarskimi.

Celem pracy było dokonanie charakterystyki pradawnych zbóż na podstawie dostępnej lite-
ratury. W pracy zwrócono uwagę zarówno na skład chemiczny ziarna tych zbóż, jaki i sposoby 
ich wykorzystania w przeszłości i w czasach obecnych.

Na podstawie przeprowadzonej analizy danych naukowych stwierdzono, że pradawne zbo-
ża są atrakcyjnym wyborem dla producentów ziarna, ponieważ są one odporne na stresy bio-
tyczne i abiotyczne. Dlatego zboża te mogą być uprawiane również metodami ekologicznymi. 
Ponadto są atrakcyjnym wyborem dla konsumentów, z uwagi na większą zawartość składników 
o potencjale przeciwutleniającym i składników mineralnych. Spośród tych zbóż miłka abisyń-
ska i owies zwyczajny są surowcami, które mogą być wykorzystywane w diecie chorych na ce-
liakię, ponieważ nie zawierają białek glutenowy. Należy jednak pamiętać, że zboża te nie mogą 
mieć domieszki innych zbóż i na każdym etapie rozwoju i produkcji nie mogą mieć kontaktu 
ze zbożami zawierającymi gluten. Analiza rynku zbóż wskazała, że stosunkowa niska popular-
ność pradawnych zbóż w uprawie wynika z wyższych nakładów finansowych, ponieważ należy 
mieć surowiec czysty, bez żadnego krzyżowania. Innym czynnikiem ograniczającym ich więk-
sze wykorzystanie jest niższa zdolność plonowania niż w przypadku surowców obecnie hodo-
wanych. Niemniej jednak na rynku produktów spożywczych pojawia się coraz więcej wyrobów 
piekarskich z dodatkiem ziarna lub mąki z pradawnych zbóż.
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Kawa cold brew – otrzymywanie, właściwości i akceptowalność 
konsumencka

Cold brew coffee to popularny produkt, który w ostatnim czasie ożywił branżę kawową, szczegól-
nie w ciepłych miesiącach roku. Zyskuje ona na popularności ze względu na odmienny sposób 
jej przygotowywania w porównaniu z kawą tradycyjną. Kawa cold brew jest kawą „parzoną na 
zimno” przez znacznie dłuższy czas. Jest ona przygotowywana poprzez zalanie zmielonej kawy 
wodą o temperaturze pokojowej (20-25°C) lub niższej i przechowywana przez okres od 8 do 24 
godziny. Na krajowym rynku kawy w ostatnich latach odnotowano duży wzrost sprzedaży kawy 
cold brew, od 2011 do 2016 roku o 580%. Podobne tendencje obserwuje się na rynkach świato-
wych, np. wzrost detalicznej sprzedaży tego napoju w Stanach Zjednoczonych od 2015 do 2017 
roku zwiększył się o 460%. Pomimo rosnącej popularności kawy „parzonej na zimno” ze względu 
na walory smakowo-zapachowe, opublikowano do chwili obecnej niewiele badań dotyczących 
jej właściwości chemicznych oraz powiązanych z nimi skutków zdrowotnych.

Celem pracy było zbadanie akceptowalności konsumenckiej kawy cold brew w porównaniu 
z kawą parzoną metodą tradycyjną (na gorąco). Ocena organoleptyczna została przeprowadzo-
na przez 20 osobowy zespół osób w przedziale wiekowym od 18 do 65 lat. Kawy oceniano pod 
względem barwy, smaku, zapachu, konsystencji, tekstury oraz intensywności aromatu kawowe-
go. Do oceny organoleptycznej użyto 5 punktowej skali (1 punkt – cecha najmniej pożądana, 5 
punktów – cecha najbardziej pożądana).

Na podstawie przeprowadzonych badań konsumenckich stwierdzono, że cechy organolep-
tyczne kawy tradycyjnej zostały gorzej ocenione niż w przypadku kawy cold brew. Analizując 
przyznane oceny za poszczególne cechy organoleptyczne stwierdzono, że kawa cold brew cecho-
wała się lepszym smakiem, zapachem, barwą, klarownością i intensywnością aromatu kawowe-
go. Konsumenci podkreślali, że kawa cold brew ma bardziej słodki smak oraz, że jej tekstura jest 
bardziej ,,gładka’’ aniżeli kawy parzonej metodą tradycyjną. Kawa parzona metodą tradycyjną 
została lepiej oceniona tylko pod względem konsystencji. Podczas badań zwrócono dodatkowo 
uwagę, że osoby młodsze są bardziej otwarte na poznawanie nowych produktów, a osoby star-
sze bardzo często nie lubią zmieniać swoich przekonań.
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Wpływ zamiany jaja kurzego alternatywami wegańskimi na jakość 
majonezów

Majonez jest jednym z najczęściej używanych sosów dodawanych do dań. Tradycyjny majonez 
bazuje na żółtku jaja, które może być powodem alergii pokarmowej. Z tego względu producen-
ci poszukują możliwości zastąpienia żółtka jaja w majonezie, stwarzając tym samym produkt 
bezpieczny dla osób uczulonych na białka jaja, a także produkt odpowiedni dla osób będących 
na diecie wegańskiej lub wegetariańskiej. Warto podkreślić, że zastąpienie żółtka jaja w majo-
nezie ma dodatkowe zalety pod względem technologicznym i żywieniowym, jak np. obniżona 
zawartość cholesterolu w produkcie, mniejsze wymagania dotyczące chłodzenia oraz mniejsze 
ryzyko skażeń mikrobiologicznych.

Celem pracy była próba wyprodukowania majonezów wegańskich zastępując żółtko jaja 
surowcami pochodzenia roślinnego oraz ocena ich cech organoleptycznych ( barwa, smak, za-
pach, konsystencja, smarowność). Ocenę organoleptyczną majonezów przeprowadzono z uży-
ciem skali 5-punktowej, gdzie 1 punkt oznaczał ocenę najgorszą, zaś 5 punktów ocenę najlepszą.

Analiza cech organoleptycznych badanych majonezów wykazała, że niektóre surowce po-
chodzenia roślinnego mogą być dobrym zamiennikiem żółtka jaja. Badania potwierdziły wpływ 
substytucji żółtka jaja szczególnie na konsystencję oraz barwę majonezów. Najlepszym zamien-
nikiem żółtka jaja okazała się aquafaba oraz połączenie ryżu brązowego z napojem sojowym. 
Oceny przyznawane za cechy organoleptyczne tych majonezów były zbliżone lub takie same jak 
oceny przyznawane za cechy majonezu tradycyjnego z dodatkiem żółtka jaja.
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Wpływ alternatyw cukru białego na jakość czekoladek

Substancje słodzące są dodawane niemal wszędzie. Możemy je znaleźć m.in. w napojach, prze-
tworach owocowych, gumach do żucia, cukierkach, ciastkach. Najpopularniejszą substancją 
słodzącą jest cukier, lecz jego spożywanie negatywnie wpływa na zdrowie, a to za sprawą du-
żej kaloryczności. Na rynku dostępne są też mniej kaloryczne naturalne substancje słodzące, 
a ponadto większość z nich nie stanowi pożywki dla bakterii, przez co sprzyjają zdrowiu zębów.

Celem pracy było sprawdzenie wpływu zastąpienia cukru białego innymi substancjami sło-
dzącymi na wybrane cechy fizyczne oraz organoleptyczne czekoladek deserowych. Cel pracy 
realizowano poprzez: pomiar parametrów barwy w modelu CIE L*a*b* przy użyciu cyfrowej 
analizy obrazu, ocenę organoleptyczną w skali 5-cio punktowej oraz pomiar twardości przy uży-
ciu aparatu Instron. Do zrealizowania pracy posłużyły czekoladki deserowe wykonane z masła 
kakaowego, kakao oraz substancji słodzących dostępnych na rynku polskim, takich jak: cukier 
biały, cukier kokosowy, tagatoza, ksylitol, stewia, erytrytol, maltitol oraz miód.

Na podstawie przeprowadzonych badań stwierdzono, że zamiana cukru innymi substancjami 
słodzącymi ma wpływ na takie parametry czekoladek deserowych jak twardość i barwa. Zespół 
oceniający również zauważył różnice pomiędzy czekoladkami deserowymi pod względem zapa-
chu, smaku, wyglądu oraz konsystencji. Zdaniem oceniających najlepszymi cechami, zwłaszcza 
smakiem i zapachem, wyróżniały się czekoladki z miodem oraz czekoladki z tagatozą. Ponadto 
czekoladki z tagatozą oraz czekoladki z cukrem kokosowym miały najbardziej zbliżoną barwę 
i twardość w porównaniu do tradycyjnych czekoladek.
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Oświadczenia żywieniowe i zdrowotne – praktyka rynku a wiedza 
konsumentów

Producenci żywności w celu podkreślenia zalet produktu oraz przekonania konsumenta do wy-
boru konkretnego asortymentu coraz częściej stosują na etykietach, a także w reklamie środków 
spożywczych informacje dotyczące szczególnych właściwości żywieniowych i/lub zdrowotnych 
produktu lub jego składników. W ciągu ostatnich lat wzrosła popularność produktów z oświad-
czeniami żywieniowymi lub zdrowotnymi, co jest związane między innymi ze wzrastającą świa-
domością polskich konsumentów na temat wpływu żywności na stan psychiczny i  fizyczny 
organizmu. Oświadczenia żywieniowe i zdrowotne przemawiają za rozwojem rynku żywności 
prozdrowotnej, jednak praktyka rynku nie zawsze jest uczciwa i rzetelna. Odpowiednie wyko-
rzystanie tych informacji przez konsumenta wymaga ich zrozumienia oraz właściwej interpre-
tacji w kontekście potrzeb żywieniowych organizmu.

Celem pracy było określenie świadomości konsumentów wobec zachowań producentów 
żywności, którzy stosują oświadczenia żywieniowe i zdrowotne na opakowaniach produktów 
żywnościowych. Przy użyciu ankiety internetowej poddano ocenie między innymi: ilość, czy-
telność, wiarygodność, znaczenie oraz treść stosowanych oświadczeń. Zbadano wpływ poda-
wanych informacji na decyzje nabywcze oraz skłonność do zapłacenia wyższej ceny za produkt. 
Określono sposób w jaki konsumenci rozumieją informacje zawarte na etykietach produktów, 
ich opinie na ten temat oraz preferencje.

W wyniku przeprowadzonych badań stwierdzono, że poziom wiedzy konsumentów na te-
mat praktyki rynkowej producentów żywności stosujących oświadczania żywieniowe i zdrowot-
ne nie jest zadowalający. Ankietowani nie zawsze we właściwy sposób interpretują informacje 
umieszczane na etykiecie produktów spożywczych.
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Napoje roślinne – wartościowe substytuty mleka?

Wzmożone zainteresowanie dietą wegańską oraz stale zwiększająca się liczba osób cierpiących 
na alergie pokarmowe oraz nietolerancje składników mleka sprawiły, że obecnie możemy za-
obserwować wzrost zapotrzebowania na napoje roślinne, które mogą być substytutami mleka. 
Na polskim rynku najpopularniejsze są napoje sojowe, zbożowe oraz otrzymywane z orzechów 
lub kokosów.

Celem badania było określenie wiedzy wybranej grupy respondentów na temat napojów 
roślinnych, mogących być substytutami mleka krowiego. Formularz ankiety umieszczono na 
stronach internetowych poświęconych tematyce zdrowego żywienia. Ankieta została przepro-
wadzona wśród losowo wybranych 100 osób, które spożywają tego typu napoje. Czynnikiem 
różnicującym był wiek ankietowanych. Formularz ankiety zawierał 9 pytań dotyczących wiedzy 
na temat napojów roślinnych, zalet i wad ich stosowania oraz powodów spożywania.

Uzyskane wyniki pozwalają stwierdzić, że respondenci chętnie sięgają po napoje roślinne 
wskazując na szereg prozdrowotnych zalet. Warto nadmienić, że wśród korzyści spożywania tych 
napojów najczęściej wskazywana jest wysoka zawartość nienasyconych kwasów tłuszczowych.
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Matcha jako cenny dodatek do produktów spożywczych

Matcha to japońska herbata, ceniona z uwagi na swój unikalny skład chemiczny oraz oryginal-
ny smak, który wyróżnia ją spośród innych herbat. Jej właściwości prozdrowotne przypisuje 
się dużej zawartości substancji przeciwutleniających i przeciwzapalnych. Wiele badań potwier-
dza stwierdzenie, że wysoki potencjał antyoksydacyjny napojów herbacianych z  tego rodza-
ju herbaty wynika często ze znacznej zawartości katechin, będących związkami fenolowymi 
o korzystnym wpływie na zdrowie człowieka. Ze względu na jej potencjał w zapobieganiu wie-
lu chorobom i wspomaganiu funkcji poznawczych, regularne spożywanie matchy może mieć 
pozytywny wpływ zarówno na zdrowie fizyczne, jak i psychiczne. Potwierdzone w wielu bada-
niach prozdrowotne właściwości tej herbaty sprawiły, że jest ona stosowana jako dodatek do 
wielu produktów spożywczych.

Celem pracy było zastosowanie herbaty matcha jako dodatku do ciastek kruchych oraz prze-
prowadzenie analizy ich cech organoleptycznych. Ciastka kruche przygotowano z różnym do-
datkiem herbaty matcha, zastępując 5%, 10% i 15% mąki pszennej przewidzianej w recepturze. 
W ocenie organoleptycznej uwzględniono takie cechy ciastek jak: wygląd ogólny, smak, zapach, 
kruchość, barwa. Wszystkie cechy organoleptyczne ocenione zostały w skali pięciopunktowej.

W badaniach wykazano, że różny ilościowy dodatek herbaty wpłynął na cechy organolep-
tyczne ciastek. Generalnie ciastka z dodatkiem herbaty matcha wyróżniały się odmienną barwą 
i teksturą w porównaniu do ciastek tradycyjnych. Ciastka z 10% udziałem herbaty matcha wy-
kazywały najbardziej korzystne cechy organoleptyczne, dlatego taki udział herbaty w recepturze 
można uznać za optymalny. Zastosowanie takiego dodatku korzystnie wpłynęło zwłaszcza na ich 
teksturę, powodując zmniejszenie twardości oraz zwiększenie sprężystości i spoistości w odnie-
sieniu do próbki kontrolnej. Barwa ciastek zasadniczo była zależna od ilości zastosowanej her-
baty matcha, najintensywniej zielona przy najwyższym wprowadzonym dodatku.
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Porównanie właściwości antyoksydacyjnych wybranych ziół

Zioła i przyprawy stanowią istotny element codziennej diety człowieka, ze względu na wysoką 
zawartość związków bioaktywnych, w tym substancji o charakterze antyoksydacyjnym, takich 
jak związki fenolowe czy karotenoidy. Istota tych substancji związana jest ze zdolnościami hamo-
wania reakcji utleniania oraz niwelowaniem aktywności wolnych rodników tlenowych. Ponad-
to, zioła i przyprawy są nieodłącznym elementem technologii gastronomicznej, ze względu na 
ich pożądane cechy sensoryczne, wpływające korzystnie na strawność i cechy organoleptyczne 
potraw. Celem pracy było porównanie właściwości antyoksydacyjnych wybranych ziół – mię-
ty (Mentha piperita L.), kolendry (Coriandrum sativum L.) oraz natki pietruszki (Petroselinum 
sativum spp. crispum).

Poszczególne zioła oczyszczono, wysuszono, poddano procesowi liofilizacji i  za pomocą 
pięciostopniowej metody ekstrakcji przyrządzono z nich ekstrakty metanolowe, które posłu-
żyły jako materiał do badań. Jako metodę określającą aktywność antyoksydacyjną badanych 
ziół wykorzystano test DPPH, będący jedną z podstawowych technik analitycznych, wykorzy-
stywanych do określenia aktywności antyoksydacyjnej. W badanych ziołach oznaczono zawar-
tość związków fenolowych ogółem z wykorzystaniem reakcji barwnej przy użyciu odczynnika 
Folina-Ciocalteu oraz związków flawonoidowych ogółem. Obliczenia statystyczne wykonano 
w programie Statistica.

Najwyższą aktywność wygaszania wolnego rodnika DPPH odnotowano w mięcie (5,92 ± 
0.14 µM TE/1 g sm). Na tym samym poziomie kształtowała się aktywność antyoksydacyjna ko-
lendry (5,73 ± 0.23 µM TE/1 g sm). Zawartość związków fenolowych ogółem w ziołach wahała 
się w zakresie 3294.15-4825.08 ug/1g sm. Najwięcej związków fenolowych odnotowano w mię-
cie, natomiast flawonoidowych – w natce pietruszki.

Na podstawie przeprowadzonych badań wykazano, że zioła cechują się wysokim poziomem 
aktywności przeciwutleniającej oraz zawartością związków z grupy polifenoli. Wprowadzenie ziół 
jako elementu codziennej diety mogłoby korzystnie wpłynąć na wartość zdrowotną posiłków.
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Jak bronić się przed oszustwami dotyczącymi żywności (Food 
Fraud)? Przegląd głównych zafałszowań żywności na bazie analizy 
danych z systemu monitoringu zafałszowań.

Walka z oszustwami żywnościowymi wymaga podejścia globalnego obejmującego współpracę 
i konsultacje między zainteresowanymi stronami na wszystkich poziomach łańcucha żywnoś-
ciowego. Wykrywanie oszustw i zapobieganie im wymaga planowania strategicznego i inwesty-
cji na szczeblu krajowym oraz europejskim. Oszustwa w branży spożywczej definiuje się jako 
celowe powodowanie rozbieżności między oświadczeniami dotyczącymi produktów żywnoś-
ciowych a  ich właściwościami. Oszustwa związane z żywnością to wszelkie celowe działania 
firm lub osób fizycznych mające na celu oszukanie innych w zakresie integralności żywności 
dla uzyskania nienależnej przewagi. Rodzaje oszustw związanych z żywnością obejmują między 
innymi: błędne etykietowanie, substytucję, rozcieńczanie, podrabianie i wprowadzanie w błąd. 
Wersja standardu IFS 6.1 wprowadziła dla certyfikowanych operatorów żywności obowiązek 
wdrożenia i utrzymania tak zwanego Planu Ograniczenia Oszustw Produktowych, który powi-
nien odnosić się do każdego surowca, składnika, opakowania, produktu spożywczego i procesu 
zleconego na zewnątrz.

Celem pracy był przegląd głównych zafałszowań żywności z jakimi może spotkać się poten-
cjalny konsument oraz prezentacja strategii obrony przed oszustwami żywnościowymi. Przegląd 
został podzielony na kategorie, takie jak: zafałszowania owoców, warzyw i przetworów, mleka 
i przetworów mlecznych, miodów, przypraw, napojów alkoholowych, olejów i tłuszczów, ryb 
i przetworów rybnych, mięsa i przetworów mięsnych, jaj oraz mąki i przetworów zbożowych. 
Materiał stanowiła strona rządowa Inspekcji Jakości Handlowej Artykułów Rolno-Spożywczych, 
strona The EU Food Fraud Network oraz wybrane artykuły naukowe. Metodami wykorzystany-
mi do opracowania i zaprezentowania badań był program Microsoft Word.

Wyniki przeprowadzanych badań obejmowały rok 2020-2021; ukazały one, że najwięcej 
przypadków zafałszowań zarejestrowano w kategorii mięso i przetwory mięsne (42 przypadki), 
na drugim miejscu znalazły się ryby i przetwory rybne (35 odnotowanych zafałszowań), a na 
trzecim- oleje i tłuszcze (29 przypadków). Na ostatnim miejscu znalazły się jaja (2 przypadki).

Na podstawie wyników przeprowadzonych badań można stwierdzić, że najczęściej fałszowaną 
z badanych kategorią produktów żywnościowych są mięso i przetwory mięsne, a najrzadziej jaja.
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Wpływ czynników socjoekonomicznych na kształtowanie się 
zawartości kofeiny w mleku kobiecym

Kofeina jest związkiem zaliczanym do naturalnych metyloksantyn oraz grupy stymulantów, w tym 
środków psychoaktywnych. Kofeina i jej metabolity (paraksantyna, teobromina, teofilina) z ła-
twością przenikają przez łożysko i gromadzą się w ten sposób wewnątrz płodu. Ze względu na 
dłuższy czas metabolizowania kofeiny w organizmie kobiet ciężarnych, zaleca się ograniczenie 
spożycia kawy do 2-3 filiżanek dziennie. Ilość kofeiny która znajduje się w mleku kobiecym jest 
kwestią indywidualną i może zależeć od wielu czynników. Celem pracy było określenie wpły-
wu czynników socjoekonomicznych – poziomu wykształcenia, miejsca zamieszkania oraz wie-
ku, przy stałej, określonej częstotliwości spożycia kawy, na kształtowanie się zawartości kofeiny 
w mleku kobiecym.

Materiał do badań stanowiły próbki mleka kobiecego zebrane od 100 kobiet karmiących 
z rejonu Warmii i Mazur. Zawartość kofeiny w mleku kobiecym oznaczono z zastosowaniem 
chromatografii cieczowej z tandemową spektrometrią mas (LC-MS/MS). Obliczenia statystyczne 
wykonano w programie Statistica. Wykorzystano testy nieparametryczne, w tym test U-Manna-
-Whitneya i test Kruskala-Wallisa. Za poziom istotny przyjęto p ≤ 0.05.

Względem poziomu wykształcenia średnią najwyższą zawartość kofeiny odnotowano w mle-
ku kobiet z wykształceniem średnim. W odniesieniu do miejsca zamieszkania ponad dwukrotnie 
wyższą zawartość kofeiny zawierało mleko kobiet mieszkających w mieście. Nie odnotowano 
istotnych różnic w zawartości kofeiny w mleku względem poziomu wykształcenia i miejsca za-
mieszkania. Ze względu na wiek najwięcej kofeiny zawierało mleko kobiet w wieku od 20 do 
30 lat. Wartości te były około półtora razy wyższe niż wśród kobiet w wieku poniżej 20 lat i po-
wyżej 30 lat. Odnotowano istotną zależność pomiędzy wiekiem kobiet a zawartością kofeiny 
w mleku kobiecym (p ≤ 0.05).
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Wody roślinne dostępne na rynku – rodzaje i właściwości

Zainteresowanie wodami roślinnymi w Polsce oraz na świecie w ostatnich latach zwiększa się. 
Przyczyną dynamicznego rozwoju rynku wód roślinnych jest poszukiwanie przez konsumentów 
produktów naturalnych, najmniej przetworzonych, o niskiej zawartości cukrów. Do wód roślin-
nych zalicza się wody pochodzące z jednego surowca, np. wodę kokosową, kaktusową, brzozo-
wą, klonową, bambusową, arbuzową, różaną oraz wody wyprodukowane na bazie ekstraktów 
i surowców roślinnych, np. wodę z ekstraktem z hibiskusa, moringi, rooibosa.

Celem pracy było przedstawienie dostępności na rynku polskim oraz zagranicznym asorty-
mentu wód roślinnych, ich rodzajów oraz właściwości. Charakterystyki dokonano uwzględniając 
walory zdrowotne wód roślinnych i możliwości ich zakupu w polskich sklepach stacjonarnych, 
jak również w sklepach internetowych, w tym zagranicznych.

Przeprowadzona analiza dostępnych informacji o rodzaju, składzie i sprzedaży wód roślin-
nych wykazała, że rynek tych produktów wciąż się rozwija, a dominujące w nim produkty to 
woda kokosowa i woda klonowa. Dobrze znane konsumentom są także wody: brzozowa oraz 
kaktusowa. Ze względu na skład, głównie bogactwo składników mineralnych oraz składników 
o potencjale antyoksydacyjnym, wody roślinne są lepszą alternatywą dla wód mineralnych, maso-
wo występujących na rynku. W związku z tym nazywane są one wodami funkcjonalnymi, a nie-
które z nich (np. woda kokosowa, brzozowa, klonowa) stanowią naturalny napój izotoniczny.
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Zastosowanie wytłoków z jabłek w browarnictwie

Polska jest największym producentem jabłek w Unii Europejskiej i czwartym producentem na 
świecie. Polskie sady dostarczyły w 2020 roku około 3,3 mln ton surowca, który przeznaczono 
głównie do produkcji zagęszczonego soku. Podczas przerobu jabłek powstają duże ilości pro-
duktów ubocznych. Piwo jest jednym z najstarszych i najpopularniejszych napojów alkoholo-
wych. Popularne jest zastępowanie tradycyjnych surowców niekonwencjonalnymi dodatkami, 
w tym także produktami ubocznymi z procesów przetwórczych.

Celem pracy było wykorzystanie produktu ubocznego z przetwórstwa jabłek w produkcji 
piwa. Do fermentacji jabłek użyto czterech szczepów bakterii fermentacji mlekowej: Lactoba-
cillus casei LC11, L. casei L26, L. plantarum Lp115 oraz L. rhamnosus. Lactobacillus plantarum 
Lp115 okazał się szczepem najwydajniejszym pod względem syntezy związków smakowo-za-
pachowych z jabłek. Wykryto 27 różnych związków z fazy ciekłej oraz 10 z fazy nadpowierzch-
niowej w produkcie ubocznym po przerobie jabłek.

W piwie zidentyfikowano 10 związków z fazy ciekłej i 12 z fazy nadpowierzchniowej. Wszyst-
kie należały do grup alkoholi, aldehydów i estrów. Były to głównie 1-butanol, 1-heksanol, butylo 
2-metylobutan, octan etylu i etanol. Im większe stężenie polifenoli w piwie, tym większa była 
aktywność przeciwutleniająca. Fermentacja produktu ubocznego po przerobie jabłek nie wpły-
nęła na zwiększenie stężenia polifenoli w piwie.
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Otrzymywanie mikrokapsułek i kontrolowane uwalnianie 
polifenoli

Ekstrakty roślinne są bogatym, naturalnym źródłem biologicznie aktywnych związków, powsta-
jących jako metabolity wtórne roślin w wyniku przemian fizjologicznych. Związki bioaktywne 
wykazują korzystny wpływ na funkcjonowanie organizmu, a także modyfikują różne funkcje 
fizjologiczne i metaboliczne organizmu.

Celem pracy była ocena możliwości otrzymywania stabilnych kapsułek z substancjami bio-
logicznie aktywnymi ekstraktów roślinnych z topoli czarnej (Populus nigra × P. Maximwiczii) 
lub wierzby wiciowej (Salix viminalis) metodą suszenia rozpyłowego i liofilizacji oraz analiza ich 
uwalniania w warunkach in vitro z wykorzystaniem modelu trawienia żołądkowo-jelitowego, tj. 
płynu żołądkowego (SGF) oraz jelitowego (SIF). Do kapsułkowania użyto dwa materiały nośni-
kowe: koncentrat białek serwatkowych mleka i maltodekstryny średnio scukrzone. Po zastoso-
waniu maltodekstryn średniość scukrzonych i liofilizacji ekstraktów z topoli czarnej i wierzby 
wiciowej uzyskano wydajności kapsułkowania wynoszącą odpowiednio 86,48 i 90,54%. Dla su-
szenia rozpyłowego lepszym nośnikiem polifenoli był koncentrat białek serwatkowych mleka, 
a wydajność kapsułkowania wynosiła 48,50% dla ekstraktu z topoli czarnej i 45,84% dla eks-
traktu z wierzby wiciowej.

Mikrokapsułki uzyskane metodą suszenia rozpyłowego z użyciem maltodekstryn średnio 
uczonych były niejednorodne, o nierównej powierzchni i średnicy od 2,12-41,83 μm dla ekstrak-
tu z topoli czarnej lub 4,07-38,80 μm dla ekstraktu z wierzby wiciowej oraz tworzyły aglomeraty 
(dyspersyjność >0,7). Analiza uwalniania in vitro wskazała, że najwięcej polifenoli uwalniało się 
z kapsułek zawierających ekstrakt z topoli czarnej i maltodekstryn średnio scukrzone w warun-
kach modelowych płynu jelitowego.
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Produkt funkcjonalny w formie przekąski owocowo-warzywnej 
o zwiększonych właściwościach prozdrowotnych

Wiele badań dowodzi, że owoce i warzywa są nieodłącznym elementem prawidłowego funkcjo-
nowania organizmu człowieka, ponieważ dostarczają biologicznie aktywnych składników oraz 
witamin. Dieta bogata w owoce i warzywa posiada wysoki potencjał w profilaktyce przewlekłych 
chorób niezakaźnych i dietozależnych. Warzywa i owoce są bardzo pożądane w prawidłowej die-
cie człowieka, spożywanie ich zapewnia prawidłową homeostazę organizmu oraz hamuje procesy 
starzenia się komórek. Ostatni rok dla części społeczeństwa wiąże się z pracą zdalną, obniżeniem 
aktywności fizycznej i chęcią podjadania niezdrowych przekąsek. To z kolei może prowadzić 
do zwiększenia częstotliwości występowania chorób cywilizacyjnych m.in. otyłości i cukrzycy 
typu 2. Alternatywy dla tego ryzyka upatruje się we wzbogaceniu diety owocami i warzywami.

Celem niniejszej pracy było stworzenie funkcjonalnej przekąski w formie batonu owocowo-
-warzywnego o zwiększonych właściwościach prozdrowotnych. Na rynku dostępnych jest wiele 
propozycji przekąsek z dodatkiem owoców, jednak większość z nich zawiera bardzo dużo wsadu 
w postaci masy daktylowej o wysokim indeksie glikemicznym. Przekąski na pozór korzystne dla 
konsumentów mogą w rzeczywistości niekorzystnie wpłynąć na kondycję organizmu. Dlatego 
podjęto próbę opracowania prozdrowotnych batonów, które mogłyby wzbogacić dietę w owoce 
i warzywa, stanowić zdrową alternatywę drugiego śniadania lub podwieczorku, a także zmniej-
szyć częstotliwość sięgania po wyroby cukiernicze o dużej zawartości cukrów.

Finalnie wykazano, że opracowane koncepcje recepturowe charakteryzowały się wysoką ak-
tywnością przeciwutleniającą i zróżnicowanym profilem związków polifenolowych, a tym samym 
mogą stanowić rodzaj zdrowej przekąski owocowo warzywnej. Batony zostały przeanalizowane 
metodą chromatografii cieczowej (UPLC-PDA) pod kątem zawartości związków polifenolowych 
oraz technikami ABTS i FRAP pod kątem aktywności przeciwutleniającej. Finalnie wykazano, 
że najwyższą aktywnością przeciwutleniającą charakteryzowały się: baton utworzony z masy 
daktylowej, borówki amerykańskiej, rabarbaru w proszku oraz liofilizowanego, babki płesznik 
i nasion chia zawieszonych w musie malinowym a także baton, w którym masa daktylowa zo-
stała zastąpiona masą z żurawiny, buraka, czarnej porzeczki, siemienia lnianego i nasion chia 
zawieszonych w musie malinowym. Według metody FRAP baton z masą daktylową, borówką 
amerykańską, burakiem, siemieniem lnianym i nasion chia zawieszonych w musie z jeżyn ma 
niewiele wyższą aktywność przeciwutleniającą niż baton, w którym masa daktylowa została za-
stąpiona masą z żurawiny, buraka, czarnej porzeczki, siemienia lnianego i nasion chia zawie-
szonych w musie malinowym.
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Autentyczność dostępnych na rynku suplementów diety dla kobiet 
w ciąży zawierających kwas foliowy

Kwas foliowy w diecie kobiet w ciąży oraz karmiących jest niezwykle ważny do prawidłowego 
rozwoju dziecka. Pozwala między innymi na zminimalizowanie ryzyka wystąpienia poważnych 
wad płodu, a także warunkuje właściwy rozwój układu nerwowego. Celem pracy była analiza 
rynku suplementów diety, które zawierały kwas foliowy. Ponadto w wybranych dwunastu suple-
mentach diety zawierających kwas foliowy oznaczono zawartość kwasu foliowego metodą z za-
stosowaniem techniki wysokosprawnej chromatografii cieczowej, HPLC. Wyniki porównano 
z ilością kwasu foliowego podanego przez producenta na opakowaniu produktu.

Rynek suplementów diety zawierających kwas foliowy jest szeroko rozwinięty. Na podsta-
wie danych zebranych z dwóch największych aptek internetowych, stwierdzono, że na rynku 
jest ponad 400 preparatów, zarówno jednoskładnikowych, jak i wieloskładnikowych, zawiera-
jących w składzie oprócz kwasu foliowego inne witaminy oraz składniki bioaktywne. Dostępne 
są w postaci tabletek, kapsułek oraz w postaci płynnej. Pod kątem zawartości kwasu foliowego 
przebadano pięć preparatów jednoskładnikowych oraz siedem wieloskładnikowych.

Uzyskane wyniki są niepokojące, w większości preparatów oznaczono dużo niższą zawar-
tość kwasu foliowego, niż był deklarowany przez producenta - różnice te wynosiły od 6,5% do 
nawet 99%. Uzyskane wyniki potwierdzają wnioski zawarte w raporcie Najwyższej Izby Kontroli 
z 2017 r., dotyczącym rynku suplementów diety, który określa rynek suplementów diety za obszar 
wysokiego ryzyka i zagrożenia dla zdrowia. Niestety w Polsce brakuje odpowiedniej instytucji, 
która sprawnie i szybko monitorowałaby autentyczność tego typu produktów.
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Występowanie substancji słodzących w mlecznych produktach 
wysokobiałkowych

Analiza rynku mlecznych produktów wysokobiałkowych wskazuje na zróżnicowany asortyment 
tych produktów. Wśród nich możemy wskazać: napoje mleczne, wszelkiego rodzaju jogurty, de-
sery, serki. Produkty te charakteryzują się wysoką, aczkolwiek zróżnicowaną zawartością białka. 
Część z nich dzięki zastosowaniu syntetycznych substancji słodzących wykazuje nieznacznie ob-
niżoną wartość energetyczną, co może zachęcać konsumenta do zakupu takiego produktu. Brak 
jest jednak informacji odnośnie ilościowego dodatku zamienników cukru. Warto pamiętać, że 
nadmierne spożywanie produktów zawierających tak zwane „zamiennik cukru”, może być nie-
korzystne dla organizmu i zdrowia konsumenta.

Celem pracy była analiza składu mlecznych smakowych produktów wysokobiałkowych pod 
względem rodzaju występujących substancji słodzących, zawartości białka oraz wartości ener-
getycznej. Materiał badawczy stanowiły mleczne smakowe produkty wysokobiałkowe dostępne 
na rynku. Badania przeprowadzono w marcu 2021 roku badając zarówno rynek sprzedaży sta-
cjonarnej, jak i internetowej. W pracy skupiono się na określeniu: rodzaju występujących sub-
stancji słodzących, zawartości białka oraz wartości energetycznej, co dokonano na podstawie 
informacji deklarowanych przez producentów – występujących na opakowaniu.

Wyniki badań wskazują na różnorodność stosowanych substancji słodzących w produktach 
wysokobiałkowych.
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Wrażliwość sensoryczna Studentów Medycyny Weterynaryjnej 
z Polski, Litwy i Ukrainy

Zawód lekarza weterynarii oznacza coraz wyższe wymagania. Dotyczą one również kondycji 
jego zmysłów, warunkującej ocenę jakości produktów spożywczych. Zbadano zdolność rozpo-
znawania podstawowych smaków u studentów weterynarii trzech wydziałów.

W badaniach uczestniczyło 1434 studentów z Olsztyna, Kowna i Lwowa. Badani wypełniali 
anonimowo ankiety dotyczące: płci, wieku, wzrostu, masy ciała, diety, stanu zdrowia itp. Kryte-
riami wykluczającymi były: choroby przewlekłe, ich leczenie, infekcje oddechowe, pokarmowe, 
schorzenia, leczenie stomatologiczne, używanie protez stomatologicznych, aparatów nazębnych, 
przyjmowanie leków hormonalnych, przeciwbólowych i psychotropowych oraz ciąża i laktacja. 
Przebadano 812 kobiet i 622 mężczyzn w wieku do 27 lat; studentów polskich podzielono na 
grupę ≤ 25 lat i >25 lat, a litewscy i ukraińscy mieli ≤ 25 lat. Niepalący stanowili 57,11% bada-
nych, a palący 42,89%. Badania studentów wykonano w pracowni sensorycznej, spełniającej wy-
magania PN ISO 8589 (Analiza sensoryczna. Ogólne wytyczne projektowania pracowni analizy 
sensorycznej.), a studentów ukraińskich - w sali ćwiczeń. Zastosowano test do badania zdolno-
ści rozpoznawania rodzajów smaków i ich rozróżniania między sobą - PN ISO 3972 (Analiza 
sensoryczna. Metodologia. Metoda sprawdzania wrażliwości smakowej.). Oceniano 10 zakodo-
wanych próbek w postaci wodnych roztworów substancji wzorcowych reprezentujących sma-
ki: słodki, słony, kwaśny, gorzki, umami, metaliczny i wody - o stężeniach: sacharoza (5,76 g/l), 
chlorek sodu (1,19 g/l), kwas cytrynowy (0,43 g/l), kofeina (0,195 g/l), glutaminian jednosodo-
wy (0,595 g/l), siarczan żelaza (II) siedmiowodny (0,00475 g/l). Każdy smak występował w ze-
stawie co najmniej raz. Jamę ustną przepłukiwano wodą o neutralnym smaku, próbki badano 
bez pośpiechu, metodą sip-and-spit. Wyniki badań analizowano, uwzględniając płeć badanych, 
wiek, palenie tytoniu i ich narodowość.

Wyniki badań wskazują, że 402 badane kobiety (49,51%) i 200 mężczyzn (32,25%) rozpo-
znało prawidłowo smak > połowy próbek poddanych ocenie, oraz że 86 kobiet (10,59 %) rozpo-
znało prawidłowo smak ≥ 90 % badanych próbek, a 6 kobiet (0,74 %) nie rozpoznało ich wcale; 
u mężczyzn wartości te wynosiły odpowiednio: 21 (3,38 %) i 15 (2,41%). Odsetek próbek rozpo-
znanych prawidłowo przez osoby niepalące był o 19,4% wyższy niż przez palące. Kobiety niepa-
lące rozpoznały prawidłowo 62,3% badanych próbek, a palące 41,05%. U mężczyzn niepalących 
i palących odsetek prawidłowych rozpoznań wynosił odpowiednio: 51,9% i 35,2%. Średnia liczba 
prawidłowych rozpoznań u kobiet wynosiła 5,34 ± 2,28 i wahała się w zależności od wieku i pa-
lenia tytoniu od 6,39 ± 2,28 do 3,81±2,21. W grupach mężczyzn liczba ta wahała się od 5,30 ± 
1,98 do 2,61 ± 2,38, wynosząc średnio 4,45 ± 1,98. Najwyższą średnią liczbę prawidłowych roz-
poznań odnotowano w grupach niepalących polskich kobiet i mężczyzn powyżej 25 roku życia, 
a najniższą w grupie kobiet palących z Litwy i Ukrainy oraz w grupie polskich mężczyzn palą-
cych powyżej 25 roku życia. Smakami rozpoznawalnymi najlepiej były: słodki, kwaśny i słony; 
kobiety rozpoznawały je lepiej od mężczyzn, osoby niepalące od palących, a studenci polscy od 
litewskich i ukraińskich. Najgorzej rozpoznawano smak metaliczny.
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Próba wykorzystania antybakteryjnych właściwości wasabi 
w redukcji zanieczyszczenia mikrobiologicznego sushi

Surowe ryby, znajdujące się w sushi i inne owoce morza, które nie zostały uprzednio poddane 
obróbce termicznej, mogą być atrakcyjne pod względem cech sensorycznych, ale mogą również 
być niebezpieczne - a nawet zagrażać życiu - jeśli zostaną przygotowane w sposób nieumiejęt-
ny, bądź nieodpowiedni. Staphylococcus aureus oraz Vibrio parahaemolyticus to główne ludzkie 
patogeny powodujące szeroki zakres zakażeń klinicznych. Zwalczanie patogenów w produktach 
przeznaczonych do spożycia ma kluczowe znaczenie dla bezpieczeństwa żywności. Ogromne 
zainteresowanie budzi wykorzystywanie naturalnych związków przeciwdrobnoustrojowych 
obecnych w jadalnych roślinach. Zatem w jaki sposób można się uchronić przed niebezpieczeń-
stwami związanymi z zanieczyszczeniem mikrobiologicznym, które za sobą niesie spożywanie 
sushi? Warto jest zadać sobie pytanie, czy wasabi podawane do dań z surowymi rybami działa 
bakteriobójczo na drobnoustroje w nich obecne, czy też jest to tylko dodatek smakowy? Celem 
badania była ocena wpływu wasabi na jakość mikrobiologiczną sushi.

W pierwszym etapie badań produkty poddano analizie mikrobiologicznej w celu zweryfiko-
wania obecności ogólnej liczby drobnoustrojów mezofilnych tlenowych (OLD), bakterii Stap-
hylococcus aureus oraz Vibrio parahaemolyticus. W badanych próbkach sushi oznaczono liczbę 
bakterii Staphylococcus aureus oraz ogólną liczbę drobnoustrojów mezofilnych tlenowych (OLD), 
nie wyizolowano natomiast drobnoustrojów z grupy Vibrio. Badaniu poddano również wasabi 
w celu oceny redukcji zanieczyszczenia mikrobiologicznego wyizolowanego z sushi.

Stwierdzono, iż wasabi nie stanowi jedynie dodatku smakowego, ale także posiada działanie 
redukujące zanieczyszczenie mikrobiologicznie zawarte w sushi.
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Czy baton owocowo-warzywny bez dodatku masy daktylowej może 
być atrakcyjny sensorycznie? Analiza fizykochemiczna i ocena 
sensoryczna batonów owocowo-warzywnych

Batony są jedną z najczęściej wybieranych przekąsek wśród dzisiejszych konsumentów. Swoją 
popularność zawdzięczają m.in. przystępnym cenom, łatwą dostępnością, a przede wszystkim 
atrakcyjnym, słodkim smakiem. Jednakże w większości charakteryzują się wysoką zawartością 
cukrów prostych, tłuszczów nasyconych oraz tłuszczów trans, co w połączeniu z szybkim try-
bem życia, stresem, małą aktywnością fizyczną i brakiem zbilansowanej diety może prowadzić 
do próchnicy, nadwagi, otyłości, chorób układu krążenia, układu pokarmowego, cukrzycy. Do-
datkowo, w celu zwiększenia atrakcyjności, w swoim składzie posiadają substancje spulchniają-
ce m.in. wodorowęglan amonu, wodorowęglan sodu i wzmacniacze smaku, które w nadmiarze 
mają negatywne oddziaływanie na organizm.

W dzisiejszych czasach, ludzie przywiązują coraz większą uwagę do zdrowego stylu życia. 
Z tego względu konsumenci poszukują produktów, które zaspokoją ich potrzeby żywieniowe, 
a jednocześnie będą atrakcyjne jakościowo. Według najnowszych doniesień IŻŻ, owoce i wa-
rzywa powinny stanowić połowę spożywanych posiłków w ciągu dnia, dlatego odpowiedzią na 
oczekiwania konsumentów mogą być batony owocowo-warzywne. Pomimo wielu zalet, gama 
tych produktów nie jest zróżnicowana, ponieważ większość z  nich zawiera teksturotwórczą 
masę daktylową, która nie jest akceptowalna dla wielu konsumentów ze względu na charakte-
rystyczny posmak. Dodatkowo posiada wysoki IG (IG daktyli 103) co nie jest korzystne z ży-
wieniowego punktu widzenia. Stąd też celem niniejszej pracy było opracowanie innowacyjnych 
i naturalnych batonów owocowo-warzywnych wykluczając lub minimalizując udział masy dak-
tylowej na rzecz wytłoków owocowych lub/i warzywnych. Materiał badawczy stanowiły batony 
owocowo-warzywne na bazie przecieru z borówki amerykańskiej, jeżyny, maliny, marchewki, 
moreli, śliwki, żurawiny, oraz wytłoki z buraka, czarnej porzeczki i agrestu. Wykorzystano rów-
nież liofilizowany rabarbar. Zastosowano dodatek nasion m.in. siemienia lnianego oraz szałwii 
hiszpańskiej. W otrzymanych produktach oznaczono zawartość suchej masy, popiołu i pektyn. 
Dodatkowo zmierzono kwasowość, pH, aktywność wody oraz barwę metodą CIE Lab. Właści-
wości sensoryczne oceniono wykorzystując 5-punktową skalę hedoniczną determinując barwę, 
zapach, konsystencję, smak oraz pożądalność danego produktu.

Finalnie wykazano, że batony na bazie przecierów i wytłoków owocowo-warzywnych składem 
mogą stanowić atrakcyjny sensorycznie zamiennik przekąski z masą daktylową. Charakteryzu-
ją się pożądaną barwą i smakiem. W ocenie ogólnej innowacyjny baton okazał się atrakcyjny 
dla konsumentów.



Sekcja nauk rolniczych, leśnych 
i ochrony środowiska
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Rozwój wołka ryżowego (Sitophilus oryzae) na różnych odmianach 
zbóż

Jęczmień i pszenica to gatunki zbóż powszechnie uprawiane i wykorzystywane w wielu gałęziach 
gospodarki. Podczas magazynowania narażone są one na żerowanie szkodników magazynowych, 
w tym wołka ryżowego (Sitophilus oryzae). Celem pracy była ocena rozwoju wołka ryżowego na 
ziarnie jęczmienia oraz pszenicy o różnych formach i cechach użytkowych.

Analizie poddano tempo rozwoju populacji tego szkodnika wyrażone ubytkiem masy ziar-
na, ilością powstałego pyłu oraz liczebnością jego populacji potomnej. Dodatkowo, aby lepiej 
zrozumieć temat, analizowano wpływ zawartości białka użytych odmian na żerowanie owada. 
Badano rozwój szkodnika na ziarnie pszenicy odmiany Rotax (pszenica ozima) i Rusałka (psze-
nica jara) oraz na ziarnie jęczmienia, odmiany Radek (jęczmień jary/PASTEWNY) i Accordine 
(jęczmień jary/BROWARNY). Analizowane dane dotyczące liczebności pokolenia potomnego, 
masy wytworzonego pyłu oraz ubytku masy ziarniaków badanych odmian zbóż miały rozkład 
unimodalny, zatem istotność różnic między średnimi oceniano z użyciem uogólnionego mo-
delu liniowego GLM (Generalized Linear Model).

Uzyskane wyniki wskazują, że wszystkie badane odmiany są dobrym siedliskiem do rozwoju 
wołka ryżowego. Najlepszym pokarmem okazała się pszenica ozima odmiany Rotax. Najbar-
dziej odporną odmianą na żerowanie wołka była natomiast odmiana pszenicy jarej – Rusałka. 
Analizując wyniki uzyskane podczas trwania całego cyklu doświadczenia zaobserwowano rów-
nież, że w kombinacjach pszenicy występuje zależność pomiędzy zawartością białka, a liczeb-
nością imagines S. oryzae. Wyliczona wartość współczynnika korelacji Pearsona (r) wskazuje 
na ujemną korelację między wzrostem zawartości białka, a liczebnością pokolenia potomnego 
badanego gatunku szkodnika.
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Czy aktywność pszczół ma związek z rozwojem warrozy 
w rodzinach pszczelich?

Pszczoła miodna (Apis mellifera) to jedyny owad, który produkuje żywność spożywaną przez 
człowieka. Pszczołom zawdzięczamy takie produkty jak miód, pyłek, pierzga, propolis, wosk, 
mleczko pszczele i jad. Nowością wykorzystywaną w leczeniu preparatami pszczelimi jest ho-
mogenat larw pszczelich i powietrze ulowe. Wydawać by się mogło, że pszczoły wiodą szczęśliwe 
życie, latając wśród kwiatów, zlizując słodki nektar i zbierając pyłek, dzięki czemu przyczyniają 
się też do efektywnego rozmnażania roślin. Niestety, ponad 40 lat temu do Polski przybył pa-
sożytniczy roztocz Varroa destructor, który powoduje chorobę pszczół dorosłych oraz czerwiu 
nazywaną powszechnie warrozą. Prowadzi ona do załamania się rodziny na skutek obniżenia jej 
zdrowotności i kondycji, spadku produkcyjności, zwiększenia agresywności, zmniejszenia liczby 
czerwiu i pszczół robotnic. Przy dużym porażeniu rodzina skazana jest na śmierć.

Badania podjęte latem 2020 roku miały na celu zaobserwowanie jak długa aktywność pszczół 
wpływa na rozwój roztoczy w rodzinach pszczelich. Obserwacje wykonano w Gospodarstwie Pa-
siecznym w Pogorzeli Wielkiej, w województwie warmińsko-mazurskim. Pasieka składała się z 40 
rodzin produkcyjnych. Pod koniec sezonu wegetacyjnego rodziny pszczele, będące w podobnej 
sile i kondycji zostały podzielone na dwie grupy. Połowa pasieki stacjonowała w Pogorzeli Wiel-
kiej, gdzie ostatnim pożytkiem jest lipa, a druga połowa została przetransportowana na wrzoso-
wisko znajdujące się na Poligonie Wojskowym w Orzyszu w celu pozyskania miodu wrzosowego.

W wyniku obserwacji stwierdzono, że w pasiece przetransportowanej na wrzosowiska do-
stępność małych dawek pokarmu nektarowego i pyłkowego zmotywowała matki do podjęcia 
intensywnego czerwienia, co uniemożliwiło podjęcie leczenia przeciwko warrozie. W konsekwen-
cji stwierdzono, że ostatecznie stopień porażenia pasożytem w tych rodzinach był ponad 30% 
wyższy niż w rodzinach, które zakończyły swoją aktywność wcześniej i zostały objęte leczeniem.
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Biegaczowate jako wskaźnik zmian sukcesji naturalnej lasu

Rodzina biegaczowatych (Carabidae), z  rzędu chrząszczy (Coleoptera) jest szczególną grupą 
owadów, spełniającą istotne funkcje w różnych środowiskach m.in. w leśnym, czy rolniczym. 
Przyczyniają się one między innymi do krążenia energii oraz obiegu materii organicznej w ekosy-
stemach. Dodatkową ich zaletą jest to, że dzięki swojej wrażliwości na zmiany zachodzące w śro-
dowisku są doskonałymi gatunkami wskaźnikowymi, czyli bioindykatorami. Łąki i pastwiska 
to siedliska ważne nie tylko ze względów estetycznych, ale zwłaszcza z powodu ich roli w bio-
różnorodności. Zagrożeniem dla takich obszarów jest między innymi naturalna sukcesja leśna, 
polegająca przede wszystkim na zajęciu przez las nowego, sąsiadującego terenu.

Celem pracy było prześledzenie zmian w strukturze zgrupowań biegaczowatych w zależności 
od stopnia sukcesji lasu. Analiza dotyczyła liczebności i składu gatunkowego Carabidae, a także 
ich struktury dominacji i charakterystyki ekologicznej w zależności od badanego siedliska: lasu, 
pastwiska z wczesną i późną sukcesją naturalną oraz pastwiska użytkowanego ekstensywnie. Ba-
dania przeprowadzono w miejscowości Kinwągi w okresie od 5 maja 2018 r. do 20 października 
2018 r. Na każdej z 4 powierzchni wytyczono transekt, wzdłuż którego zakładano zmodyfiko-
wanie pułapki Barbera. W każdym transekcie założono po 5 pułapek oddalonych od siebie o 5 
metrów. Pułapki opróżniano co 14 dni. Odłowiony materiał analizowano pod kątem składu ga-
tunkowego, liczebności, wartości wskaźnika SBO oraz parametrów charakterystyki ekologicznej.

W wyniku przeprowadzonych badań odłowiono 1265 chrząszczy z rodziny biegaczowatych, 
będących przedstawicielami 37 gatunków. Na terenach objętych sukcesją wykazano występo-
wanie charakterystycznych gatunków biegaczowatych, preferujących takie tereny, sporadycznie 
występujących na obszarze leśnym, czy na pastwisku. Samoistna sukcesja terenów porolnych 
nie wpływała pozytywnie na liczebność i strukturę zgrupowania pożytecznych biegaczowatych.
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Analiza wpływu eksploatacji statku typu pasażerskiego na 
zanieczyszczenia atmosfery w aspekcie Konwencji MARPOL

Na statku spaliny emitowanie do atmosfery są wytwarzane przez wiele urządzeń, takich jak: 
palnik kotła parowego, spalarka, silniki pomocnicze, jak i również samochody, które mogą być 
ładunkiem na statku. Szkodliwe dla zdrowia ludzkiego oraz środowiska naturalnego są emi-
towane przez te urządzenia tlenki azotu. Na obszarach aglomeracji portowych powodują one 
lokalne problemy zdrowotne, wpływają również na zakwaszenie środowiska oceanów i mórz.

Autorzy w pracy dokonali analizy wpływu eksploatacji statku pasażerskiego na zanieczysz-
czenia atmosfery w aspekcie Konwencji MARPOL. Omówiono przyczyny emisji zanieczyszczeń, 
które związane są z  rozwojem transportu morskiego, jak też z  rosnącym zapotrzebowaniem 
statków na energię. Przedstawiono wpływ zanieczyszczeń emitowanych przez statki pasażer-
skie na ludzi i środowisko naturalne z uwzględnieniem źródeł emisji. Aż 50% zanieczyszczeń 
środowiska ropopochodnymi substancjami to zanieczyszczenia pochodzące właśnie ze statków 
morskich. Dokonano pomiarów emisji tlenków azotu i tlenków siarki i porównano z wymaga-
niami konwencji MARPOL.

Od wielu lat międzynawowe regulacje prawne zmuszają do ograniczenia emisji szkodliwych 
substancji, które zawarte są w produktach spalania silników okrętowych. Stwierdzono, że emi-
towany przez statki poziom emisji substancji szkodliwych jest na tyle wysoki, że wymaga on 
prawnych regulacji oraz ich wdrożenia. Zawarte w VI załączniku konwencji MARPOL przepisy 
dotyczą ograniczeń emisji szkodliwych dla środowiska substancji. Do tych szkodliwych substan-
cji zaliczono: tlenki azotu (NOx), tlenki siarki (SOx), zanieczyszczenia stałe (PM), substancje 
zubażające warstwę ozonową (halony, freony) oraz lotne związki organiczne (VOCs).
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Wpływ terminu siewu na wysokość plonu rzepaku ozimego 
i pszenicy ozimej

Rzepak ozimy oraz pszenica ozima należą do roślin o wysokich wymaganiach glebowych. Dla-
tego zadowalające plony można uzyskać na glebach zaliczanych do kompleksu żytniego bardzo 
dobrego lub dobrego przy odpowiednim nawożeniu organiczno-mineralnym oraz wysokiej 
kulturze agrotechnicznej.

Celem badań było określenie związku między wydajnością rzepaku a datą siewu.
Wyniki są oparte na doświadczeniu polowym przeprowadzonym w województwie pomor-

skim w latach 2017-2020. Badania wskazują, że zarówno odmiany pszenicy jak i rzepaku różnią 
się wrażliwością na poszczególne czynniki agrotechniczne, biotyczne oraz chemiczne. Jednak 
przede wszystkim znacznie się różnią pod względem wrażliwości na opóźnienie terminu siewu, 
jak również na agrotechniczne metody uprawy roli. Ze względu na znaczny wpływ terminu sie-
wu na jakość i wielkość roślin oraz plonu poszukuje się form odznaczających się jak największą 
tolerancją na ten czynnik. Ciągłe zmiany warunków klimatycznych sprawiają, że zalecenia do-
tyczące terminów wysiewu są ruchome, wymagają powtórnej analizy oraz są znacznie bardziej 
uzależnione od pozostałych warunków meteorologicznych niż jeszcze 10 lat temu. Termin za-
lecany daje zauważalnie lepszy plon niż wczesny bądź późny.
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Ocena wpływu na środowisko uznania Canis aureus L. za gatunek 
łowny w Polsce

Pojawienie się Canis aureus w Polsce uważane jest za naturalne poszerzanie się zasięgu wystę-
powania tego gatunku. Jest to wynik globalnych zmian środowiskowych. Podobne procesy mają 
miejsce także w innych częściach europejskiego kontynentu. Progresja terytorialna szakala ma 
przebieg naturalny. Odbywa się bez udziału człowieka, a tym samym przy braku udziału czynni-
ka introdukcji. Szakal złocisty uznawany jest za gatunek nieinwazyjny, co znajduje odzwiercied-
lenie w Rozporządzeniu Parlamentu Europejskiego i Rady w sprawie działań zapobiegawczych 
i zaradczych w odniesieniu do wprowadzania i rozprzestrzeniania inwazyjnych gatunków ob-
cych. Ponadto w Rekomendacji 142 (2009) do konwencji berneńskiej zaleca się, by terminem 
„gatunek obcy” nie obejmować gatunków rodzimych naturalnie rozszerzających swój zasięg 
w odpowiedzi na zmiany klimatu.

Celem pracy była ocena wpływu na środowisko uznania Canis aureus za gatunek łowny 
w Polsce. W ramach tego: 1. zidentyfikowano zakres oddziaływania szakala złocistego na śro-
dowisko oraz oceniono wpływ szakala na poszczególne komponenty środowiska znajdujące się 
w ustalonym zakresie, 2. sprecyzowano wpływ pojawienia się możliwości polowań na szakala 
w odniesieniu do innych gatunków oraz 3. ustalono obecny stanu populacji szakala złocistego 
w Europie, w tym kategorię zagrożenia europejskiej populacji gatunku.

Zastosowano studium przypadku oraz metodę oceniającej listy identyfikacyjnej. Materiał 
badawczy stanowiła literatura dotycząca szakala złocistego obejmująca swym zakresem głównie 
tereny badań, których biotopy występowania gatunku były zbliżone do polskich.

Uzyskane wyniki wskazały w większości na pozytywny aspekt obecności tego mezodrapieżni-
ka w polskich warunkach, przez co odstrzał oznacza pozbawienie naszych ekosystemów funkcji 
pełnionych przez ten gatunek, m.in. regulujących i sanitarnych. Dodatkowo odstrzał wiąże się 
m.in. z możliwością omyłkowego odstrzału wilka szarego. Stwierdzono jednak, że zarządzanie 
populacją szakala w Polsce nie będzie miało wpływu na stan europejskiej populacji. Niemniej 
jednak odstąpiono od ogólnej oceny wpływu na środowiska uznania Canis aureus za gatunek 
łowny w Polsce ze względu na potrzebę dalszych, rozszerzających zakres obecnych badań.
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Efektywność walki z przypadkami pozostawiania odpadów 
w lasach

Wyrzucanie śmieci do lasu to wykroczenie zagrożone karą grzywny (od 20 do 5000 zł), bądź 
nagany. W przypadku zakopywania odpadów w lesie można zostać ukaranym aresztem do 30 
dni o czym mówi art. 162 Kodeksu wykroczeń §1. Odpady pozostawiane w nieprzygotowanych 
do tego miejscach nie tylko szpecą krajobraz, lecz stanowią źródło zanieczyszczenia gleby, wód 
gruntowych a także okaleczeń i chorób zwierząt. Dzikie wysypiska muszą być likwidowane. W 
przypadku nieustalenia sprawcy, koszty ponoszą Lasy Państwowe. Nadleśnictwo Kwidzyn jako 
jedno z 430 Nadleśnictwo w Polsce co roku przeznacza około 126 tys. zł. na uprzątnięcie i wy-
wóz śmieci. Samo uprzątnięcie dzikich wysypisk śmieci kosztuje tu ponad 25 tys. zł.

Celem pracy była prezentacja i analiza kosztów likwidacji dzikich wysypisk śmieci, które 
ponosi Nadleśnictwo Kwidzyn.

Lasy Państwowe prowadzą działania edukacyjne mające zapobiegać śmieceniu w lasach. Pro-
wadzone są akcje społeczne typu #Zabierz5zLasu albo #sprzątaMy. Mimo tego z roku na rok 
ilość pozostawianych odpadów w polskich lasach rośnie Straż Leśna oraz pozostali pracownicy 
Nadleśnictwa ujawniają przypadki pozostawiania odpadów w lasach. Problemem jest identyfi-
kacja sprawcy, jeśli nie pochwycono go na gorącym uczynku. Ujawnieniu osób pozbywających 
się śmieci w lasach służą środki techniczne inne metody zbierania informacji.

Na podstawie danych pozyskanych z  Nadleśnictwa Kwidzyn stwierdzono, że: występują 
znaczne trudności w ujawnianiu osób wyrzucających odpady w lasach, czas reakcji służb leś-
nych jest zbyt długi, koszty ponoszone przez Nadleśnictwo na oczyszczanie terenu stale rosną, 
a grzywny nie wystarczają by powstrzymać problem dzikich wysypisk w lasach.
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Wpływ zaprawiania ziarna na zdrowotność pszenicy twardej 
i mikrobiom gleby ryzosferowej

Pszenica twarda (Triticum turgidum spp. durum) jest rośliną stepową, a jej uprawa koncentruje 
się szczególnie w rejonach występowania gleb brunatnych, w suchych i gorących strefach śród-
ziemnomorskich. Z uwagi na ocieplenie klimatu podejmowane są liczne próby uprawy tej ro-
śliny w innych rejonach, w tym na północy Polski.

Celem pracy zrealizowanej w roku 2020 w warunkach polowych i laboratoryjnych była oce-
na plonowania i zdrowotności pszenicy twardej odmian Floradur i Durasol zaprawianych che-
micznie i biologicznie Debaryomyces hansenii oraz identyfikacja patogenów i innych grzybów 
ryzosferowych techniką sekwencjonowania nowej generacji.

Odmiana Durasol była bardziej podatna na porażenie przez grzyby rodzaju Fusarium niż 
odmiana Floradur. Ziarno odmiany Durasol wykazywało częściej zmiany chorobowe w porów-
naniu z ziarnem odmiany Floradur. Odmiana Floradur była wyższa, lepiej się krzewiła i lepiej 
plonowała. Zaprawianie ziarna odmiany Floradur preparatem Triter 050 FS ograniczało nasi-
lenie łamliwości źdźbła zbóż i traw i polepszało zdrowotność ziarna. W glebie ryzosferowej zi-
dentyfikowano łącznie 274 gatunki grzybów. Najliczniej występującymi gatunkami były grzyby 
rodzaju Mortierella (M. alpina, M. elongata, M. sarnyensis), Mucor hiemalis, Fusarium (Gibbe-
rella avenacea, Fusicolla aquaeductuum) Alternaria iridiaustralis, Boeremia exigua, Didymella 
sancta, Colletotrichum gloeosporioides i Humicola grisea. Gatunek D. hansenii stosowany jako 
zaprawa biologiczna wystąpił licznie w ryzosferze odmiany Floradur i sporadycznie w ryzosfe-
rze odmiany Durasol. Patogen Gibberella avenacea dominował w ryzosferze pszenicy twardej 
wyrastającej z ziarna niezaprawianego. Zaprawianie ziarna preparatem chemicznym i zawiesiną 
grzyba D. hansenii ograniczało liczebność grzybów rodzaju Fusarium zarówno na korzeniach 
odmiany Floradur jak i Durasol.
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Analiza genu PAO1 żyta – poszukiwanie markerów PCR-SCAR 
i ustalenie lokalizacji na mapie genetycznej

Żyto (Secale cereale L.) jest jedną z ważniejszych uprawnych roślin na świecie. Wynika to nie 
tylko z jego szerokiej użytkowości, lecz także pożądanych cech uprawnych. Z tego też powodu 
dokładne opracowanie mapy genetycznej tej rośliny może nieść za sobą szereg korzyści.

Wynikiem niniejszej pracy jest ustalenie lokalizacji markeru PCR-SCAR genu PAO1 bio-
rącego udział w reakcjach stresowych roślin, co stanowi istotny czynnik z hodowlanego punk-
tu widzenia. Operacja ta możliwa była dzięki znalezieniu homologu genu PAO1 Arabidopsis 
thaliana w bazie transkryptów żyta. Do sekwencji tej zaprojektowano startery testowane pod 
kątem polimorfizmu na 12 żytnich liniach wsobnych przy użyciu technik PCR i elektroforezy 
na żelu agarozowym.

Uzyskane wyniki pozwoliły ujawnić różnice genotypowe pomiędzy liniami rodzicielskimi 
541 i Ot1-3 z populacji mapującej RIL-K, na której prowadzono dalsze testy. Wyniki uzyska-
nej segregacji wprowadzono do programu JoinMap®5, co umożliwiło zlokalizowanie markeru 
ScPAO1 na siódmym chromosomie żyta, w pozycji 60., na długości 83,567 cM względem pierw-
szego markera na mapie referencyjnej populacji RIL-K.
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Wpływ rozmieszczenia przestrzennego koszy na śmieci na 
zagrożenie zanieczyszczeniem terenów Kortowa z wykorzystaniem 
narzędzi GIS

Systemy Informacji Geograficznej (GIS) znajdują swoje zastosowanie w wielu dziedzinach zarów-
no naukowych, zawodowych, jak i życia codziennego. Szeroka gama narzędzi GIS oraz dostęp-
ność danych typu OpenSource pozwalają na prowadzenie różnorodnych analiz przestrzennych, 
a coraz to nowe rozszerzenia i aplikacje wzbogacają i ułatwiają ten proces.

Celem referatu jest analiza rozmieszczenia przestrzennego koszy na śmieci na terenie mia-
steczka uniwersyteckiego Kortowo oraz wyznaczenie obszarów potencjalnie zagrożonych za-
nieczyszczeniem. Badania przeprowadzono przy wykorzystaniu aplikacji mobilnej ArcGIS 
Collector stworzonej przez ESRI oraz narzędzi geoprocessingu dostępnych w oprogramowaniu 
ArcMap. Niezbędne dane wejściowe pobrano ze źródeł OpenSource (podkład mapowy Open-
StreetMap i Ortofotomapa) lub zebrano w zakresie własnym przy użyciu aplikacji. W celu do-
pełnienia analizy przeprowadzono ankietę internetową dotyczącą maksymalnej odległości jaką 
ludzie są skłonni pokonać w poszukiwaniu kosza na śmieci. Tak przygotowaną bazę danych 
poddano analizie stosując między innymi narzędzie wyznaczenia buforu oraz model gradacji.

Wynikiem przeprowadzonego badania jest mapa prezentująca miejsca, które nie są objęte 
zasięgiem żadnego z kontenerów, a co za tym idzie są potencjalnie narażone na zanieczyszcze-
nie. Szczególną dokładność przywiązano do terenów parku kortowskiego, który został niedaw-
no poddany renowacji i został wyposażony w nową infrastrukturę.
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Ogrody działkowe jako istotny element ekosystemu miasta

Przestrzeń przyrodnicza miasta jest niesamowicie różnorodna pod względem funkcjonalnym, 
obszarowym oraz biologicznym. Życie przyrodnicze i biologiczne miasta układa się w  jeden 
duży ekosystem, który funkcjonuje na różne sposoby w bardzo ciężkich warunkach. Każdego 
dnia jest bowiem poddawany ogromnym oddziaływaniom na tle antropopresji. Dlatego ważny 
jest każdy element miejskich systemów zieleni, które w tak znaczny sposób wpływają na kom-
fort psychofizyczny mieszkańców miasta.

Praca ta poświęcona jest analizie jednej ze składowych miejskiego systemu zieleni, która 
często jest pomijana i traktowana w sposób lekceważący, a pełni ważne zadanie w kontekście 
przyrodniczo-społecznym. Głównym celem badań było określenie udziału powierzchni ogro-
dów działkowych w powierzchni analizowanych miast, po to aby pokazać jaką skalę obejmują 
one w stosunku do innych form zieleni. Przeprowadzono także analizy kartograficzne za po-
mocą internetowych portali mapowych w celu pokazania przykładowych danych w formie gra-
ficznej i przestrzennej.
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Jakość nawozowa i mikrobiologiczna wermikompostu z ubocznych 
produktów pochodzenia zwierzęcego i roślin porażonych 
fitopatogenami

Dynamiczny wzrost liczby ludności na świecie jest bezpośrednio związany ze zwiększeniem wy-
twarzania odpadów oraz produkcji roślinnej. Niekorzystny wpływ odpadów na środowisko i in-
dustrializacja rolnictwa spowodowała utworzenie biogospodarczej strategii Unii Europejskiej, 
której celem jest produkcja żywności w cyklu zamkniętym z wykorzystaniem wtórnym produk-
tów, zanim staną się odpadami. Niestety, wiele pozostałości przemysłowych jest trudnodegradow-
lanych lub ma szkodliwy wpływ na środowisko i organizmy żywe. Do takich pozostałości należą 
resztki poubojowe (skażenie biologiczne, jad trupi, amoniak) z produkcji zwierzęcej oraz rośliny 
skażone fitopatogenami (wtórna emisja fitopatogenów). Jednym z najwydajniejszych procesów 
utylizacji odpadów owocowo-warzywnych jest kompostowanie z użyciem dżdżownicy kalifor-
nijskiej (Eisenia fetida). Uzyskany wermikompost posiada mikro i makroelementy o wysokim 
stopniu przyswajalności dla roślin, a gleba po zastosowaniu tego nawozu organicznego łatwiej 
tworzy strukturę gruzełkowatą. Nawożenie wermikompostem przyczynia się też do zwiększenia 
zasobności gleby w mikroorganizmy wspomagające wzrost roślin tj. mikrobiotę odpowiedzialną 
za obieg pierwiastków w przyrodzie i udostępniającą substancje pokarmowe korzeniom. Celem 
tej pracy była ocena sprawności kompostowania odpadów poubojowych i kukurydzy skażonej 
Fusarium spp. oraz analiza przydatności otrzymanego kompostu do nawożenia.

Do badań przeznaczono wsady: pozostałości warzywne z gospodarstwa domowego, kolby 
kukurydzy porażone Fusarium spp. oraz pozostałości poubojowe wymieszane z pozostałościa-
mi warzywnymi (w proporcji 1:1). Tak przygotowane wsady wymieszano z torfem (w propor-
cji 2,5:1) i dodano po 100 g dżdżownicy kalifornijskiej. W wyniku przeprowadzonych badań 
zaobserwowano, że stopień redukcji odpadów w przypadku kompostowania kolb kukurydzy 
wyniósł 91 %, a pozostałości trudnodegradowalne stanowiły rdzenie kolb i dokolbie. W przy-
padku kompostowania odpadów pochodzenia drobiowych odpadów poubojowych stopień re-
dukcji wyniósł 71% natomiast trudności redukcji dotyczyły głównie piór. Najbardziej zasobny 
w azot mineralny był kompost z odpadów poubojowych. Oba komposty charakteryzowały się 
wysoką zawartością pożytecznych mikroorganizmów glebowych jednak to kompost z odpadów 
poubojowych charakteryzował się największą liczebnością w porównaniu z innymi badanymi 
kompostami bakterii amonifikacyjnych, bakterii rozpuszczających fosforany, a  także bakterii 
wiążących azot atmosferyczny i występowaniem grzybów oraz bakterii rodzaju Pseudomonas.

Kompostowanie odpadów pochodzenia zwierzęcego pozwoliło na wyeliminowanie zagro-
żenia skażenia E. coli, natomiast kukurydzy skażonej Fusarium spp. wyeliminowanie zagrożenia 
ze strony tego patogena roślin. Ze względu na wysoką zawartość azotu mineralnego wermikom-
post z pozostałości poubojowych wykazuje potencjał nawozowy.
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Występowanie grzybów toksynotwórczych w orzechach z produkcji 
własnej oraz komercyjnej

Orzechy to owoce wielu różnych gatunków roślin, charakteryzujące się wysoką wartością od-
żywczą. Są one bogate w kwasy tłuszczowe: MUFA i PUFA, a ponadto w białko, błonnik liczne 
witaminy oraz makroelementy i mikroelementy. Przydatność orzechów do spożycia może być 
obniżana przez obecność grzybów syntetyzujących mykotoksyny.
Celem badań było zastosowanie metody hodowlanej oraz qPCR do badania obecności grzybów 
zasiedlających orzechy, pochodzące z upraw ekologicznych oraz zakupione do badań w skle-
pach na terenie Olsztyna. Materiałem badań były orzechy włoskie, orzechy laskowe, migda-
ły oraz orzechy nerkowca pochodzące z plantacji własnych oraz zakupione w sklepie. Wyrosłe 
kultury grzybowe oznaczono do rodzaju i gatunku w oparciu o dostępne klucze na podstawie 
cech morfologicznych pod mikroskopem optycznym: Ellisa (1971), Gilmana (1957), Kwaśnej 
i in. (1991), zaś badania molekularne obejmowały zastosowanie techniki qPCR do określenia 
obecności DNA grzybów produkujących trichoteceny.
W wyniku badań stwierdzono we wszystkich badanych próbach najliczniejsze występowanie 
Trichotecium roseum oraz Alteranaria alternata. Analiza qPCR wykazała obecność DNA grzy-
bów Fusarium produkujących trichoteceny w orzechach włoskich oraz migdałach.
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Grzyby toksynotwórcze w krajowych i importowanych śrutach 
sojowych

Śruta sojowa jest obecnie podstawowym surowcem do produkcji pasz dla zwierząt gospodar-
skich, ze względu na zawartość białka o korzystnym składzie aminokwasowym. Zapotrzebowa-
nie przemysłu paszowego na soję przewyższa możliwości produkcyjne polskich gospodarstw 
trudniących się produkcją roślinną. Aby zachować ciągłość produkcji zaspokajając potrzeby 
paszowe Polski, importuje się śrutę sojową GMO najczęściej z krajów Ameryki Południowej. 
Rośliny soi są często porażane przez patogeny powodujące choroby, a jedną z najważniejszych 
chorób ograniczających jakość i wielkość plonu jest fuzarioza.
Celem badań było określenie obecności gatunków rodzaju Fusarium w krajowej oraz importo-
wanej śrucie sojowej (GMO) metodą hodowlaną oraz molekularną.
Badanie mikroskopowe wykazały obecność Fusarium spp. w obu obiektach badawczych. Stwier-
dzono obecność następujących gatunków: F. avenaceum, F. culmorum, F. graminearum, F. oxyspo-
rum, F. poae oraz F. tricinctum. W wyniku przeprowadzonej analizy TaqMan qPCR, wykazano 
wyższy poziom DNA grzybów produkujących trichotecyny (F. graminearum/F. culmorum) 
w śrucie GMO (247 pg DNA).
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Reakcja wybranych odmian soi na infekcję wywołaną przez 
Fusarium graminearum

Soja jest ważną rośliną uprawianą głównie w obu Amerykach i Azji, z przeznaczeniem na pa-
szę. W ostatnim czasie soja zyskuje na znaczeniu także w Polsce, co jest bezpośrednio związane 
z większą dostępnością odmian o zróżnicowanej wczesności i umożliwia jej uprawę na terenie 
całego kraju. Rośliny soi w okresie wegetacji atakowane są przez liczne choroby, wśród których 
na szczególną uwagę zasługuje fuzaryjne więdnięcie oraz fuzaryjna zgorzel. Są one powodo-
wane przez kompleks grzybów z rodzaju Fusarium. Na podstawie analizy dostępnej literatury 
stwierdzono, że jednym z ważniejszych gatunków powodujących zgorzele siewek i korzeni soi 
jest Fusarium graminearum.

Celem badań była ocena podatności sześciu odmian soi dostępnych w Polsce: Aldana, Aliga-
tor, Lissabon, Merlin, Obelix i Paradis na infekcję wywołaną przez F. graminearum (2016/278f, 
MF162320), w warunkach sztucznej infekcji. Ocenę zdrowotności roślin soi przeprowadzano 
na siewkach 7 i 14 dni po infekcji, na podstawie oceny nasilenia objawów chorobowych oraz 
metodą qPCR.

Ocena indeksu porażenia potwierdziła, że najsilniej porażona przez F. graminearum była 
odmiana Obelix, zaś najmniej podatną na infekcję okazała się cv. Aligator. W badaniach nie 
odnotowano śmiertelności siewek na skutek infekcji. Analizy molekularne wykonane techniką 
TaqMan qPCR potwierdziły najsilniejsze porażanie siewek odmiany Obelix, w przypadku któ-
rej określono 217 pg gDNA F. graminearum. Infekcję siewek potwierdzono ponadto poprzez 
reizolację F. graminearum z porażonych tkanek soi.
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Jeleniowate a wysokość dębu szypułkowego na uprawach leśnych

Jeleniowate wywierają istotny wpływ na ograniczanie przyrostów drzew na uprawach leśnych. 
W wyniku tego Lasy Państwowe ponoszą olbrzymie nakłady na grodzenie upraw, w roku 2019 
wyniosły one blisko 175 mln złotych, co stanowi około 42% kosztów ochrony lasu.

Celem pracy jest zbadanie jaki wpływ ma zgryzanie pędów głównych oraz bocznych dębu 
szypułkowego na kształtowanie się wysokości tego gatunku na terenie upraw leśnych Nadleś-
nictwa Stare Jabłonki, znajdującego się w RDLP Olsztyn. W roku 2020 zmierzono wysokość 
łącznie 6095 młodych dębów na 31 uprawach z czego 29 było niegrodzonych, a 2 grodzone. Na 
wszystkich uprawach łącznie pozostało niezgryzionych 14% sadzonek. W przypadku dębów 
dwuletnich oraz pięcioletnich sadzonki zgryzione były wyższe od niezgryzionych o ok. 2,94%. 
Sytuacja odwrotna miała miejsce u dąbków trzyletnich oraz pięcioletnich – sadzonki zgryzione 
były wyższe o ok 10% od sadzonek niezgryzionych.

Badania pozwoliły na stwierdzenie, że choć zgryzanie miało istotny wpływ na wysokość sa-
dzonek, to jednak uprawy, które zostały ogrodzone nie dały znacznie lepszych rezultatów jeśli 
chodzi o wysokość. Prawdopodobną przyczyną niskiej efektywności grodzenia był czas jego 
wykonania (odstęp czasowy od momentu założenia uprawy). W celu potwierdzenia tej hipote-
zy należy kontynuować badania w kolejnych latach.
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Zastosowanie modeli mieszanych w analizie rozwoju pandemii 
COVID-19 na świecie

Modelowanie rozwoju pandemii jest w dzisiejszych czasach niezwykle istotnym zagadnieniem, 
gdyż może pozwolić na lepsze zapobieganie jej rozprzestrzenianiu się. Wiedza zdobyta podczas 
modelowania może pomóc zarówno w chwili obecnej, jak i w przyszłości, na wypadek pojawie-
nia się kolejnych pandemii. Pandemia koronawirusa jest problemem, który dotyka wielu krajów, 
dlatego ważne jest, aby spojrzeć na niego globalnie.

Celem pracy była identyfikacja czynników, które w znaczący sposób wpływają na wzrost lub 
spadek liczby przypadków choroby COVID-19 w krajach na całym świecie. Badania przeprowa-
dzono na zbiorze danych obejmującym około 150 krajów, które były gromadzone od początku 
pandemii do końca listopada 2020 roku. Ponieważ dane były zbierane do tej daty, to w pracy 
nie był uwzględniony wpływ najnowszego czynnika czyli liczby zaszczepionych osób. Do wy-
ciągania wniosków statystycznych wykorzystano modele liniowe i modele mieszane. Modele 
liniowe umożliwiły zbadanie istotności czynników, których poziom nie zmienia się podczas 
trwania pandemii (jak np. oczekiwana długość życia albo PKB danego kraju). Modele mieszane 
posłużyły do zbadania istotności trzech czynników, których wartości się zmieniały: czas, liczba 
wykonywanych testów na COVID-19 oraz siła obostrzeń w danym kraju.

Badania umożliwiły identyfikację czynników mających stymulujący lub ograniczający wpływ 
na liczbę zachorowań oraz wykluczenie czynników nieistotnych. Czynniki, których wzrost po-
woduje zwiększenie liczby zachorowań w danym kraju, to: czas, liczba wykonywanych testów, 
oczekiwana długość życia, wskaźnik rozwoju społecznego, PKB na osobę, liczba osób chorych 
na cukrzycę. Czynniki, przy których wzroście notuje się mniejszą liczbę zachorowań w danym 
kraju, to: siła obostrzeń oraz liczba osób żyjących w skrajnej biedzie. Czynnikiem nieistotnym 
spośród badanych okazała się jedynie gęstość zaludnienia. Wyniki mogą być traktowane za-
równo jako ogólne studium rozwoju pandemii na świecie, jak i jako punkt wyjścia do bardziej 
szczegółowych rozważań dotyczących poszczególnych krajów.
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Budowa modelu 3D obiektu małej architektury metodą 
fotogrametryczną

Obecny rozwój technik fotogrametrycznych nie ogranicza się tylko do zastosowań geodezyj-
nych, lecz możemy wykorzystać je do modelowania dowolnych obiektów. Dzięki modelowaniu 
3D możemy szybko i precyzyjnie inwentaryzować m.in. elewacje zabytkowych obiektów, które 
można następnie wykorzystać jako podstawę do rekonstrukcji czy renowacji zabytków. Modele 
3D możemy również udostępniać na geoportalach w celu wirtualnego zwiedzania. Dodatkowo 
należy zaznaczyć, że obecnie dostęp do narzędzi dzięki którym możemy opracowywać modele 
3D jest bardzo szeroki. Celem pracy było opracowanie trójwymiarowego modelu wybranego 
obiektu małej architektury metodą fotogrametryczną na podstawie zdjęć cyfrowych wykona-
nych smartfonem.

Obiektem opracowania była rzeźba „Kryształowa Planeta” znajdująca się na ulicy Św. Anto-
niego we Wrocławiu. Metodologia opracowania modelu polegała na wykonaniu zdjęć w trzech 
płaszczyznach, w celu jak najlepszego odwzorowania rzeźby na modelu 3D. Płaszczyzny obejmo-
wały rzuty z góry, prostokątne oraz z dołu. Model został wykonany w programie Pix4Dmapper. 
Cały proces opracowania modelu odbył się w dwóch etapach. Pierwszy etap polegał na wstępnej 
obróbce zdjęć, czyli procesu ich łączenia. Etap ten nazywany jest Initial Processing, tzw. wstępne 
przetwarzanie. Krok ten polegał na wyrównaniu zdjęć oraz utworzeniu z nich rzadkiej chmu-
ry punktów. Chmura ta przedstawiała tylko poglądowy kształt obiektu. Etap drugi polegał na 
zagęszczeniu chmury punktów obliczonej w etapie pierwszym, co doprowadziło do uzyskania 
większej dokładności wyników pomiaru. W oparciu o zagęszczoną chmurę punktów została 
utworzona siatka teksturowa 3D. Po zakończeniu etapu drugiego został wygenerowany model 
3D wybranego obiektu, który był finalnym i metrycznym produktem.

Fotogrametria oraz modelowanie 3D są świetnymi technikami do szybkiego i bezinwazyj-
nego pozyskiwania informacji o stanie architektonicznym różnych obiektów. Ponadto na pod-
stawie modelu 3D możemy wykonać niezbędną dokumentację pozwalającą na szczegółową 
rekonstrukcję czy renowację danego obiektu.
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Wpływ temperatury przetwórstwa na właściwości fizyko-chemiczne 
polilaktydu kształtowanego w technologii FDM

Jednym z obecnych problemów ochrony środowiska jest walka z zalegającymi materiałami po-
limerowymi, których degradacja oraz jej charakter nie sprzyja środowisku naturalnemu. Jed-
nakże jest grupa materiałów biodegradowalnych oraz kompostowalnych, do której zaliczamy 
polilaktyd znany również jako poli (kwas mlekowy) czy też PLA (z ang. polylactic acid). Jest to 
syntetyczny polimer biodegradowalny, odnawialny, wytwarzany z surowców pochodzenia ro-
ślinnego. Zaletą przedstawionego materiału jest jego proces degradacji, trwający od kilku mie-
sięcy do kilku lat. Dla porównania biorozkład klasycznych polimerów petrochemicznych może 
wynosić nawet 500-1000 lat. Dlatego też w pracy przeanalizowano proces wytwarzania elemen-
tów z PLA w technologii druku 3d FDM z ang. (fluid deposition modeling).

Celem badania było określenie wpływu temperatury przetwarzania na właściwości fizyko-
-chemiczne drukowanego materiału. Przebadano detale wykonane dla sześciu nastawów tem-
peratury wytwarzania w przedziale od 180°C - 230°C, z krokiem temperaturowym 10°C. Po 
wytworzeniu próbek zbadano takie właściwość jak gęstość, wodochłonność, temperatury i en-
talpię przemian fazowych.

Przeprowadzone badania wykazały nieliniowe zmiany parametrów w funkcji temperatury. 
Prawdopodobną przyczyną obserwowanych zmian jest powstawanie wiązań wodorowych mię-
dzy tlenem grupy karbonylowej, a wodorami łańcucha węglowego.
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Effect of modification of the adsorbent with organic compounds on 
the adsorption of multicomponent mixtures from the gas phase

In today’s world, environmental protection is becoming an increasingly important issue. In va-
rious industries, organic solvents are used on a large scale due to their low cost and availability. 
Accordingly, the aim is to effectively purify streams from VOC (volatile organic compounds) 
vapors by searching for and stabilizing efficient adsorbents. Recovering and recycling VOCs to 
industrial installations enables cost savings, but more importantly, a real concern for our pla-
net. Activated carbon is characterized by high sorption properties, selectivity of the sorption 
process, simple preparation method, easy regeneration, various forms (powdered or shaped, e.g. 
granules) and low substrate costs, therefore it is an attractive industrial adsorbent with a wide 
range of applications. Proper selection of the precursor (hard coal, wood, agricultural waste), 
activation method (thermal, chemical), control of processing conditions, replacement of oxy-
gen groups with other groups, e.g. amine, ester, or deeper oxidation of the surface gives the ad-
sorbent new sorption properties.

This work aimed to determine the influence of adsorbent modifications on VOCs adsorption 
from the gas phase. The adsorbate mixtures were: acetone and ethyl acetate, toluene and n-bu-
tyl acetate. Commercial WG-12 activated carbon was impregnated with an aqueous solution of 
DL-malic acid, trisma, and melamine. The samples were annealed at 600°C in a crucible furnace. 
The next step was eluting samples with distilled water and dried for 12 hours at 80°C. The obtai-
ned modifications of adsorbents were subjected to thermogravimetric and elemental analysis. 
Changes in organic solvent concentrations in the gas streams were measured by gas chromato-
graphy analysis. Based on the results, breakthrough curves of the compounds were drawn up.

Higher ethyl acetate capacity than acetone was observed on unmodified and modified ad-
sorbents. On the other hand, n-butyl acetate was adsorbed with better efficiency than toluene. 
Compared to the untreated adsorbent, modifications with trisma and melamine deteriorated the 
adsorption efficiency. In these samples, the nitrogen content increased significantly, as confir-
med by elemental analysis. Activated carbon WG-12 modified with DL- malic acid showed the 
greatest adsorption properties towards the presented mixtures. Acetone was displaced from the 
adsorption bed by ethyl acetate, whereas toluene was displaced by n- butyl acetate. The results 
showed that competitive adsorption occurs for the adsorption of the studied mixtures. In addi-
tion, WG-12 activated carbon presented a higher affinity towards n-butyl acetate than acetone 
and a higher affinity towards n-butyl acetate than toluene. In summary, the volatility of adsor-
bates plays an important role in the adsorption of VOC mixtures - the less volatile component 
is adsorbed to a greater extent and displaces the more volatile component.
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Wpływ stężenia kwasu fluorowodorowego (HF) na odporność 
korozyjną materiału AW-2017A

Jednym z czynników, które powodują korozję materiałów konstrukcyjnych, są chemiczne sub-
stancje stosowane w eksploatacyjnych warunkach do konserwacji i mycia urządzeń. Konstrukcyj-
ne materiały mają kontakt z szeroką gamą agresywnych środowisk stanowiących środki myjące 
oraz media robocze, do których należy m. in. kwas fluorowodorowy (HF). Celem pracy było 
zbadanie wpływu stężenia kwasu fluorowodorowego na odporność korozyjną materiału AW-
-2017A - stopu aluminium do przeróbki plastycznej, cieszącym się coraz większą popularnością.

Badania korozyjne były przeprowadzone w środowisku kwasu HF o stężeniach odpowied-
nio: 0,5%; 1,0%; 1,5%; 2,0% oraz 2,5%. Próbki przetrzymywano w wyznaczonych roztworach 
kwasu przez 48, 96, 144, 192, 240 godzin. Następnie próbki wyjmowano i przerywano oddzia-
ływanie roztworu poprzez przemycie w wodzie destylowanej. Na wysuszonych próbkach zosta-
ły przeprowadzone pomiary chropowatości za pomocą profilometru, określono ubytki masowe 
oraz przeprowadzono badania metalograficzne powierzchni przekroju poprzecznego próbki na 
mikroskopie optycznym.

Na podstawie przeprowadzonych badań określono szybkość korozji stopu dla każdego wy-
typowanego stężenia kwasu HF. Największy wpływ na szybkość korozji stopu AW-2017A wy-
kazało stężenia kwasu HF 2,5%, dla którego oddziaływanie z dostateczną determinacją można 
przedstawić funkcją liniową.
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Modyfikacja mikrostruktury i właściwości mechanicznych 
połączeń spawanych wykonanych ze stali AISI 304 poddanych 
obróbce cieplnej

Połączenia spawane poddawane są obróbce cieplnej lub eksploatowane w wysokich temperatu-
rach. Obróbka cieplna w zależności od dobranych parametrów technologicznych może zwięk-
szać lub redukować właściwości mechaniczne połączeń spawanych.

Celem pracy było ukazanie wpływu obróbki cieplnej na właściwości wytrzymałościowe 
i twardość materiału rodzimego złączy spawanych metodą TIG wykonanych ze stali austeni-
tycznej odpornej na korozję gatunku X5CrNi18-10/ AISI 304.

Materiał rodzimy stanowiła stal AISI 304. Dodatkowo wykorzystano spoiwo 308LSi.Złącza 
spawane były obustronnie. Obróbka cieplna wykonywana była w warunkach laboratoryjnych, 
parametry obróbki zaczerpnięte zostały z literatury. W celu przygotowania próbek do statycznej 
próby rozciągania zostały one wycięte strumieniem wody (próbka typu kość). Twardość próbek 
była mierzona metodami Brinella oraz Vickersa. Po przeprowadzeniu statycznej próby rozcią-
gania wykonane zostały badania fraktograficzne pozwalające określić rodzaj przełomu. Złącza 
badane były również pod mikroskopem w celu obserwacji struktury próbek.

Badanie twardości przeprowadzone dwoma metodami pozwoliło stwierdzić, że wraz ze 
wzrostem temperatury zastosowanej obróbki cieplnej maleje twardość stali i zwiększa się jej pla-
styczność. Przeprowadzenie statycznej próby rozciągania pozwoliło wysnuć następujące wnio-
ski: najmniejszą wartość wytrzymałości na rozciąganie Rm odnotowano w próbce obrabianej 
w najwyższej temperaturze; najmniejszy poziom wydłużenia A zanotowano dla próbki obrabia-
nej cieplnie w temperaturze 600OC. Przeprowadzone badania fraktograficzne pozwoliły ziden-
tyfikować charakter przełomów. Przeprowadzone badania pozwoliły wywnioskować, że proces 
obróbki cieplnej spowodował spadek twardości oraz wartości wytrzymałości na rozciąganie 
badanej stali odpornej na korozję, powodując jednocześnie wzrost wartości wydłużenia oraz 
przewężenia w stosunku do próbki referencyjnej (wykonanej z materiału rodzimego tj. blachy).
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Wykorzystanie rozszerzonej rzeczywistości w multitemporalnej 
prezentacji zabytków Bielska-Białej

Technologie rozszerzonej rzeczywistości są jednymi z najszybciej rozwijających się w dziedzinie 
IT. Połączenie obrazu świata rzeczywistego z wirtualnymi elementami stworzonymi przy po-
mocy metod informatycznych znajduje coraz większe zastosowanie w wielu dziedzinach życia 
np. mapach nawigacyjnych i aplikacjach edukacyjnych.

Celem pracy było stworzenie aplikacji mobilnej na system operacyjny Android, która po-
zwala odbiorcom na zapoznanie się z dawnym wyglądem zabytków Bielska-Białej. Użytkownik 
w terenie, w oparciu o dane geolokalizacyjne prowadzony jest do punktu położenia obiektu za-
bytkowego, gdzie następnie proszony jest o zlokalizowanie obszaru, po przekroczeniu którego 
uruchamia się moduł rozszerzonej rzeczywistości. Do stworzenia interfejsu natywnego aplikacji 
wykorzystano program Android Studio, a do zaimplementowania elementów wirtualnych użyto 
programu Unity 3D z wtyczką Vuforia.

Aplikacja zawiera elementy grywalizacji i przez swoje podobieństwo do aplikacji typu Po-
kemon Go stanowi nowoczesne narzędzie w poznawaniu historii miasta. Aplikacja została udo-
stępniona w Sklepie Play jako darmowa i jest dostępna dla szerokiego grona odbiorców. Dzięki 
tego rodzaju aplikacjom możliwe jest upowszechnienie wiedzy na temat geodezji oraz kartografii.
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Przewidywanie cen nieruchomości za pomocą zaawansowanych 
technik regresji

W obecnych czasach ceny na rynku nieruchomości cechują się ciągłą zmiennością. Z tego po-
wodu powstało pytanie: czy da się przewidzieć cenę domu za pomocą podanych wartości cech 
opisujących tę nieruchomość? Celem pracy jest odpowiedź na to pytanie oraz zbadanie, któ-
re z cech występujących w zbiorze danych w istotny sposób wpływają na cenę nieruchomości.

W pracy skupiono się na stworzeniu najlepszego modelu techniką regresji XGBoost i wyge-
nerowaniu predykcji. Model został zbudowany na podstawie zbioru danych o domach z mia-
sta Ames w stanie Iowa w Stanach Zjednoczonych. Zbiór uczący składał się z 1459 obserwacji, 
zaś testowy z 1460.

Badanie pozwoliło na wysunięcie wniosków o tym, które poziomy jakich zmiennych mają 
wpływ stymulujący na wzrost ceny nieruchomości, a które ograniczający. Ponadto zbadano czy 
wszystkie zmienne powinny brać udział w tworzeniu modelu, czy niektóre z nich powinny zostać 
usunięte. Wyniki mogą być narzędziem do wycen nieruchomości dla konsumentów i agentów.
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Analiza możliwości regeneracji płatów sterów strumieniowych za 
pomocą kompozytów

Manewrowanie statkiem w portach, bądź cieśninach nie należy do łatwych zadań, a nawet nie-
wielki błąd może doprowadzić do katastrofy. Aby zadbać o bezpieczeństwo żeglugi, coraz częściej 
stosuje się różnego typu urządzenia sterowe. Ster w ujęciu ogólnym, jest urządzeniem służącym 
do sterowania statkiem, czyli do nadawania odpowiedniego kierunku jednostce pływającej. Jego 
głównym zadaniem jest utrzymanie zadanego kursu statku oraz jego zmiana w celu wykonania 
manewru, bądź zwrotu. Zespół mechanizmów oraz maszyn, służący do zmiany kierunku stat-
ku możemy podzielić na urządzenia sterowe czynne oraz bierne. Typowym przykładem urzą-
dzenia sterowego czynnego jest ster strumieniowy, który stosowany jest jako uzupełnienie steru 
biernego. Składa się on z trzech głównych części: śruby steru (wirnik pompy, pędnik), podstawy 
silnika, kanału przepływowego (tunelu).

Wprowadzenie sterów strumieniowych, korzystnie wpływa na manewrowość statku, jednak 
niektóre rozwiązania posiadają też swoje wady. Zasada działania steru strumieniowego opie-
ra się głównie na odrzucaniu strumienia wody. Dzięki temu zjawisku możliwa jest zmiana kie-
runku statku, bądź jego położenia, również podczas postoju w stosunku do jego wzdłużnej osi 
symetrii. W czasie eksploatacji sterów strumieniowych dochodzi do uszkodzeń między innymi 
płatów śruby napędowej. Celem pracy jest analiza możliwości naprawy płatów sterów strumie-
niowych ze szczególnym uwzględnieniem technik kompozytowych.

W pracy autorzy przybliżyli tematykę urządzeń sterowych czynnych, czyli sterów strumie-
niowych, ich eksploatację oraz naprawę za pomocą materiałów kompozytowych. Omówiono 
cel instalacji sterów strumieniowych oraz ich zasadę działania. Dokonano krótkiego przeglądu 
materiałów najczęściej stosowanych na śruby napędowe, przeprowadzono oględziny śrub na-
pędowych i na tej podstawie przygotowano informacje o typowych uszkodzeniach eksploata-
cyjnych płatów śrub napędowych sterów strumieniowych.

W końcowej części pracy opisano proces regeneracji płatu śruby na przykładzie steru stru-
mieniowego oraz przedstawiono korzyści płynące z zastosowania materiałów kompozytowych 
do regenerowania urządzeń okrętowych.
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Analiza ilości przypadków śmiertelnych SARS-COV-2 z podziałem 
na grupy wiekowe oraz ich rozkład przestrzenny z podziałem na 
województwa na podstawie danych statystycznych Ministerstwa 
Zdrowia

Covid-19 pojawił się pod koniec 2019 roku w chińskim mieście Wuhan. Poprzez migracje lu-
dzi rozprzestrzeniał się bardzo szybko z nasilającym się skutkiem śmiertelnym. Doprowadził 
do wprowadzenia przez rządzących różnych restrykcji, które ograniczały codzienne funkcjono-
wanie. Kraje z całego świata popadały w duże problemy społeczno-gospodarcze. Celem badań 
jest analiza liczby zachorowań i zgonów spowodowanych epidemią koronawirusa z podziałem 
na grupy wiekowe oraz rozkład przestrzenny.

W niniejszej pracy poddano analizie śmiertelność osób powyżej 65 roku życia ze wzglę-
du na najwyższe stadium ryzyka zarażenia się koronawirusem. Badania szczegółowo pokazują 
ukształtowanie liczby zakażeń oraz zgonów w zależności od wieku oraz położenia geograficzne-
go. W kolejnych etapach analizie został poddany miesiąc, w którym nastąpiło ekstremum liczby 
zgonów – listopad. Zgromadzone wyniki zostały porównane z rokiem 2018 i 2019, aby analizy 
posiadały wiarygodność oraz odniesienie do lat poprzednich, badaniom poddano śmiertelność 
na przestrzeni 3 lat. Ostatnim etapem przeprowadzonych analiz była wizualizacja danych za po-
mocą kartogramów prostych procentowego wskaźnika zachorowań oraz śmiertelności względem 
liczby ludności poszczególnych województw, a także stosunek zgonów do liczby zarażonych wi-
rusem Covid-19 z podziałem na województwa.

Przeprowadzone w ramach pracy badania oraz analiza otrzymanych wyników pozwalają 
pokazać, które rejony Polski zostały najbardziej narażone na działanie kornawiursa. Najwięk-
sza liczba zgonów w stosunku do poprzednich lat jest w przedziale wiekowym 75-79 lat, a naj-
niższa 80-84 lata. Ogromny przyrost zakażeń, który nastąpił w listopadzie spowodował wzrost 
liczby zgonów w  badanych przedziałach wiekowych. W szczególności najbardziej dotknięte 
w tym okresie zostało województwo Mazowieckie i Śląskie. Końcowe zestawienie statystyczne 
pokazuje, że w 2020 roku liczba zgonów jest prawie dwukrotnie wyższa niż w poprzednich la-
tach. Zmiany można zauważyć w przedziale 90 i więcej lat, gdzie w rzeczywistości dane z 2020 
roku różnią się diametralnie od danych z 2019 i 2018 roku.
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Konstrukcja niwelatora hydrostatycznego wspomaganego 
minikomputerem Raspberry PI

Niwelacja jest podstawowym, a zarazem niezwykle ważnym elementem pomiarów geodezyj-
nych. Dokładne wyznaczenie wysokości jest bardzo istotne dla wielu działów gospodarki. Tra-
dycyjnie korzysta się z niwelatorów optycznych lub cyfrowych. Za ich pomocą można dokonać 
odczytu z łat niwelacyjnych ustawionych na punktach, między którymi istnieje potrzeba wy-
znaczenia przewyższenia. Sprzęt w zależności od klasy generuje błędy pomiarowe. Dodatkowo 
należy uważać, by nie naruszyć go w czasie pomiaru.
W wyniku rozważań teoretycznych powstał pomysł, by uprościć konstrukcję i ograniczyć licz-
bę elementów generujących błędy. Zaprojektowany w ramach projektu Grantu Rektora AGH 
niwelator hydrostatyczny korzysta z zasady naczyń połączonych. Celem było uzyskanie sprzętu 
szybszego i dokładniejszego niż standardowe niwelatory używane w niwelacji technicznej. Do-
kładność została oceniona na podstawie porównania wyników pomiaru przewyższenia meto-
dą niwelacji geometrycznej oraz skonstruowanym urządzeniem. Dodatkowo sprawdzono, czy 
spełniają one wymogi standardów technicznych obowiązujących w Polsce.
Projekt nadal jest w fazie rozwoju, dlatego liczba testów jest zbyt mała, by ostatecznie ustalić 
dokładność urządzenia. Wstępnie wykazały one, że urządzenie jest dokładniejsze niż niwela-
tory geometryczne. Wsparcie minikomputerem Raspberry PI ogranicza się na razie jedynie do 
pomiaru temperatury. Jego udział będzie rozszerzany o takie funkcje jak zapis wyników i wpro-
wadzanie poprawek na rozszerzalność termiczną. Powstałe narzędzie jest ciekawą alternatywą 
względem obecnie dostępnych narzędzi.
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Platforma w rzeczywistości wirtualnej do konsultacji społecznych 
zagospodarowania przestrzennego terenu

Partycypacja społeczeństwa w procesach decyzyjnych zagospodarowania przestrzennego jest 
niezwykle ważna i stanowi klucz do optymalnego zarządzania przestrzenią zgodnie z potrzebami 
społecznymi. Rozwój nowych technologii i innowacyjne pomysły ułatwiają proces komunikacji. 
Opinie, stanowiska i propozycje społeczeństwa dla władz danej jednostki są niezwykle ważne, 
ponieważ wprowadzone działania będą bezpośrednio lub pośrednio dotykać daną społeczność.

W pracy zaproponowano koncepcję wykorzystania wirtualnej rzeczywistości w konsultacjach 
społecznych zagospodarowania przestrzennego. Ta nowoczesna technologia, dająca coraz wię-
cej możliwości jej zastosowania, może przyczynić się do wzmocnienia partycypacji społecznej 
w planowaniu przestrzennym. Połączono wiedzę teoretyczną z zakresu planowania przestrzen-
nego z wiedzą programistyczną, stwarzając autorską aplikację „Architekt VR”. Praca ukazuje 
możliwości i zalety, jakie daje wizualizacja zagospodarowania przestrzennego z wykorzystaniem 
wirtualnej rzeczywistości. Aplikacja z wykorzystaniem VR to narzędzie łatwe w obsłudze, które 
pozwala przybliżyć potencjalnego uczestnika konsultacji społecznych z koncepcją projektu za-
gospodarowania. Udział w konsultacjach społecznych dzięki wykorzystaniu VR staje się niezwy-
kle prosty i czytelny, znacząco minimalizując jednocześnie potrzebę posiadania specjalistycznej 
wiedzy z zakresu planowania przestrzennego. Wizualizacja VR daje poczucie realności, pozwala 
spojrzeć szerzej i dokładniej na badany obszar, co oddziałuje na pełną i rzetelną ocenę projek-
tu. Propozycja ta daje możliwość interaktywnego udziału społeczności w planowaniu zarówno 
lokalnych, jak i krajowych inwestycji.

Wizualizacja w rzeczywistości wirtualnej wpisuje się w światowe trendy rozwoju nowych tech-
nologii. Korzystanie i weryfikacja koncepcji zagospodarowania może odbywać się bez koniecz-
ności wychodzenia z domu i w dogodnym czasie dla potencjalnego użytkownika. Konsultacje 
społeczne przeprowadzane z wykorzystaniem wirtualnej rzeczywistości nabierają szczególne-
go znaczenia w okresie pandemii wywołanej COVID - 19 i wprowadzonych w związku z nią 
ograniczeń.
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Praktyczne zastosowanie zegarków sportowych

Ciągły rozwój technologii oraz wymagania użytkowników przyczyniły się do miniaturyzacji 
przedmiotów codziennego użytku. Jednym z obszarów, który z tego korzysta, jest pozycjono-
wanie i nawigacja. Postęp w tym obszarze przyczynia się do wzrostu liczby ogólnodostępnych 
urządzeń do pozycjonowania. Wśród wielu typów urządzeń określających pozycję znaleźć moż-
na zegarki sportowe, które wykorzystują globalne systemy nawigacji satelitarnej GNSS. Zegarki 
lub inne niskobudżetowe odbiorniki sygnału GNSS z powodzeniem stosowane są między inny-
mi w nawigacji lub w trakcie treningów sportowych.

Niniejsza praca przedstawia ocenę dokładności wyznaczenia pozycji oraz pomiaru odległości 
przy użyciu zegarków sportowych różnych firm (Garmin, Polar, Suunto). Analizy zostały prze-
prowadzone w oparciu o kilka pomiarów eksperymentalnych dla składowej horyzontalnej oraz 
wertykalnej. Jakość pozycjonowania została zweryfikowana w zróżnicowanym terenie o zmien-
nych warunkach otoczenia. Źródłem danych referencyjnych dla składowej horyzontalnej była 
trajektoria wyznaczana przez precyzyjny odbiornik geodezyjny, który został wykorzystany do 
eksperymentów wspólnie z zegarkami sportowymi. Wyznaczenie pozycji referencyjnej dla skła-
dowej horyzontalnej wykonano techniką RTK. Przeanalizowano także wpływ wykorzystania 
różnych konstelacji GNSS na otrzymywane wyniki. Składowa wertykalna została wyznaczo-
na poprzez pomiar wysokości pięter wieży widokowej. Pomiar odległości został wykonany na 
bieżni stadionu lekkoatletycznego przy jednoczesnym wykorzystaniu odbiornika geodezyjnego 
będącego redundantnym źródłem danych referencyjnych.

Efektem końcowym pracy jest analiza oceniająca dokładność wyznaczenia pozycji przez 
zegarki sportowe w odniesieniu do pozycji referencyjnej wraz z określeniem opóźnień sprzęto-
wych dla testowanych urządzeń. W zależności od konkretnego przeprowadzonego eksperymentu 
osiągnięte zostały różnorodne efekty. W pierwszym teście najdokładniejsze wyniki zostały wy-
znaczone przez zegarek sportowy Polar M430. Należy podkreślić, że dla wskazanego urządzenia 
aż 52 % odchyłek liniowych w płaszczyźnie horyzontalnej uzyskanych na trasie testowej mieści-
ło się w granicy 1 m. W otrzymywanych wynikach zauważyć można zróżnicowanie jakościowe 
otrzymywanych wyników zależne od producenta oraz wyboru ustawień urządzenia. Zgroma-
dzone wyniki mogą stanowić wskazówkę dla konsumentów oraz cenną informację zwrotną dla 
producentów tego rodzaju sprzętu.
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Analiza wpływu braku serwisu urządzeń na działanie instalacji 
wentylacyjno-klimatyzacyjnych

Głównym zadaniem systemu wentylacji w obiektach jest zapewnienie komfortu termicznego 
użytkowników. Skuteczna wymiana powietrza jest niezbędnym elementem umożliwiającym użytkowanie 
pomieszczeń. Istnieje wiele przyczyn niewłaściwie działających systemów wentylacji, które wynikać mogą 
z niewiedzy oraz ograniczania kosztów na etapie eksploatacji urządzeń i budynków.

Przedstawiono przykładowe skutki braku przeprowadzenia prac serwisowych z jakimi au-
torka miała okazję zetknąć się w trakcie przeprowadzania ekspertyz z poprawności działania 
instalacji wentylacyjno-klimatyzacyjnych. Szczególną uwagę zwrócono na negatywny wpływ 
takich skutków zarówno w kontekście komfortu użytkowników jak i efektywności działania ca-
łego systemu. Wśród poruszonych zagadnień uwzględniono wpływ czystości poszczególnych 
elementów instalacji na energochłonność systemów wentylacyjno-klimatyzacyjnych oraz para-
metry powietrza w pomieszczeniach.

Zanieczyszczenia transportowane systemami wentylacji wpływają na zdrowie osób przeby-
wających w pomieszczeniach, do których się dostają i wywołują różnego rodzaju dolegliwości 
jak np. ból głowy. Wpływają również, poprzez zwiększenie oporów przepływu powietrza (za-
brudzone filtry, zmniejszona powierzchnia efektywna elementów nawiewno-wywiewnych), na 
skuteczność pracy instalacji oraz jej energochłonność. Jak wynika z analizy, poprawnie wyko-
nany projekt i montaż instalacji nie są gwarantem działającego systemu. Szczególnie ważne jest, 
aby uświadamiać użytkownika o zasadzie działania zastosowanego systemu, tak aby uniknąć 
nieświadomego popełniania błędów w trakcie eksploatacji, które mogą znacząco oddziaływać 
na zdrowie i komfort.
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Influence of modified HNT on the properties of ultrafiltration 
polyethersulfone membranes

Polymer membranes used in water and wastewater treatment are exposed to a fouling, which 
leads to a  reduction in the efficiency of membranes and even their destruction. One of the 
methods to reduce this unfavorable phenomenon is the introduction of hydrophilic nanopar-
ticles, such as halloysite nanotubes (HNT), titanate nanotubes (TNT), mesoporous silica e.t.c., 
into the membrane structure. The introduced nanomaterials are often additionally modified by 
physical and chemical methods.

The aim of the work was to investigate the effect of acid concentration and etching time on 
the composition of HNT structure and the effect of etched-HNT on the properties of membranes.

The etched halloysite nanotubes were prepared by mixing HNTs in a 5M solution of sulfuric 
acid. Composition analysis was performed using X-ray fluorescence (XRF). The results showed 
that after 48 hours of acid etching in the structure of the nanomaterial, trace amounts of alumi-
num (<1%) were observed, while the content of silicon increased (> 95%). Acid etching aims 
to enlargement of HNT lumen and increase the porosity. Ultrafiltration (UF) polyethersulfo-
ne (PES) membranę were prepared by wet phase inversion method. The polymer solution was 
prepared with N,N-dimethylformamide (DMF) as a solvent. Commercial halloysite nanotubes 
(HNT) and sulfuric acid-etched HNT in the amount of 1 wt% (vs PES) were applied as a nano-
fillers. The nanomaterials were introduced into the polymer solution as a dispersion in the sol-
vent. The morphology of membranes were characterized by scanning electron microscope (SEM 
and atomic force microscope (AFM). The AFM analysis showed presence of some single well 
dispersed nanoparticles (NPs) and agglomerates. The physicochemical properties were charac-
terized by contact angle measurement. The permeability, antifouling and separation properties 
were evaluated during UF of ultrapure water, bovine serum albumin (BSA) and poly(ethylene 
glycol) or dextrane respectively. A positive effect of the modification on the properties of the 
membranes was observed.
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Aktywność peroksydazowa w okrężnicy zstępującej świń 
traktowanych zearalenonem

Jelito grube to odcinek przewodu pokarmowego, którego głównym zadaniem jest wchłanianie 
wody i elektrolitów (zagęszczanie treści jelitowej) oraz magazynowanie kału. Zachodzi w nim 
również fermentacja substancji organicznych pozostałych w  treści pokarmowej po przejściu 
przez jelito cienkie. Zearalenon (ZEN) jest mikotoksyną produkowaną przez grzyby z rodzaju 
Fusarium (m.in.: F. culmorum, F. graminearum, F. sporotrichioides), które znajdują się w zbożach 
takich jak jęczmień, owies i kukurydza. ZEN działa estrogennie, immunotoksycznie, hepato-
toksycznie oraz nefrotoksycznie. Szkodliwe działanie ZEN w głównej mierze spowodowane jest 
wywoływanym stresem oksydacyjnym. Proces ten polega na zaburzeniu równowagi pomiędzy 
reaktywnymi formami tlenu (ROS) a antyoksydantami. Za usuwanie ROS z komórki odpowie-
dzialne są enzymy takie jak dysmutaza ponadtlenkowa (SOD), katalaza (CAT) i peroksydaza 
glutationowa (GPx).

Celem przeprowadzonych badań było ustalenie, czy ekspozycja samic prosiąt na ZEN w daw-
kach 5 µg/kg m.c. (50% NOAEL), 10 µg/kg m.c. (100 % NOAEL) i 15 µg/kg m.c.(150% NOAEL) 
wpływa na aktywność tkankową enzymów z grupy peroksydaz w okrężnicy zstępującej loszek. 
Badany materiał składał się z odcinków okrężnicy zstępującej pobranych od loszek w 42 dniu 
ekspozycji na ZEN. Próbki przechowywano w temperaturze -80 ° C do czasu wykonania analiz. 
Uzyskane wyniki pomiarów poddano analizie statystycznej za pomocą programu Graph Pad 
Prism 6 (GraphPad Software, USA). Zarówno dla grupy kontrolnej, jak i doświadczalnych wy-
liczono wartości średnie i standardowy błąd średniej (SEM), a różnice pomiędzy średnimi ana-
lizowano za pomocą testu jednoczynnikowa Anova z analizą post – hoc Tukey’a.

Z wykonanych badań wynika, że narażenie świń na niskie dawki zearalenonu spowodowało 
wzrost tkankowej aktywności peroksydazowej w ścianie okrężnicy zstępującej. ZEN powodując 
powstawanie zwiększonej ilości ROS, uruchamia mechanizmy obronne, w tym zwiększa eks-
presję peroksydaz komórkowych. Ma to na celu zapobiec potencjalnym uszkodzeniom skład-
ników funkcjonalnych komórek.
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Przydatność badania endoskopowego w diagnostyce choroby 
refluksowej przełyku (GERD) u psów

Refluks żołądkowo-przełykowy jest to patologiczny stan polegający na cofaniu się treści żołądka 
(nierzadko zmieszanej z treścią dwunastnicy) do przełyku przez zwieracz żołądkowo-przełykowy. 
W przypadku pojawienia się komplikacji w postaci objawów klinicznych bądź patologicznych 
zmian w tkankach spowodowanych zarzucaną treścią, mówimy o chorobie refluksowej (GERD- 
gastroesophageal reflux disease).

Długotrwałe lub wielokrotne oddziaływanie na przełyk substancji zawartych w treści żołądka 
działa drażniąco na jego błonę śluzową. Choroba refluksowa jest najczęstszą przyczyną zapaleń 
przełyku i w zależności od natężenia może prowadzić do wystąpienia nadżerek lub nawet głę-
bokich owrzodzeń, bliznowatości oraz zmian w komórkach wyściełających przełyk. Stan taki 
może nawet doprowadzić do wystąpienia choroby nowotworowej przełyku. Bierna regurgitacja 
może ponadto powodować przedostawanie się treści do dróg oddechowych, co prowadzi do 
wystąpienia zachłystowego zapalenia płuc. Obszar narażony na pojawienie się zmian obejmu-
je również jamę nosową i zatoki nosowe, krtań, trąbkę słuchową, ucho środkowe oraz drzewo 
oskrzelowe i pęcherzyki płucne. Typowe objawy to m.in. ulewanie, nadmierne ślinienie, boles-
ność przy przełykaniu i brak łaknienia. Celem naszych badań była ocena przydatności stosowa-
nia badania endoskopowego w diagnostyce choroby refluksowej przełyku u psów.

Ezofagoskopia, czyli badanie endoskopowe przełyku umożliwia bezpośrednią obserwa-
cję tego narządu w czasie rzeczywistym, dzięki czemu możemy zobaczyć nie tylko powstałe 
zmiany w błonie śluzowej, ale niejednokrotnie motorykę dolnego zwieracza przełyku. Badania 
te przeprowadzono w pracowni endoskopowej Katedry Diagnostyki Klinicznej Uniwersytetu 
Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie u 20 psów z objawami mogącymi wskazywać na chorobę 
refluksową. W tym celu użyto wideogastroskopu Olympus gif-145 lub wideogastroskopu Fujinon 
EG-600WR. Przeprowadzone badania endoskopowe wykazały chorobę refluksową u każdego 
z pacjentów. Umożliwiły także określenie stopnia towarzyszących chorobie zmian oraz trafne 
nakierowanie dalszego leczenia.

Ze względu na brak specyficznych symptomów i zmian w badaniu przedmiotowym, diag-
nostyka choroby refluksowej jest utrudniona. Niespecyficzne objawy mogą wskazywać na wiele 
innych jednostek chorobowych, przy których wskazane jest odmienne postępowanie i leczenie, 
dlatego ważne jest postawienie odpowiedniej diagnozy. Badanie RTG zazwyczaj nie jest pomocne 
w stwierdzeniu typowych zmian, a radiografia kontrastowa wykazuje refluks jedynie u niektó-
rych pacjentów. Najlepszym i jedynym pewnym sposobem potwierdzenia choroby i określenia 
stopnia jej zaawansowania jest ezofagoskopia.
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Ocena pasażu kapsułki endoskopowej w przewodzie pokarmowym 
psów

Endoskopia kapsułkowa jest stosunkowo nową metodą obrazowania przewodu pokarmowego. 
Zyskuje ona coraz większą popularność. Wynika to z jej licznych zalet, jakimi są, między inny-
mi: mała inwazyjność badania, brak konieczności znieczulenia ogólnego zwierzęcia oraz możli-
wość makroskopowego zobrazowania całego przewodu pokarmowego. Badanie to jest przydatne 
u pacjentów, u których podejrzewa się choroby jelita cienkiego objawiające się utratą masy cia-
ła, przewlekłymi biegunkami i utajonymi krwawieniami do przewodu pokarmowego. Niestety, 
ocena całego przewodu pokarmowego nie zawsze jest możliwa z uwagi na wolne opróżnianie 
żołądka oraz spowolniony pasaż jelitowy u części pacjentów. To sprawia, że kapsułka endosko-
powa nie zawsze jest w stanie zobrazować cały przewód pokarmowy przed rozładowaniem się 
baterii. Celem pracy jest dokonanie oceny pasażu kapsułki endoskopowej w przewodzie pokar-
mowym psów z zastosowaniem wody oraz leku prokinetycznego – metoklopramidu.

Badania przeprowadzono w pracowni endoskopowej Katedry Diagnostyki Klinicznej Uni-
wersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie. Do badania wykorzystano kapsułki endosko-
powe MiroCam Intromedic o wymiarach 24 x 11 mm oraz program komputerowy Miro View 
2.0 do odczytu i archiwizacji danych. W badanej grupie znalazły się 2 psy w wieku 4 lat oraz 1 
roku i 8 miesięcy. W celu przygotowania pacjentów do zabiegu przeprowadzono 48-godzinną 
głodówkę oraz podano per os 0,9 % NaCl w dawce 30-40 ml/kg m.c. w 40 i 24 godzinie przed 
aktywacją kapsułki. 24 h przed podaniem kapsułki wykonano wlew doodbytniczy, a 18 i 12 h 
przed zabiegiem zastosowano Fortrans (lek przeczyszczający) w dawce 25-30 ml/kg m.c. Pacjen-
tom podawano także laktulozę per os. Skórę w okolicy przodo- i śródbrzusza ogolono, odtłusz-
czono alkoholem, przyklejono elektrody, a następnie zabandażowano. W okolicy grzbietowej 
umocowano rejestrator. Następnie aktywowano kapsułkę poprzez umieszczenie jej między na-
wilżonymi wodą opuszkami palców przednich kończyn. W trakcie doświadczenia kilkukrotnie 
sprawdzano lokalizację kapsułki w przewodzie pokarmowym. Po wydaleniu kapsułki rejestrator 
zdejmowano i podłączano do komputera. Przygotowanie pacjentów do próby z metokloprami-
dem przebiegało podobnie jak w przypadku próby z wodą. Po upływie kilku tygodni podjęto 
decyzję o powtórzeniu próby z wspomnianym wyżej lekiem prokinetycznym. Zaobserwowano 
różnice w czasie pasażu kapsułki endoskopowej przez przewód pokarmowy po zastosowaniu 
wody i metoklopramidu.

Jak pokazały wstępne wyniki badań, dzięki zastosowaniu leków prokinetycznych można 
w znaczący sposób skrócić czas przejścia kapsułki endoskopowej przez przewód pokarmowy 
zwierzęcia. Umożliwia to jego pełną ocenę makroskopową i uwidocznienie zmian, które nie 
byłyby możliwe do zauważenia przy użyciu tradycyjnej endoskopii oraz innych technik obra-
zowania. Wstępne wyniki badań wymagają jednak weryfikacji na większej grupie pacjentów.
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Analiza lekowrażliwości najczęściej izolowanych bakterii z próbek 
mleka ćwiartkowego od krów z klinicznym mastitis

Zapalenie gruczołu mlekowego stanowi istotny problem w hodowli krów mlecznych, występu-
jąc zarówno w formie klinicznej jak i podklinicznej. W obu postaciach mastitis bardzo ważną 
rolę odgrywa diagnostyka mikrobiologiczna, niestety w przypadkach klinicznych leczenie czę-
sto oparte jest na antybiotykoterapii, bez rozpoznania przyczyn schorzenia. Najwłaściwszą dro-
gą postępowania jest pobranie próbek mleka od krów z mastitis przed rozpoczęciem leczenia, 
w celu wykonania posiewu bakteriologicznego. Postępowanie takie pozwala na identyfikację 
czynnika chorobotwórczego i wybór najskuteczniejszego antybiotyku na podstawie uzyskanego 
antybiogramu. Ogranicza to zjawisko antybiotykooporności i czas, w którym mleko nie może 
być przedmiotem obrotu ze względu na obowiązującą karencję.

Celem pracy było określenie lekowrażliwości bakterii obecnych w mleku krów z  zapale-
niem wymienia, na podstawie analizy antybiogramów. Próbki mleka pobierano od krów z 3 
stad w województwie warmińsko-mazurskim, o średniej wydajności 9000 litrów, będących pod 
opieką Polikliniki Wyjazdowej Katedry Rozrodu Zwierząt Wydziału Medycyny Weterynaryjnej 
w Olsztynie. Łącznie pobrano 66 próbek mleka ćwiartkowego od 45 krów z klinicznym mastitis. 
Posiewy bakteriologiczne i antybiogramy zostały wykonane w Katedrze Mikrobiologii Wydziału 
Medycyny Weterynaryjnej w Olsztynie.

Na podstawie otrzymanych wyników stwierdzono, że przyczyną mastitis były następujące 
bakterie: Streptococcus sp. (63,63% zbadanych próbek), Staphylococcus sp. (6,06%), E. coli (3,03%) 
i Klebsiella sp. (1,52%). W 25,76% przypadków posiew bakteriologiczny był ujemny. Analiza le-
kowrażliwości w odniesieniu do najczęściej izolowanych bakterii - Streptococcus sp. pozwoliła 
stwierdzić, że najwyższą wrażliwość wykazywały na amoksycylinę z kwasem klawulanowym 
(97,6%), ceftiofur (95,2%), pirlimycynę (92,9%), sulfometoksazol z  trimetoprimem (90,5%), 
bacytracynę (88,1%), cefamandol (85,7%) i florfenikol (85,7%). Pomimo największej wrażliwo-
ści bakterii Streptococcus sp. na wyżej wymienione leki, identyfikowano także szczepy bakterii, 
które były na niektóre z nich oporne, co jest skutkiem leczenia tego schorzenia bez wykonania 
i analizy antybiogramu.

Uzyskane wyniki wskazują na konieczność wykonywania antybiogramów, w oparciu o któ-
re można zastosować celowaną, a przez to skuteczną terapię w przypadku zapalenia gruczołu 
mlekowego.
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Zastosowanie chromoendoskopii (obrazowania w wąskim paśmie) 
w wykrywaniu zmian patologicznych w żołądku u psów

Chromoendoskopia jest diagnostyczną techniką łączącą w sobie endoskopię oraz możliwość 
wybarwiania badanych tkanek błony śluzowej oraz obserwacji postępujących zmian z wykorzy-
staniem ultrafioletu. W rezultacie uzyskujemy możliwość zaobserwowania zmian chorobowych, 
które w zwykłej endoskopii (z wykorzystaniem światła białego) są trudno wykrywalne lub wręcz 
niewidoczne. W praktyce weterynaryjnej dziedzina ta dopiero się rozwija, jednak możliwości jej 
wykorzystania są naprawdę szerokie. Jednym z najważniejszych jest szansa na zdiagnozowanie 
nowotworów w bardzo wczesnym stadium oraz identyfikacja tkanek do biopsji. Celem pracy jest 
ocena przydatności chromoendoskopii w wykrywaniu zmian patologicznych w żołądku u psów.

Badanie z zastosowaniem obrazowania w wąskim paśmie tzw. technologii FICE (Flexible 
Spectral Color Enhancement) z wykorzystaniem wideogastroskopu Fujinon EG-600WR prze-
prowadzono u sześciu pacjentów pracowni endoskopowej Katedry Diagnostyki Klinicznej Uni-
wersytetu Warmińsko-Mazurskiego. Pacjentami były psy z podejrzeniem zmian patologicznych 
w żołądku na podstawie wcześniejszego wywiadu, badania klinicznego oraz badań dodatkowych 
(tj. badania ultrasonograficznego). Na podstawie badania endoskopowego klasycznego (z za-
stosowaniem światła białego) potwierdzono u wszystkich zwierząt zmiany rozrostowe w części 
odźwiernikowej żołądka. W badaniu z użyciem technologii FICE stwierdzone zmiany u czte-
rech z sześciu psów były widoczne jako łagodne zmiany zapalne (polipy). U pozostałych dwóch 
pacjentów obrazowanie w  wąskim paśmie pozwoliło podejrzewać zmiany nowotworowe ze 
względu na uwidocznienie znacznego ukrwienia zmian. Postawione wstępnie rozpoznanie endo-
skopowe zostało potwierdzone biopsją z uwidocznionych zmian badaniem histopatologicznym.

Na podstawie przeprowadzonych badań wykazano, że obrazowanie w wąskim paśmie metodą 
FICE może być skuteczną metodą odróżniania zmian zapalnych od nowotworowych u psów oraz 
pozwala na nacelowaną biopsję wykrytych patologii. Wobec tego może być efektywnym narzę-
dziem we wczesnym wykrywaniu zmian patologicznych w żołądku u psów oraz ich różnicowaniu.
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Aktywność dysmutazy ponadtlenkowej (SOD) w okrężnicy 
zstępującej świń traktowanych zearalenonem

Okrężnica zstępująca u świń łączy okrężnicę poprzeczną z jelitem prostym. Jej główną funkcją 
jest magazynowanie resztek pokarmu strawionego w poprzednich częściach przewodu pokar-
mowego i uformowanie ich w stolce. Mimo że nie produkuje enzymów trawiennych, wytwarza 
enzymy antyoksydacyjne, wchodzące w skład antyoksydacyjnego układu ochrony. Odpowie-
dzialne są one za przeciwdziałanie powstawania stresu oksydacyjnego powodowanego przez 
wolne rodniki (ROS). Wolne rodniki produkowane są w  organizmie w  fizjologicznych pro-
cesach metabolicznych, na skutek działania różnych czynników endogennych i egzogennych. 
W warunkach prawidłowych między powstawaniem a usuwaniem wolnych rodników istnieje 
równowaga, jednak gdy zostaje ona zaburzona w kierunku utleniania, dochodzi do powstania 
stresu oksydacyjnego. Zearalenon (ZEN) jest jedną z substancji egzogennych, wpływających na 
antyoksydacyjny układ ochrony. Jest mykotoksyną, której obecność powszechnie stwierdza się 
w zbożach paszowych. Świnie są zwierzętami wrażliwymi na ten rodzaj toksyny, wywołuje ona 
u nich wiele schorzeń zwłaszcza związanych z układem rozrodczym.

Celem doświadczenia była ocena produkcji dysmutazy ponadtlenkowej (SOD) w okrężni-
cy zstępującej loszek po ekspozycji na ZEN w dawkach: 5 μg, 10 μg i 15 μg ZEN/kg m.c. ZEN 
rozpuszczano w etanolu i podawano w żelatynowych kapsułkach codziennie przed porannym 
karmieniem. Wycinki okrężnicy zstępującej pobrano od loszek w 42 dniu ekspozycji na ZEN. 
Próbki przechowywano w temperaturze -80°C do czasu wykonania analiz. Uzyskane wyniki po-
miarów poddano analizie statystycznej, a różnice pomiędzy średnimi analizowano za pomocą 
testu jednoczynnikowego Anova z analizą post – hoc Tukey’a (P<0,05).

Aktywności enzymatyczna SOD w okrężnicy zstępującej u zwierząt traktowanych ZEN była 
istotnie niższa w porównaniu do grupy kontrolnej.

Narażenie loszek na ZEN powoduje upośledzenie antyoksydacyjnego układu ochrony, wpły-
wając na właściwości barierowe nabłonka okrężnicy zstępującej. Spadek aktywności SOD upo-
śledza zmiatanie anionorodnika ponadtlenkowego, przyczyniając się do wzrostu peroksydacji 
lipidów błon biologicznych.



103

Hubert Jakub Skrzypnik
Roksana Ratuszna
Ewa Szafarowicz
Studenckie Koło Naukowe Ichtiopatologów
Opiekun Koła Naukowego: dr n. wet. Elżbieta Terech-Majewska
Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie
Wydział Medycyny Weterynaryjnej

Aeromonas spp. u ryb akwariowych na podstawie wybranych 
przypadków klinicznych

Jednym z najczęstszych czynników powodujących choroby ryb słodkowodnych są zakażenia 
bakteriami z rodzaju Aeromonas spp.. Bakterie te są obecne praktycznie w każdym środowisku 
wodnym. Są to bakterie warunkowo chorobotwórcze, heterotroficzne, stanowiące naturalną flo-
rę bakteryjną skóry i przewodu pokarmowego ryb. Rola tych bakterii, jako czynnika etiologicz-
nego chorób ryb, znana jest od dawna, głównie u ryb konsumpcyjnych. Bakterie te wywierają 
piętno również na hodowlach ryb ozdobnych. Analiza wyników badań pokazała, że ten ważny 
czynnik chorobotwórczy bywa przez akwarystów marginalizowany. Wiele badań prowadzonych 
było w kierunku wykrycia ewentualnej inwazji pasożytniczej, z pominięciem badań bakterio-
logicznych. Zakażenia tymi bakteriami dotykały popularnych ryb akwariowych należących do 
rodzin karpiowatych (Cyprinidae), guramiowatych (Osphronemidae), pielęgnicowatych (Ci-
chlidae), kąsaczowatych (Characidae), a także piękniczkowatych (Poeciliidae). Głównymi ga-
tunkami z rodzaju Aeromonas, wywołującymi objawy chorobowe są Aeromonas hydrophila, A. 
caviae, A. sobria, A. bestiarum oraz mezofilne szczepy A. salmonicida. Z wymienionych pato-
genów, najczęstszym izolowanym gatunkiem była A. hydrophilla. W większości analizowanych 
przypadków szczep ten wykazywał dużą wrażliwość na Floron i Gentamycynę.

Obraz kliniczny jest niespecyficzny i różni się zależnie od szczepu bakterii, a także od gatunku 
ryby. Objawy zakażenia, takie jak martwica płetw, krwotoki wewnętrzne, wysadzenie gałek ocz-
nych, intensywne owrzodzenia skóry, penetrujące w głąb ciała, powodują śnięcia w akwariach, 
ale także znaczne szkody finansowe w komercyjnych hodowlach ryb ozdobnych.

Celem pracy było zestawienie i przeanalizowanie wyników badań laboratoryjnych przypad-
ków klinicznych, prowadzonych w ramach działalności Pracowni Chorób Ryb Katedry Epizootio-
logii Uniwersytetu Warmińsko Mazurskiego w Olsztynie. Do analizy wykorzystano sprawozdania 
z badań Zakładu Higieny Weterynaryjnej oraz dostępną literaturę naukową.
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Analiza polimorfizmu insercyjno-delecyjnego genu DRD4 u psów

Wpływ poszczególnych alleli genu DRD4 na występowanie pewnych wzorców zachowania jest 
od wielu lat rozważany przez środowiska naukowe. Gen ten odpowiedzialny jest za kodowanie 
podtypu D4 receptora dopaminy. Potencjalny wpływ produktów ekspresji różnych wersji tego 
genu na schorzenia pokroju ADHD czy podatność na uzależnienia u ludzi okazał się niezwy-
kle interesującym zagadnieniem dla psychologów i genetyków. W ostatnich latach coraz więcej 
uwagi poświęca się także homologom tego genu u zwierząt, a w szczególności psów, znanych ze 
swoich dobrze rozwiniętych zdolności socjalnych.

Polimorfizmy DRD4 zazwyczaj oparte są o reorganizację konkretnych motywów w obrę-
bie genu. Poszczególne allele różnią się nie tylko ilością powtórzeń wspomnianych motywów 
(polimorfizm typu zmiennej liczby powtórzeń tandemowych − VNTR, ang. variable number 
of tandem repeats), ale także ich kolejnością. Dotychczasowe badania wykazały, że szczególnie 
interesującymi z punktu widzenia kynopsychologii obszarami genu DRD4 są intron 2. (którego 
modyfikacje wpływają na zachowania społeczne zwierzęcia) oraz ekson 3. (którego zmienność 
może mieć wpływ na tendencje zwierzęcia do zachowań agresywnych), a także ekson 1. (odpo-
wiedzialny za niektóre zaburzenia psychotyczne u ludzi). W celem prezentowanej pracy była 
analiza częstości występowania polimorfizmu będącego konsekwencją delecji 17 par zasad we 
wspomnianym już intronie 2. genu DRD4 u psów oraz próba modyfikacji metody genotypowa-
nia na jednoetapową, szybszą metodę post-PCR opartą na reakcji qPCR z pomiarem przyrostu 
produktu w czasie rzeczywistym i analizie krzywych topnienia produktów.

Analiza została przeprowadzona na próbkach pobranych od 80 psów różnych ras oraz mie-
szańców. Materiał do analizy stanowiła krew pełna, z której pozyskano genomowe DNA. Dys-
kryminację alleli różniących się długością 17 pz w rejonie intronu 2 genu DRD4 przeprowadzono 
w oparciu o klasyczną reakcję łańcuchową polimerazy (PCR) oraz elektroforezę. Dodatkowo 
podjęto próbę modyfikacji konwencjonalnego podejścia metodycznego (opartego na przepro-
wadzeniu reakcji PCR i elektroforezy), polegającą na wykorzystaniu reakcji qPCR z pomiarem 
przyrostu produktu w czasie rzeczywistym i analizy krzywych topnienia produktów PCR (me-
toda post-PCR). W tym celu w puli genotypowanych prób wybrano losowo te, reprezentują-
ce wszystkie trzy genotypy i poddano reakcji qPCR z wykorzystaniem starterów specyficznych 
wobec określonych alleli. Następnie uzyskane wyniki zostały zinterpretowane w oparciu o przy-
należność analizowanych ras do 10 grup określonych zgodnie z systematyką ras według Mię-
dzynarodowej Federacji Kynologicznej (FCI, fr. Fédération Cynologique Internationale) oraz 
dodatkową grupę mieszańców, w celu określenia potencjalnej zależności pomiędzy częstością 
występowania poszczególnych alleli, a cechami behawioralnymi charakterystycznymi dla kon-
kretnych grup. Na podstawie przeprowadzonych analiz potwierdzono występowanie wszystkich 
trzech genotypów QQ (211 pz), PQ (194/211 pz), PP (194 pz) w przebadanej populacji psów. 
Wyniki, które uzyskano w konwencjonalnej reakcji PCR oraz qPCR wraz z analizą uzyskanych 
po reakcji krzywych topnienia produktów, poddano analizie statystycznej, która umożliwiła 
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określenie frekwencji genotypów i alleli w analizowanych grupach psów oraz różnic w często-
ści występowania poszczególnych alleli w za pomocą testu χ2. Dodatkowym aspektem badania 
była weryfikacja skuteczności metody qPCR jako wydajnego i szybkiego narzędzia do jednoeta-
powej identyfikacji polimorfizmów typu VNTR, które potencjalnie może być wykorzystywane 
jako alternatywa dla klasycznych metod uwzględniających rozdział elektroforetyczny materiału.

Podsumowując, analiza polimorfizmu VNTR (intron 2) genu DRD4 dała możliwości oceny 
częstości występowania wariantów polimorficznych w analizowanych grupach psów. Różnice 
w częstości występowania alleli i genotypów w grupach ras FCI mogą być spowodowane odmien-
nymi cechami (predyspozycjami, zachowaniem, użytkowością czy zdolnościami kognitywnymi) 
ras. Dodatkowo, w pracy przedstawiono pierwszą próbę modyfikacji metodyki, która pozwala na 
oszczędność czasu, ze względu na jednoetapowy przebieg analizy. Obejmuje ona przygotowanie 
reakcji qPCR i analizę uzyskanych po tej reakcji krzywych topnienia, co przyspiesza i ułatwia 
analizę miejsca polimorficznego oraz interpretację wyników.
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Ocena przydatności wybranych technik obrazowania w diagnostyce 
ektopowych moczowodów u psów

Ektopia moczowodów jest wadą wrodzoną wynikającą z dysembriogenezy, w której dochodzi 
do przemieszczenia bądź nieprawidłowego rozwoju moczowodu pierwotnego (przewodu Wolf-
fa). Jest to zaburzenie polegające na niefizjologicznym umiejscowieniu ujścia jednego lub obu 
moczowodów (ektopia jedno- lub obustronna). Fizjologicznie ujście moczowodów znajduje się 
w obrębie trójkąta pęcherza moczowego. Natomiast przy ektopii znajduję się ono dystalnie od 
trójkąta, najczęściej w cewce moczowej lub przedsionku pochwy, może również uchodzić do 
macicy, pochwy lub prostnicy. Przemieszczenie moczowodów diagnozujemy u młodych psów, 
przede wszystkim u suk, rzadziej u samców. Objawem ektopii jest zazwyczaj ciągłe lub okreso-
we nietrzymanie moczu, w niektórych przypadkach może także dojść do wtórnego zapalenia 
skóry okolicy sromu i napletka. Do rozpoznania wykorzystuje się różne metody obrazowania 
wśród których wyróżniamy endoskopię, RTG, rezonans magnetyczny oraz tomografię kompu-
terową. Celem pracy jest ocena przydatności wybranych technik obrazowania w diagnostyce 
ektopowych moczowodów u psów.

Badania przeprowadzono w pracowni endoskopowej Katedry Diagnostyki Klinicznej Uni-
wersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie u 6 psów z podejrzeniem ektopii moczowodów. 
W trakcie wywiadu i badania klinicznego nie stwierdzono żadnych nieprawidłowości poza nie-
trzymaniem moczu. U samców wykonano badanie endoskopowe przy użyciu fiberouretroskopu 
URS – F5 Olympus o średnicy 3mm i długości 60 cm. U suk wykorzystano endoskop sztywny 
Storz o średnicy 2,7mm i długości 13cm. Badanie rentgenowskie z użyciem kontrastu jodowego 
zastosowano w projekcjach bocznej i strzałkowej. Pacjentów zbadano również za pomocą rezo-
nansu magnetycznego i tomografii komputerowej. W każdym z tych przypadków stwierdzono 
nieprawidłowo umiejscowione ujścia moczowodów. Najlepszą z metod obrazowania ektopo-
wych moczowodów okazało się badanie endoskopowe. Przeprowadzone badania wykazały, że 
pozostałe metody: cystografia, tomografia komputerowa oraz rezonans magnetyczny są mniej 
swoistymi i mniej czułymi technikami obrazowania przemieszczonych moczowodów w porów-
naniu do cystoskopii.

Technika endoskopowa okazała się lepszą metodą diagnostyczną, gdyż nie tylko pozwala na 
dokładne zlokalizowanie ujścia moczowodów, ale również umożliwia przeprowadzenie natych-
miastowej korekcji podczas jednej narkozy. Wadą pozostałych metod jest mniejsza dokładność 
oraz użycie kontrastu, który może spowodować skutki uboczne. MRI jest badaniem o mniejszej 
szkodliwości w porównaniu do RTG i TK (które wykorzystują promieniowanie rentgenowskie), 
jednak jest ono trudniej dostępne i droższe.
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Endoskopia małoinwazyjna w leczeniu i diagnostyce małżowin 
dodatkowych jamy nosowej u psów

Występowanie małżowin dodatkowych w jamie nosowej u psów to schorzenie bardzo często 
występujące wśród ras brachycefalicznych. Uwarunkowane jest ono skróconą czaszką tych zwie-
rząt. Taka budowa sprawia, że zmniejszona zostaje przestrzeń jam nosowych, prowadząc do 
nieprawidłowego powstawania struktur wewnątrznosowych, utrudniając przepływ powietrza. 
Nieprawidłowy rozwój małżowin nosowych możemy rozróżnić ze względu na lokalizację zmian. 
Gdy dotyczą one przednich małżowin są one określane jako RAT (rostral aberrant turbinates), 
a w przypadku tylnych małżowin – CAT (caudal aberrant turbinates). Diagnostyka opiera się na 
badaniu endoskopowym (rinoskopia przednia i tylna) oraz tomografii komputerowej. Do me-
tod leczenia tego schorzenia należą: korekcja endoskopowa, metoda laserowa, a także leczenie 
zachowawcze. Celem pracy jest wykazanie przydatności endoskopii małoinwazyjnej w leczeniu 
i diagnostyce małżowin dodatkowych jamy nosowej u psów.

Badanie przeprowadzono na sześciu pacjentach pracowni endoskopowej Katedry Diagno-
styki Klinicznej Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie. Były to psy rasy buldog 
francuski (5) i cavalier king charles spaniel (1). Wskazaniem do przeprowadzenia badania en-
doskopowego małżowin nosowych tych pacjentów było występowanie kichania wstecznego, 
charczenia, duszności oraz niewielkich wypływów z nosa. Wykonano rinoskopię przednią oraz 
tylną, w trakcie których zdiagnozowano obecność małżowin dodatkowych. Jako leczenie zasto-
sowano korekcję endoskopową.

Na podstawie przeprowadzonych obserwacji wykazano, że zastosowanie endoskopii mało-
inwazyjnej w leczeniu i diagnostyce małżowin dodatkowych jamy nosowej u psów cechuje się 
bardzo wysoką skutecznością i pozwala na wycofanie objawów klinicznych w tej grupie zwierząt.
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Ocena przydatności tomografii komputerowej oraz badania 
endoskopowego w diagnostyce aspergilozy jamy nosowej u psów

Aspergiloza jest chorobą wywoływaną przez grzyby z rodzaju Aspergillus. Gatunkiem najczęś-
ciej spotykanym jako czynnik etiologiczny u psów jest Aspergillus fumigatus, rzadziej A. flavus, 
A. niger czy A. nidulans. Drobnoustroje te należą do oportunistycznej mikrobioty w obrębie 
jamy nosowej u psów, a co za tym idzie, infekcje przez nie wywołane najczęściej mają charakter 
wtórny. Do tego schorzenia predysponowane są rasy dolichocefaliczne. Jedną z najskuteczniej-
szych metod diagnostycznych wykorzystywanych do badania aspergilozy jam nosowych jest 
rinoskopia. Badane są zarówno nozdrza tylne i nosowa część gardła przy pomocy endoskopu 
elastycznego, jak też jamy nosowe przednie - endoskopem sztywnym. Tomografia komputero-
wa jest kluczowym badaniem obrazowym w rozpoznawaniu anomalii na terenie jam nosowych 
oraz zatok. Pozwala określić zasięg procesu chorobowego. Umożliwia dokładne zobrazowanie 
zmian w wielu przekrojach i w bardzo dobrej rozdzielczości, co ma duże znaczenie w planowa-
niu leczenia. Celem niniejszej pracy jest określenie przydatności badania endoskopowego oraz 
tomografii komputerowej w diagnostyce aspergilozy jamy nosowej u psów.

Przeprowadzono badanie u 6 psów, które wykazywały objawy takie jak: jedno- lub obustron-
ny wypływ z nosa, najczęściej o charakterze krwawym, kichanie, bolesność okolicy nosa przy 
omacywaniu czy depigmentacja płytki nosowej. U każdego z pacjentów przeprowadzone zo-
stało badanie endoskopowe jam nosowych i/lub tomografia komputerowa czaszki. W badaniu 
rinoskopowym u wszystkich badanych uwidoczniono obecność grzybni w formie białawego 
lub zielonkawego nalotu na błonach śluzowych jamy nosowej. Stwierdzono również nadżerki 
w obrębie małżowin nosowych, obrzęk oraz zaczerwienienie. Podczas tego badania u wszyst-
kich pacjentów pobrane zostały wycinki do oceny histopatologicznej. W obrazie z badania to-
mografem komputerowym uwidocznione zostało zatarcie rysunku małżowin nosowych czy też 
- u niektórych pacjentów - obszary lizy kości i małżowin.

Diagnostyka aspergilozy jest kluczowa we wczesnym etapie, ponieważ choroba może pro-
wadzić do poważnych konsekwencji, jakimi są deformacja jamy nosowej czy liza kości i ekspan-
sja choroby na dalsze tkanki. Zarówno badanie rinoskopowe, jak i tomografia komputerowa są 
niezwykle przydatne w diagnostyce aspergilozy. Tomografia komputerowa daje obszerny obraz 
zmian w wielu przekrojach i umożliwia dokładne zaplanowanie terapii, biorąc pod uwagę zmia-
ny okolicznych tkanek. Badanie rinoskopowe natomiast umożliwia bezpośrednią ocenę zmian, 
pobranie wycinków celem potwierdzenia diagnozy oraz szybkie wdrożenie leczenia poprzez 
usunięcie części zmian lub płukanie jam nosowych roztworem środka przeciwgrzybiczego. Na 
podstawie przeprowadzonych badań można wywnioskować, że należałoby wykonywać oba ba-
dania w przypadkach aspergilozy. Pozwalałoby to na ustalenie jak najdokładniejszego obrazu 
procesu chorobowego, a dzięki temu i wybór leczenia, które przyniesie najlepszy efekt terapeu-
tyczny, co poprawia z kolei rokowanie pacjenta.
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Wpływ działania zearalenonu na aktywność fosfatazy alkalicznej 
(ALP) w jelicie biodrowym świń

Zearalenon (ZEN) jest jedną z najczęściej występujących na świecie mikotoksyn, odgrywającą 
ważną rolę w gospodarce żywnościowej. Poprzez swoje powinowactwo do receptorów estro-
genowych w organizmie żywym indukuje on efekt estrogenny. Występująca w przewodzie po-
karmowym tkanka limfatyczna (GALT) stanowi pierwszą barierę fizjologiczną na drodze ZEN, 
gdzie wykazuje on tropizm do receptorów estrogenowych ER-α limfocytów T, komórek NK 
i makrofagów oraz ER-β występujących w przeważającej ilości na limfocytach B i monocytach. 
Fosfataza alkaliczna (ALP) to enzym należący do rodziny hydrolaz, katalizujący rozkład estrów 
monofosforanowych. Jego izoforma jelitowa pełni istotną rolę w inhibicji procesu zapalnego na 
terenie jelit, utrzymując homeostazę mikrobiomu.

Celem przeprowadzonych badań była ocena oddziaływania ZEN w dawkach 5, 10 i 15 µg/
kg m.c. na aktywność fosfatazy alkalicznej płytki chłonnej ściany jelita krętego młodych samic 
prosiąt. Próbki jelita krętego pobrano od loszek w 28 dniu ekspozycji na ZEN i przechowywa-
no w temperaturze -80 ° C do czasu wykonania analiz. Oznaczanie aktywności ALP wykona-
no metodą spektrofotometryczną. Uzyskane wyniki pomiarów poddano analizie statystycznej, 
a różnice pomiędzy średnimi analizowano za pomocą testu dwuczynnikowego Anova z analizą 
post – hoc Tukeya. W badaniach zaobserwowano wzrost aktywności ALP wprost proporcjo-
nalny do dawki zearalenonu. Aktywność ALT wykazała statystycznie istotny wzrost w grupach 
prosiąt narażonych na dawkę 10 i 15 µg ZEN/kg m.c.

Podsumowując powyższe badania należy stwierdzić, że indukowany przez zearalenon wzrost 
aktywności ALP wskazuje na stan mobilizacji odpowiedzi immunologicznej w jelicie biodro-
wym świni oraz wzrost aktywności czynników odpowiedzialnych za szczelność bariery jelitowej.
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Ocena przydatności wybranych technik obrazowania w diagnostyce 
chorób zębów u szynszyli

Choroby zębów u szynszyli są jednymi z najbardziej problematycznych schorzeń występujących 
u tych zwierząt. Dotyczą najczęściej nieprawidłowego wzrostu zębów, jednak nie tylko przero-
stu zębów siecznych, jak np. u królików, lecz często także i policzkowych. Dotychczas nie uda-
ło się jednoznacznie ustalić pierwotnych przyczyn tych schorzeń. Utrudniają one zwierzętom 
prawidłowe odżywianie, co w perspektywie doprowadza do wyniszczenia organizmu oraz do 
zaburzeń w funkcjonowaniu całego ustroju, a w konsekwencji nawet do śmierci. Objawy są sto-
sunkowo łatwe do zdiagnozowania – u szynszyli występuje znaczny spadek łaknienia, można 
zaobserwować zaślinienie (śliniaczka), apatię, przy badaniu palpacyjnym stwierdza się bolesność 
w okolicy szczęki i żuchwy. Jednak by dokładnie określić, z jakim typem schorzenia mamy do 
czynienia i jakie metody leczenia należy wdrożyć, trzeba precyzyjnie stwierdzić, których zębów 
dotyczą patologiczne zmiany. By tego dokonać, należy zastosować metody diagnostyki obra-
zowej – badanie rentgenowskie (RTG) lub tomografię komputerową (TK). W przedstawionej 
pracy podjęto próbę porównania obu metod w celu oceny ich przydatności w diagnostyce cho-
rób zębów u szynszyli.

Badania przeprowadzono na pięciu osobnikach, samcach szynszyli (Chinchilla lanigera) od-
miany standard w wieku od dziesięciu do dwunastu miesięcy, pochodzących z fermy produkcyj-
nej z okolic Białegostoku. Jeden osobnik nie wykazywał żadnych objawów chorobowych, cztery 
miały typowe symptomy zaawansowanych chorób zębów. Zdjęcia RTG czaszek szynszyli zostały 
wykonane w dwóch płaszczyznach – bocznej oraz strzałkowej. Oprócz tego wykonano badania 
tomografem komputerowym zwierząt poddanych sedacji obejmujące obszar głowy. Obie me-
tody obrazowania ujawniły u zwierząt chorych znaczny przerost zarówno siekaczy jak i zębów 
policzkowych do wnętrza jamy ustnej, jak również ich nierówne powierzchnie powstałe w wy-
niku nieprawidłowego ścierania. Ponadto stwierdzono, że zęby policzkowe wrastały w głąb ko-
ści szczęki, sięgając nawet u niektórych osobników na teren oczodołów. Badanie RTG wykazało 
u jednego zwierzęcia częściowe wypchnięcie lewej gałki ocznej spowodowane przez przerost 
zębów. Badanie TK umożliwiło również zdiagnozowanie nietypowej wady zgryzu u kolejnego 
zwierzęcia. Natomiast u szynszyli niewykazującej niepokojących objawów nie stwierdzono żad-
nych zmian w obrazie uzębienia.

Analiza wyników przeprowadzonych badań wykazała, że obie metody diagnozowania obra-
zowego - RTG i TK - mają porównywalną przydatność. W wielu przypadkach wystarczy wyko-
nanie zdjęcia RTG, jednak, gdy tylko istnieje taka możliwość, warto wykonać również badanie 
tomografem komputerowym – technika ta zapewni pełniejszy obraz przypadku, co da większe 
możliwości zaplanowania leczenia.
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Choroba metaboliczna kości u gadów – opis przypadku

Gady są grupą zwierząt, która coraz częściej gości w naszych domach w charakterze zwierząt 
towarzyszących. Wraz ze wzrostem ich popularności, powinna wzrastać wiedza lekarzy wete-
rynarii, jak również świadomość właścicieli w zakresie specjalnych warunków utrzymania, nie-
zbędnych do zapewnienia właściwego dobrostanu.

Praca miała na celu przedstawienie problemu, jakim jest metaboliczna choroba kości (ang. 
Metoabolic Bone Disease, MBD) na przykładzie przypadku klinicznego oraz zwrócenie uwagi 
na konieczność propagowania informacji dotyczących właściwych warunków utrzymania żół-
wi lądowych.

Pacjentem była żółwica stepowa (Testudo horsfieldii) o  imieniu Fredzia, która trafiła do 
lecznicy weterynaryjnej z następującymi objawami: brak apetytu, osowiałość oraz opuchlizna 
w okolicy oczu. Przeprowadzono szczegółowy wywiad i badanie kliniczne oraz zlecono badania 
biochemiczne krwi. Z próbki krwi oznaczono następujące parametry: ALT, AST, białko całkowi-
te, mocznik, kwas moczowy, kinaza keratynowa, P, Ca. Po wdrożeniu leczenia i wydaniu zaleceń 
właścicielowi, wykonano badania kontrolne parametrów biochemicznych po 14, 35 i 120 dniach.

Dane uzyskane z wywiadu wskazywały na nieodpowiednie warunki utrzymywania żółwicy 
oraz niedostosowaną do tego gatunku dietę. Badanie kliniczne wykazało ogólną słabą kondy-
cję, deformację karapaksu oraz niską masę ciała. W badaniu biochemicznym krwi stwierdzo-
no przekroczenie norm referencyjnych następujących parametrów: ALT, AST, mocznik, kwas 
moczowy, kinaza kreatynowa. Wykazano też niewłaściwy stosunek Ca do P, który wynosił 1:1. 
Wdrożone leczenie przyniosło poprawę ogólnej kondycji i parametrów biochemicznych krwi.

Uzyskane wyniki i dane z wywiadu, oraz poprawa po zastosowanym leczeniu pozwoliły na 
zdiagnozowanie u Fredzi MBD.

Przedstawiony przypadek kliniczny wskazuje, że pomimo szerokiego dostępu do fachowej 
literatury oraz informacji na specjalistycznych forach internetowych, wiedza właścicieli na te-
mat warunków utrzymania gadów jako zwierząt towarzyszących wciąż bywa niewystarczająca 
co skutkuje problemami zdrowotnymi. Stąd duża rola lekarzy weterynarii w edukowaniu i do-
radzaniu właścicielom zwierząt w sprawie potrzeb ich podopiecznych.
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Przydatność wybranych technik obrazowania w diagnostyce chorób 
zębów

Stomatologia weterynaryjna jest wąską specjalizacją w  leczeniu zwierząt. Z uwagi na rosną-
cą świadomość właścicieli, dziedzina ta się rozwija. Psy i koty jak większość ssaków posiadają 
uzębienie mleczne oraz stałe. Uzębienie mleczne rozwija się czasie embriogenezy i w okresie 
rozwoju płodowego, natomiast zęby stałe powstają w okresie płodowym i u oseska. Pies ma 42 
zęby stałe oraz 28 zębów mlecznych, zaś kot posiada 30 zębów stałych i 26 zębów mlecznych. 
Każdy ząb ma swój charakterystyczny kształt i wielkość w zależności od gatunku. Z uwagi na 
wpływ środowiska, złe żywienie i częste zaniedbania właścicielskie, u zwierząt towarzyszących 
występują liczne schorzenia zębów, przyzębia czy jamy ustnej. Charakterystycznymi objawami 
dla tych zaburzeń są: apatia, utrata apetytu, zmiana sposobu pobierania pokarmu, chudnięcie, 
podwyższona wewnętrzna ciepłota ciała, krwawienia z jamy ustnej, zachwianie symetrii twa-
rzoczaszki, nieprzyjemny zapach z jamy ustnej oraz bolesność okolicy gębowej przy badaniu 
palpacyjnym. Pacjent stomatologiczny wymaga dokładnego zbadania i precyzyjnego postawie-
nia diagnozy. Szczególne znaczenie w rozpoznawaniu stanów patologicznych zębów i przyzę-
bia odgrywają techniki diagnostyki obrazowej. Główną rolę pełnią aparat rentgenowski oraz 
tomograf komputerowy. Celem pracy była ocena przydatności wybranych technik obrazowania 
w diagnostyce chorób zębów.

W Katedrze Diagnostyki Klinicznej na Wydziale Medycyny Weterynaryjnej Uniwersytetu 
Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie przeprowadzono badanie z udziałem 10 psów i 10 kotów 
wykazujących typowe objawy chorobowe ze strony aparatu zębowego. Wszystkich pacjentów 
zbadano klinicznie, a następnie poddano diagnostyce obrazowej za pomocą aparatu rentgenow-
skiego oraz tomografu komputerowego.

Badanie rentgenowskie pozwala dokonać wstępnej oceny problemu diagnostycznego, to-
mografia komputerowa jest dopełnieniem tego procesu. Za pomocą aparatu rentgenowskiego 
otrzymujemy obraz dwuwymiarowy, na którym znajduje się mniej struktur w porównaniu do 
obrazu z tomografu komputerowego, gdzie widzimy wizualizację trójwymiarową z większego 
obszaru. Mimo to, badanie RTG jest tańszym rozwiązaniem, szybszym i stosowanym rutyno-
wo. Tomografia komputerowa jest bardziej szczegółowym badaniem. Używa się jej przy zabiegu 
umieszczenia implantów zębowych, w schorzeniach stawu skroniowo-żuchwowego, w ocenie 
uszkodzeń okolicznych tkanek spowodowanych schorzeniami zębów i przyzębia, czy też w diag-
nostyce wad rozwojowych zębów. Badanie potwierdziło, że obie techniki obrazowania są równie 
ważne w pracowni stomatologicznej.
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Przydatność badania endoskopowego w diagnostyce onkologicznej 
nowotworów jamy nosowej u psów

Dzięki rozwojowi nowoczesnych technik obrazowania coraz łatwiejsze staje się diagnozowanie 
chorób onkologicznych u zwierząt. Pomimo iż nowotwory jamy nosowej stanowią niewielki od-
setek ogólnie występujących nowotworów u psów, są one bardzo groźne. Aż 80% z nich wykazuje 
histologiczne cechy złośliwości, co wiąże się z gwałtownym i nieprzewidywalnym przebiegiem 
choroby. Psy z chronicznymi dolegliwościami ze strony jamy nosowej są regularnymi pacjenta-
mi lekarzy weterynarii. Zazwyczaj są to osobniki w średnim lub starszym wieku. Predyspozycje 
rasowe co do występowania nowotworów jamy nosowej wskazują na psy dolichocefaliczne oraz 
mezocefaliczne. Najczęstszymi objawami przy występowaniu chorób onkologicznych górnych 
dróg oddechowych są: krwawienia z nosa, wypływająca wydzielina z nosa o zmiennym charak-
terze oraz kichanie. Dodatkowo właściciele często uskarżają się na „chrapanie” oraz charczenie 
pupila. W diagnostyce chorób nosa możliwe jest użycie wielu technik obrazowania – od badań 
radiologicznych (RTG), przez tomografię komputerową (CT) czy badanie rezonansem mag-
netycznym (MRI). Jednakże badania te umożliwiają wykrycie jedynie zaawansowanych zmian 
nowotworowych na terenie jamy nosowej. Nie pozwalają one na stwierdzenie subtelnych trans-
formacji nowotworowych. Możliwe jest to natomiast podczas badania endoskopowego. Celem 
pracy była ocena przydatności badania endoskopowego w diagnostyce onkologicznej nowo-
tworów jamy nosowej u psów.

W Katedrze Diagnostyki Klinicznej na Wydziale Medycyny Weterynaryjnej Uniwersyte-
tu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie przeprowadzono badanie z wykorzystaniem techni-
ki endoskopowej. Przeprowadzono rinoskopię na 10 psach, u których stwierdzono chroniczne 
dolegliwości związane z jamą nosową. Za pomocą rynoskopii u 9 z 10 pacjentów postawiono 
wstępną diagnozę występowania zmian nowotworowych. Diagnoza postawiona na podstawie 
wyniku badania endoskopowego została potwierdzona badaniem histopatologicznym pobra-
nych wycinków. U 6 psów cechy zmian o charakterze nowotworowym były również widoczne 
na obrazach z tomografii komputerowej.

Na podstawie analizy wyników przeprowadzonych badań można zauważyć jak ważną rolę 
odegrało badanie endoskopowe w procesie diagnostycznym. Tylko ta technika obrazowania po-
zwala na dokładne obejrzenie przez lekarza całej jamy nosowej psa. Dodatkowo badanie endosko-
powe umożliwia szybkie i atraumatyczne pobranie wycinków niezbędnych do przeprowadzenia 
badania histologicznego, którego wynik warunkuje dalsze leczenie pacjenta. Pobranie wycinków 
na wczesnym etapie choroby pozwala na szybkie postawienie diagnozy i podjęcie leczenia, a co 
za tym idzie znacznie podwyższa szanse na skuteczne wyleczenie zwierzęcia. Niezaprzeczalnym 
atutem endoskopii jest też natychmiastowa makroskopowa ocena jam nosowych– lekarz na bie-
żąco analizując wygląd struktur jamy nosowej może decydować o swoim dalszym postępowaniu.
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Ptasi wirus zapalenia wątroby typu E (hepatitis E virus) - aktualny 
problem stad kur niosek

Przemysł drobiarski jest istotną gałęzią krajowej gospodarki. Pomimo nieustannego rozwoju tej 
branży, każdego roku mierzy się ona z kolejnymi wyzwaniami. Jednym z przybierających na sile 
problemów jest rozpowszechnianie się wśród stad kur niosek ptasiego wirusa zapalenia wątroby 
typu E (avian hepatitis E virus). Wirus ten wywołuje chorobę dużej wątroby i śledziony i moż-
na go spotkać na całym świecie, w tym także w Polsce. Wrażliwość na ten patogen wykazuje 
wiele gatunków ptaków, zarówno udomowionych (indyk zwyczajny, kura domowa), jak i dzi-
kich (myszołów zwyczajny, kobczyk zwyczajny, drozd śpiewak). Chorują ptaki w każdym wie-
ku. Objawy kliniczne nie są charakterystyczne, są to m.in.: ciastowate odchody, posmutnienie, 
blade dzwonki i grzebień, powalane pióra w okolicy kloaki. Najbardziej istotny pod względem 
ekonomicznym jest wpływ zakażenia wirusem na produkcję jaj przez kury nioski – nieśność 
może zmniejszyć się w niektórych stadach nawet o 45%. Dodatkowo jaja składane przez nioski 
są małe i o zmniejszonej pigmentacji skorupy, jednak o utrzymanej jakości, płodności i wylęgo-
wości (jaja wylęgowe). Bardzo istotnym aspektem zakażenia ptasim wirusem zapalenia wątroby 
typu E jest jego bardzo częsty przebieg podkliniczny. Przy takim przebiegu utrudnione jest po-
stawienie prawidłowego rozpoznania w odpowiednim czasie. Podczas gdy stado może wydawać 
się z pozoru zdrowe, obniżone wyniki produkcji nieśnej przekładają się bezpośrednio na wyniki 
ekonomiczne hodowców drobiu. Bardzo przydatne w diagnostyce choroby dużej wątroby i śle-
dziony są badanie sekcyjne oraz histopatologiczne. Dzięki zaobserwowanym podczas badania 
mikroskopowego zmianom histopatologicznym umiejscowionym przede wszystkim w wątrobie 
i śledzionie możliwe jest postawienie prawidłowego rozpoznania. W wątrobie widoczne są m.in. 
rozległe obszary martwicy hepatocytów, nacieki limfocytów wokół naczyń żylnych oraz ich za-
palenie, nagromadzenie jednorodnego kwasochłonnego materiału przypominającego amyloid, 
wieloogniskowe wylewy, a nawet rozlane krwotoki. W śledzionie zaobserwować można m.in. 
zmniejszenie liczby limfocytów, a w późniejszych etapach rozwoju choroby wzrost liczby ko-
mórek układu fagocytów jednojądrzastych.

W pracy przedstawiono specyfikę zakażeń drobiu ptasim wirusem zapalenia wątroby typu 
E. Zaprezentowano etiologię i patogenezę, objawy kliniczne, zmiany anatomopatologiczne i hi-
stopatologiczne pojawiające się w przebiegu choroby. Skupiono się na cechach obrazu mikro-
skopowego oraz możliwościach diagnostyki za pomocą badania histopatologicznego. Dzięki 
analizie skanów preparatów histopatologicznych możliwe było uzyskanie kompletnego wzorca 
diagnostycznego zakażeń ptasim wirusem zapalenia wątroby typu E.
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Argulus foliaceus jako problem w gospodarstwach rybackich

Skorupiaki to jedna z najliczniejszych i najbardziej zróżnicowanych grup bezkręgowców. Obec-
nie opisanych jest około 70 tys. gatunków zaliczanych do tej grupy. Organizmy te spotkać moż-
na zarówno w środowisku, jak i lądowym, są wśród nich formy wolno żyjące, osiadłe, a także 
pasożyty wewnętrzne i zewnętrzne. Wśród będących ektopasożytami skorupiaków na szcze-
gólną uwagę lekarzy weterynarii zasługują przedstawiciele rodzaju Argulus (splewka), których 
najczęściej spotykanym na obszarze Polski przedstawicielem jest splewka karpiowa - Argulus 
foliaceus. Skorupiak ten naturalnie pasożytuje na występujących w polskich zbiornikach wod-
nych i ciekach dzikich rybach. Ponieważ może on atakować liczne gatunki ryb hodowlanych, 
takie jak np. pstrąg tęczowy i karp pospolity, jego inwazje mogą stanowić poważny problemem 
dla hodowców ryb i lekarzy weterynarii.

Celem pracy było dokonanie przeglądu dostępnej w literaturze i pracach badawczych wiedzy 
na temat splewki karpiowej, jej morfologii, atakowanych żywicieli, cyklu życiowego, potencjal-
nych źródeł inwazji w gospodarstwach rybackich, patogenności dla żywiciela oraz częstotliwości 
występowania w akwakulturze. Umożliwiło to ocenę zagrożenia jakie Argulus foliaceus stanowi 
dla ryb w warunkach hodowlanych.

Dokonane badania wykazały, iż Argulus foliaceus bezpośrednio uszkadza i zaburza funkcjo-
nowanie tkanek ryb, tworzy bramę wejścia infekcji oraz jest wektorem czynników zakaźnych. 
Wykorzystane przy tworzeniu pracy źródła wskazywały,. iż pasożyt stwierdzany był u ryb w go-
spodarstwach rybackich, co jest dowodem, iż rozważania będące istotą pracy nie dotyczą prob-
lemu jedynie hipotetycznego.

Na podstawie wykonanych badań stwierdzono, iż Argulus foliaceus stanowi istotny prob-
lem w hodowli ryb.
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Analiza składu białkowego płynów stawowych psów z urazami 
stawu kolanowego

Płyn stawowy jest swoistym filtratem osocza zawierającym białka wyprodukowane przez ko-
mórki tkanek stawowych. Główną jego funkcją jest smarowanie powierzchni stawowych, co 
zapobiega ścieraniu tkanki kostnej. Dostępna literatura jest uboga w badania nad profilem biał-
kowym płynów stawowych psów, zarówno pod kątem jego składu u zdrowych osobników, jak 
i u tych z urazami lub zmianami patofizjologicznymi. Analiza proteomiczna skupiająca się na 
zmianach zachodzących w składzie białkowym w wyniku określonych jednostek chorobowych 
może być przydatna do wyjaśnienia podłoża tych chorób. Dodatkowo analiza profili białkowych 
płynów stawowych może posłużyć do wytypowania nowych potencjalnych biomarkerów, które 
mogą być wykorzystane w diagnostyce oraz monitorowaniu przebiegu chorób ortopedycznych. 
Z tego względu podjęto się próby przeprowadzenia analizy porównawczej profili białkowych 
płynów maziowych stawu kolanowego u psów z wybranymi urazami tego stawu w odniesieniu 
do zdrowych osobników.

Materiał do badań stanowiło 16 próbek płynów stawowych pobranych od psów, z czego 4 
próbki sklasyfikowano jako płyny stawowe zdrowych osobników. Próbki zostały zebrane pod 
kontrolą weterynaryjną podczas rutynowego procesu diagnostycznego lub podczas planowa-
nych zabiegów operacyjnych. Do analizy profili białkowych wykorzystano technikę SDS-PAGE 
na 12% żelu poliakrylamidowym. Po określeniu koncentracji białka całkowitego w  próbach 
rozcieńczyliśmy próbki płynu stawowego z buforem Laemmliego do docelowej koncentracji 25 
µg białka na 25 µl mieszaniny. Następnie naniesiono próbki na żel i przeprowadzono elektro-
forezę SDS-PAGE. Po zakończonej elektroforezie żel wybarwiono błękitem coomassie G-250, 
a następnie zarchwizowano.

Analiza porównawcza wykazała kilka różnic pomiędzy profilem białkowym osobników zdro-
wych i chorych. Identyfikacja prążków o zróżnicowanej ekspresji umożliwia wytypowanie pro-
cesów zachodzących w wyniku uszkodzenia lub zmian patofizjologicznych stawów, a być może 
w wyniku dalszych analiz przybliży do wskazania potencjalnych białek markerowych określo-
nych schorzeń stawu kolanowego. W celu identyfikacji uwidocznionych prążków białkowych 
w żelach użyto programu bioinformatycznego do analizy żeli – ImageLab, który uwzględnia 
masę prążków markera mas molekularnych do mas cząsteczkowych prążków o zróżnicowanej 
relatywnej koncentracji.
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Nicienie u ryb jako problem terapeutyczny

Problemy zdrowotne u ryb powodowane przez nicienie związane są najczęściej z obrotem rybami 
egzotycznymi. Poznanie i utrzymanie stanu zdrowotnego ryb akwariowych jest jednym z warun-
ków, który decyduje o kierunku produkcji i rozwoju tego sektora produkcji. Nicienie występu-
ją w warunkach zarówno naturalnych jak i hodowlanych; są jednak szczególnym problemem 
w komercyjnej hodowli ryb akwariowych. Dotyczy to zarówno gatunków importowanych, jak 
i eksportowanych. Najczęściej rozpoznawanymi nicieniami były Capillaria spp., jednak z rozwo-
jem importu coraz częściej diagnozowany jest nicień Camallanus spp. Ryby importowane z Azji 
Południowo - Wschodniej są nierzadko dotknięte tym problemem, gdyż podchów naturalny 
sprzyja inwazji nicieni takich jak np. Camallanus cotti u gupików. Rozwój tego gatunku nicieni 
przebiega bez żywicieli pośrednich. Pełny cykl rozwojowy z całkowitym przeobrażeniem może 
odbyć się w jednym zbiorniku, np. w systemie zamkniętym, czy akwarium.

Wraz z nowymi, importowanymi gatunkami ryb, mogą pojawiać się nowe pasożyty które 
mogą stanowić problem terapeutyczny wynikający z braku znajomości cyklu czy nabytą odpor-
nością na leki w hodowlach macierzystych. To wymaga także dostępu do informacji na ich temat.

Celem pracy było zestawienie i przeanalizowanie wyników badań laboratoryjnych z przy-
padków klinicznych, ze szczególnym uwzględnieniem wyników badań parazytologicznych, pro-
wadzonych w ramach działalności pracowni chorób ryb Katedry Epizootiologii Uniwersytetu 
Warmińsko Mazurskiego w Olsztynie. Dokonano także przeglądu literatury związanej z tym 
tematem, ze szczególnym zwróceniem uwagi na problematykę terapii.
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Przydatność badania angiograficznego w diagnostyce i leczeniu 
chorób serca u zwierząt towarzyszących

Angiografia to metoda obrazowania struktur naczyniowych, która wykonywana jest pod kon-
trolą urządzeń wysyłających promieniowanie rentgenowskie, takich jak aparat rentgenowski czy 
tomograf komputerowy oraz rezonansu magnetycznego. Do badania wykorzystuje się kontrast 
dobrany odpowiednio do danej techniki obrazowania. Ze względu na rodzaj badanej struktu-
ry, metodę możemy podzielić na: angiografię obwodową (naczyń obwodowych), koronarogra-
fię (naczyń własnych serca) i wentrikulografię (jam serca). Badanie to pozwala na rozpoznanie 
nieprawidłowości strukturalnych i funkcjonalnych układu sercowo- naczyniowego oraz jest po-
mocne w ich leczeniu. Celem pracy jest ocena przydatności badania angiograficznego w diag-
nostyce i leczeniu chorób serca u zwierząt towarzyszących.

Współcześnie w medycynie weterynaryjnej jako metody obrazowania, służące w diagnozo-
waniu chorób serca dominują elektrokardiografia, echokardiografia oraz badanie rentgenowskie. 
Obecnie coraz częściej pojawiają się publikacje dotyczące wykorzystywania badań angiograficz-
nych w diagnostyce i leczeniu schorzeń kardiologicznych zwierząt towarzyszących. Badanie to 
przeprowadza się w sedacji lub lekkim znieczuleniu ogólnym. Głównie stosowane jest do oceny 
prawej części serca jako metoda alternatywna, kiedy inne metody nie są w stanie pozwolić na 
postawienie jednoznacznej diagnozy. Do wykonania procedury należy podać kontrast dożyl-
nie w szybkim bolusie. Jeśli nie ma możliwości wykonania badania pod stałą kontrolą aparatu 
fluoroskopowego, powinno się wykonać zdjęcie rentgenowskie w czasie od 2 do 8 sekund od 
podania kontrastu, w zależności od tego jaka struktura powinna być zobrazowana. Angiokar-
diografia jest selektywną metodą angiografii, w której cewnik wprowadzany jest przez naczynie 
i umieszczany w odpowiednim miejscu, gdzie wstrzykiwany jest kontrast. Metoda ta jest cen-
nym źródłem informacji przy skomplikowanych chorobach serca, a także pozwala na leczenie 
takich schorzeń jak zwężenie ujścia aorty i pnia płucnego z wykorzystaniem plastyki balonowej 
oraz przetrwałego przewodu tętniczego Botalla z użyciem okluzji.

W diagnostyce chorób serca u zwierząt towarzyszących przeważają powszechniejsze i bar-
dziej dostępne metody takie jak elektrokardiografia czy badanie ultrasonograficzne, natomiast, 
na podstawie dostępnych publikacji, można wysnuć wniosek, że wykorzystanie metod angio-
graficznych znajduje coraz większe zastosowanie w leczeniu wrodzonych i, w mniejszym stop-
niu nabytych wad serca. Wśród wad angiografii wymienić można niewielką dostępność oraz 
większe koszty w porównaniu do innych metod diagnostycznych, a także konieczność dużego 
doświadczenia lekarza i odpowiedniego wyposażenia lecznicy. Do zalet wykorzystania tej me-
tody niewątpliwie należy mniejsze niż przy leczeniu chirurgicznym ryzyko niepowodzenia za-
biegów oraz szybsza i dokładniejsza diagnostyka anomalii.
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Ciała obce w przełyku i żołądku u psów: występowanie, czynniki 
ryzyka – przegląd przypadków

Ciała obce u psów są efektem przypadkowego lub celowego połknięcia. Lokalizują się najczęś-
ciej w przełyku lub żołądku. Stanowią bezpośrednią przyczynę zagrożenia zdrowia i życia zwie-
rzęcia. Z tego powodu zaleca się jak najszybsze podjęcie interwencji i usunięcie ciała obcego.

Diagnostyka opiera się przede wszystkim na wywiadzie z właścicielem oraz zastosowaniem 
dostępnych technik obrazowania - badania rentgenowskiego, badania ultrasonograficznego, czy 
badania endoskopowego. Ciała obce zatrzymane w przewodzie pokarmowym mogą doprowa-
dzić do poważnych powikłań, takich jak perforacja ściany przełyku lub żołądka, skurcz mięśni 
i martwica błony śluzowej przełyku. Prawdopodobne jest także wystąpienie zatrucia, spowo-
dowanego ciałem obcym zawierającym szkodliwe dla organizmu zwierzęcia substancje, czy 
pojawienie się wrzodów, jako następstwo podrażnienia błony śluzowej żołądka. W większości 
przypadków możliwe jest usunięcie przedmiotu za pomocą odpowiednich manipulatorów, pod 
kontrolą endoskopu. Trudniejsze przypadki podlegają interwencji chirurgicznej. Celem pracy 
jest przegląd przypadków i opisanie występowania ciał obcych w przełyku i żołądku u psów oraz 
związane z tym czynniki ryzyka.

Badania przeprowadzono w pracowni endoskopowej Katedry Diagnostyki Klinicznej Uni-
wersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie u 29 pacjentów z podejrzeniem ciała obcego. U 
wszystkich psów wykonano badanie endoskopowe. Ciało obce w przełyku stwierdzono podczas 
badania u 6 pacjentów, a w żołądku u 21, w tym u jednego z nich znajdowało się ono w przejściu 
żołądka w dwunastnicę. W przypadku 2 pacjentów nie stwierdzono obecności ciała obcego. U 
25 psów ciała obce usunięto za pomocą odpowiednich manipulatorów, pod kontrolą endoskopu; 
2 psy, z powodu braku możliwości bezpiecznego usunięcia ciała obcego za pomocą endoskopu, 
zostały skierowane na zabieg laparotomii. U większości pacjentów obecność ciał obcych spo-
wodowała wystąpienie stanu zapalnego błony śluzowej przełyku lub żołądka. U 2 psów zdiag-
nozowano perforację przełyku jako powikłanie ciał obcych. Rasy małe częściej połykały ciała 
obce w porównaniu do psów ras średnich i dużych. Najliczniej stwierdzanymi ciałami obcymi 
w przełyku i żołądku psów okazały się kości.

Na podstawie przeglądu przypadków psów z podejrzeniem ciała obcego na terenie przełyku 
lub żołądka określono najczęstszą lokalizację anatomiczną, predyspozycje rasowe oraz rodzaje 
występujących ciał obcych. Ponadto określono najskuteczniejsze techniki ekstrakcji endoskopo-
wej tj. z użyciem sztywnych kleszczy równolegle wprowadzonych do endoskopu oraz zdiagnozo-
wano powikłania, które w większości przypadków wymagały wdrożenia odpowiedniego leczenia.
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Wpływ toksycznych substancji pochodzących z broni chemicznej 
na ryby w Morzu Bałtyckim

Rybołówstwo i rybactwo morskie od tysięcy lat były podstawą utrzymywania się społeczeństw, 
odgrywają bardzo ważną rolę w produkcji żywności pochodzenia zwierzęcego. Niestety w Polsce 
rybołówstwo zmaga się z wieloma problemami, m.in. załamaniem się populacji niektórych ryb 
morskich czy zbytnim rozdrobnieniem jednostek połowowych. Mimo to, coraz poważniejszym 
i niebezpiecznym problemem stają się pozostawione na dnie Morza Bałtyckiego po II wojnie 
światowej korodujące beczki oraz amunicja zawierająca gazy bojowe, z których wyciekają sub-
stancje chemiczne, w tym iperyt i arsen. Szacuje się, że zatopiono 50 tys. ton amunicji z bojowy-
mi środkami toksycznymi (BŚT). Najwięcej broni zatopiono na wschód od Bornholmu, w Głębi 
Gotlandzkiej (249m) i południowej części cieśniny Mały Bełt. Podczas zimnej wojny bojowe 
środki toksyczne zostały również zatopione w rejonie Głębi Gdańskiej (118m). Jest to śmiertelne 
niebezpieczeństwo zarówno dla ryb, całego ekosystemu Morza Bałtyckiego jak i dla ludzi. Przy 
dnie panują warunki beztlenowe, ograniczające procesy korozji metalu, a więc i możliwość kon-
taktu ryb z substancjami toksycznymi. Większość substancji charakteryzuje się większą gęstością 
od wody, co sprawia, że będą pozostawać na dnie. Ich przemieszczenie może nastąpić za spra-
wą działalności ludzkiej i późniejszego przemieszczania przez prądy przydenne. Zagrożeniem 
jest ciągła i intensywna eksploatacja Bałtyku, przeciąganie kabli po jego dnie, budowanie gazo-
ciągów czy też lokalizowanie ferm wiatrowych na morzu, ponieważ wzrasta ryzyko rozszczel-
nienia i rozpadu już korodujących beczek, co będzie skutkowało uwolnieniem się dużych ilości 
substancji do morza. W przeszłości i obecnie realizowanych jest wiele badań, które mają ocenić 
ryzyko, dokładne umiejscowienie amunicji oraz ich wpływ na środowisko, w tym na ryby mor-
skie. Dostępnych jest wiele doniesień o zmianach patologicznych ryb morskich, w tym poparze-
niach i owrzodzeniach, co budzi wiele obaw i spekulacji. Zmiany na powłokach zewnętrznych 
bardzo często występują u płastug, dorszy i węgorzy. Ponadto ryby po kontakcie z bojowymi 
środkami toksycznymi lub produktami ich rozkładu mogą wykazywać objawy niespecyficzne. 
Takie jak: spadek kondycji, zewnętrzne objawy chorobowe, inwazje pasożytnicze, zmiany sta-
bilności membrany lizosomalnej, zmiany histopatologiczne tkanek (zwłaszcza u dorszowatych 
i flądrowatych). Ryby, które wykazują takie zmiany nie są dopuszczane do sprzedaży. Jednakże 
nie można wiązać ich wyłącznie z amunicją chemiczną, ponieważ takie skutki mogą wywołać 
również inne czynniki. Już w tej chwili wskazuje się, że spożywanie bałtyckich ryb dennych może 
być niebezpieczne dla zdrowia. Do sprawy należy więc podejść w sposób kompleksowy – pod 
kątem wpływu na zdrowie zarówno ryb, a w konsekwencji też człowieka, a także uwzględniając 
negatywny wpływ na sytuację ekonomiczną.

W pracy zestawiono i przeanalizowano dostępne informacje na temat wpływu toksycznych 
substancji pochodzących z broni chemicznej na ryby.
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Wpływ niskich poziomów zearalenonu na aktywność fosfatazy 
alkalicznej (ALP) w trzustce świń

Parametry biochemiczne są wrażliwym wskaźnikiem zmian spowodowanych działaniem kse-
nobiotyków i mogą stanowić ważne narzędzie diagnostyczne w badaniach toksykologicznych. 
Zearalenon (ZEN) jest estrogenną mikotoksyną, często występującą w paszach, a co za tym idzie 
będącą źródłem wielu problemów w żywieniu trzody chlewnej. Aktywność ALP jest marke-
rem procesów różnicowania zarówno in vivo, jak i in vitro dla poszczególnych typów komórek.

Celem przeprowadzonych badań było ustalenie, jak ekspozycja samic prosiąt na ZEN w daw-
kach 5 µg/kg m.c. (50% NOAEL), 10 µg/kg m.c. (100 % NOAEL) i 15 µg/kg m.c.(150% NOA-
EL), wpływa na aktywność ALP w trzustce świń.

W doświadczeniu użyto 20 sztuk loszek o masie ciała 14,5 ± 2 kg. Świnie przydzielono na 
cztery grupy: kontrolną (n=5), otrzymujące żelatynowe kapsułki pozbawione ZEN i trzy gru-
py eksperymentalne (n=5) otrzymujące 5 μg ZEN/kg m.c (dawka I), 10 μg ZEN/kg m.c (dawka 
II) i 15 μg ZEN/kg m.c (dawka III). Po 28 dniach eksperymentu od loszek pobrano fragmenty 
trzustki. Oznaczenia aktywności fosfatazy alkalicznej wykonano metodą spektofotometryczną, 
a uzyskane wyniki przeliczono na 1 mg białka oznaczonego wg metody Bradford.

W badaniach zaobserwowano znaczący spadek aktywności ALP w trzustkach zwierząt wy-
stawionych na działanie zearalenonu. Ze względu na znaczenie ALP w proliferacji i różnico-
waniu komórek (metabolizm fosforu), należy stwierdzić spadek intensywności wspomnianych 
procesów. Według literatury ZEN zmniejsza syntezę białka, co może być przyczyną zaobser-
wowanych zmian.
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Wpływ podawania zearalenonu na aktywność fosfatazy alkalicznej 
(ALP) jelita środkowego pstrąga

Zearalenon (ZEN) jest mikotoksyną produkowaną przez liczne gatunki pleśni z rodzaju Fusa-
rium. Syntetyzujące go grzyby porażają wiele gatunków roślin uprawnych, między innymi psze-
nicę, jęczmień, ryż i kukurydzę. Pstrąg tęczowy jest rybą drapieżną, odżywiającą się w naturze 
pokarmem zwierzęcym. W hodowli pstrągi tęczowe żywione są karmą, której składnikiem często 
są zboża, które mogą być źródłem ZEN w ich diecie. Zgodnie z aktualną rekomendacją Komi-
sji Europejskiej zawartość ZEN w paszy ryb nie powinna przekraczać 2 mg/kg. Celem badania 
było określenie wpływu ZEN na aktywność fosfatazy alkalicznej (ALP) jelita środkowego pstrąga 
karmionego paszą zawierającą dopuszczalną przez zalecenia Komisji Europejskiej dawką ZEN.

Przez okres 23 miesięcy od momentu wyklucia pstrągom w paszy podawano ZEN w dawce 
2 mg/kg paszy. Po okresie ekspozycji od ryb grupy kontrolnej (grupa K, n=10) i ryb karmio-
nych paszą z ZEN (grupa ZEN, n=10) poddanych sedacji, pobrano wycinki jelita środkowego 
w celu pomiaru aktywność ALP. Uzyskane wyniki przeliczono na 1 mg białka oznaczonego wg 
metody Bradford. Analizę statystyczną uzyskanych wartości średnich aktywności enzymatycz-
nej wykonano za pomocą testu t-Studenta (P<0,05). Aktywność fosfatazy alkalicznej w jelicie 
środkowym ryb otrzymujących paszę z dodatkiem zearalenonu była istotnie niższa niż w prób-
kach jelit ryb z grupy kontrolnej.

ALP jest istotnym enzymem w metabolizmie fosforu. Aktywność tego enzymu jest związa-
na z procesami proliferacji i różnicowania się komórek. Nabłonek jelita ryb jest tkanką, gdzie 
zachodzi intensywnie mitoza i znajdują się w niej komórki macierzyste enterocytów. ZEN jest 
mikotoksyną o właściwościach cytotoksycznych, hamującą syntezę białek. Spadek aktywności 
ALP zaburza procesy fizjologiczne błony śluzowej jelita środkowego.
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Zmiany aktywności fosfatazy alkalicznej (ALP) w okrężnicy 
zstępującej świń narażonych na niski poziom zearalenonu

Zearalenon (ZEN) jest jedną z najczęściej występujących na świecie mikotoksyn fuzaryjnych, 
odgrywającą istotną rolę w dobrostanie zwierząt hodowlanych. Ze względu na powinowactwo do 
receptorów estrogenowych w organizmie indukuje on efekt estrogenny. Występująca w przewo-
dzie pokarmowym tkanka limfatyczna (GALT) stanowi pierwszą barierę fizjologiczną na drodze 
ZEN, gdzie wykazuje on tropizm do receptorów estrogenowych ER-α limfocytów T, komórek NK 
i makrofagów oraz ER-β występujących w przeważającej ilości na limfocytach B i monocytach.

Fosfataza alkaliczna (ALP) to enzym należący do rodziny hydrolaz, katalizujący rozkład 
estrów monofosforanowych. Jego izoforma jelitowa pełni istotną rolę w inhibicji procesu zapal-
nego na terenie jelit, utrzymując homeostazę mikrobiomu.

Celem przeprowadzonych badań była ocena oddziaływania ZEN w dawkach 5, 10 i 15 µg/
kg m.c. na aktywność fosfatazy alkalicznej ściany okrężnicy zstępującej młodych samic prosiąt. 
Próbki jelita grubego pobrano od loszek w 28 dniu ekspozycji na ZEN i przechowywano w tem-
peraturze -80 ° C do czasu wykonania analiz. Oznaczanie aktywności ALP wykonano metodą 
spektrofotometryczną. Uzyskane wyniki pomiarów poddano analizie statystycznej, a różnice 
pomiędzy średnimi analizowano za pomocą testu dwuczynnikowego Anova z analizą post – 
hoc Tukeya.

W badaniach zaobserwowano spadek aktywności ALP wprost proporcjonalny do dawki ze-
aralenonu. Aktywność ALT wykazała statystycznie istotny spadek w grupach prosiąt narażonych 
na dawkę 10 i 15 µg ZEN/kg m.c.

W nabłonku jelit ALP jest jednym z czynników barierowych, mających wpływ na szczelność 
nabłonka. Zaobserwowany spadek aktywności enzymu świadczy o upośledzeniu funkcji barie-
rowych w analizowanym fragmencie jelita. Jednocześnie czynnik ten może mieć wpływ na za-
burzenie prawidłowej odpowiedzi immunologicznej w okrężnicy zstępującej świni.



Sekcja nauk zootechnicznych 
i rybactwa
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Wpływ dodatku babki lancetowatej na smakowitość paszy 
stosowanej w żywieniu tryków

Babka lancetowata (Plantago lanceolata L.) uważana jest za jedną z najwartościowszych roślin 
dwuliściennych zaliczanych do ziół. Wykazuje ona liczne lecznicze właściwości do których na-
leżą m.in.: działanie bakteriostatyczne, przeciwzapalne, ściągające oraz przyspieszające gojenie 
się ran. W hodowli zwierząt jest szczególnie ceniona poprzez zawartą w niej wysoką koncentra-
cję wapnia i magnezu – pierwiastków bardzo ważnych w żywieniu zwierząt. Babka lancetowata 
znakomicie wpływa również na smakowitość paszy, a co również ważne, wykazuje właściwości 
fitosanitarne w stosunku do nicieni. Celem pracy było określenie wpływu dodatku babki lance-
towatej (Plantago Lanceolata) na smakowitość paszy stosowanej w żywieniu tryków.

Materiał doświadczalny stanowiły mieszanki paszowe (po 200g) z różnym udziałem babki 
lancetowatej: A- pasza treściwa, B-pasza +10% babki lancetowatej, C-pasza + 20% babki lan-
cetowatej, które zadawano 6 trykom o zbliżonej masie ciała 90±4 kg. Każda grupa stanowiła 
pojedynczy element w doświadczeniu wykonanym w układzie kwadratu łacińskiego. Ocenę pre-
ferencji przeprowadzano jednokrotnie w ciągu każdego dnia. Zwierzęta miały dostęp do mie-
szanki w formie sypkiej przez 10 min. w czasie każdego odpasu, następnie wiadra wyjmowano 
i ważono niewyjady. Test preferencji wykonywano codziennie przez kolejne 6 dni, zmieniając 
ustawienia mieszanek w celu wykluczenia przyzwyczajenia zwierząt do określonej % zawarto-
ści dodatku. Układ badań został powtórzony 6-krotnie. Analizę wyników wykonano w układzie 
dwuczynnikowym, w którym jako jeden czynnik przyjęto różną procentową zawartość babki 
lancetowatej w mieszankach paszowych, a drugi zadanie dodatkowej paszy przed podaniem 
mieszanek doświadczalnych.

Wyniki przeprowadzonych badań wykazały, że dodatek babki lancetowatej do paszy różni-
cował jej spożycie dopiero przy wyższej jej zawartości (20%), natomiast niższa jej zawartość nie 
wpłynęła na smakowitość paszy. Z badań wynika również, że zadawanie paszy przed podaniem 
mieszanek doświadczalnych nie wpłynęło na ich pobranie przez zwierzęta.
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Omówienie zasad bioasekuracji w opiece nad zwierzętami 
bezdomnymi na przykładzie Schroniska dla Zwierząt w Olsztynie

Bioasekurację definiuje się jako wszelkie działania zapobiegające wnikaniu i rozprzestrzenianiu 
się patogenów w danej populacji, które mogą być potencjalnie chorobotwórcze. Ważnymi ele-
mentami bioasekuracji są: kwarantanna zwierząt nowoprzybyłych, odpowiednia dezynfekcja 
oraz czyszczenie boksów dla psów i klatek dla kotów, a także obserwacja i monitorowanie stanu 
zdrowia nowoprzyjętych zwierząt, w celu potwierdzenia lub eliminacji chorób zakaźnych. W 
pracy omówiono główne zasady bioasekuracji wdrożone w Schronisku dla Zwierząt w Olszty-
nie. Badania przeprowadzono na podstawie danych oraz informacji uzyskanych w Schronisku 
dla Zwierząt w Olsztynie. Analizie poddano zasady kwarantanny oraz bioasekuracji. Omówiono 
schemat budynku kwarantannowego, w którym znajdują się boksy dla psów oraz pomieszczenia 
z klatkami dla kotów. Wskazano i omówiono także najczęstsze choroby zakaźne występujące 
u zwierząt przebywających na kwarantannie oraz metody ich zapobiegania.

W Schronisku dla Zwierząt w Olsztynie przetrzymywane są koty oraz psy. Na jego terenie 
mieści się budynek kwarantannowy, w którym znajdują się boksy i klatki. Budynek przezna-
czony jest tylko dla zwierząt nowoprzybyłych. Do budynku mogą wchodzić osoby upoważnio-
ne, a przed wejściem znajdują się maty dezynfekcyjne. Zwierzętami nowoprzyjętymi zajmuje 
się dwoje pracowników, a do ich codziennych obowiązków należy: karmienie zwierząt, oczysz-
czanie i dezynfekcja boksów i klatek oraz obserwacja i monitorowanie stanu zdrowia zwierząt. 
Środkami używanymi do dezynfekcji jest Virkon, w odpowiednim stężeniu, oraz Sandezia, która 
ma postać proszku. W walce z patogenami używa się także promieni UV oraz dwa razy w roku 
ozonuje się pomieszczenia. Najczęstszymi chorobami występującymi u psów podczas okresu 
kwarantanny jest nosówka oraz parwowiroza, a u kotów panleukopenia, białaczka oraz zakaźne 
zapalenie otrzewnej. Zwierzęta po odbyciu kwarantanny są szczepione przeciwko chorobom za-
kaźnym, odrobaczane (w celu zapobiegania infestacji między osobnikami) i trwale znakowane, 
a kotom wykonuje się testy płytkowe na obecność przeciwciał przeciwko wirusom FIV i FeLV.

Wdrożone w Schronisku dla Zwierząt zasady bioasekuracji pozwalają w dużym stopniu zmi-
nimalizować ryzyko transmisji patogenów chorobotwórczych między osobnikami. Stosowane 
środki dezynfekcyjne są skuteczne, a promienie UV i proces ozonowania zmniejszają ilość drob-
noustrojów na terenie budynku kwarantannowego. Jednak pomimo wysokiego poziomu bioase-
kuracji oraz realizacji programu szczepień ochronnych w Schronisku dla Zwierząt w Olsztynie 
nie udało się w pełni wyeliminować występowania chorób zakaźnych u psów i kotów. Patoge-
ny wciąż mogą przenosić się na odzieży, butach i sprzęcie opiekunów obsługujących zwierzęta. 
Na występowanie chorób zakaźnych u zwierząt w dużym stopniu wpływa także immunosupre-
sja, do której dochodzi w wyniku stresu, który odczuwają zwierzęta po trafieniu do boksu lub 
klatki, przy czym czynnika tego nie da się w pełni wyeliminować. Kwarantanna jest działaniem 
pozwalającym na ujawnienie się chorób zakaźnych u zwierząt, co zapobiega przenoszeniu pa-
togenów do innych obiektów schroniska.
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Wpływ dodatku hemoglobiny do mieszanki pełnoporcjowej typu 
prestarter na wyniki odchowu prosiąt ssących

Na efektywność produkcji trzody chlewnej składa się wiele czynników, lecz zdecydowanie naji-
stotniejszym z nich jest żywienie. Z tego względu należy rozważyć wpływ każdego z dostępnych 
materiałów paszowych na wzrost i rozwój zwierząt, aby zwiększyć szansę na wzrost opłacalności 
produkcji. Szczególne znaczenie ma dokarmianie prosiąt ssących, ponieważ błędy na tym eta-
pie produkcji przekładają się na wyniki w dalszych etapach odchowu. Hemoglobina jest łatwo 
dostępnym materiałem paszowym zawierającym znaczną ilość białka, a jej dodatkowym atutem 
jest wysoki stopień wysycenia żelazem hemowym. Z tego względu wydaje się ona być godnym 
uwagi dodatkiem do mieszanki pełnoporcjowej dla prosiąt ssących, które ze względu na szyb-
kie tempo wzrostu wykazują wysokie zapotrzebowanie na białko oraz na żelazo, ze względu na 
niską zawartość tego pierwiastka w mleku lochy. Celem pracy było określenie podstawowych 
parametrów zootechnicznych odchowu prosiąt ssących żywionych mieszanką pełnoporcjową 
zawierającą dodatek hemoglobiny.

W doświadczeniu badano łącznie 94 prosięta, pochodzące z ośmiu miotów uzyskanych od 
loch mieszańców F1 (wbp x pbz), inseminowanych nasieniem knura rasy pietrain. Kryterium na 
podstawie którego wybierano lochy był wyłącznie termin oproszenia. Zarówno do grupy kon-
trolnej, jak i doświadczalnej przydzielono po 4 mioty. Dokarmianie prosiąt rozpoczęto od 8. dnia 
ich życia. Prosięta z grupy kontrolnej (K) otrzymywały standardową mieszankę pełnoporcjową 
typu prestarter, a prosięta z grupy doświadczalnej (D) – mieszankę prestarter uzupełnioną do-
datkiem 2,49% hemoglobiny. Notowano masę ciała prosiąt przy urodzeniu i w dniu zakończe-
nia laktacji, czyli w 42. dniu życia. Na tej podstawie obliczono średnie dzienne przyrosty masy 
ciała prosiąt z grupy kontrolnej i doświadczalnej w okresie odchowu od 1. do 42. dnia ich życia. 
Średnia masa ciała 1 prosięcia w dniu urodzenia w obu grupach była wyrównana, i wynosiła: 
1,52kg w grupie kontrolnej i 1,53kg w grupie doświadczalnej.

Stwierdzono, że średnia masa ciała 1 prosięcia w grupie D, w której dokarmiano je mieszanką 
pełnoporcjową typu prestarter z dodatkiem hemoglobiny, w 42. dniu życia była wysoko istotnie 
wyższa (15,90kg), w porównaniu do średniej masy ciała prosięcia z grupy kontrolnej (15,06kg), 
a różnica pomiędzy średnimi masami ciała prosiąt z badanych grup wynosiła 0,84kg. Średni 
dzienny przyrost masy ciała prosiąt z grupy doświadczalnej wynosił 342g, i był wysoko istotnie 
wyższy, w porównaniu do średniego dziennego przyrostu masy ciała prosiąt z grupy kontrol-
nej, który wynosił 322g. Na podstawie przeprowadzonych badań można stwierdzić, że dodatek 
hemoglobiny do mieszanki pełnoporcjowej typu prestarter dla prosiąt ssących spowodował po-
prawę parametrów ich odchowu.
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Porównanie efektywności odchowu prosiąt odsadzonych 
żywionych mieszanką pełnoporcjową z dodatkiem zakwaszacza lub 
trójglicerydów średniołańcuchowych kwasów tłuszczowych

Okres okołoodsadzeniowy jest dla prosiąt dużym wyzwaniem. W tym czasie są one narażone 
na silny stres, który wynika z odłączenia ich od matki, stworzenia nowego składu socjalnego 
grupy, przeniesienia w nowe, nieznane miejsce oraz zmianę żywienia - z mleka lochy, na pa-
szę stałą. Układ pokarmowy nie jest jeszcze w tym okresie wzrostu całkowicie rozwinięty, i nie 
działa w pełni efektywnie. W okresie okołoodsadzeniowym te trudności, w połączeniu z dużym 
natężeniem stresu, skutkują zmniejszeniem spożycia paszy przez prosięta oraz często prowadzą 
do biegunek, odwodnienia, bardzo niskich przyrostów masy ciała oraz upadków. To natomiast 
generuje straty ekonomiczne. Aby je zminimalizować w tym newralgicznym okresie konieczne 
jest poszukiwanie rozwiązań, które niwelują negatywne skutki odsadzenia prosiąt od lochy. W 
mieszankach paszowych dla prosiąt odsadzonych stosuje się więc m.in. dodatki, takie jak kwasy 
organiczne i ich sole, kwasy nieorganiczne, probiotyki, prebiotyki, synbiotyki, olejki eteryczne 
czy związki cynku. Zakwaszacze obniżają pH treści trafiającej do układu pokarmowego, co zapo-
biega skutkom buforującego działania paszy i kształtuje środowisko, które staje się niekorzystne 
dla chorobotwórczej mikroflory jelit. Niskie pH stymuluje jednocześnie rozwój pożytecznych 
bakterii jelitowych, preferujących kwaśne środowisko. Zakwaszenie treści jelitowej pobudza 
także wydzielanie enzymów trawiennych, i umożliwia przekształcenie pepsynogenu w pepsynę 
(uaktywnienie enzymu odpowiadającego za trawienie białka). Celem badań było porównanie 
efektywności odchowu prosiąt odsadzonych żywionych mieszanką pełnoporcjową z dodatkiem 
zakwaszacza lub trójglicerydów średniołańcuchowych kwasów tłuszczowych, na podstawie para-
metrów zootechnicznych ich odchowu, tj. przyrostów dziennych, spożycia i wykorzystania paszy.

Badaniami trwającymi 4 tygodnie objęto dwie grupy prosiąt odsadzonych w wieku 28 dni 
(po 30 sztuk w każdej), pochodzących od dwóch loch F1 (pbz x wbp) oraz dwóch loch DanBred, 
krzyżowanych z knurem F1 (duroc x pietrain). Prosięta przydzielono do grup na zasadzie analo-
gów, tj. biorąc pod uwagę ich pochodzenie, płeć i masę ciała oraz trwale oznakowano. Prosięta 
z Grupy 1 były żywione pełnoporcjową mieszanką zbożowo-sojową z dodatkiem wieloskład-
nikowego preparatu zakwaszającego, natomiast prosięta z Grupy 2 otrzymywały tę mieszankę 
z dodatkiem trójglicerydów średniołańcuchowych kwasów tłuszczowych. Zwierzęta żywiono 
systemem ad libitum, przy stałym dostępie do wody. Codziennie kontrolowano ilość spożytej 
paszy. W całym okresie badań prosięta miały zapewniony prawidłowy poziom czynników mi-
kroklimatyczych i prawidłowe warunki zoohigieniczne.
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Wybrane zioła i ich zastosowanie w lecznictwie koni

Przedmiotem niniejszej pracy jest przybliżenie działania wybranych ziół oraz ich stosowanie 
w lecznictwie koni. Zarówno w ludzkiej, jak i zwierzęcej medycynie, w ostatnich latach można 
zaobserwować znaczący wzrost zainteresowania naturalnymi metodami leczenia, a szczególnie 
ziołolecznictwem. Alternatywne metody leczenia stosowane są nie tylko wśród zwierząt hodow-
lanych, u których wynika to z nałożenia obostrzeń związanych ze stosowaniem antybiotyków, 
a także u zwierząt towarzyszących i sportowych.

Obecnie fitoterapia w przypadku koni przeżywa odrodzenie. Właściciele coraz chętniej się-
gają po naturalne metody radzenia sobie z różnorodnymi schorzeniami, aby wspomóc leczenie. 
Za pomocą ziół można leczyć szeroki wachlarz dolegliwość od przypadłości skórnych, przez za-
palenia stawów czy problemy z układem oddechowym. Do ziół wykorzystywanych w przypadku 
koni możemy zaliczyć między innymi: hakorośl rozesłaną, lawendę wąskolistną, aloes, wiązów-
kę błotną, jeżówkę purpurową. Skuteczność ich działania spowodowała, że można je spotkać 
zarówno w składzie dodatków paszowych jak i maści. Ze względu na dostępność coraz częściej 
stosowane są w postaci samodzielnie przygotowanych odwarów lub naparów chętnie spożywa-
nych przez konie. Publikacja ta oparta jest na literaturze naukowej oraz popularnonaukowej.

Wyniki badań prowadzonych in vivo oraz in vitro wskazują na pozytywny wpływ tych ziół 
na organizmy zwierząt. Substraty roślinne coraz częściej mogą stanowić uzupełnienie medycy-
ny konwencjonalnej.
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Wpływ płodności rzeczywistej i kolejnego cyklu rozpłodowego 
lochy na długość okresu jałowienia

Chów i hodowla trzody chlewnej ma bardzo duże znaczenie w produkcji zwierzęcej, o czym 
świadczy największy udział wieprzowiny w strukturze światowego rynku mięsa. Aby osiągnąć 
jak najlepsze wyniki produkcyjne, cały czas dąży się do doskonalenia genetycznego świń. Pra-
ce selekcyjno-hodowlane prowadzi się nie tylko w zakresie cech tucznych i rzeźnych ale rów-
nież w zakresie cech użytkowości rozpłodowej. Ich wysoka wartość stanowi podstawę sukcesu 
w produkcji trzody chlewnej, a wysoka płodność i plenność loch są czynnikami decydującymi 
o efektywności produkcji.

Celem niniejszej pracy była analiza wpływu liczby prosiąt żywo urodzonych w miocie (płod-
ności rzeczywistej) oraz kolejnego cyklu rozpłodowego na długość okresu jałowienia u loch. 
Badaniami objęto łącznie 8 loch rasy pbz (użytkowanych w latach 2016-2021). Analizowano 
łącznie 38 cykli rozpłodowych. Wyodrębniono 4 grupy doświadczalne, w zależności od liczby 
prosiąt żywo urodzonych w miocie: (I)< 10 prosiąt – 10 miotów, (II) 10-12 prosiąt – 9 miotów, 
(III) 13-15 prosiąt – 11 miotów i (IV)> 15 prosiąt – 8 miotów.

Nie wykazano wpływu płodności rzeczywistej oraz kolejnego miotu na długość okresu jało-
wienia u loch. Wykazano natomiast tendencję, że okres jałowienia jest dłuższy u loch pierwia-
stek (średnio 29,6 dni), w porównaniu z lochami wieloródkami (średnio 18,5 dni). Stwierdzono 
związek pomiędzy płodnością rzeczywistą loch, a śmiertelnością prosiąt. Wysoko istotnie niższą 
śmiertelność odnotowano w miotach loch rodzących mniej, niż 10 prosiąt (średnio 14,55%), 
w porównaniu do loch bardzo płodnych (płodność rzeczywista >15, średnio 34,98%). Wyka-
zano wpływ kolejnego cyklu rozpłodowego na liczbę prosiąt żywo urodzonych w miocie. Za-
notowano różnice wysoko istotne statystycznie w zakresie tej cechy pomiędzy 1. ( średnio 9,25 
szt.) a 5 ( średnio 17 szt.). oraz 6. ( średnio 26,57 szt.) i 7. miotem ( średnio 15,50 szt.). Zauwa-
żono również tendencję, że płodność rzeczywista loch wzrastała do 5. miotu, a w 6. i kolejnych 
miotach była coraz niższa. Nie odnotowano istotnego wpływu kolejnego cyklu rozpłodowego 
(wieku lochy) na śmiertelność prosiąt.
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Analiza proteomu jaja perlicy zwyczajnej (Numida meleagris)

Badania proteomiczne jaj ptasich pozwalają na pogłębienie wiedzy dotyczącej nie tylko meta-
bolizmu komórki jajowej i rozwijającego się w niej zarodka, ale także na ocenę wpływu czynni-
ków środowiskowych na właściwości jaj jako surowca. Wyniki tego typu badań mogą wpłynąć 
na usprawnienie procesów technologicznych i wpłynąć na poprawę jakości produktów uzyski-
wanych z jaj. Dotychczas analizy proteomiczne jaj skupiały się na najpopularniejszych gatun-
kach drobiu, pomijając gatunki o mniejszym znaczeniu ekonomicznym tj. perlica zwyczajna. W 
związku z powyższym celem naszych badań było określenie składu białkowego poszczególnych 
komponentów jaja perlicy zwyczajnej – żółtka, białka oraz oddzielającej je błony witelinowej.

Analizy przeprowadzono na trzech świeżo zniesionych jajach perlicy zwyczajnej. Po od-
separowaniu analizowanych komponentów jaj, wyizolowano z nich białka, które rozdzielono 
techniką elektroforezy dwukierunkowej. Pierwszy etap rozdziału - ogniskowanie izoelektrycz-
ne - przeprowadzono w paskach IPG o długości 7 cm i zakresie pH 3-10. Separację względem 
mas cząsteczkowych wykonano w 12% żelach poliakrylamidowych. Rozdzielone białka zwizu-
alizowano błękitem Coomassie G-250, a obrazy żeli zdigitalizowano. Z żeli 2-D wycięto spoty 
białkowe, które poddane zostaną identyfikacji z użyciem spektrometru masowego typu MAL-
DI-ToF w oparciu o metodę białkowego odcisku palca.

W wyniku przeprowadzonych analiz uzyskano profile białkowe reprezentujące proteom żółt-
ka, białka i błony witelinowej jaja perlicy zwyczajnej, na które odpowiednio składało się 67, 43 
oraz 75 spotów białkowych. Zidentyfikowane produkty ekspresji genów zostały poddane ana-
lizie Gene Ontology, co umożliwiło określenie ich funkcji biologicznych oraz stworzenie sieci 
interakcji między nimi.
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Wybrane metody fizjoterapii koni

Dbając o dobrostan naszych czworonożnych podopiecznych musimy brać pod uwagę nie tylko 
zapewnienie im prawidłowo zbilansowanej diety, czy też odpowiednich warunków bytowych, 
ale równie ważne jest minimalizowanie bodźców stresowych oraz profilaktyka w zakresie le-
czenia różnych urazów i schorzeń. Wraz ze wzrostem świadomości hodowców oraz właścicieli, 
rośnie ilość wykonywanych zabiegów fizjoterapeutycznych. Ma to szczególne znaczenie w tej 
grupie zwierząt, które często poddawane są dużej eksploatacji, między innymi ze względu na 
intensywne treningi, zawody i prężnie rozwijającą się formę rehabilitacji ruchowej dla dzieci 
i dorosłych - hipoterapię. W przypadku koni najczęściej spotykanymi formami fizjoterapii są: 
masaże, stretching, laseroterapia, magnetoterapia oraz kinesiotaping.

Celem pracy było przybliżenie wyżej wymienionych metod, m.in. sposobu ich wykonywania 
oraz korzyści, jakie niesie ze sobą ich praktykowanie. Badania oparto na literaturze naukowej 
oraz popularnonaukowej. Wyniki prowadzonych licznie eksperymentów i doświadczeń w kie-
runku tych metod zachęcają do ich stosowania.

Efekty zabiegów fizjoterapeutycznych pozwalają na poszerzenie wiedzy w obrębie skuteczno-
ści tych działań, wpływu na organizm zwierzęcia oraz udoskonalenia sposobu ich wykonywania.
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Wpływ pandemii COVID-19 na sytuację zawodową i motywację 
nauczycieli

W obecnych czasach pandemii COVID-19 nastąpiło wiele zmian wpływających na funkcjonu-
jące na rynku organizacje oraz sytuację zawodową i podejście do pracy zatrudnionych w nich 
pracowników. Specyficzną grupą zawodową w szczególny sposób dotkniętą przez te zmiany są 
nauczyciele, którzy w zaistniałej sytuacji musieli stanąć przed wyzwaniem radykalnej zmiany 
systemu nauczania, polegającej na przejściu z bezpośrednich kontaktów z uczniem na rzecz pra-
cy zdalnej. Zetknięcie się z wieloma problemami z tym związanymi mogło skutkować zmianą 
podejścia do wykonywanej pracy, stopnia zaangażowania w wykonywany zawód, a co się z tym 
wiąże – motywacji, która w pracy nauczyciela jest bardzo ważna, dlatego że przyczynia się do 
budowania zaangażowania i rozwoju uczniów.

Głównym celem badań przeprowadzonych na potrzeby niniejszej pracy była identyfikacja 
zmian, jakie zaszły w obszarze pracy zawodowej nauczycieli, związanych z ich motywacją do 
pracy, w dobie pandemii COVID-19. Badania zostały przeprowadzone metodą ankietową na 
przełomie lutego i marca 2021 roku. Objęto nimi nauczycieli szkół podstawowych zlokalizowa-
nych w powiecie ostródzkim województwa warmińsko-mazurskiego.
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Rozwój branży alkoholi rzemieślniczych w Polsce

Produkcja alkoholu w Polsce ma wielowiekową tradycję. W XX wieku dominować zaczęła prze-
mysłowa produkcja głównie napojów spirytusowych, nastawiona na masowość i niską cenę. Po 
transformacji ustrojowej głównym napojem alkoholowym spożywanym w Polsce stało się piwo, 
produkowane przede wszystkim przez wielkie koncerny piwowarskie.

W ostatnich latach na polskim rynku alkoholowym pojawiły się jednak setki małych produ-
centów alkoholu. Producenci ci są nastawieni na produkcję trunków jakościowych i zdobywają 
coraz szersze grono odbiorców. Na polskim rynku piwowarskim, podobnie jak na całym świe-
cie, dokonuje się tzw. piwna rewolucja – powstają setki browarów, zwanych rzemieślniczymi. 
Podobnie wygląda sytuacja na rynkach innych alkoholi – w tym wina i destylatów.

Celem pracy jest określenie szans, zagrożeń, mocnych i słabych stron podmiotów działa-
jących na rynku alkoholi rzemieślniczych w Polsce przy zastosowaniu analizy SWOT. Autor 
w swoich rozważaniach dokonał usystematyzowania pojęcia alkoholi rzemieślniczych na grun-
cie literatury i praktyki, ze szczególnym uwzględnieniem realiów polskiego rynku alkoholowego. 
Badania zawierały również dane statystyczne oraz najważniejsze informacje o historii rozwoju 
tego rynku w Polsce w ostatnich latach. Oparte zostały one o literaturę fachową, dane liczbowe 
i liczne materiały internetowe.

Przeprowadzone rozważania prowadzą do wniosków o dużych szansach dla dalszego rozwo-
ju tego rynku w kolejnych latach. Mimo wciąż niewielkiej skali działalności jest to sektor inten-
sywnie rozwijający się, będący również interesującym polem inwestycji, szczególnie w ramach 
crowdfundingu udziałowego. Jednakże część branży, skupiona na sprzedaży alkoholu w lokalach, 
ma obecnie bardzo utrudnione funkcjonowanie na skutek pandemii Covid-19.
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Studenci niepełnosprawni na uczelni wyższej – wsparcie 
i dostosowanie

Studenci posiadający orzeczenie o niepełnosprawności spotykają się często z niedostosowaniem 
do ich własnych potrzeb, co dotyczy wielu miejsc, w tym również uczelni wyższych. Z tego punk-
tu widzenia, dla studentów niepełnosprawnych ważne jest wsparcie i dostosowanie warunków 
przez odpowiednie jednostki akademickie, które mają na celu poprawę ich funkcjonowania 
i wyrównanie szans pozyskiwania wiedzy. Należą do nich między innymi działania obejmujące 
wsparcie dydaktyczne, finansowe i zmiany w infrastrukturze.

W niniejszej pracy podjęto próbę przybliżenia problematyki związanej z niepełnosprawnoś-
cią, która w obecnych czasach nabiera coraz większego znaczenia. Celem badań prezentowa-
nych w niniejszym opracowaniu była ocena wykorzystywanych w uczelni rozwiązań mających 
na celu wsparcie i dostosowanie do potrzeb studentów niepełnosprawnych. Badania zostały 
przeprowadzone metodą ankietową. Objęto nimi studentów Uniwersytetu Warmińsko-Mazur-
skiego w Olsztynie posiadających orzeczenie o niepełnosprawności. Badania przeprowadzono 
w II kwartale 2021 roku.
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Determinanty wyboru formy opodatkowania jednoosobowej 
działalności gospodarczej1

Wybór formy opodatkowania działalności gospodarczej należy do jednej z  najistotniejszych 
decyzji podejmowanych przez przedsiębiorców. Niewłaściwie przemyślany może doprowadzić 
do strat finansowych. Przedsiębiorca powinien wziąć pod uwagę takie elementy jak planową 
wysokość osiąganych dochodów, formę prawną prowadzonej działalności gospodarczej czy 
jej rozmiary. Istotnym aspektem, który również należy uwzględnić przy dokonywaniu wyboru 
formy opodatkowania jest ograniczona możliwość jej zmiany, gdyż co do zasady możliwa jest 
najwcześniej po upływie roku od wyboru.

Celem niniejszej publikacji jest przedstawienie kosztów i korzyści metod opodatkowania 
dochodów oraz próba wskazania optymalnej formy podatkowej dla jednoosobowej działalności 
gospodarczej. Badanie zostało przeprowadzone z wykorzystaniem krytycznej analizy literatury 
zwartej, opracowań naukowych, aktów normatywnych i źródeł internetowych.

Z przeprowadzonej analizy wynika, że nie sposób dokonać wyboru formy dla jednoosobowej 
działalności gospodarczej bez uwzględnienia czynników indywidualnych dla każdego przedsię-
biorstwa. Konieczne jest zatem dokonanie badań na konkretnej jednostce.

 1 Publikacja stanowi zmodyfikowaną część pracy licencjackiej autora pt. „Analiza opodatkowania docho-
dów jednoosobowej działalności gospodarczej”, napisanej pod kierunkiem dr Marii Gorczyńskiej, prof. 
UE.
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Postawy wobec migracji wśród młodych studiujących kobiet 
w czasie pandemii

W pracy opisano czynniki, które wpływały na postawy wobec migracji wewnętrznych i  ze-
wnętrznych, ze szczególnym uwzględnieniem wpływu obostrzeń związanych z pandemią SARS-
-CoV-2. Na podstawie przeglądu literatury omówiono czynniki warunkujące migracje ludności, 
a także krótko przedstawiono wpływ obowiązujących aktów legislacyjnych w Polsce oraz innych 
krajach Unii Europejskiej na mobilność przestrzenną wśród mieszkańców Polski na przełomie 
kwietnia oraz maja.

W pracy przedstawiono wyniki badań własnych, które zostały przeprowadzone przy pomo-
cy kwestionariusza ankiety oraz wywiadu bezpośredniego. Badaną populację stanowiły dorosłe 
kobiety do 30 roku życia, posiadające status studenta oraz zamieszkujących aktualnie na tere-
nie Polski. Celem badań było zbadanie jak ówcześnie panujące obostrzenia związane z ogra-
niczoną możliwością przemieszczania się oraz panująca sytuacja epidemiologiczna wpływają 
na chęć do wewnętrznego i zewnętrznego migrowania, zarówno krótko jak i długoterminowo. 
Ponadto dodatkowym celem pracy było zbadanie jak respondenci oceniają wprowadzone ob-
ostrzenia w Unii Europejskiej.
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Wpływ pandemii COVID-19 na branżę gier komputerowych

Praca opisuje początki branży gier video oraz jej rozwój na przestrzeni lat. Opisano zmiany za-
chodzące w wymaganiach graczy związane z rozwojem technologii. Scharakteryzowano obecną 
sytuację branży. Przybliżono obecne trendy oraz zmiany dot. progu wejścia dla producentów gier.

W dalszej części pracy opisano wpływ pandemii COVID-19 na zainteresowanie grami vi-
deo oraz na sytuację finansową branży. Przedstawiono prognozy dot. przyszłości tego typu roz-
rywki. Omówiono zagrożenia, z jakimi w przyszłości mierzyć się będzie rynek gier oraz szanse 
na rozwój. Przedstawiono wyniki badań własnych przeprowadzonych w formie ankiety zwrot-
nej rozpowszechnianej za pomocą Internetu z udziałem osób w wieku 16-30 lat, które wskazują 
na wzrost zainteresowania grami komputerowymi ze względu na okres pandemiczny. Ukazano 
również rosnący poziom wydatków ponoszonych na ten typ rozrywki w związku z pandemią 
COVID-19. Określono również poziom zainteresowania tematami około growymi, takimi jak 
relacje z zawodów e-sportowych.

Artykuł ukazuje sytuację branży gier, która pomimo pewnych trudności (szczególnie w ob-
szarze produkcji gier) zanotowała większy niż przewidywany wzrost dochodów.
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Dyskryminacja w zatrudnieniu – perspektywa kobiet

W XXI wieku zjawisko dyskryminacji w miejscu pracy ze względu na płeć nie powinno mieć 
miejsca, niestety realia są inne i nadal, mimo obowiązujących praw dotyczących zakazu dyskry-
minacji, kobiety spotykają się z niesprawiedliwym traktowaniem, zarówno na etapie poszukiwa-
nia pracy, jak również w trakcie zatrudnienia. Obowiązujące przepisy przemawiają na korzyść 
kobiet, które coraz częściej i wyraźniej sprzeciwiają się dyskryminowaniu - nie pozwalają na nie-
równe traktowanie w obszarze rekrutacji, przydziału zakresu obowiązków, wynagradzania, czy 
też możliwości awansu. Wiele z nich jednak, zdając sobie sprawę z tego, iż zjawisko dyskrymi-
nacji nie zostało jeszcze całkowicie zażegnane w wielu organizacjach, musi wybierać pomiędzy 
chęcią realizacji kariery zawodowej a założeniem rodziny, co jest nieodpowiednim zjawiskiem.

Celem badań była identyfikacja doświadczeń studentek związanych z dyskryminacją kobiet 
w zatrudnieniu oraz ocena wykorzystanych przez pracodawców praktyk w zakresie przeciwdzia-
łania temu zjawisku. Badania zostały przeprowadzone metodą ankietową. Kwestionariusz zo-
stał skierowany do studentek studiów stacjonarnych oraz niestacjonarnych II stopnia Wydziału 
Nauk Ekonomicznych Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie, posiadających do-
świadczenie związane z pracą zawodową.

Wyniki przeprowadzonych badań potwierdzają, że nadal można spotkać się ze zjawiskiem 
dyskryminacji kobiet w  miejscu zatrudnienia. Zdecydowana większość ankietowanych do-
świadczyła dyskryminacji, która dotyczyła ich bezpośrednio jak również innych zatrudnionych 
kobiet. Ankietowane ukazały rozbieżność pomiędzy stosowanymi praktykami zarządzania za-
sobami ludzkimi a najlepszymi w ich ocenie, które zapobiegłyby temu zjawisku. Respondentki 
wskazały na równość w procesie rekrutacji oraz kreowanie atmosfery opartej na wzajemnym 
szacunku oraz otwartą komunikację. Z badań wynika, że większość respondentek zna swoje 
prawa i otwarcie się ich upomina oraz zna przepisy prawa regulujące kwestię dyskryminacji 
kobiet w miejscu zatrudnienia.
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Znaczenie narracji w decyzjach konsumenta

Przedmiotem niniejszego referatu są techniki marketingowe służące wywieraniu wpływu na 
potencjalnego konsumenta. Jego celem jest podnoszenie świadomości na temat emocjonalne-
go wpływu reklamy i zjawiska infulencer marketingu w social mediach.

Wywód składa się z dwóch części. W pierwszej części dokonano przeglądu definiowania sto-
rytellingu oraz narracji, a w kolejnej części przedstawiono oddziaływanie narracji oraz influenser 
marketingu na przykładach. W referacie przeprowadzono badania kompleksowe nad pojęciami 
marketingowymi i ich funkcjonowaniem w praktyce, zastosowano metodę monograficzną, meto-
dę indywidualnych przypadków, a także metodę intuicyjną oraz analizy i krytyki piśmiennictwa.

Referat wykazuje, że konsumenci powinni brać pod uwagę, że przedsiębiorstwa wychodzą 
poza tradycyjną formę promocji, stosują narzędzia marketingu elektronicznego. Zwrócić uwagę 
należy też na to, że jednym ze znaczących celów firmy jest budowanie przewagi konkurencyjnej, 
tak by klient postrzegał, zapamiętywał, a także podświadomie rozpoznawał przedsiębiorstwo 
i jego produkty bądź usługi.
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Rozwój kultury obrazkowej, a ergonomia stron internetowych, 
czyli o tym, jak bardzo na konsumenckie wybory wpływa układ 
grafiki na stronie internetowej

Społeczność internetowa rozwija się w zawrotnym tempie, a wraz z nią powstaje ogromna ilość 
wszelkiego rodzaju materiałów, które internauci umieszczają w sieci. By nad tym zapanować, 
powstało wiele algorytmów, które na podstawie - między innymi - doświadczeń użytkowników 
segregują, filtrują, zarządzają treściami w sieci globalnej. W niniejszej pracy został poruszony 
temat układu grafiki na stronach internetowych. Dzięki licznym badaniom, przeprowadzonym 
przez naukowców, powstały swego rodzaju „złote rady”, które podpowiadają projektantom, w jaki 
sposób tworzyć i rozlokowywać grafikę, tj. zdjęcia, animacje, filmy na stronach internetowych, 
by były one jak najbardziej przyjazne użytkownikom. W artykule wspomniane zostały niektóre 
z tych zasad. Ponadto przybliżono tematykę stale rozwijającej się grafiki w różnych jej formach. 
Celem tejże pracy było sprawdzenie hipotezy: Stosując się do zasad ergonomii projektowania 
stron internetowych oraz grafik można znacząco zwiększyć ich atrakcyjność i wpłynąć na wybory 
użytkowników, którzy staną się klientami, a także konsumentami produktów właściciela strony.

Pierwsza część niniejszej pracy jest przedstawieniem teoretycznym w zakresie rozwijania się 
kultury obrazkowej, a także ergonomii projektowania stron internetowych. Kolejna część arty-
kułu zawiera krótkie przedstawienie przeprowadzonego badania. Zastosowano metody sondażu 
diagnostycznego. Grupą docelową badania byli mieszkańcy województwa pomorskiego. Ana-
liza i interpretacja była możliwa dzięki zastosowaniu techniki badawczej w postaci ankietowa-
nia internetowego; narzędziem badawczym był kwestionariusz. Ostatnia część zawiera analizę 
i interpretację wyników badania.

Dzięki analizie i interpretacji wyników opracowanych na podstawie odpowiedzi responden-
tów udało się określić odczucia użytkowników, mówiące o tym jak bardzo na ich wybory wpływa 
układ grafiki na stronie internetowej. Główne wnioski, które można wysnuć z przeprowadzo-
nego badania, to: znaczna część użytkowników sugeruje się atrakcyjnym wyglądem strony i re-
zygnują z przeglądania jej z powodu wrażenia chaosu; na wybory konsumenckie mają wpływ 
także inne czynniki, jak przyzwyczajenie użytkownika do danej strony i marki z nią związanej; 
użytkownicy coraz świadomiej korzystają ze stron internetowych i wybierają te, które wzbu-
dzają w ich zaufanie, lubią takżę korzystać z funkcjonalnych witryn internetowych, w których 
występuje tradycyjna nawigacja; strona internetowa ma znaczny wpływ na pozyskanie klienta.

Warto mówić o ergonomii projektowania stron internetowych, gdyż wpływa ona znacząco 
na decyzje podejmowane przez użytkowników. Dzięki napisaniu tejże pracy poszerzono wiedzę 
na temat wyborów konsumenckich i zrealizowano założone cele.
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Postawy Polaków wobec działań dotyczących ochrony środowiska 
w jednostkach samorządu terytorialnego

Pracę podzielono na część teoretyczną i praktyczną. W części teoretycznej wskazano, czym jest 
ochrona środowiska oraz jakie działania prowadzi się w ramach funkcjonowania społeczno-
ści lokalnych, na poziomie krajowym oraz na poziomie Unii Europejskiej. W części praktycz-
nej przeprowadzono badania własne na przełomie lutego i marca 2020 r. na próbie 1612 osób 
metodą CAWI. Następnie pomiędzy cechami respondentów, a pytaniami dot. postaw wobec 
ochrony środowiska wykonano test chi-kwadrat niezależności i zmierzono siłę tych zależności 
współczynnikiem V-Cramera.

Celem pracy była identyfikacja postaw Polaków wobec działań dotyczących ochrony śro-
dowiska w jednostkach samorządu terytorialnego oraz określenie wpływu cech respondentów 
na ww. postawy.

Wyniki badań związane ze stosunkiem Polaków do wspierania ochrony środowiska za po-
mocą funduszy UE, dbałości o środowisko przez społeczność lokalną, popierania inicjatyw sa-
morządów wobec ochrony środowiska oraz wybranych obszarów dot. ochrony środowiska na 
terenie zamieszkania respondentów przedstawiono w formie opisowej, graficznej i tabelarycznej. 
Wystąpiły istotne statystycznie różnice między wykształceniem, a postawami wobec ochrony 
środowiska. Należy zwiększyć działania informacyjne i edukacyjne w tym zakresie.
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Partycypacja obywatelska w systemie samorządu terytorialnego na 
przykładzie miasta i gminy Elbląg

Praca porusza tematykę budżetu obywatelskiego jako inicjatywy partycypacyjnej w jednostkach 
samorządowych. W części teoretycznej wyjaśniono pojęcie budżetu obywatelskiego oraz par-
tycypacji obywatelskiej. W pracy przedstawiono historię powstania pierwszego na świecie bu-
dżetu partycypacyjnego oraz pierwszego takiego budżetu w Polsce. Wykazano w niej regulacje 
prawne budżetu obywatelskiego.

Celem pracy jest zbadanie partycypacji obywatelskiej na przykładzie budżetu obywatelskie-
go w gminie i mieście Elbląg.

W materiale przedstawiono wyniki badań własnych przeprowadzonych przy pomocy an-
kiety internetowej. Zbadano w nich uczestnictwo mieszkańców gminy i miasta Elbląg w ini-
cjatywie oraz zamiar złożenia projektu w najbliższej edycji budżetu obywatelskiego. Badania 
zostały przeprowadzone w okresie od 11 marca do 13 kwietnia 2021 r. na 165 osobach z czego 
153 udzieliły poprawnych odpowiedzi. Badanym zadano 16 pytań zamkniętych jednokrotnego 
wyboru. Na podstawie danych pozyskanych z badania dokonano analizy statystycznej. Spośród 
45 par zmiennych 16 okazało się być istotne statystycznie.

Największy wpływ na udział w budżecie obywatelskim wśród badanych miało posiadanie 
przez nich dzieci, jednak miało słabą siłę zależności w analizie statystycznej. Prawie połowa re-
spondentów zadeklarowała brak uczestnictwa w budżecie obywatelskim. Przyszłe badania po-
winny obejmować inne cechy respondentów, które mogłyby silniej wpływać na chęć udziału 
w budżecie obywatelskim.
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Wpływ prawa podatkowego na system energetyczny - Między 
gospodarką wolnorynkową a centralnie kierowaną

Praca stanowi analizę poszczególnych elementów praw podatkowych Szwecji, Niemiec i Polski 
oraz bada ich wpływ na systemy energetyczne tych państw, ze wskazaniem lawirowania usta-
wodawców między gospodarką centralnie kierowaną, a wolnorynkową.

Celem pracy było przedstawienie skutków, głównie negatywnych, moderowania prawa podat-
kowego w kontekście systemów energetycznych oraz wskazanie, jak na tle tych skutków wyglądać 
powinna Polska transformacja. Metodą, którą użyli autorzy w badaniu, była analiza wpływu pra-
wa podatkowego na ceny energii, emisyjność sektora, bezpieczeństwo i stabilność energetyczną.

Autorzy dowodzą dewastacji skutecznych rozwiązań w Szwecji i Niemczech, przede wszyst-
kim likwidacji energii jądrowej oraz dowodzą promowania rozwiązań niepewnych w  trzech 
państwach, czyli źródeł odnawialnych i gazu. Autorzy wskazują, co może uchronić przed po-
dejmowaniem niewłaściwych decyzji w tej dziedzinie sugerując oparcie się na zasadach wolne-
go rynku i racjonalności.
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Determinanty motywacji do pracy w czasie pandemii COVID-19 
na przykładzie firmy AmRest sp. z o.o.

Motywowanie jest jednym z najważniejszych elementów zarządzania w organizacji. Jest jedną 
z fundamentalnych funkcji zarządzania niezbędnych do osiągania zamierzonych celów przed-
siębiorstwa. Bardzo ważne znaczenie ma zatem kreowanie w organizacji skutecznych systemów 
motywacyjnych, przy zastosowaniu odpowiednich narzędzi pobudzających chęć do pracy za-
trudnionych osób. Niezbędne jest w  tym zakresie rozpoznanie czynników determinujących 
motywację pracowników. Problematyka ta nabiera szczególnego znaczenia w sytuacji zmian 
dotyczących zatrudnienia i pracy zawodowej w dobie pandemii COVID-19.

Celem badań prezentowanych w niniejszej pracy była identyfikacja znaczenia czynników 
wpływających na motywację pracowników do pracy w czasie pandemii COVID-19. Badania 
przeprowadzono metodą ankietową. Objęto nimi pracowników sieci AmRest sp. z o. o., zatrud-
nionych w restauracjach KFC zlokalizowanych na terenie Olsztyna. Badania przeprowadzono 
w pierwszym kwartale 2021 roku.
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Pandemia COVID-19 jako Czarny Łabędź na rynku giełdowym

Pandemia COVID-19, rozpoczęła się jako epidemia 11 listopada 2019 roku w mieście Wuhan, 
11 marca 2020 Światowa Organizacja Zdrowia nadała jej status pandemii. Globalna sytuacja 
rynkowa uległa drastycznym zmianom a skutki jakie za sobą niosą stanowią wyzwanie na każ-
dym rynku. Wydarzenie jakim jest pandemia spełnia trzy atrybuty: 1. Jest zdarzeniem nieocze-
kiwanym, nietypowym i nieprzewidywalnym, 2. Kiedy już nastąpi, wywiera olbrzymi wpływ na 
gospodarkę i życie społeczne, 3. Po jej wystąpieniu wiele osób twierdzi, że jednak coś takiego 
można było przewidzieć.

Takie zestawienie atrybutów wpasowuje się w definicję Czarnego Łabędzia utworzoną przez 
N. N. Taleba. Marcowy krach na GPW pokazał jak bardzo światowa gospodarka była nieprzy-
gotowana na pojawienie się koronawirusa. Potwierdzają to wyniki badań przeprowadzonych 
na zlecenie World Economic Forum, w których ankietowani typowali dziesięć rodzajów ryzyka 
będących najbardziej prawdopodobnymi do wystąpienia w 2020 roku. W zestawieniu nie wska-
zano możliwości wystąpienia pandemii.

Celem pracy było ukazanie, jak zjawisko pandemii wpisuje się w pojęcie Czarnego Łabędzia 
i związaną z tym niepewność na światowych rynkach GPW. Pojęcie Czarnego Łabędzia zakłada, 
że te nieprzewidywalne i nieregularne zdarzenia o ogromnej skali i potężnych konsekwencjach 
nie tylko zaskakują, ale również mogą zaszkodzić.

W pracy wykazano jak w początkowym okresie pandemii kształtowały się ceny i indeksy 
papierów wartościowych. W celu wykazania zależności zmian na GPW od przebiegu pandemii 
zestawiono je z kalendarium opracowanym przez WHO. Praca została oparta na wynikach ana-
lizy technicznej poszczególnych indeksów oraz interpretacji komunikatów giełdowych.
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Wybrane problemy edukacji z uwzględnieniem działań 
samorządów lokalnych

Praca przedstawia wybrane aspekty funkcjonowania obszarów edukacji ze szczególnym uwzględ-
nieniem oceny reformy szkolnictwa wprowadzonej w 2017 r. oraz ukazuje ogólny poziom zado-
wolenia społeczeństwa z poziomu nauczania.

W pracy przedstawione zostało oddziaływanie samorządu terytorialnego na system edukacji. 
Na potrzeby niniejszego opracowania przeprowadzono badania ankietowe na przełomie lutego 
i marca 2020 r., w których wzięło udział 1657 osób.

Wyniki badań wskazują na to, że samorządy lokalne poradziły sobie z reformą szkolnictwa 
w Polsce z 2017 r. Świadczy o tym pozytywna opinia badanych o sytuacji w szkołach podstawo-
wych. Wyższe etapy nauczania, a w szczególności szkoły zawodowe, nie cieszą się już tak dobrą 
opinią. Z tego faktu wynika, że samorządy lokalne powinny nałożyć większy nacisk na edukację 
w szkołach ponadpodstawowych.
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Raportowanie niefinansowe spółek giełdowych. Studium 
przypadku

Od 1 stycznia 2017 roku Ustawa o rachunkowości wprowadziła dla dużych spółek giełdowych 
obowiązek raportowania niefinansowego. Celem publikacji jest analiza danych w raportach nie-
finansowych spółki giełdowej z branży obuwniczej.

Badaniom poddano raporty niefinansowe za okresu trzech lat: 2017, 2018 i 2019. Dane niefi-
nansowe obejmują informacje dotyczące: kwestii pracowniczych, społecznych, środowiskowych, 
obszary etyki w biznesie i przeciwdziałania korupcji, relacji z klientami, odpowiedzialności za 
produkt, poszanowania praw człowieka oraz dialogu z partnerami zewnętrznymi.

W opinii autora analizowane raporty niefinansowe stały się instrumentem do zaprezentowa-
nia pozytywnego obrazu spółki. Profesjonalna grafika oraz uwypuklenie pozytywnych informacji 
niefinansowych pozwoliło firmie na wykorzystanie raportów do jej promocji. Taka sytuacja jest 
możliwa, ponieważ prawo bilansowe przewiduje jedynie kontrolę sporządzenia raportu niefi-
nansowego, bez uwzględnienia oceny jakościowej.



Sekcja nauk humanistycznych
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Krakowscy Konserwatyści wobec polityki kanclerza Klemensa 
von Metternicha, w okresie rabacji galicyjskiej – na podstawie 
pamiętników Pawła Popiela

Tematem pracy była analiza sytuacji w Galicji w połowie XIX w. pod kątem wpływu tych wy-
darzeń na środowisko krakowskich konserwatystów. Szczegółowej analizie zostanie podda-
ny stosunek miejscowej szlachty oraz inteligencji do jednego z inspiratorów rzezi galicyjskiej, 
mianowicie kierującego w owym czasie polityki rządu Cesarstwa Austriackiego, czyli kanclerza 
Klemensa von Metternicha. Celem tej rozprawy było rozpatrzenie różnorodnych stanowisk ja-
kie zostały sformułowane po tym wydarzeniu, od otwartego wystąpienia hrabiego Aleksandra 
Wielopolskiego i jego prorosyjskiej koncepcji, po zachowawcze reakcje środowiska konserwaty-
stów krakowskich. W dalszej części przybliżone zostały dylematy polskiej szlachty panujące po 
nieudanym powstaniu krakowskim oraz rabacji na temat dalszej koncepcji prowadzenia polityki 
w sprawie polskiej niepodległości. Rozpatrzone zostało starcie koncepcji insurekcyjnej, czyli dal-
szego dążenia do niepodległości w walce zbrojnej a także znacznie odmiennych lojalistycznych, 
czyli posłuszeństwa wobec panującego monarchy w konkretnym zaborze.

Podstawą badań były wspomnienia świadka owych wydarzeniach, mianowicie krakowskie-
go konserwatywnego działacza politycznego i publicysty, zawarte w wydanych po jego śmierci 
wspomnieniach z tego okresu, zatytułowanych “Pamiętniki Pawła Popiela 1807-1892”. Źródło 
to było podstawą do przybliżenia owych wydarzeń przez naocznego świadka tamtych wydarzeń, 
który pisze z perspektywy środowiska konserwatystów krakowskich.
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Sytuacja Polaków wysiedlonych na Zamojszczyznę w okresie 
okupacji niemieckiej w latach 1939–1944

Pojęcia dotyczące Zamojszczyzny w okresie drugiej wojny światowej, w polskiej historiografii 
odnoszą się w głównej mierze do akcji pacyfikacyjno-wysiedleńczych zorganizowanych przez 
władze niemieckie w latach 1942-1943 oraz polskiego ruchu oporu, który miał bronić przed 
represjami miejscową ludność. Celem pracy było jednak przedstawienie wydarzeń przed 1942 
rokiem, a mianowicie przesiedlanie Polaków na tereny Zamojszczyzny z obszarów wcielonych 
bezpośrednio do Rzeszy. Był to pierwszy etap Generalnego Planu Przesiedleńczego obejmują-
cego w założeniu tereny okupowanej Polski.

Powstałe do tej pory opracowania dotyczące regionu Zamojszczyzny nie poruszają tematu 
dotyczącego przesiedlania Polaków na te tereny. Autorka postarała się ukazać przebieg wysiedleń 
oraz sytuację polskich przesiedleńców na Zamojszczyźnie porównując opracowania dotyczące 
wysiedleń z terenów wcielonych do Rzeszy, dokumentów rządowych dotyczących polityki wo-
bec Polaków zamieszkałych na tych obszarach, a także w oparciu o materiały wspomnieniowe 
i relacje mieszkańców Zamojszczyzny, którzy pomimo trudnej sytuacji okupacyjnej nierzadko 
brali udział w akcjach mających na celu pomoc przesiedleńcom.

Analiza materiałów wykazała potrzebę prowadzenia dalszych badań nad zagadnieniem do-
tyczącym przesiedlania ludności polskiej na terenie Zamojszczyzny w latach 1939-1941, a tak-
że związanych z nim wątków organizowania pomocy przesiedleńcom, w tym działalności Rady 
Głównej Opiekuńczej.
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Rola historii w poezji Jacka Kaczmarskiego. Zarys problematyki

Praca przedstawia zarys problemu odwoływania się do historii w wierszach jednego z najwy-
bitniejszych polskich poetów, Jacka Kaczmarskiego (1957-2004). W swoich tekstach (których 
suma wynosi ok. 660) artysta często odwoływał się do wątków historycznych. Przedstawiał je, aby 
uświadomić widzom, że powtarzamy błędy popełnione przez naszych przodków w przeszłości.

Na potrzeby pracy opublikowane wiersze poety zostały przeanalizowane i sklasyfikowane 
według poruszanych zagadnień historycznych. Zagadnienie to wymagałoby pracy monumen-
talnej, gdyż wątki historyczne pojawiają się w 27% jego wierszy (ponad 160 utworów). Najbar-
dziej znamienitym przykładem zainteresowań historycznych Kaczmarskiego (z wykształcenia 
polonisty) jest program „Sarmatia”, który w całości oparty jest na odwoływaniu się do I Rzeczy-
pospolitej. Poeta wychodził z założenia, że przeżywane w każdym pokoleniu wydarzenia histo-
ryczne (zrywy, rewolucje, przełomy, odwilże itp.) nie są czymś nadzwyczajnym, każde pokolenie 
przeżywa to doświadcza ich raz lub dwa razy w życiu.

Rozpoczynając badania nad twórczością legendarnego autora „Murów”, należy przejść w kie-
runku szerokiej analizy kontekstów historycznych, co może przynieść korzyści np. w realizacji 
programu nauczania. Dotychczasowa literatura przedmiotu nie wyczerpuje tematu, a analizy 
kontekstów historycznych podejmowali się wyłącznie niehistorycy. Postuluje się więc, aby mo-
nografia dotycząca historii w utworach Kaczmarskiego została napisana przez historyka, a nie 
literaturoznawcę.
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The Image of the Devil in the TV Series “Lucifer” (2016–2020)

This paper analyzes the image of the devil as used in the TV series “Lucifer”, written, and direc-
ted by Tom Kapinos, produced by Warner Bros. Television Distribution in the years 2016-2019. 
The discussion focuses on the picture of the devil and how the patterns used therein make the 
viewer apply his or her knowledge of the well-known cultural concept.

In folklore, religion (Bible), and culture (movies such as “Satan”, “American Satan”, or “I Trap-
ped the Devil”) Devil is often considered as a son and the creation of God and brother of Christ. 
And then, after he opposed God and became his enemy, he started to be a fallen angel. The pic-
ture of the main character, Lucifer Morningstar, only partly follows the stereotypical image of 
a violent devil and as the embodiment of pure evil. The construction of the titular character 
is dynamic, which means that the viewer is made to constantly construct and reconstruct the 
image of Lucifer by phases, but not necessarily in chronological order, thus the evoked style of 
reception is non-linear.

The TV series provokes the viewer to compare the series’ version of the devil with cultural 
images. The spectator is aware that the TV series cannot be the reliable source of cultural kno-
wledge, but due to the foregrounded pseudo-referential function (described by Jakobson), one 
forgets about it and treats the series as a diegetic world (Plato), even if it is not real.
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O języku wartości wybranych piosenek Xaviera Naidoo

Praca wchodzi w zakres badań dotyczących języka osobniczego twórców kultury. Jak wynika 
z tytułu publikacji, przedmiotem badań był idiolekt jednego z bardziej znanych piosenkarzy 
niemieckich – Xaviera Naidoo. W pracy podjęto próbę opisu języka wybranych piosenek jego 
autorstwa w perspektywie aksjolingwistycznej. Tak ujęta perspektywa pozwoliła dowiedzieć się 
czegoś więcej o świecie wartości tego autora i odpowiedzieć na pytanie, w jaki sposób komuni-
kuje on w swoich tekstach wartościowania rzeczywistości. Poczynione analizy zmierzały rów-
nież do potwierdzenia tezy, że pogłębiona interpretacja tekstu artystycznego nie może się obyć 
bez aksjolingwistycznego oglądu materii językowej, z której tekst ten powstał. Taka interpretacja 
pozwala skuteczniej ujawnić oraz przeanalizować sensy symboliczne. Słuszność tego przekona-
nia potwierdzają analizy przedstawione w pracy..

Z powodu ograniczeń redakcyjnych opisany został w pracy język trzech utworów Xaviera 
Naidoo. Nie przeszkodziło to jednak we wstępnym rozpoznaniu cech badanego idiolektu, dzię-
ki czemu została wypełniona pewna luka w wiedzy o Xavierze Naidoo, a ściślej o świecie jego 
wartości, którym daje przenikliwy wyraz w swoich piosenkach.
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Granice Królestwa Polskiego za panowania dynastii Piastów

Pierwsze ślady granic na ziemiach polskich w  postaci wałów ziemnych i  grodów pochodzą 
z okresów plemiennych wspólnot terytorialnych występujących na przełomie VIII i IX wieku. 
Pierwszym udokumentowanym władcą z dynastii Piastów był Mieszko I. Rozwój terytorialny 
państwa Mieszka I zagrażał niemieckiemu margrabiemu Hodonowi, który stał na czele sąsiadu-
jącej z Polską Marchii Łużyckiej. Hodon obawiał się, że u granic rośnie w siłę wrogie państwo. 
Szczególnie zaniepokoił się zdobyciem przez Mieszka I zachodniej części Pomorza.

Najstarszy opis granic Polski pochodzi z  dokumentu „Dagome iudex”. Dzięki „Dagome 
iudex” można w przybliżeniu ustalić granice państwa polskiego u schyłku panowania Miesz-
ka. Miały one biec od Bałtyku, wzdłuż granic Prus, Rusi, Krakowa (czyli Małopolski), Moraw 
i Milska aż do Odry i wzdłuż niej do państwa/miasta gnieźnieńskiego. Kolejny władca dynastii 
Piastów, Bolesław, zorganizował wyprawę na Ruś, czego skutkiem było przyłączenie do Polski 
Grodów Czerwieńskich. Bolesław Chrobry poszerzył terytorium Polski o następujące ziemie: 
Łużyce, Milsko, Grody Czerwieńskie oraz tymczasowo o Czechy i Słowację. Po śmierci Herma-
na, który objął władzę po Bolesławie Śmiałym, w 1102 r. doszło do konfliktu między braćmi 
o Mazowsze. Od tego czasu obrona pogranicza była w interesie każdego z osobna władców. Sy-
tuacja z biegiem lat nie poprawiała się. Królestwo Polskie miało nadal słabo bronione granice. 
Pomorze Zachodnie, zdobyte w pierwszej połowie XII wieku przez Bolesława Krzywoustego, 
w okresie rozbicia dzielnicowego przeszło pod zwierzchnictwo niemieckie. Po śmierci Wacła-
wa III, Łokietek błyskawicznie opanował w 1306 roku Małopolskę, ziemię sieradzko-łęczycką 
oraz Kujawy i Pomorze Gdańskie. Kazimierz Wielki, syn Władysława Łokietka, objął władzę 
po śmierci ojca w 1333 r. Po objęciu tronu pod bezpośrednim panowaniem króla znalazły się 
ziemie: krakowska i sandomierska tworzące Małopolskę oraz poznańska i kaliska wchodzące 
w skład Wielkopolski. Do osobistego udziału w obronie granic lub wyprawie wojennej zobowią-
zani byli przede wszystkim ci, którzy posiadali dobra ziemskie: szlachta, władykowie, rycerze, 
wójtowie miejscy (oprócz duchownych).

Do wzrostu obronności granic RP przyczyniła się budowa warownych miast i zamków. Przy-
kładem zamku, który składał się na system ochrony granic, jest Zamek Królewski w Łęczycy. 
Niemal w całości został zbudowany z czerwonej cegły, osadzony na kamiennych fundamentach.
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O języku wybranych tekstów piosenek Philippa Burgera 
w perspektywie aksjolingwistycznej

Referat ten dotyczy idiolektu znanego w Niemczech piosenkarza i autora tekstów nurtu muzyki 
rockowej Philippa Burgera. Celem pracy było określenie sposobu komunikowania przez autora 
wartościowań, rozpoznanie elementów świata jego wartości oraz podjęcie próby uzasadnienia 
tego, że pogłębiona interpretacja tekstu artystycznego nie może się obyć bez analizy aksjolin-
gwistycznej materiału językowego, z którego ten tekst powstał. Wspomniany opis aksjolingwi-
styczny stanowił metodę realizacji zamierzonych celów.

W oparciu o  aparat pojęciowy językoznawstwa aksjologicznego przeanalizowane zostały 
w wybranych tekstach środki wyrażania wartościowań. Z analiz wynika, że do najważniejszych 
z nich zaliczyć trzeba mowę nie wprost, retorykę ironiczną oraz ekspresywizmy o niekiedy wul-
garnej modalności. Udało się ustalić, że do świata wartości autora piosenek niewątpliwie nale-
żą miłość, przyjaźń oraz braterstwo. Analizy komunikowania ocen wykazały ponadto, że Buger 
piętnuje w swoich piosenkach niektóre antywartości, m.in. ekstremizm czy fanatyzm.

W publikacji udowodnione zostało, że opis aksjolingwistyczny zasadniczo wspiera interpre-
tację tekstu artystycznego. Wykazano też, że pomimo stosowanych przez Philippa Burgera wielu 
pojęć o konotacjach ujemnych postuluje on w piosenkach świat pełen idei i nadziei.
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Polityka Konrada I Mazowieckiego względem Rusi i Prus w świetle 
źródeł

Tematem referatu jest próba przedstawienia polityki prowadzonej przez Konrada I Mazowie-
ckiego względem Rusi i Prus. Autor podjął się przybliżenia zagadnień związanych z podziałem 
terytorialnym Mazowsza pod władzą Konrada I, przybliżeniem działania Konrada I względem 
Prus i Rusi w latach 1200–1247, opisaniem stosunki mazowiecko-ruskie w tym okresie, a także 
działania zakonu krzyżackiego po 1228 r.

Zasadniczą podstawę do opracowania powyższej tematyki stanowiły poniższe źródła: “Codex 
Diplomaticus et Commemorationum Masoviae Generalis”; “Kodeks dyplomatyczny Księstwa 
Mazowieckiego, obejmujący bulle papieżów, przywileje królów polskich i książąt mazowieckich, 
tudzież nadania tak korporacyj jako i osób prywatnych”; “Kronika halicko-wołyńska”; “Kronika 
Wielkopolska”; “Kronika Ziemi Pruskiej”. Autor postarał się pokazać zmianę stosunku Konrada 
I Mazowieckiego do Prus przed i po wydarzeniach w Gąsawie w 1227 r., zwrócił także uwagę 
na najważniejsze wydarzenia mające wpływ na stosunki Mazowsza z Rusią i Prusami, a także 
relacje Konrada I z bratem Leszkiem I Białym mające wpływ na politykę zagraniczną młodsze-
go Kazimierzowica.

Pozyskane z opracowań wyniki badań pozwoliły uzyskać szczegółowe informacje dot. poli-
tyki Konrada I Mazowieckiego wobec Rusi i Prus oraz stwierdzić, że relacje księcia Mazowsza 
z Rusią układały się co najmniej poprawnie i pozwoliły na długofalową współpracę Konrada I 
Mazowieckiego i jego syna, Siemowita I Mazowieckiego, z księciem Danielem Romanowiczem.
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Sobór watykański I. Historia i dokumentacja

Niniejsza praca miała na celu zarysowanie przebiegu I-go Soboru Watykańskiego. Z uwagi na 
szczególne okoliczności tego wydarzenia, którym był między innymi proces zjednoczeniowy 
Włoch, oraz próba zbudowania na nowo majestatu władzy papieskiej, badanie dotykało w kil-
ku miejscach spraw doktrynalnych i teologicznych. Objawiało się to szczególnie wyraźnie przy 
omawianiu dokumentów IV sesji, która podejmowała sprawę nieomylności papieskiej. Sobór 
rozpoczął się w środę 8 grudnia 1869 roku, a zakończył się w czwartek 20 października 1870 
roku, listem apostolskim Piusa IX „Postquam Dei”, który wprawdzie na początku miał jedynie 
sobór zawiesić, jednakże szczególne wydarzenia – zajęcie Watykanu przez wojska włoskie, pod-
czas wspomnianego wyżej zjednoczenia Włoch – sprawiło, że dokument ten stał się w historio-
grafii de facto punktem kończącym Sobór Watykański I.

Pierwszy rozdział przedstawiał genezę zwołania soboru oraz opisywał, co zawarto w doku-
mentach pierwszych dwóch sesji. Kolejny skupiał się na dokumencie III sesji, to znaczy „Constitu-
tio Dogmatica Dei Fide Catholica”. Ostatni rozdział natomiast podejmował kwestię nieomylności 
papieża zawartą w „Constitutio Dogmatica prima de Ecclesia Christi”, szerzej znana jako kon-
stytucja „Pastor aeternus”.
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Organizacja i  struktura Straży Granicznej oraz ochrona granicy 
Rzeczypospolitej Polskiej przez Straż Graniczną w latach 1928–1939

Powołana 22 marca 1928 roku dekretem Prezydenta RP Ignacego Mościckiego - Straż Granicz-
na zajmuje ważne miejsce w istniejących formacjach granicznych. 1 kwietnia 1928 roku for-
macja rozpoczęła swoją działalność. Jej zadaniem była ochrona granicy północno-zachodniej, 
zachodniej i południowej.

Prezydent RP, na wniosek Ministra Skarbu, w porozumieniu z Ministrem Spraw Wojskowych, 
mianował dowódcę na czele Korpusu Ochrony Pogranicza. Do jego pomocy powołany został 
sztab. Komendzie Głównej Straży Granicznej podlegały bezpośrednio Inspektoraty Okręgowe, 
których było pięć (brygady), dzielące się na inspektoraty graniczne (bataliony), które z kolei 
dzieliły się na komisariaty (kompanie) i placówki graniczne (strażnice). Straż Graniczna pod-
legała trzem ministerstwom: Ministerstwu Skarbu, Ministerstwu Spraw Wewnętrznych i Mini-
sterstwu Spraw Wojskowych.

Struktura organizacyjna Straży Granicznej opierała się na rozporządzeniu ministra skarbu 
Gabriela Czechowicza „O Organizacji Straży Celnej” z 11 listopada 1927 roku oraz na rozpo-
rządzeniu ministra skarbu z 18 marca 1928 roku.

Głównymi zadaniami Straży Granicznej były: ochrona polskiej granicy państwowej i kon-
trola ruchu granicznego. Do ich obowiązków należała ochrona odcinka granicy państwowej 
o długości 3284,3 km.
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Korpus Ochrony Pogranicza w służbie granicznej: rola brygad, 
batalionów, strażnic, szwadronów KOP w ochronie granicy 
wschodniej II Rzeczypospolitej Polskiej

Praca ukazuje poszczególne zadania i rolę, jaką odgrywały jednostki Korpusu Ochrony Pogra-
nicza. Oprócz tego pokazuje historię jego powstania i okoliczności, które na to wpłynęły. Za-
równo brygady, bataliony, szwadrony jak i strażnice miały wiele istotnych roli i zadań takich 
jak pomoc medyczna cywilom i żołnierzom, ochrona granicy i pasa granicznego, zapewnienie 
bezpieczeństwa państwu i jego obywatelom. Nie było to proste, gdyż żołnierze zmagali się z wie-
loma przeszkodami np. atakami band terrorystycznych. Wszystko to rozpoczęła wielka niechęć 
rządu ZSRR do Polaków, gdyż uważali się za naród samostanowiący i nie chcieli granicy między 
II Rzecząpospolitą Polską, a Związkiem Radzieckim.

Korpus Ochrony Pogranicza to bardzo dobra idea, która została wprowadzona w  życie, 
a rola jednostek KOP takich jak brygady, bataliony, szwadrony, czy strażnice była nieocenio-
na. Ciągła modernizacja tych jednostek wpływała na ich rozwój i na ich wykonywane zadania. 
Kiedy jednostki KOP objęły pogranicze to system, który zabezpieczał tereny uległ zmianom. 
Powstały wtedy i zostały wypracowane nowe metody nadzorowania i pilnowania granicy i pasa 
granicznego, gdzie dla KOP pomagała Policja Państwowa. Patrząc na rezultaty jakie przyniosło 
powstanie Korpusu Ochrony Pogranicza śmiało można powiedzieć, że powstanie tej formacji 
było najlepszą decyzją.
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(Un)necessary Lay Participation in Administration of Justice 
Nowadays: If so, in What Form and to What Extent?

The confrontations were common throughout the history of the US between those who had ar-
gued that a non-lawyer judiciary threatens the integrity and independence of the law and those 
who had maintained that lay persons on courts keep the judiciary closer and more accountable 
to the people. The discussions on the issue are still taking place not only in the US but around 
the world. The second wave of global judicial reform is linked to the collapse of the Soviet Union 
in 1991. The reform in Poland began in 1995, which was related to the weakening participation 
of lay judges (ławników) in judicial panels. Lithuania has not yet introduced Lay Participation 
in the administration of justice.

The aim of this paper is to review Lay Participation in the European Union in order to assess 
the need for lay judges/juries in the administration of justice nowadays and to find the most op-
timal form and extent of Lay Participation. The qualitative research has been carried out. The 
methods for data collection employed have been thematic analysis and document selection, for 
data processing – document content analysis, and a dogmatic and comparative data analysis.

Of the fourteen EU countries where the importance of Lay Participation institute established 
at the highest (constitutional) level, five fail to define their form and extent in the Constitution 
(Bulgaria, the Czech Republic, Italy, Poland, Slovenia). The Constitutions of seven EU coun-
tries set out the form and extent of their involvement in the administration of justice (Ireland, 
Austria, Belgium, Denmark, Greece, Spain, Portugal), and the form of juries/jurors in criminal 
proceedings. In two countries, Croatia and Slovakia, the extent is not defined, only the form, 
respectively, juries/jurors and lay judges. However, constitutional regulation does not necessa-
rily work in practice.

The form of jury trial is more appropriate nowadays than the form of lay judges (mixed tri-
bunals) for Lay Participation. Juries/jurors’ form of Lay Participation may be modified and ad-
apted to the justice system of each state. It is important that the powers of such lay persons are 
limited. In this way, an unprofessional approach would be avoided where knowledge of the law is 
required, i.e., on the qualification and punishment of criminal offenses. The guilt is related to the 
question of fact, therefore, the life experiences of lay persons could be useful here, if necessary, 
deciding together with the professional judge. The other form, the institute of lay judges (mixed 
tribunals) is criticized because their participation in the increasingly complex legal systems with 
increasingly sophisticated assessments is no longer in keeping with the times. It is recommen-
ded to establish jury trial only in criminal proceedings of resonance cases in the first instance.
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Legal issues of functioning of the Lublin Triangle nowadays and in 
the nearest future

In Central and Eastern Europe, even in the Middle Ages and Early Modern times, the deve-
lopment of foreign and domestic policy was not based solely on the personal whims of the mo-
narch, and the political tradition of these countries had never identified the leader with the entire 
state mechanism. And despite the fact that in Poland and Lithuania at that time democracy was 
aristocratic, and in Ukraine it tried to acquire the features of the Cossack, the pluralistic model 
of decision-making allowed to sign the Union in Lublin in 1569, which left a significant mark 
on the common history of our states, but also on the traditions, mentality and consciousness of 
our people. Probably, these political traditions motivated our people and the leadership of our 
states to create a modern platform for political, economic, cultural and social cooperation be-
tween Lithuania, Poland and Ukraine.

However, pointing out a number of common features between the Lublin Union and today’s 
platform «Lublin Triangle», it is impossible not to point out the progressive differences that have 
made the idea of   such tripartite cooperation a reality. First of all, it is a significant development 
of such a principle of law as equality - and in its public law sense, because in the modern Lublin 
integration doctrine there is no place for winners and losers, hegemonic nations and nations 
forced to reckon with the will of these hegemons, and in the private-legal sense, because each 
of the member states of the platform enshrined in its constitutions the principles of democratic 
governance, human-centeredness, legal certainty etc.

The creation of the Lublin Platform, of course, provides an opportunity to predict even de-
eper integration of political, economic and military capabilities of our countries against the 
background of Russian aggression against Ukraine, but to implement such a forecast requires 
extensive work, among which is the increase of tripartite meetings between our foreign mini-
sters and the gradual transformation of the Lublin Triangle into a «quadrangle» - because the 
functioning of this platform without the participation of democratic Belarus makes this pro-
ject incomplete, imperfect and fails to achieve its ultimate goal - building peace, security and 
political stability in the region, spreading democratic governance and eliminating dictatorial 
regimes throughout the European continent, not just within the European Union or any other 
supranational entity in the EU.

Thus, we have the opportunity to say that the modern Lublin format of relations between 
our countries is a prerequisite for long-term and productive relations that will contribute to the 
establishment of peace, security, political stability, as well as the establishment and strengthe-
ning of democratic trends on the European continent.
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The scope of the International Criminal Court’s territorial 
jurisdiction in relation to the Rohingya genocide case

This paper covers the topic of the International Criminal Court’s territorial jurisdiction under 
article 12(2) of the Rome Statute in the context of the Pre-Trial Chamber’s decision to Authori-
ze an Investigation into the situation of the Rohingya ethnic group, residing in the Republic of 
the Union of Myanmar (Burma). The ICC’s Prosecutor stated that discrimination, institutiona-
lized oppression, human rights violations, and hostility against the group systematically occur 
in the territory of Myanmar. Due to the “clearance” launched by the military and 2016/2017 wa-
ves of violence against Rohingya people, which took place in the territory of Myanmar, at least 
900,000 of them fled to Bangladesh – a State Party to the Rome Statute. That gives rise to a need 
of defining the scope of Court’s jurisdiction when the crimes occurred partially on the territory 
of a State Party and partially on the territory of a non-State Party.

The paper includes an analysis of the exercise of the Court’s jurisdiction, when only the con-
sequences of the conduct in question occurred in the territory of a State Party, in the light of the 
specificity of the crime of deportation or forcible transfer of population – a crime against hu-
manity. To explore the subject matter the paper examines it in view of the rules and principles 
of international law, the Court’s Elements of Crimes document, “effect doctrine” and principles 
of territoriality and ubiquity.

The conclusion contains a statement that the application of the effects doctrine in determi-
ning the jurisdiction of the tribunal is admissible, which would allow to cover the situation of 
ethnic cleansing committed in non-State Party, when the foreseeable result in the form of escape 
of victims to the territory of the State Party is produced and the rules of restrictive interpreta-
tion, particular to criminal law, application of human rights, complementary to national crimi-
nal jurisdiction are fulfilled.
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Mediacja jako forma rozwiązywania konfliktów w administracji 
publicznej

Mediacje w postępowaniu administracyjnym ściśle wiążą się z rozwiązywaniem konfliktów za-
chodzących pomiędzy stronami w procesie administracyjnym. Owa więź ma wiele aspektów, 
które poddawane są w literaturze coraz szerszej analizie. Niebagatelną rolę w procesie mediacji 
podczas postępowania administracyjnego odgrywa osoba mediatora. Autorzy obszernie zde-
finiowali pojęcie mediacji, mediatora, konfliktu oraz konfliktu w administracji publicznej, by 
móc oprzeć swoją analizę na konkretnej płaszczyźnie, jakiej dotyczy problem rozwiązywania 
konfliktów w gałęzi prawa, jaką jest administracja z zawężeniem zakresu do administracji pub-
licznej. W artykule autorzy podjęli próbę rozważenia jak istotną rolę przy rozwiązywaniu kon-
fliktów pełni proces mediacji w postępowaniu administracyjnym.

Opierając swoje stanowisko na wnikliwej analizie artykułów naukowych oraz znanych po-
wszechnie praktyk stosowanych w administracji publicznej doszli do wniosku, iż mediacja jest 
nieodzownym elementem rozwiązywania powstałych konfliktów. Przyjęte założenia oparte są 
w znacznej mierze na analizie przyczyn konfliktu oraz sposobie jego rozwiązania, który będzie 
satysfakcjonujący dla każdej ze stron uczestniczących w  danym konflikcie. Najważniejszym 
aspektem, który przynosi najbardziej efektywne w skutkach rozwiązanie powstałego konfliktu, 
jest zdaniem autorów postępowanie mediacyjne. Autorzy dążyli do wyczerpującego scharak-
teryzowania owego postępowania oraz do zestawienia go z jego ustawową regulacją w admini-
stracji publicznej.

Zastosowane liczne regulacje mają za zadanie pozytywnie scharakteryzować wizerunek ad-
ministracji publicznej między innymi poprzez zastosowanie licznych instrumentów mających 
na celu propagowanie, oraz dążenie do osiągnięcia konsensusu między wszystkimi podmiotami 
biorącymi udział we wspomnianym konflikcie. Przedstawione regulacje mają również na celu 
propagowanie, oraz zapewnienie obywatelowi gwarancji współpracy, a także partnerskiego po-
dejścia ze strony administracji publicznej. Potwierdzeniem chęci współpracy ze strony admi-
nistracji publicznej jest wspomniana instytucja mediacji, która ma za zadanie uwzględnienie 
interesu każdej ze stron postępowania oraz rozstrzygnięcie danego sporu w sposób polubowny 
i jak najmniej rażący w skutkach dla każdej ze stron.
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Terror i terroryzm na Kresach Południowo-Wschodnich 
w dwudziestoleciu międzywojennym

Niniejsza praca ma na celu scharakteryzowanie trudnych relacji panujących na kresach wschod-
nich, wyjaśnienie terminologii obszaru oraz terminologii związanych ze stosowaniem przemocy 
i agresji, zarówno wobec obywateli jak i obywateli wobec państwa. Metodami badawczymi jakich 
użyto do napisania referatu były przede wszystkim metody: formalno-dogmatyczna oraz mo-
nograficzna. Metodami wspomagającymi były zaś: analiza literatury, desk research oraz metoda 
komparatystyczna. Pozwoliły one na przedstawienie spójnego obrazu analizowanego zagadnie-
nia. Referat polega na relacji stanu rzeczy, w związku z czym kwalifikuje się do prac przeglądo-
wych. Literatura analizowana w celu stworzenia niniejszej pracy opierała się przede wszystkim 
na pozycjach z zakresu przedmiotu, dotyczących faktów historycznych.

W pierwszej części referatu autor dokonał analizy pojęć związanych z Kresami. W głównej 
mierze koncentrując się na umiejscowieniu ich w przestrzeni historycznej oraz geograficznej. 
Poddano rozważaniom problematykę wielonarodowościowych stosunków na terenach II Rze-
czypospolitej. W kolejnej części pracy objaśniono różnicę pomiędzy terroryzmem a terrorem, 
etymologiczne znaczenie słowa terror. Przeanalizowano charakterystyczne cechy i przejawy ter-
roryzmu. Poruszono również kwestię terroryzmu politycznego. Trzecia część referatu zajmuje 
się rozważaniami na temat postrzegania Wojska Polskiego. W rozdziale tym szczególną wartość 
przypisuje się przeprowadzeniu akcji rewindykacji cerkwi prawosławnych oraz do roli osad-
ników wojskowych, jaką odegrali w obronie pogranicza. Ostatnia poświęcona została przede 
wszystkim terroryzmowi, jakiego dopuszczały się grupy dywersyjne wywodzące się ze Związku 
Socjalistycznych Republik Radzieckich wraz z Organizacją Ukraińskich Nacjonalistów i Ukra-
ińską Wojskową Organizacją. Poruszono także temat zamachu na Marszałka Józefa Piłsudskie-
go i Ministra Bronisława Wilhelma Pierackiego.

Niniejsza praca ukazuje, z jakimi zagrożeniami musiała się zmagać ludność Kresowa w dwu-
dziestoleciu międzywojennym oraz to jakie radykalne instrumenty musiało podnieść Państwo 
Polskie, aby chronić swoich obywateli. W ocenie autora z dozą dużego prawdopodobieństwa 
sytuacja na Kresach Wschodnich z biegiem czasu ulegałaby normalizacji. Jednakże naleciało-
ści i ból pozostawiony po krwawym okresie, który został spotęgowany rozpoczęciem II Wojny 
Światowej uniemożliwił zjednoczenie narodu.
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Current issues of the land reform according to Ukrainian law

The article is devoted to the history of land reform in Ukraine, analysis of its stages and its indi-
vidual components, the latest changes in the regulatory framework for the opening of the land 
market and related issues.

The reasons for the introduction and evolution of the moratorium on the alienation of agri-
cultural land and the results of its impact on public relations are studied. A review of the course 
of consideration of the law amending the regulatory framework for amendments to the Land 
Code of Ukraine and other regulations regarding the abolition of the moratorium on the aliena-
tion of agricultural land and the opening of the land market was made. The comparative analy-
sis of the introduced changes is carried out, the legal status of subjects of property relations on 
agricultural land plots and features of regulation of land relations are defined.

Changes in the legal framework of land law in the context of complete legal regulation of 
public relations regarding the abolition of the moratorium on the alienation of agricultural land 
and the opening of the land market are analyzed, identified potential risks that may complicate 
land reform and suggested ways to eliminate them.
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Czy ograniczenie wolności słowa w Internecie jest dopuszczalne? 
Rozważania teoretycznoprawne

Rządowy projekt ustawy o ochronie wolności słowa w internetowych serwisach społecznościo-
wych przygotowany przez Ministerstwo Sprawiedliwości (wersja z dnia 15 stycznia 2021 r.), spot-
kał się z dużym rezonansem społecznym. Inicjatorzy uzasadniali powstanie projektu potrzebą 
ochrony wolności słowa, zaś komentatorzy dostrzegli zagrożenie owej wolności.

Celem pracy była próba odpowiedzi na pytanie, czy ograniczenie wolności słowa w Inter-
necie jest dopuszczalne. Dokonano analizy i egzegezy obowiązujących regulacji prawnych oraz 
orzecznictwa sądów i trybunałów.

W oparciu o przeprowadzone rozważania można stwierdzić, że obowiązujące w Polsce regu-
lacje przyznają ustawodawcy możliwość wprowadzania ograniczeń, jednakże nie powinny mieć 
one formy cenzury prewencyjnej. Ponadto można dostrzec, że wolność słowa nie ma charakteru 
absolutnego i w obecnym stanie prawnym zakreślona jest w pewnych granicach. Głównym wy-
znacznikiem tych granic są prawa i wolności innych osób, a także porządek prawny i społeczny.
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Dopuszczalność wykonywania czynności operacyjno-
rozpoznawczych w systemach teleinformatycznych a prawo do 
poszanowania życia prywatnego

Celem niniejszej pracy było przedstawienie wybranych zagadnień związanych z  wykonywa-
niem czynności operacyjno-rozpoznawczych przez policję oraz inne wyspecjalizowane służby, 
uprawnione na mocy przepisów prawa do poszukiwania, gromadzenia i weryfikacji informacji 
dotyczących potencjalnej działalności przestępczej. W ocenie autora, niepokój budzi możliwość 
uzyskania przez służby dostępu do coraz bardziej wyrafinowanych narzędzi nadzoru, co w po-
łączeniu z niejasnymi przepisami dotyczącymi kontroli wykonywania czynności operacyjnych, 
stwarza ryzyko zbyt daleko posuniętej inwigilacji. Powyższe nasuwają również konieczność 
odpowiedzi na pytanie, czy krajowe ramy prawne regulujące kwestię wykonywania czynności 
rozpoznawczych przez służby nie naruszają standardów ochrony praw człowieka określonych 
w Konstytucji oraz Konwencji o Ochronie Praw Człowieka i Podstawowych Wolności.

Przed przejściem do analizy głównego problemu badawczego opisanego w niniejszej pracy 
autor dokonał opisu krajowych regulacji prawnych odnoszących się do czynności operacyjno-
-rozpoznawczych służb, zasad oraz dopuszczalności ich wykonywania. Następnie autor poddał 
analizie wybrane aspekty przechwytywania komunikacji oraz wiadomości w systemach telein-
formatycznych przez polskie służby oraz pozyskiwania danych komunikacyjnych, by następnie 
określić, w jakich obszarach życia inwigilacja może być szczególności stosowana. W pracy za-
prezentowane zostały wybrane przepisy prawa krajowego, które zdaniem autora znacząco roz-
szerzyły w ciągu ostatnich lat uprawnienia policji i służb w Polsce. Podsumowaniem rozważań 
było przedstawienie wniosków autora tekstu, dotyczących potencjalnego zagrożenia naruszenia 
prawa do poszanowania życia prywatnego oraz tajemnicy korespondencji w sytuacjach prze-
chwytywania korespondencji elektronicznej i uzyskiwania dostępu do rejestrów telefonicznych 
i internetowych w celach dochodzeniowych oraz operacyjno-rozpoznawczych. W powyższym 
celu, autor przeanalizował nie tylko wybrane akty prawa krajowego i międzynarodowego, ale 
również stanowisko doktryny oraz orzecznictwa sądów krajowych oraz ETPC.
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Mężczyzna maltretowany w ujęciu prawno-socjologicznym

Osnową niniejszego referatu jest przemoc w środowisku domowym. Uwzględnia się tu wyłącz-
nie związki monogamiczne, gdy kobieta i mężczyzna zamieszkują wspólnie, ale niekoniecznie 
są w  formalnym związku małżeńskim. Przedstawione zostaną zalążki ewolucji tradycyjnego 
i  stereotypowego podejście społeczeństwa do roli rodziny w kontekście używanej przemocy 
i agresji. Scharakteryzowane zostaną najczęściej stosowane formy znęcania się psychicznego 
i fizycznego. Przedstawiona zostanie sytuacja prawna na podstawie przepisów prawa krajowe-
go i międzynarodowego, z uwzględnieniem regulacji Konwencji Stambulskiej z 2011 roku oraz 
programu Unii Europejskiej – Daphne.

Poniższa praca ma charakter przeglądowy. W trakcie jej pisania wykorzystane zostały na-
stępujące metody badawcze charakterystyczne dla nauk społecznych: formalno-dogmatyczna 
i komparatystyczną. Pozwoliły one na przedstawienie syntetycznego obrazu analizowanego za-
gadnienia. Treść opierała się przede wszystkim na analizie aktów prawnych. Dodatkowo posłu-
żono się literaturą wyjaśniającą pojęcia związane z tematem referatu.

Coraz częściej mężczyzn stają się ofiarami przemocy domowej. Tradycyjny podział ról - na 
męskie i kobiece - zatarł się pod wpływem metroseksualizmu, feminizmu, postaw społecznych 
wobec kobiet, traktowania ich przez inne kobiety i ocenianie współcześnie na równi z mężczy-
zną, a niekiedy wyżej niż mężczyzn. Syndrom mężczyzny maltretowanego - ofiary ze strony ko-
biet to obszar słabo rozpoznany, jednakże coraz bardziej widoczny.
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Udział studentów w wyborach powszechnych w Polsce

Organizacja wyborów powszechnych jest jednym z podstawowych założeń demokratycznego 
państwa, którym jest Polska. Stanowi urzeczywistnienie zasady suwerenności narodu. Suweren 
realizuje swoją władzę w sposób pośredni lub bezpośredni. Podstawową formą wyrażania swo-
jej woli przez obywateli jest czynny udział w wyborach powszechnych, które mają charakter 
pięcioprzymiotnikowy. Powinny być powszechne, bezpośrednie, równe, tajne i proporcjonalne. 
Powszechność określa przesłanki, które są obligatoryjne, aby dany obywatel mógł zagłosować. 
Wszystkie z nich są spełnione dla większości studentów. Analiza frekwencji wyborczej w Polsce 
wskazała, że wśród ogółu Polaków, tylko około połowa korzysta z czynnego prawa wyborczego.

Celem pracy jest przedstawienie wyników badań własnych na temat korzystania z czynnego 
prawa wyborczego przez studentów. Badania te polegały na zebraniu informacji od studentów 
w ankiecie elektronicznej, która zawierała pytania otwarte i zamknięte. Pierwsza część zbiera-
ła podstawowe dane demograficzne, natomiast kolejna część służyła określeniu częstotliwości 
udziału w wyborach przez studentów. Kolejne pytania dotyczyły poznania motywacji lub jej 
braku do głosowania, a także sposobów wyboru kandydatów. Końcowa część ankiety służyła 
poznaniu opinii na temat wybranych możliwości ułatwienia dostępu do wyborów oraz podania 
propozycji mających na celu zwiększenie frekwencji wyborczej.

Uzyskane wyniki wykazały, że respondenci w przeważającej większości (88%) biorą udział 
w wyborach. Co istotne, wybór kandydata opierają na świadomej, przemyślanej wcześniej de-
cyzji. Studenci traktują wybory jak swój obowiązek, chociaż sądzą, że system wyborczy w Polsce 
zdecydowanie wymaga zmian. Ponad połowa studentów wskazała, że tą zmianą powinny być 
elektroniczne wybory. Badanie może być wstępem do dyskusji na temat możliwości oddziały-
wania na zwiększenie partycypacji wyborczej w Polsce.
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Księgowość kreatywna i agresywna, White Collar Crimes w ujęciu 
kryminologii i etyki zawodowej

Celem pracy jest ukazanie jak księgowość i rachunkowość prowadzona w sposób agresywny stają 
się instrumentem do popełniania czynów karalnych. Ponadto wskazane zostały podstawowe za-
sady etyki zawodowej księgowych. W celu zobrazowania mechanizmu powstawania kreatywnej 
przestępczości przybliżona została teoria przestępstw białych kołnierzyków E. H. Sutherlanda.

Przedmiotowa praca ma charakter typowo przeglądowy. W trakcie pisania pracy wykorzy-
stane zostały następujące metody badawcze: dogmatyczno-prawna, monograficzna i analiza li-
teratury przedmiotu. Praca składa się z kilku wzajemnie uzupełniających się części. Na wstępie 
przedstawiona została definicja rachunkowości i księgowości. Następnie zdefiniowano księgo-
wość kreatywną i agresywną. Ponadto wskazano prawidłowe wzorce zachowań zawarte w pra-
wodawstwie krajowym i międzynarodowym na przykładzie kodeksów etycznych. Objaśnione 
zostało również zjawisko tak zwanych przestępstw białych kołnierzyków. Szerzej omówiono 
teorię white collar crimes wybitnego kryminologa Edwina H. Sutherlanda oraz efekty jego ba-
dań. Zestawiono też statystykę popełnianych przestępstw gospodarczych i ich wykrywalności 
w Polsce na przestrzeni ostatnich lat oraz możliwości prawne karania tego procederu. W dal-
szej części podanych zostało kilka przykładów przestępczości białych kołnierzyków Stanach 
Zjednoczonych Ameryki, Niderlandach, Japonii oraz Polski na przestrzeni kilkudziesięciu lat.

W oparciu o dostępne źródła wykazano zależność między prowadzeniem rachunkowości 
i księgowości w sposób agresywny a rozwojem przestępczości gospodarczej oraz aspekt krymi-
nologiczny zagadnienia. Wykazano, że teoria E. H. Sutherlanda jest w aspekcie uwarunkowań 
osób popełniających przestępstwa gospodarcze jak najbardziej aktualna.
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Use of personal data by social networks: legal aspect

In modern society, social networks are becoming increasingly popular as a means of communi-
cation. Almost the whole world uses social networks both in private life and for work. Therefore, 
the question of the legal use of such social networks of personal data of people is very important, 
and whether such use is legitimate and meets the requirements of personal data protection, that 
has become the topic of scientific work.

First of all, the paper states what is personal data, what is a list of information about an in-
dividual, by which person can be specifically identified. It analyzes the main requirements in 
the field of legal use and protection of personal data, in particular regarding the free will when 
giving consent to the use of personal data, as well as how such data can be used and how such 
use should be protected according to the law.

The following are examples of misuse and dissemination of personal data in the field of so-
cial networks, in particular: lawsuit for the use of children’s personal data against TikTok; the 
need to consent to the processing of personal data for the use of Facebook and Instagram and 
the opinion of users on the compulsion to provide such consent; the recent merger of Clubhouse 
users’ personal information into the Internet, the reaction of society and social network develo-
pers; other examples of the use and distribution of personal data in various social networks (e.g. 
WhatsApp, LinkedIn). Also, the statistics of illegal use and dissemination of personal data of so-
cial network users in recent years, the practice of different countries to prevent this are analyzed.

Finally, conclusions are drawn about current legal aspects in the use of personal data by 
social networks and prospects for the protection by law of personal data in social networks in 
different countries.
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Legal aspects of mandatory vaccination in the European Union

For decades, outbreaks of infectious diseases in the world have been sparking debate over he-
alth care. In this regard, vaccination became one of the most effective ways to protect the human 
condition. Although vaccination is a fairly common preventive medical intervention in many 
States, possible side effects and subsequent mortalities, and possible ineffectiveness of vaccines 
overall still make the population distrustful of vaccination.

There is a legal issue between the interest of the individual and the part of society that may 
view the unvaccinated person as a danger to others. Establishing a fair balance between the public 
and private interests, i.e. the restriction of the rights of the individual for the benefit of society, 
is not a new challenge for law: when the state fulfilling its responsibilities, situations arise that 
may require limiting individual liberties.

Before establishing a mandatory vaccination policy, any State must first verify its introduction 
in consonance with the following criteria if it wishes to ensure a decent balance between health 
care and individual rights: 1) legitimate aim. 2) adherence to the principle of legality 3) strict 
necessity 4) proportionality.

The European Court of Human Rights (ECtHR) court practice in this area is unanimous: 
mandatory vaccination is legally justified. In Vavřička and Others v. the Czech Republic case 
2021 the ECtHR ruled that the protection of children’s health justifies mandatory vaccination, 
as the benefits of vaccination outweigh any possible risks of side effects. Moreover, almost all 
European Union countries have recommended or introduced mandatory vaccinations against 
some diseases, except for Iceland, which did not approve hepatitis B vaccination.

Although opponents of mandatory vaccination may indeed not vaccinate their children, it 
is unlikely that the international community is going to recognize the absolute right of a per-
son not to be vaccinated (e.g by allowing an unprotected child without contraindication to the 
school) in the near future.
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Mitigation of climate change: fostering progress through law and 
regulation

In recent decades, the world community has remained extremely concerned about the threate-
ning trends of climate change on our planet due to global warming, which, according to scien-
tists, including anthropogenic factors, i.e. human activities. Nowadays global climate change is 
one of the most acute problem of human development, ignoring which in the nearest future will 
lead to negative consequences for the economy and society as a whole.

That is why the attention of the leadership of international organizations and leading Euro-
pean countries, which are trying to create an effective international legal mechanism for resol-
ving the issue of climate change and mitigate it influence, are constantly focused on this issue. 
Due to this article, it will be presented the goals and value of climate policy, as well as the legal 
framework for its implementation.

The growing importance of climate change is particularly visible in changes to the legal fra-
mework of the European Union’s energy and climate policy. This thesis briefly provides a com-
prehensive overview of the international legal mechanisms for climate change regulation leading 
to the establishment of the 1992 United Nations Framework Convention on Climate Change 
(UNFCCC), the adoption of the 1997 Kyoto Protocol and many others. Especially, it will fo-
cus on the Paris Agreement and European Green Deal - the most important strategy of the EU 
climate policy with the main goal of achieving climate neutrality by 2050. Thereafter, it will be 
considered participation of Ukraine in the fostering mitigation of climate change.

Finally, this thesis attempts to determine the list of proposals and recommendations for the 
improvement of international cooperation of the mechanism in the context of climate change 
prevention.
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Kanibalizm w ujęciu prawno-kryminologicznym

Istnieją zjawiska, które wzbudzają w człowieku odrazę, wstręt, abominację lub wzgardę, zdziwie-
nie czy kontrowersję. Jednym z nich jest spożywanie mięsa ludzkiego przez innych ludzi. Pomimo, 
iż współcześnie mienimy się społeczeństwem tolerancyjnym i otwartym na wszelkie odmienno-
ści, to kanibalizm jest tym zachowaniem, które budzi w społeczeństwie grozę i brak akceptacji.

Celem niniejszego artykułu jest przedstawienie motywacji oraz karalności kanibalizmu w Pol-
sce. W pracy posłużono się metodami charakterystycznymi dla nauk społecznych a w szczegól-
ności: formalno-dogmatyczną oraz komparatystyczną, Treść została oparta na analizie i krytyce 
ogólnodostępnej literatury, aktów prawnych a  także na podstawie artykułów internetowych 
w tym Nathan Constantine, Anne Applebaum i Michelle Kamiński. Przeprowadzono również 
badanie sondażowe mające zobrazować współczesny pogląd dotyczący akceptacji kanibalizmu 
w określonych sytuacjach a także znajomość jego penalizacji. W pracy zostało zaprezentowane 
powyższe zjawisko w ujęciu historycznym i prawnym oraz studium przypadków. Przedstawio-
no etymologię tego zjawiska, jego przyczyny i rodzaje. Scharakteryzowane zostały rzeczywiste 
sytuację, do których doszło, a ofiara została zjedzona.

Ludożerstwo towarzyszyło człowiekowi od samego początku. Przyczyny dopuszczania się 
tego antypatycznego zjawiska bywały różne, od głodu, po religijne praktyki. Niekiedy zachwia-
na psychika albo ciekawość stawały się bodźcem do uprawiania kanibalizmu. W chwili obecnej 
kanibalizm jest czynem moralnie odrzuconym i prawnie zakazanym bez względu na przesłanki. 
Budzi on jednak ogromne zainteresowanie społeczne.
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Kwoty płci i parytety wyborcze jako gwarancja równego udziału 
w polityce - analiza wybranych zagadnień

W niniejszej pracy szczegółowej analizie poddano wyniki wyborów parlamentarnych do Sejmu 
z lat 2007-2019 oraz procedurę wyborczą w kontekście równej liczby obu płci na listach wy-
borczych. Celem badań było zaprezentowanie następstw zmian legislacyjnych wobec wprowa-
dzenia kwot płci do porządku prawnego. Ponadto w pracy porównano uregulowania kwotowe 
występujące w wybranych państwach.

Parytety wyborcze i kwoty płci należy rozpatrywać w kontekście zasad prawa wyborczego, 
w szczególności powszechności wyborów, która w demokratycznym państwie jest jedną z za-
sad wolnych wyborów.

Ocena wyników analizy statystycznej wykazała zwiększony udział kobiet partycypujących 
w życiu politycznym, jednakże w nieznacznym stopniu przełożyło się to na podział mandatów 
do izby niższej parlamentu w Polsce. Podsumowując, należy wskazać, że ustawowe kwoty płci 
wywołują zastrzeżenia natury konstytucyjnej oraz naruszają zasadę powszechności wyborów.
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Nieścisłość legislacyjna w polskiej praktyce ustawodawczej. Próba 
analizy

Tematem pracy było omówienie sprzeczności w niektórych aktach prawnych wydanych przez 
Parlament RP, Prezesa Rady Ministrów, Radę Ministrów i poszczególnych Ministrów Rzeczpo-
spolitej Polskiej w czasie pandemii wirusa SARS-CoV-2 w roku 2020 i 2021. W pracy zostały 
przedstawione i scharakteryzowane błędy legislacyjne w najważniejszych tekstach prawnych, 
które miały regulować działanie państwa oraz poszczególnych jednostek w czasie jednego z naj-
większych kryzysów światowych po 1945 roku.

Wskazano problemy z jakimi borykała się władza wykonawcza oraz ustawodawcza. Zosta-
ły przytoczone wyroki sądów (Sądu Najwyższego oraz sądów administracyjnych), które jedno-
znacznie odniosły się do legalności wydanych aktów prawnych. Po przeprowadzeniu analizy 
stwierdzono, że rozporządzenia oraz ustawy wydane w roku 2020 mające na celu przeciwdzia-
łanie skutkom pandemii COVID-19 zawierają wiele błędów.
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How does one build resilience to cope with anxiety related to 
COVID-19? Meta-analysis with commentary

There is no doubt that the 2020 outbreak of COVID-19 will go down in history as one of the 
biggest crises of the 21st century. There are many areas of human activity that have been affected 
by the disease and all its effects. It has been a devastating blow for the economies and health care 
systems of many countries all over the world. However, currently, the situation is still unfolding 
so the full impact of SARS-CoV-2 on human life is yet to be discovered. It is well established 
that crises like this one usually involve psychological trauma, stress, and anxiety. In the times of 
social distancing, prevention procedures and the whole “aura” of an incoming threat it is hard 
to function properly. In fact, many people express the expectation that in the future they will be 
able to “live normally”, thus, considering the current situation to be abnormal. That is why psy-
chological treatment and activities that build psychological resilience are of great importance, 
especially during the ongoing COVID-19 outbreak.

In the article, the author analyzes different theories related to resilience in order to describe 
the most important components of psychological resilience that should be included in terms 
of COVID-19 response. There is also a discussion about the possible reasons why the outbreak 
brings so much anxiety in people’s minds. Was it possible to prepare for this situation? How can 
one prepare for similar events in the future? By going through recent publications in this sub-
ject, the author points out key ideas regarding resilience. He analyzes what activities, attitudes 
and traits promote the ability to cope with this difficult situation.

One interesting finding is that psychological resilience might be related to a personality type, 
e.g., introverts and extraverts may have different solutions and different effectiveness in that 
regard. Ultimately, the author includes his own opinions and propositions for health care pro-
fessionals on how to support people with anxiety caused by COVID-19 and how to help them 
build their own resilience.
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Dziecięce rozumienie pojęć abstrakcyjnych. Wyzwalanie rozumienia 
pojęcia tolerancja z dzieckiem w młodszym wieku szkolnym

Prezentacja stanowi próbę przybliżenia fragmentu przeprowadzonych jakościowych badań 
w działaniu (Action Research) nad tworzeniem sytuacji edukacyjnej, sprzyjającej wyzwalaniu 
rozumienia pojęcia tolerancja z dzieckiem wczesnej edukacji. Kierując się socjokulturową kon-
cepcją L. S. Wygotskiego uznano, że dziecko w tym wieku jest zdolne do rozmów na tematy 
trudne, złożone i niejednoznaczne, a zatem o tolerancji, jeśli otrzyma wsparcie w sferze swoje-
go najbliższego rozwoju.

Głównym celem przeprowadzonych badań była zatem próba wyzwalania rozumienia pojęcia 
tolerancja z dzieckiem wczesnej edukacji poprzez tworzenie odpowiednich warunków eduka-
cyjnych, osadzonych w koncepcji L. S. Wygotskiego. Dla realizacji takiego celu badań empirycz-
nych przeprowadzono jakościowe badania w działaniu, składające się z etapów diagnozowania, 
planowania, realizowania i oceniania zgromadzonego materiału badawczego. Wstępna diagnoza 
obejmowała analizę lektur, tekstów literackich zawartych w podręcznikach szkolnych, z których 
korzysta badane dziecko (uczennica III klasy wczesnej edukacji), poradniki metodyczne dla 
nauczyciela przynależne do tych podręczników oraz podstawę programową. Ustalono z dużym 
prawdopodobieństwem, iż w procesie kształcenia badane dziecko nie zapoznało się z pojęciem 
tolerancja. Następnie podjęto próbę przygotowania “nieszkolnych” pytań do kilku sytuacji z fil-
mu „Shrek”. Takie pytania miały pełnić rolę niedyrektywnego nakierowywania dziecka na ro-
zumienie czym jest tolerancja w odróżnieniu od nietolerancji. W pewnych odstępstwach czasu 
przeprowadzono dwa wywiady otwarte z dzieckiem przy wykorzystaniu kadrów i fragmentów 
filmu “Shrek”. Badane dziecko wykonało następnie rysunek dla zobrazowania, jak rozumie po-
znawane pojęcie. Zgromadzony materiał badawczy z wywiadów i rysunku posłużył autorkom 
projektu do ustalenia, że badane dziecko zrozumiało pojęcie tolerancja po cechach postaci fil-
mowych i w ich zachowaniach. Dla poszerzenia rozumienia tego pojęcia poza film “Shrek” prze-
prowadzono kolejne badanie budując rusztowanie (scaffolding), a w nim niedyrektywne pytania 
do filmu „Epoka lodowcowa” cz. I. Te pytania ułożono w występujących po sobie typach uczenia 
się osadzonych w koncepcji L. S. Wygotskiego, w interakcji nauczyciel-uczeń.

Prezentowany fragment badań w działaniu pokazuje proces uczenia się studentów pedago-
giki, jak można ułatwiać dziecku wczesnej edukacji, jak wyzwalać rozumienie abstrakcyjnego 
pojęcia tolerancja, które odnosi się do złożonej, trudnej i nieoczywistej rzeczywistości, zamiast 
je przed nią chronić. Przeprowadzone badania skłaniają również do refleksji nad obecną sytuacją 
w polskiej szkole, w której na ogół uwidacznia się uproszczony, nieco banalny obraz rzeczywi-
stości społeczno-kulturowej. Badania potwierdzają możliwość wyzwalania z dzieckiem wczesnej 
edukacji rozumienia abstrakcyjnego pojęcia tolerancja, oczywiście w odpowiedni sposób. Należy 
podkreślić, iż tolerancja jako zadanie wychowawcze jest obecnie szczególnie ważne, ponieważ 
umożliwia dziecku wczesnej edukacji zgodne i szczęśliwe życie w zespole klasowym, w społecz-
ności szkolnej, ale i w innych niż szkoła środowiskach wychowawczych.
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Poziom wiedzy rodziców na temat rozwoju dziecka w wieku 
przedszkolnym (3–6 lat) – wnioski z badań

Wychodząc z założenia, że rodzice dysponują pewną wiedzą o przebiegu rozwoju swojego dzie-
cka, postanowiono sprawdzić, jaki jest poziom wiedzy rodziców na temat charakterystycznych 
umiejętności i zachowań dzieci w różnym wieku. Z uwagi na fakt, iż badanie jest częścią więk-
szego projektu, dotyczącego ustalenia poziomu różnych kompetencji rodzicielskich (wiedzy 
o rozwoju i potrzebach dzieci w różnym wieku, a także sposobach ich zaspokajania), w tym 
projekcie zaprezentowane zostaną dane dotyczące wyłącznie wiedzy rodziców o rozwoju dzie-
ci przedszkolnych, czyli dzieci w wieku od 3. do 6. lat. Badanie przeprowadzono online, za po-
mocą kwestionariusza zawierającego stwierdzenia na temat różnych aspektów funkcjonowania 
dzieci przedszkolnych w sferze motorycznej, poznawczej i emocjonalno-społecznej. W dobo-
rze rodziców do grupy badawczej wzięto pod uwagę następujące kryteria: płeć, wiek, miejsce 
zamieszkania, poziom wykształcenia rodziców, a także liczba posiadanych dzieci, w tym dzieci 
w wieku przedszkolnym.

Podczas wystąpienia zostały zaprezentowane wnioski z badania, które były odpowiedzią mię-
dzy innymi na następujące pytania: 1. Jaki jest poziom wiedzy rodziców na temat rozwoju dzie-
ci w wieku od 3 do 6 lat? 2. Czy kobiety reprezentują wyższy poziom wiedzy o rozwoju dzieci 
niż mężczyźni? 3. Czy osoby z wyższym wykształceniem wykazują się większą wiedzę na temat 
umiejętności i zachowań dzieci na danym etapie rozwojowym? 4. Czy miejsce zamieszkania róż-
nicuje poziom wiedzy o rozwoju dzieci w wieku przedszkolnym? 5. Czy wraz ze wzrostem licz-
by potomstwa zwiększa się zakres wiedzy rodziców na temat rozwoju ich dzieci? 6. Czy istnieją 
różnice w poziomie wiedzy rodziców wynikające z wieku dziecka i etapu rozwoju? 7. Z uwa-
gi na fakt, iż rodzice najczęściej skupiają się na umiejętnościach obserwowalnych dziecka, czy 
w związku z tym mają większą wiedzę na temat sfery motorycznej niż na temat sfery emocjo-
nalnej czy społecznej dziecka przedszkolnego?
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Badanie motywacji patronów „Raportu o stanie świata”

Podcasty są internetową formą zapisu publicystyki audialnej. W ostatnich latach można obser-
wować ich dynamiczny rozwój i wzrastającą popularność. Mamy do czynienia ze swoistym rene-
sansem zapisu dźwiękowego w sieci. Warto nadmienić, iż jest to format tematycznie różnorodny.

“Raport o stanie świata” jest popularnym, subiektywnym, autorskim podcastem o charakterze 
informacyjno-publicystycznym, traktującym o istotnych wydarzeniach wpisanych w przestrzeń 
społeczną, polityczną i gospodarczą. Finansowany jest przez tzw. patronów, za pomocą serwisu 
Patronite. W podcaście prezentowane są newsy, a także reportaże i inne formy publicystyczne. 
W roku 2020 jego autor Dariusz Rosiak otrzymał tytuł Dziennikarza Roku w konkursie Grand 
Press. Jest to potwierdzeniem popularności podcastu i jego wartości poznawczej.

Celem badań była analiza aktywności patronów podcastu. W badaniach ankietowych prze-
prowadzonych za pośrednictwem zamkniętej grupy facebookowej, skupiającej patronów finan-
sujących “Raport o stanie świata”, udział wzięło 80 respondentów. Odbyły się one między 10, a 21 
maja 2021 roku. Do skonstruowania i dystrybucji ankiety wykorzystano platformę Google Forms.

Jak wynika z przeprowadzonej analizy odpowiedzi na pytania ankietowe 58,8% badanych 
deklaruje słuchanie podcastu od początku powstania. 56,3% ankietowanych wspiera produkcję 
podcastu kwotą 10 zł – drugą najniższą z możliwych, 31,3% kwotą 20 zł. 92,5% zamierza dalej 
wspierać finansowo funkcjonowanie podcastu. Analizie poddane zostały też motywacje osób 
wspierających “Raport o stanie świata”. Większość wskazuje jako powód finansowania jakość 
programu, osobowość prowadzących, zainteresowanie tematyką i chęć pomocy dziennikarzowi. 
Przeważająca grupa badanych wyraża pochlebne opinie na temat współpracy w grupie dla patro-
nów. Część osób wskazuje jako problem małe zaangażowanie moderatorów grupy facebookowej.

Na podstawie otrzymanych odpowiedzi można zauważyć, że większość słuchaczy radiowego 
wydania “Raportu o stanie świata” przeniosła się do internetu, co znaczy, że cyfryzacja przeka-
zu nie stanowiła dla badanych odbiorców problemu. Są oni zdecydowani długofalowo wspierać 
finansowo podcast. Stwarza to szansę na rozwój podobnych inicjatyw audialnych, wspieranych 
za pośrednictwem serwisów crowdfundingowych.
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Wpływ lockdownu na czas wolny studentów kierunku Turystyka 
i rekreacja

Pandemia coronavirusa i spowodowany nią lockdown w znacznym stopniu wpłynęły na życie 
współczesnych ludzi. Wprowadzone restrykcje ograniczyły możliwości realizowania się zarów-
no w sferze zawodowej jak i tej związanej z czasem wolnym. Dotyczy to wszystkich grup wieko-
wych i społecznych. Studenci kierunku Turystyka i rekreacja w przyszłości zawodowo mają się 
zajmować organizacją czasu wolnego zatem ważne jest w jaki sposób spędzają swój czas poza 
obowiązkami. Z badawczego punktu widzenia interesujące wydaje się jak właśnie w tej grupie 
młodych ludzi wyglądają zajęcia czasu wolnego w okresie ograniczeń będących konsekwencją 
rozprzestrzenienia się COVID-19. Dlatego celem badań było ustalenie w jakim zakresie pan-
demia koronawirusa i wprowadzony lockdown wpłynęły na zajęcia czasu wolnego studentów 
Kierunku Turystyka i rekreacja (TiR) na Uniwersytecie Warmińsko – Mazurskim w Olsztynie.

W badaniach wzięło udział 65. Studentów TiR, rekrutujących się z różnych roczników stu-
diów. Posłużono się metodą sondażu diagnostycznego, techniką ankiety oraz autorskim kwe-
stionariuszem ankiety. Uzyskane w trakcie badań dane opracowano statystycznie.

Ponad połowa badanych studentów w czasie wolnym jest aktywna ruchowo oraz spotyka się 
z przyjaciółmi (60%). Większość z nich (58%) wykorzystuje ten czas na spacery i jazdę na ro-
werze. Prawie jedna czwarta studentów deklaruje, że uprawia ćwiczenia siłowe i fitness (23%). 
Najmniejszą popularnością cieszą się sporty drużynowe oraz pływanie (10%). Zdecydowana 
większość respondentów (83%) uważa, że czas spędzony przed ekranem komputera/ w telefo-
nie zwiększył się podczas nauczania zdalnego.

Uzyskane wyniki wskazują na to, że lockdown ograniczył aktywność fizyczną studentów. Z 
powodu nałożonych obostrzeń i zamknięcia infrastruktury sportowej (głównie siłowni, pływalni 
i hale sportowych) ankietowani musieli zrezygnować z ćwiczeń fizycznych realizowanych w tych 
obiektach, na rzecz rekreacji plenerowej. Ze względu na udział w zdalnych wykładach i ćwicze-
niach oraz przygotowywanie projektów i prezentacji multimedialnych, czas spędzany przed ekra-
nem komputera zdecydowanie się wydłużył. Można zatem stwierdzić, że nastąpiło zmniejszenie 
aktywności fizycznej i zwiększenie zasobów czasu realizowanego w sposób bierny ruchowo, co 
może negatywnie wpłynąć zarówno na zdrowie fizyczne jak i psychiczne badanych studentów.
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Poczucie sprawiedliwości w edukacji w opinii studentów 
pedagogiki Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie

Edukacja jest nieodłączną częścią życia każdego człowieka, a dzięki sprawiedliwym sądom, któ-
rych w procesie edukacji się doświadcza można odczuwać spełnienie, zachęcające do osiągania 
sukcesów. Zdarza się jednak, że niektóre oceny, sądy i opinie, nieodłączne w procesie edukacyj-
nym, odczuwane są jako niesprawiedliwe i często uaktywniają one gniew i frustrację, uniemoż-
liwiając osiągnięcie odpowiedniego stanu motywacji do dalszej pracy i nauki.

Celem niniejszego artykułu było zebranie i przedstawienie opinii studentów na temat ich 
osobistego odczuwania sprawiedliwości w procesie edukacji. Posługując się techniką wywiadu, 
starano się zebrać doświadczenia młodzieży i utworzyć katalog sytuacji edukacyjnych, które od-
bierane są jako sprawiedliwe lub niesprawiedliwe. Grupę badawczą stanowili studenci kierunku 
pedagogika szkolna z animacją kulturalną Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie.

Z badań wynika, że studenci nie czuli się sprawiedliwie oceniani na większościach szczebli 
edukacyjnych. Wyjątkiem są studia, gdzie czują się doceniani i oceniani zgodnie ze stanem wie-
dzy jaki posiadają. Szeroko rozumiana sprawiedliwość nie odnosi się jednak jedynie do nauczy-
cieli w kontekście uczniów, ale również uczniów w stosunku do nauczycieli.
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O potrzebie kształtowania kompetencji w zakresie 
przedsiębiorczości w szkole podstawowej

Kompetencje rozumiane są jako rozwój wiedzy, umiejętności i postaw. Wszystkie te komponenty 
tworzą integralną całość i są nierozłączne. Kompetencje w zakresie przedsiębiorczości wyszcze-
gólnione w zaleceniu Rady Unii Europejskiej, zdefiniowane zostały jako zdolność przekształcania 
szans i pomysłów w wartości, które mogą być wykorzystywane przez inne osoby. Przedsiębior-
czość to zespół cech, wśród których znajdziemy kreatywne i krytyczne myślenie, umiejętność 
rozwiązywania problemów, podejmowanie inicjatyw, zdolność do wspólnego działania mającego 
na celu planowanie projektów o wartości kulturalnej, społecznej i finansowej. Rozwój w zakre-
sie przedsiębiorczości opiera się m.in. na zrozumieniu kluczowych procesów ekonomicznych, 
szans i wyzwań społeczno-gospodarczych.

Uczniowie szkół podstawowych, samodzielnie poznają pewne obszary świata gospodarczego 
i mechanizmy nim rządzące. Wyniki badań (PISA, 2018) pokazują, że nastolatkowie zdobywają 
wiedzę finansową głównie w środowisku pozaszkolnym. Umiejętności ekonomiczne i przedsię-
biorcze rozwijają na podstawie codziennych decyzji dotyczących wydatków i korzystania z do-
stępnych dla nich usług finansowych. Zgodnie z obowiązującymi przepisami przedmiot Podstawy 
Przedsiębiorczości realizowany jest na poziomie szkół ponadpodstawowych. Celem pracy, która 
ma charakter przeglądowy, jest wskazanie zalet kształtowania kompetencji przedsiębiorczych 
już na etapie szkoły podstawowej, na drugim szczeblu edukacyjnym. Literatura przedmiotu 
oraz raporty wskazują, że podejmowanie wszelkich działań edukacyjnych z tego obszaru wśród 
adolescentów jest niezwykle potrzebne, szczególnie w dobie nieustających i niespodziewanych 
zmian społeczno-gospodarczych.
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Funkcjonowanie dzieci w wieku wczesnoszkolnym w czasie 
pandemii w opiniach rodziców

Pandemia koronawirusa wpłynęła na życie i funkcjonowanie osób z różnych grup wiekowych. 
Wprowadzone i trwające w czasie ograniczenia dotknęły także najmłodszych, którzy nagle zo-
stali odizolowani od siebie, jak również został zmieniony tryb nauczania, w rodzinach pojawiły 
się dodatkowe czynniki znacznego stresu (zachorowania, śmierć bliskich, utrata/zmiana pracy, 
niższe dochody etc). Wszystkie te wymienione uwarunkowania związane ze stanem pandemii 
– jak pokazują dotychczasowe wyniki badań – odciskają swoje piętno na rozwoju i funkcjono-
waniu dzieci i młodzieży. U wielu dzieci pojawiły się objawy zaburzeń adaptacyjnych.

Celem mojej pracy było uzyskanie więcej informacji na temat tego jak rodzice dzieci uczęsz-
czających do klas początkowych postrzegają funkcjonowanie w czasie pandemii.

Postawiono problem główny: W jakim stopniu pandemia koronawirusa wpłynęła na funk-
cjonowanie dzieci w wieku wczesnoszkolnym w sferach społecznej, emocjonalnej oraz aktywno-
ści fizycznej według ich rodziców oraz trzy problemy szczegółowe. Do problemów badawczych 
postawiono hipotezę główną i szczegółową. Założono, że większość rodziców dostrzeże znaczne 
zmiany we wszystkich sferach funkcjonowania ich dzieci. Metodą jaką się posłużono był sondaż 
diagnostyczny. Technika jaka została użyta w badaniach to ankieta, narzędziem badawczym był 
kwestionariusz ankiety online składający się z 10 pytań właściwych oraz 5 w metryczce: W ba-
daniu wzięło udział 48 rodziców dzieci w wieku od 7 do 10 lat.

Zdaniem większości badanych rodziców, pandemia w sposób negatywny wpłynęła na funk-
cjonowanie ich dzieci we wszystkich sferach. W opinii większości respondentów dzieci przed 
pandemią lepiej radziły sobie w sferze emocjonalnej i społecznej. Badani wskazali, że dzieci po 
roku obostrzeń częściej wyrażają swoje emocje negatywnie niż pozytywnie. Większość bada-
nych rodziców podkreśliła, że dzieci są mniej aktywne fizycznie. Jest niewielka część rodziców, 
która zauważyła pozytywną zmianę u dzieci w czasie pandemii.

Większość ankietowanych zadeklarowała również to, iż przed obostrzeniami związanymi 
z pandemią ich dzieci spędzały więcej czasu na zajęciach dodatkowych oraz zabawach z ró-
wieśnikami.

Uzyskane dane, choć zebrane na niewielkiej grupie rodziców, potwierdzają negatywny wpływ 
pandemii na funkcjonowanie najmłodszych członków społeczeństwa. Ze względu na negatywny 
wpływ pandemii, zarówno dzieci jak i rodzice będą wymagali wsparcia psychologiczno-peda-
gogicznego, w odnalezieniu równowagi w obecnej sytuacji.
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Skuteczność edukacyjnych narzędzi e-learningowych w opinii 
studentów

Celem głównym badania było sprawdzenie jakie narzędzia, stosowane podczas e-learningu 
w ocenie studentów Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie, są skuteczne i moty-
wujące do dalszej nauki.

Metodą wykorzystaną w  procesie badawczym było badanie sondażowe. Kwestionariusz 
składał się z 28 pytań. Badania miały charakter ilościowy. Wyniki wskazują fakt, że studenci za 
najskuteczniejsze narzędzie wykorzystywane w e-learningu uważają pliki. Studenci wskazali, 
że najczęściej stosowanymi w e-learningu aplikacjami/platformami są MS Teams oraz Moodle, 
które jednocześnie są dla nich najłatwiejsze w obsłudze. Wiele aplikacji nie jest jednak wyko-
rzystywanych w e-learningu. Badania wskazują na to, że studenci preferują nauczanie zdalne 
z wykorzystaniem tradycyjnych metod, takich jak wykład czy ćwiczenia.

Wyniki badań zwracają uwagę na to, że pandemia zwiększyła częstotliwość korzystania z na-
rzędzi e-learningowych przez studentów. Obszar ten mimo szczegółowego podejścia do bada-
nego tematu wciąż stanowi niewyczerpany temat.
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Znaczenie języka w konstruowaniu relacji pomocowych

Język jest systemem znaków, który służy do porozumiewania się. Jest więc podstawowym ele-
mentem komunikacji w każdej relacji. W relacjach pomocowych wzrasta znaczenie języka, po-
nieważ jest on traktowany jako jedno z głównych narzędzi pracy z klientem.

Celem pracy jest wskazanie, jaką rolę odgrywa język w budowaniu relacji pomocowych. 
Zastosowaną metodą badawczą była metoda analizy i krytyki piśmiennictwa. Analizie podda-
na została przede wszystkim literatura przedmiotu, a także publikacje dotyczące społecznego 
wymiaru języka.

Zaprezentowano teorie, ukazujące jak język kształtuje rzeczywistość i wpływa na jej odbiór. 
Jedną z  tych teorii jest konstruktywizm, który zakłada, że rzeczywistość jest konstruowana 
w oparciu o  indywidualne predyspozycje poznawcze jednostki. Pracownicy socjalni zaadap-
towali założenia konstruktywizmu poprzez terapię skoncentrowana na rozwiązaniach. Stoso-
wanie języka dostosowanego do klienta oraz używanie słów mających na celu jego pozytywne 
wzmocnienie jest istotne w budowaniu relacji z klientem, na którą TRS kładzie szczególny nacisk.

Na podstawie powyższych rozważań, można wysnuć wniosek, że język ma znaczenie w kon-
struowaniu relacji pomocowych. Stosowanie odpowiedniego języka ułatwia wzajemne zrozu-
mienie między klientem a pracownikiem socjalnym, wspomaga budowanie pozytywnego obrazu 
samego siebie przez klienta oraz wzmacnia w nim poczucie sprawczości.
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Przestępczość w polskich miastach w dobie pandemii COVID-19 
– prezentacja badań naukowych i działalności Koła Naukowego 
Prawa Karnego UKW w Bydgoszczy

Koło Naukowe Prawa Karnego UKW w Bydgoszczy powstało w roku 2016. Od samego począt-
ku członkowie skupili się znacząco na jego rozwoju. Organizowaliśmy liczne spotkania, wyjścia 
i wycieczki do różnych instytucji ochrony i respektowania prawa. Ponadto jesteśmy organizato-
rami czterech Ogólnopolskich Konferencji Naukowych.

Wystąpienie było w pewnym stopniu prezentacją działalności KNPK UKW. Kolejnym ele-
mentem, który został zaprezentowany podczas tego międzynarodowego przedsięwzięcia, była 
analiza badań naukowych KNPK UKW.

W roku 2020 członkowie podjęli decyzję o przeprowadzeniu ogólnopolskich badań nauko-
wych, których celem jest przedstawienie aktualnej sytuacji przestępczości w polskich miastach 
w dobie pandemii wirusa SARS-CoV-2.

Przestępczość w polskich miastach wzrosła według ankietowanych, ale tylko w niektórych 
obszarach. Szczególną uwagę przykuwa sytuacja polskich rodzin, w których w czasie pandemii 
często dochodzi do stosowania aktów przemocy, alkoholizmu. Jest to bardzo niepokojące zjawi-
sko, z którym przychodzi się mierzyć tysiącom polskich rodzin, przeżywających w swoich do-
mach tragedie i dramaty życiowe. Tej części została poświęcona szczególna uwaga.

Poza przemocą w rodzinie, ankietowani wskazali również na nasilenie się cyberprzestępczo-
ści, czy przestępstwa kradzieży. Badania wskazują również, która grupa społeczna jest najbar-
dziej podatna – według respondentów – na stanie się ofiarą przestępstwa w okresie pandemii.

Pandemia przyniosła wielu ludziom, ogrom zmartwień i kłopotów, które niejednokrotnie 
stały się źródłem przestępstwa. Należy wskazywać pojawiające się w naszym otoczeniu proble-
my i zastanawiać się jak mamy sobie z nimi radzić. Pandemia w końcu się skończy i wrócimy 
do upragnionej „normalności”. Czy wówczas będziemy mieli do czynienia z „normalnością”, 
jeśli już dziś nie zostaną podjęte stanowcze kroki, w celu zapobiegania – nasilającym się w tym 
trudnym okresie – przestępstwom?
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Osoby 50+ jako użytkownicy Internetu w dobie pandemii 
koronawirusa COVID-19.

Referat podejmuje problematykę osób po 50. roku życia jako użytkowników Internetu w czasach 
pandemii. Celem przeprowadzonych badań jakościowych było poznanie zakresu aktywności 
osób 50+ w korzystaniu z nowych mediów, takich jak Internet, a także jak na ich użytkowanie 
wpłynęła trwająca pandemia koronawirusa.

Narzędziem zastosowanym do wykonania badań był wywiad narracyjny. Badania były do-
browolne oraz anonimowe. W pracy przedstawiono obszar zainteresowań badawczych, a także 
wyjaśniono pojęcie, jakim jest wykluczenie cyfrowe seniorów.

Analiza i interpretacja przeprowadzonych badań wykazała, że w dobie trwającej pandemii 
koronawirusa, osoby 50+ w aktywny sposób korzystają z dóbr elektroniki. W głównej mierze 
sięgają po komunikatory, takie jak: poczta elektroniczna, Messenger, Skype czy Facebook, któ-
re umożliwiają kontakty z bliskimi osobami, z którymi w tych trudnych czasach nie mogą się 
swobodnie spotkać, poszerzają również obszar swojej działalności o robienie zakupów online 
czy korzystanie z internetowej działalności bankowej.
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Wydarzenia rоku 2020 na Białorusi i ich odzwierciedlenie 
w kulturze muzycznej

Rozwój kultury muzycznej, rozumianej jako interakcja artystów i publiczności, a także tworze-
nie się nowych trendów artystycznych i literackich, jest nierozerwalnie powiązane z sytuacją 
społeczną. W nowoczesnych społeczeństwach każda grupa społeczna ma prawo do wyrażania 
swoich opinii i oczekiwań oraz obrony swoich praw. Pytanie o rolę kultury w życiu ludzi, a tak-
że funkcjonowanie kultury jako publicznej reakcji na wydarzenia jest wciąż aktualne i ważne. 
W 2020 roku na Białorusi w wyniku skomplikowanej sytuacji społecznej, związanej z pande-
mią, odbieranej jako efekt obojętności władz na los ludzi, a także niezadowoleniem Białoru-
sinów z wyników wyborów prezydenckich, które według informacji w mediach nie mogą być 
uważane za całkowicie wiarygodne, doszło do wystąpień i manifestacji niezadowolenia, których 
skutkiem były masowe aresztowania, przemoc i destabilizacja społeczna.

Celem pracy było określenie zakresu oddziaływania sytuacji społecznej na Białorusi na twór-
czość muzyczną młodego pokolenia. Piosenka łącząca wypowiedź literacką i muzyczną, jest 
najbardziej nośnym przekazem tych idei, a wspólne przekonania łączą wypowiedzi artystyczne 
różnych gatunków muzyki rozrywkowej. Analizą objęto teksty piosenek oraz wypowiedzi mu-
zyków niezależnej sceny białoruskiej, a także wypowiedzi odbiorców i inne formy aktywności 
na portalach społecznościowych.

Scena muzyki młodzieżowej zareagowała na wydarzenia na Białorusi, gdzie z powodów po-
litycznych wciąż zwalnia się lekarzy, nauczycieli i artystów. Owoce twórczości współczesnych 
artystów są komunikatem, odzwierciedlającym światopogląd i priorytety etyczne młodego po-
kolenia. Artyści wyrażają swoje poglądy na rzeczywistość poprzez swą twórczość.
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Symbole Edenu w Apokalipsie św. Jana

Interpretacja Apokalipsy św. Jana należy do najtrudniejszych wyzwań, z którymi musi zmierzyć 
się początkujący teolog. Należy bowiem uwzględnić złożony charakter literacki księgi, wielopo-
ziomową symbolikę i oryginalne przesłanie teologiczne itp. Wyzwań o charakterze hermeneu-
tycznym jest więcej. Można bez wątpliwości stwierdzić, że z perspektywy teologiczno-biblijnej 
Ap jest księgą ciągle mało znaną.

Zaproponowany temat artykułu „Symbole Edenu w Apokalipsie św. Jana” wskazuje na jedną 
z istotnych cech Ap. Stanowi ją oryginalna symbolika osadzona w naturalnym dla Ap kontek-
ście eschatologicznym. Do oryginalnych symboli należą takie elementy Edenu jak: drzewo życia, 
rzeka, wąż, potomstwo niewiasty. W trakcie artykułu zostaną podjęte m.in. następujące kwestie: 
stan badań nad symboliką Ap w relacji do symboli Edenu; wstępna analiza teologiczno-biblijna 
symboliki Edenu w kontekście literackim Ap; próba odtworzenia etapów transmisji symbolu 
ze środowiska literackiego i teologicznego judaizmu biblijnego; profetyczny wymiar symboliki 
Edenu w Ap w relacji do jej specyfiki chrystologicznej i eklezjologicznej.

Ponadto symbolika Edenu może stanowić przedmiot refleksji z  perspektywy ekofilozofii 
i ekoteologii, dynamicznie rozwijających się międzydyscyplinarnych nurtów badań o charate-
rze filozoficznymi i teologicznym.
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Oliviera Messiaena apologia wiary przez sztukę

Wiek XX był czasem, w którym do głosu doszły różne nowe prądy filozoficzne bardzo często 
sprzeczne z wiarą chrześcijańską. Dwie wojny światowe i systemy totalitarne – komunizm i fa-
szyzm – dodatkowo pogłębiły kryzys wiary. Nastała postępująca laicyzacja. Osobistości z dzie-
dziny nauki i kultury śmiało deklarowali odwrót od wiary. Jednak byli tacy, którzy poszukiwali 
źródła inspiracji w teologii, aby udostępnić piękno tajemnicy Boga, a także by bronić wartości 
wiary. Właśnie z tego powodu, pośród wielu żyjących artystów w XX wieku, na uwagę zasługu-
je francuski kompozytor muzyki Olivier Messiaen.

Olivier Messiaen to francuski organista i kompozytor muzyki XX wieku. Inspiracji do swo-
ich dzieł szukał m.in. w chorale gregoriańskim, muzyce orientalnej, w śpiewie ptaków i w teo-
logii. Twórczość muzyczna, postawa życia, studiowanie pism Ojców Kościoła, a szczególnie św. 
Tomasza z Akwinu wyrażały jego wiarę rzymskokatolicką, co widać na podstawie większości 
tytułów jego kompozycji. Był świadkiem wiary a tym samym jej obrońcą. Ewangelizował po-
przez swoją sztukę, udostępniał piękno tajemnicy Boga, bo sam doświadczał Jego obecności 
i żył Nim na co dzień.

Celem pracy było ukazanie argumentów, na których opiera się apologia wiary kompozytora. 
W jaki sposób Olivier Messiaen wyraża chrześcijański etos kompozytora i muzyka? Czy można 
go nazwać kompozytorem kreatywności biblijnej? Na podstawie wybranej twórczości muzycz-
nej Oliviera Messiaena i jego postawy wobec świata, zostanie ukazane świadectwo wiary kom-
pozytora, jako istoty chrześcijaństwa. Obrona wiary jest aktualnym problemem teologicznym. 
Szczególnie dzisiaj należy przypominać sylwetki artystów, którzy nie wstydzili się wyznawania 
wiary w zmartwychwstałego Chrystusa, doświadczali relacji z Nim na co dzień i przez to ewan-
gelizowali sztuką świat.

W pracy, która ma charakter teoretyczny, zbadano metodą analizy wiele utworów Messiae-
na. Analogicznie poddano analizie jego wypowiedzi na temat poglądów na świat, muzykę, życie, 
wiarę rzymskokatolicką. Liczne prace naukowe i artykuły z dziedziny teologii i muzykologii, do-
tyczące jego utworów, wzbogaciły treść artykułu. Dodatkowo wykorzystane zostały prace o te-
matyce apologii wiary, teologii muzyki, teologii św. Tomasza z Akwinu i św. Franciszka, a także 
z dziedziny muzyki liturgicznej i religijnej.

Messiaen spełnia kryteria artysty kreatywności biblijnej. Zajął ważne miejsce w teologii XX 
wieku. Tym działaniem Messiaen wpisał się w nauczanie II Soboru Watykańskiego o apostol-
stwie świeckich w misji Kościoła.
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Nowe Ratio Studiorum i formacja intelektualna alumnów 
seminarium duchownych w Polsce

Kościół Katolicki przywiązuje szczególną rolę do przygotowania intelektualnego kandydatów 
na duchownych. W poniższym artykule podjęto próbę wskazania na istotne wskazania, które 
związane z funkcjonowaniem kolejnych wersji “Ratio studiorum”, czyli programu studiów teo-
logicznych przygotowujących do kapłaństwa.

W pracy zawarto następujące elementy: motywy i  okoliczności historyczne wprowadze-
nia “Ratio studiorum”, specyfikę przygotowania do funkcji duchownego w Kościele katolickim 
w Polsce, dyskusję nad najnowszym “Ratio studiorum” z roku 2016 oraz omówienie polskiej 
wersji “Ratio studiorum” z roku 2021.

Atut pracy może stanowić powiązanie go z aktualnym kontekstem debaty wewnątrzkościel-
nej nad wersją programu studiów dla seminariów duchownych dla Kościoła w Polsce. Opub-
likowane w roku 2016 “Ratio fundamentalis institutionis sacerdotalis” stanowi bazę dla jego 
polskiej wersji “Ratio institutionis sacerdotalis pro Polonia”. Ponadto wersja ta musi uwzględ-
nić podpisaną 8 grudnia 2017 Konstytucję Apostolską papieża Franciszka “Veritatis Gaudium” 
dotyczącą Uniwersytetów i Wydziałów Kościelnych regulującą m.in. studia teologiczne kandy-
datów do kapłaństwa.

https://www.ekai.pl/search/Ratio+institutionis+sacerdotalis+pro+Polonia/
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Związek małżeński w ujęciu dialogicznym

Prawidłowa komunikacja między ludźmi powinna funkcjonować na każdej płaszczyźnie życia, 
a co się z tym wiąże także w związku małżeńskim. Czas pandemii choroby COVID-19 ukazał, że 
ludzie w związku małżeńskim napotykają problemy związane z nieumiejętnością prowadzenia 
rozmowy ze sobą, brakiem empatii i wrażliwości, z brakiem wzajemnego zrozumienia w trakcie 
przeżywania trudnych sytuacji, a także z poczuciem utraty sensu. Dlatego też właściwy dialog 
stanowi niezbędne narzędzie do budowania relacji opartej na prawdzie i szczerości. Dzięki nie-
mu małżonkowie budują między sobą więź, opartą na zrozumieniu, poznają wzajemnie swoje 
potrzeby oraz czują się wysłuchani.

Celem pracy była próba przybliżenia specyfiki dialogu małżeńskiego oraz ukazanie zna-
czenia dialogu dla małżonków. Całość wypowiedzi osadzona została w ramach teoretycznych 
rozważań. W przygotowaniu materiału wykorzystana została metoda analizy i krytyki źródeł.

Praca została podzielona na dwie części: w pierwszej autor omawia dotychczasową literaturę 
przedmiotu dotyczącą tematyki dialogu, a w drugiej przybliża międzynarodowe stowarzyszenie 
katolickie: „Spotkania Małżeńskie”, którego celem jest wsparcie i pomoc małżonkom w pracy 
nad sobą i nad ich relacją.

Na zakończenie pracy autor przedstawił wnioski: Kierowanie się zasadami prawidłowego dia-
logu, jak i również uczestnictwo w „Spotkaniach Małżeńskich” sprawia, że małżonkowie zyskują 
umiejętność odpowiedniego komunikowania się, a także stają się jednością. Brak właściwego 
dialogu między małżonkami prowadzi do gromadzenia się negatywnych emocji, powstawania 
niedopowiedzeń i wywoływania konfliktów, a w ostateczności może doprowadzić do zatarcia 
łączącej ich więzi.


